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ORAL ANSWERS TO QUESTIONS 

माननीय अ�य� : �� 221  

�ी एम.बद�द ्दीन अजमल - उपि�थत नह� । 

 �ी टी.आर.वी. एस. रमेश - उपि�थत नह� । 

 �ो. अ�यतुानदं सामंत  । 

(Q. 221) 

 

PROF. ACHYUTANANDA SAMANTA: Hon. Speaker, Sir, through you, I want 

to ask the hon. Minister whether the Government is planning to increase the 

labour budget to 25 crore person days for 2021-22 for Odisha under the 

Mahatma Gandhi National Rural Employment Guarantee Scheme for 

supporting the migrants who had returned to their homes during the second 

wave of the pandemic and have now stayed back due to the reduced level of 

economic activities.  

सा�वी िनरजंन �योित : अ�य� जी, म� आपक� अनमुित से सदन को अवगत कराना चाहती ह� ं

िक हमार े मं�ालय का िवजन है िक कोिवड महामारी के समय माननीय �धान मं�ी जी ने गरीब 

क�याण पैकेज के अतंग�त 202 �पये क� बढ़ोतरी करके मनरेगा म� काम करने वाल� को लाभ 

पह�ंचाने का काय� िकया है । 

�ी अधीर रजंन चौधरी: महोदय, िहंद�ुतान म� गरीबी देखी जाए, म�टी डायम�शनल पावट� 

इनडे�स से हमार ेदेश क� जो त�वीर सामने आ रही है, वह बह�त िचंताजनक है । इसम� यह देखा 

जाता है िक केरल जैसा रा�य सबसे आगे है और िबहार सबसे पीछे रह गया है । िबहार के साथ 

बंगाल और दूसर ेरा�य भी ह� जहां पावट� क� हालत िदन-�ितिदन बुरी होती जा रही है । दिुनया के 
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बह�त सार ेदेश� म� और खास कर हमारी सरकार ने जो इकोनॉिमक सव� िकया था, उसम� भी िज� 

था िक गरीबी का उ�मूलन करने के िलए यिद यूिनवस�ल बेिसक इनकम �ो�ाम िलया जाए, जैसे िक 

हमारी पाट� के �याय प�रक�प क� तरह यिद यूिनवस�ल बेिसक इनकम �क�म अपनाई जाए, तो 

गरीबी उ�मूलन म� काफ� सहायता िमलेगी । इस सदंभ� म� म� सरकार से जानना चाहता ह�ं िक इस 

िवषय पर �या सरकार िचतंा कर रही है या कोई नतीजा िनकालने क� कोिशश कर रही है? 

सा�वी िनरजंन �योित : अ�य� जी, वष� 2014 के बाद से गरीबी उ�मूलन क� िदशा म� हमारा 

�ामीण िवकास मं�ालय लगातार काम कर रहा है । मनरगेा पहले से चल रहा था और �धान मं�ी 

�ामीण आवास योजना भी गरीबी उ�मूलन के अतंग�त आता है । इस योजना के तहत गरीब को 

प�क� छत िमल जाती है । इसके अलावा गरीब को सड़क, �वा��य, िश�ा, िचिक�सा और काम 

चािहए । गरीबी उ�मूलन के तहत समूह क� बहन� भी काम कर रही ह� । म� सदन के सद�य� से आ�ह 

क�ंगी िक हमारी जो समूह क� बहन� ह�, उनका अगर आप उ�पाद खरीद�गे तो गावं क� गरीबी 

उ�मूलन म� सहायता िमलेगी । वष� 2014 के बाद से, जब से इस सरकार ने काम करना श�ु िकया 

है, म� यिद मनरगेा क� बात क�ं तो उसम� भी बढ़ोतरी करके पैसा िदया है । समूह क� बहन� आज 

बह�त बड़ी मा�ा म� देश म� काम कर रही ह� । यह भी गरीबी उ�मूलन का �े� है । गरीबी उ�मूलन के 

दो-तीन मायने रहते ह�, जैसे आवास, शौचालय, गांव� म� रोजगार, खाने क� उपल�धता आिद बह�त 

सार ेपैमाने ह� । इस िदशा म� सरकार काम कर रही है । 

�ी अधीर रजंन चौधरी: महोदय, म�ने यूिनवस�ल बेिसक इनकम क� बात कही है �य�िक हमार े25 

फ�सदी लोग गरीबी रखेा से नीचे चले गए ह� । म� सरकार से यह जानना चाहता था िक यूिनवस�ल 

बेिसक इनकम क� सरकार क� कोई मंशा है या नह�? 

SHRI A. RAJA: Thank you, Sir. The performance of the Rural Development 

Ministry to rebuild the country cannot be ignored. The Ministry is having a long 

history. When the First Five-Year Plan was launched under the leadership of 

Pt. Jawaharlal Nehru, a District Rural Development Agency was created by the 
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then Government in each and every district in order to boost the economy and 

rural agricultural progress. Thereafter in 1980s when Mrs. Indira Gandhi was 

the Prime Minister, a Rural Development Agency was set up in each and every 

revenue district under the chairmanship of the Collector where thousands and 

crores of funds were sent to the DRDA from the Central Government.  

 Sir, Tamil Nadu is one of the States where an effective DRDA system is 

working for various poverty alleviation programmes like Integrated Rural 

Development Programme (IRDP), National Rural Employment Programme 

(NREP), etc. All these programmes have been going on successfully. Recently 

I came to know that the Government wants to abolish and dismantle the DRDA 

system. I do not know what the fault in DRDA system is.  

 I want to know from the hon. Minister whether any consultation has 

taken place before taking such a drastic decision. I also want to know if the 

Government is ready to discuss the matter with an open mind through the 

Standing Committee or the Consultative Committee in the Ministry.  

�ामीण िवकास मं�ी तथा पंचायती राज म�ंी (�ी िग�रराज िसहं): माननीय अ�य� महोदय, 

माननीय सद�य का िवषय मझुे समझ म� नह� आया है । आज पूरी दिुनया म� आयी सबसे बड़ी 

आपदा कोरोना-काल के समय भारत सरकार ने पूर ेदेश म� गरीबी उ�मूलन हेत ु379 िदन लोग� को 

लगभग सवा लाख करोड़ देने का काम िकया । … (�यवधान)  

SHRI A. RAJA:  Sir, my question is pertaining to the abolition of the DRDA 

system. ....(Interruptions)   
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�ी िग�रराज िसहं: िजस िवषय को माननीय सद�य रख रहे ह�, उस �� से उस िवषय का ता�लकु 

ही नह� है । आज के िवषय को माननीय सद�य पढ़ने क� कोिशश कर� । बद��ीन अजमल का जो 

�� है, उस पर यह िवषय चल रहा है । अगर उस �� के अन�ुप कोई िवषय हो, तो कृपया उसे 

रख� ।  … (�यवधान)  

माननीय अ�य�: �� स�ंया 222 

�ी वाई एस अिवनाश रड्ेडी । 
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 (Q.222) 

SHRI Y. S. AVINASH REDDY : Thank you, Sir. As you are aware, the farmers are 

in deep distress throughout the country. On one side, they are facing the risk of 

severe droughts and floods; on the other side, they are facing the risk of increased 

input costs, uncertain markets, uncertain Minimum Support Prices, and declining 

returns. All these elements are making agriculture a highly unsustainable financial 

proposition for farmers.  

 Sir, what strategies and innovative solutions do the National Agricultural 

Innovations Project (NAIP) suggest to help farmers come out of these distress 

conditions? Will the Government of India come up with a legislation on Minimum 

Support Price for all kinds of crops of all kinds of seasons? Thank you. 

�ी कैलाश चौधरी : महोदय, माननीय सद�य ने अपने �� म� कई िवषय एक साथ पूछने क� कोिशश क� 

है । उ�ह�ने एमएसपी का िवषय रखा है, लागत म� सधुार के बार ेम� पूछा है । इसम� भारत सरकार के �ारा 

कई �टे�स उठाए गए ह� । माननीय �धान मं�ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� कृिष के सुधार के िलए, आय 

बढ़ाने क� �ि� से और अ�य चीज� को लेकर काम िकया गया है । पहला काम यह िकया गया िक कृिष का 

बजट बढ़ाया गया । जहा ँपहले कृिष का बजट 21 हजार करोड़ �पये होता था, उस �थान पर अब कृिष 

का बजट 1 लाख 23 हजार करोड़ �पये कर िदया गया है । इसके साथ ही वष� 2016 के अंदर आप 

सभी के सं�ान म� है िक एमएसपी के अंदर फसल� का दाम 1.5 गनुा िकया गया । िकसान स�मान िनिध 

के तौर पर इस देश के अंदर िकसान� को िकस तरह से संबल िमले, इस �ि� से 11 करोड़ से अिधक 

िकसान� को िकसान स�मान िनिध के तौर पर 1 लाख 60 हजार करोड़ �पये से अिधक क� रािश 

िकसान� के खात� म� पह�चँाने का काम िकया गया है । इसके साथ ही हॉिट�क�चर क� �क�म ह ै । 

हॉिट�क�चर �क�म के अंदर एमआईडीएच के मा�यम से हम िकसान� को सपोट�  करते ह� िक िकस तरह 

से वे डायविस�िफकेशन पर जाए ंया उनको िकस तरह से लाभ िमले । केसीसी के मा�यम से भी िकसान� 

क� सहायता क� जाती है । अगर कह� पर भी िकसान� को नकुसान होता है तो िकसान �ेिडट काड�  के 
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मा�यम से, एसडीआरएफ, एनडीआरएफ फंड के मा�यम से उनको सपोट�  िकया जाता है । जब से �धान 

मं�ी माननीय नर�े� मोदी जी के नेत�ृव क� सरकार देश म� आई है तब से लगातार कृिष के �े� म� नए-नए 

अचीवम�ट भी �ा� िकए गए ह�, नई टे�नोलॉजी को भी लाया गया है और िनि�त �प से आने वाले समय 

म� िकसान� क� इनकम बढ़ाने का जो हमारा ल�य है, उस िदशा म� भारत सरकार काम कर रही है ।  

SHRI Y. S. AVINASH REDDY: Sir, recent continuous floods in Andhra Pradesh 

have damaged kharif season and rabi season crops on a very large scale. A team 

of officers from the Government of India has also visited Andhra Pradesh to 

personally see the plight of farmers and the amount of crop damage. This damage 

has happened due to continuous floods.  

 May I know from the hon. Minister what steps the Ministry has taken to 

facilitate innovation-focused projects to promote climate resilient agriculture 

and also what steps are being taken by the Government of India to 

compensate the huge crop loss of farmers of Andhra Pradesh?  

�ी कैलाश चौधरी : महोदय, आईसीआर के �ारा कई ऐसी वैरायटीज भी िनकाली जा रही ह�, 

िज�ह� िकसान जलवायु के अनसुार बोएगा तो उससे उनको इसम� सपोट�  ज�र िमलेगा ।  

 दूसरा, इ�ह�ने आ�� �दशे म� िकसान� को ह�ए नकुसान का िज� िकया है । रा�य सरकार 

से जो भी ��ताव हमार े पास नकुसान से संबिंधत आता ह,ै उसे लेकर हमारी सरकार तरु�त 

एसडीआरएफ और एनडीआरएफ फंड के मा�यम से रा�य म� जो नकुसान ह�आ है, उसके आकलन 

के आधार पर सपोट�  करती है । एसडीआरएफ फंड के अदंर, जैसे आज मझेु यह बताते ह�ए 

�स�नता है िक भारत सरकार और गहृ मं�ालय ने एक बह�त बड़ा िनण�य िलया है । पहले जब 

आपदा आती थी तो आपदा आने के बाद रा�य सरकार का �ापन आता था, उसके बाद के�� 

सरकार क� टीम जाती थी और आकलन करके आती थी, लेिकन अब उसम� सधुार कर िदया है । 

अब जैसे ही पता चलता है, अगर मीिडया के मा�यम से भी पता चल जाता है िक वहा ँपर इतना 
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नकुसान ह�आ है तो हमारी टीम तरु�त वहा ँपर पह�चँ जाती है । यह एक बह�त बड़ा िनण�य ह�आ है, 

िजसक� वजह से तरु�त आकलन भी हो जाता है और िकसान� को तरु�त समय पर मआुवजा िमल 

जाए, इस िदशा म� भी काम िकया जाता है । जहा ँतक आ�� �देश क� बात है, माननीय सद�य ने 

बताया िक टीम आई और उसके बाद म� उसका आकलन ह�आ है । म� बताना चाह�गँा िक आ�� 

�देश को एसडीआरएफ और एनडीआरएफ फंड से जो पैसा �रलीज िकया है, टोटल 1119 करोड़ 

�पया वष� 2020-21 के अदंर आ�� �देश सरकार को अवलेबल करवाया गया है ।   

�ी बालूभाऊ उफ�  सुरशे नारायण धानोरकर: महोदय, म� आपके मा�यम से कृिष और िकसान 

क�याण मं�ी जी से पूछना चाहता ह� ँिक �धान मं�ी जी ने िकसान� से वायदा िकया था िक हमारी 

सरकार वष� 2022 तक िकसान� क� आय दोगनुा करगेी । इसके िलए सरकार �ारा �या-�या कदम 

उठाए गए ह�? सरकार क� एमएसपी से सबंंिधत कमेटी क� �रपोट�  कब तक आएगी? एमएसपी क� 

गारटंी देने के बार ेम� सरकार क� मंशा �या ह?ै  

�ी कैलाश चौधरी : महोदय, माननीय सद�य �ारा जो �� पूछा गया है, वह इस �� से सबंंिधत 

नह� है । उसके बावजूद भी म� बताना चाह�गँा, म�ने पहले भी इसका िज� िकया है िक माननीय 

�धान मं�ी जी ने कई ऐसी योजनाए ं�ार�भ क� ह�, िजनका ल�य यह है िक हम� वष� 2022 तक 

िकसान� क� आय दोगनुा करनी है और इस िदशा म� सरकार काम कर रही है, इसके िलए चाहे 

िकसान  स�मान िनिध का पैसा हो, चाहे िकसान� के िलए एमएसपी को 1.5 गनुा करने का िवषय 

हो । ए�ीक�चर इं�ा���चर फंड के तहत एक लाख करोड़ �पये का �ावधान िकया गया है । 

इसके �ारा िनि�त �प से यह काय� होगा । 

माननीय अ�य� : आप लंबा जवाब मत दो । माननीय सद�य का �� इस �� के िवषय से 

सबंंिधत नह� है और आप इतना लंबा जवाब दे रहे हो ।  
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SHRI T. R. BAALU: Hon. Speaker, Sir, I have to thank you twice for having 

allowed me to ask the most important question. 

 A Calling Attention notice has been given and that Calling Attention 

notice has not been addressed. But there is no problem. The hon. Minister has 

already mentioned about the NDRF and the SDRF. The Government of Tamil 

Nadu has so far spent Rs. 8,998 crore out of this SDRF fund, but the Central 

Government has not released the funds so far. There is a negative grant of Rs. 

7,900 crore. The Government of Tamil Nadu has already intimated to the 

Government of India about the natural calamities, but in spite of it we have not 

received the funds. You have to release those funds. Otherwise, how can we 

go ahead? The Committee has been formed. They have been already 

intimated about the natural calamities. The natural calamities that happened in 

Tamil Nadu have already been intimated to the Government of India but we 

are yet to receive the funds. They are keeping us in the dark. 

माननीय अ�य� : माननीय म�ंी जी, आप आपदा राहत म�ंी तो नह� है न? 

कृिष और िकसान क�याण म�ंी (�ी नर�े� िसहं तोमर): नह� सर ।  

माननीय अ�य� : माननीय सद�य आपदा का �� पूछ रहे ह� । 

�ी नर�े� िसहं तोमर : माननीय अ�य� जी, बालू जी बह�त सीिनयर मै�बर ह� । हम सब इस बात 

को भली-भांित जानते ह� िक �ाकृितक आपदाए ँआती ह� । उस समय रा�य सरकार� को सहयोग 

करने के िलए दो �कार के कोष क� �यव�था है– एक एसडीआरएफ और दूसरा एनडीआरएफ । 

एसडीआरएफ का पैसा साल म� दो बार के�� सरकार �वाभािवक �प से �रलीज करती है, चाहे 

आपदा आए या नह� आए और रा�य का आवटंन िनि�त होता है । उस कोष म� 25 परस�ट पैसा 

रा�य सरकार का होता है और 75 परस�ट पैसा के�� सरकार का होता है । जब भी इस �कार क� 
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प�रि�थित खड़ी होती है तो रा�य एसडीआरएफ का उपयोग करता है । जब आपदा आती है तो 

उस समय के�� सरकार क� अतंर-मं�ालयी सिमित रा�य� का दौरा करती है, वह भी आकलन 

करके आती है । रा�य सरकार अपना आकलन करती है और अपना आकलन करने के बाद के�� 

सरकार को वह अपनी �रपोट�  भेजती है । उस �रपोट�  पर अिधका�रय� क� सिमित भी िवचार करती 

है, गहृ म�ंी जी क� अ�य�ता म� एनडीआरएफ क� एक कमेटी बनी ह�ई है, वह िवचार करती है । 

अगर एसडीआरएफ म� पैसा कम पड़ता है और अित�र� पैसा देना पड़ता है तो एनडीआरएफ से 

पैसा �वीकृत करके िदया जाता है । म� समझता ह�ं िक िपछले िदन� िजन-िजन रा�य� म� इस �कार 

क� प�रि�थितयां खड़ी ह�ई ं, वहां कई जगह पैसा �रलीज कर िदया गया है । कई �थान� से �रपोट्�स 

आनी बाक� ह� । म� तिमलनाडु को आ��त करना चाहता ह�ं िक जो उनका हक है, वह कभी भी 

मोदी सरकार के रहते ह�ए उससे विंचत नह� ह�गे । 

माननीय अ�य� : �� सं�या 223,  

    �ी िव�ण ुदयाल राम । 
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(Q.223) 

�ी िव�णु दयाल राम: माननीय अ�य� जी, आपने मझुे पूरक �� पूछने का अवसर �दान िकया, 

इसके िलए म� आपका ध�यवाद करता ह�ं । ‘आ�मिनभ�र भारत’ के िवजन को आगे बढ़ाने के िलए 

ऑटोमोबाइल से�टर को पीएलआई �क�म से जोड़ना एक मह�वपूण� कदम है । िनि�त �प से यह 

एक िवजनरी �क�म है और इस �क�म को लाने के िलए म� आदरणीय �धान म�ंी जी और 

आदरणीय म�ंी जी को �दय से ध�यवाद देता ह� ंऔर आभार �य� करता ह�ं ।  

म� आपके मा�यम से माननीय म�ंी जी से जानना चाहता ह�ं िक इस �क�म के अतंग�त 

ऑटोमोबाइल से�टर के कॉ�ट िडसेिबिलटी और क�पीटेिटव गैप को कम करने के िलए सरकार 

�या कदम उठा रही है या कदम उठाने पर िवचार कर रही ह?ै �या वह इस �क�म क� मा� 

उद ्घोषणा को पया�� समझती है? 

�ी कृ�ण पाल : आदरणीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से अपने कािबल सद�य को इस 

�क�म के बार ेम� बताना चाहता ह�ं । जब से देश म� आदरणीय मोदी जी के नेत�ृव म� हमारी सरकार 

बनी है, तब से लेकर आज तक इस सरकार ने जो ‘आ�मिनभ�र भारत’ अिभयान श�ु िकया है, हर 

�े� म� उसी कड़ी को देखते ह�ए यह �क�म लाई गई है । इस योजना का जो मु�य उ�े�य है, जो 

उ�नत तकनीक है, उन उ�नत तकनीक के वाहन� का हमार े देश म� िनमा�ण हो, हमार े देश म� 

कलपजु� का िनमा�ण हो और उसको बढ़ावा दनेे के िलए यह �क�म हमारा िवभाग लेकर आया है । 

इसके मा�यम से िजतनी उ�नत तकनीक हम इ�पोट�  करते ह�, चाहे वह कलपजु� आयात करने ह�, 

चाहे गािड़या ंआयात करनी ह�, अब उनका िनमा�ण अपने देश म� होगा । िजसका असर यह होगा िक 

अभी जो िनवेश दि�ण-पूव� एिशया के देश� म� हो रहा है, वह िनवेश भारत आएगा और जो कलपजु� 

मंहगे दाम� पर िहंद�ुतान म� आते ह�, वे हमार ेदेश म� ही स�ते दाम� पर बनने लग�गे । उससे रोज़गार 

के अवसर बन�ग,े काब�न उ�सज�न कम होगा, �यूल एिफिशएसंी बढ़ेगी और जो से�टी फ�चस� ह�, 

उनको भी बढ़ावा िमलेगा । ये सारी चीज� अपने देश म� ही ह�गी और मोदी सरकार का जो सपना 

‘आ�मिनभर भारत’ का है, उसम� यह योजना मील का प�थर सािबत होगी ।  
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�ी िव�णु दयाल राम: अ�य� जी, म� झारख�ड रा�य से आता हूॅ ं। झारख�ड के जमशेदपरु िजले 

के अतंग�त टाटा मोटस� ि�थत है, जहां �ितवष� हज़ार� कमिश�यल वीक�स बनते ह� । उसके बगल म� 

आिद�यपरु है, जहां करीब छोटे-छोटे दो हज़ार ऑटोपाट्�स बनाने के कल-कारखाने ह� । जब यह 

�क�म लागू होगी तो इस �क�म के अतंग�त जो ऑटोपाट्�स बनाने वाले कल-कारखाने ह�, उनक� 

िहफ़ाजत के िलए सरकार �या �बंध करगेी? इसके साथ ही �या मं�ी महोदय सेगम�ट वाइज़ 

�ेकअप दनेे का क� कर�ग?े 

�ी कृ�ण पाल: अ�य� महोदय, म� माननीय सद�य को बताना चाह�ंगा िक झारखडं भी िहंद�ुतान 

का एक िह�सा है । यह �क�म पूर ेदेश म� एक समान लागू है । इसिलए वहां भी जो कारखाने ह�, वे 

भी इसके पा� ह�, वे भी इस �क�म का लाभ ले सकते ह� ।  

SHRI N. REDDEPPA: Sir, regarding the PLI scheme for auto sector, I 

would like to know from the hon. Minister what is the expectation of the 

Government in terms of fresh investments and employment generation 

in the country in general, and in particular in my State of Andhra 

Pradesh. 

�ी कृ�ण पाल : अ�य� महोदय, म�ने पहले भी एक बार कहा है िक यह �क�म पूर ेदेश भर म� एक 

समान लागू है । आं� �देश भी हमार ेदेश का ही िह�सा है । जो िवदेशी िनवेश अभी दि�ण-पूव� 

एिशयाई देश� जैसे थाइलै�ड, िवयतनाम आिद देश� म� हो रहा है, आदरणीय मोदी जी क� सरकार 

क� यह मंशा है िक जो िनवेश उ�नत तकनीक के मा�यम से दूसर ेदेश� म� जा रहा है, वह भारत म� 

आए । यही मंशा हमार े�धान मं�ी जी क�, हमारी सरकार क� और हमार ेिवभाग क� है । जो वाहन 

अभी इ�पोट�  होते ह�, वे हमको महंगे िमलते ह� । जब िनवेश यहां पर आएगा, उसके बाद वे वाहन भी 

स�ते ह�गे । िनवेश आएगा तो रोज़गार भी बढ़ेगा और जहां-जहां ये कारखाने लग�गे, वहां रोज़गार के 

साधन िनि�त तौर पर उपल�ध ह�गे और वहां के लोग� को स�ते वाहन उपल�ध ह�गे । 
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�ी रवनीत िसहं: �पीकर साहब, ठीक है िक म�ंी जी ने जवाब बड़े अ�छे िदए ह� और वे सनुने म� 

लगते भी अ�छे ह� । लेिकन अगर म� बात क�ं, इनक� �क�म ठीक है, इ�ह�ने पीएलआई �क�म लागू 

क� है । परतं ु पािल�याम�ट क� �ट�िडंग किमटी क� जो �रपोट�  है, उसके अनसुार ऑटोमोबाइल 

इंड��ी म� लगातार रोज 2300 करोड़ �पय� का घाटा हो रहा है । तकरीबन 3 लाख 5 हज़ार 

जॉ�स चली गई ह� । यह किमटी क� �रपोट�  है । सर, ये तो ‘आ�मिनभ�र भारत’ क� बात कह रहे ह�, 

लेिकन इिंडया से फोड� मोटस� छोड़ कर चली गई, जनरल मोटस� छोड़ कर चली गई, हाल� 

डेिवडसन छोड़ कर चली गई । सर, इसके िलए हम� बह�त इनोवेशन चािहए, नई ि�कल के ब�चे 

चािहए, उनके िलए सरकार �या कर रही है? 

 सर, एक और मेन बात यह है िक अभी 30 पस�ट रट्ेस ऑटोमोबाइल सै�टर म� गािड़य� का 

बढ़ा है । आकंड़े बता रहे ह�, �रपोट्�स बता रही ह� िक आने वाले वष� 2022-23 म� ऑटोमोबाइल 

सै�टर म� गािडय� के रट्ेस और बढ़�गे । आप इसको कं�ोल म� रखने के िलए �या कदम उठा रहे ह�? 

एक तो जॉ�स जा रही ह�, दूसरा ये क�पनीज़ देश छोड़ कर भाग रही ह� और तीसरा, इसक� क�मत 

कैसे कं�ोल म� रख�गे? �पीकर साहब, म� ये सार ेजवाब माननीय मं�ी जी से जानना चाहता हूॅ ं।  

�ी कृ�ण पाल: अ�य� महोदय, हमार ेकािबल िम� ने बह�त अ�छा सवाल िकया । म� उनके  �यान 

म� एक बात लाना चाहता ह� ँ । अभी तक िह�द�ुतान म� परुानी टे�नोलॉजी थी । अब हम बाहर से 

परुानी टे�नोलॉजी क� जगह वाहन� के िलए नए कल-पजु� इ�पोट�  कर रहे ह� । जब हम बाहर से 

वाहन� के िलए नए कल-पजु� इ�पोट�  कर�गे तो यहा ँपर वाहन महगँी क�मत पर ही िमलेगी । जब हम 

उ�नत टे�नोलॉजी यहा ँपर लेकर आएगें तो उसके बाद हमको इ�पोट�  करने क� ज�रत नह� पड़ेगी 

और इ�पोट�  ड्यूटी भी नह� लगेगी । इससे वाहन िनि�त तौर पर स�ते ह�गे । जब यहा ँ िनवशे 

आएगा तो रोजगार के साधन भी बढ़�गे, रोजगार बढ़ेगा । अभी तक हम परुानी टे�नोलॉजी पर चल 

रहे थे । आज दिुनया के बाजार म� 1500 िबिलयन डॉलर का ऑटो बाजार है ।  
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 आदरणीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से सदन के �यान म� लाना चाहता ह� ँ िक 

अभी उसम� िह�द�ुतान का िह�सा दो फ�सदी से भी कम है । दिुनया के बाजार म� हमारी िह�सेदारी 

27 िबिलयन डॉलर से भी कम है । जब पी.एल.आई. �क�म आएगी, यहा ँपर नई �ौ�ोिगक� आएगी 

तो िनि�त तौर पर दिुनया के बाजार म� हमारा िह�सा, जो अभी दो परस�ट से कम है, सभंावना है 

िक वह दो से चार और चार से आठ परस�ट भी होगा । जब यह बढ़ेगा तो रोजगार के साधन भी 

उपल�ध ह�गे । म� आपक� जानकारी म� एक और बात लाना चाहता ह� ँ । िह�द�ुतान क� जो 

मै�यफैु�च�रगं जी.डी.पी. ह�, उसम� ऑटो से�टर का िह�सा एक-ितहाई है । इसिलए, िनि�त तौर 

पर हम ‘आ�मिनभ�र भारत’ अिभयान को भी इस �क�म के मा�यम से सफल कर�गे, रोजगार के 

साधन भी लोग� के िलए बढ़ाएगें और गािड़य� को भी इस �क�म के मा�यम से स�ती कर�गे । 

माननीय अ�य�: �� स�ंया 224,  

 �ीमती साजदा अहमद । 
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(Q.224) 

SHRIMATI SAJDA AHMED: Sir, during COVID-19 lockdown, the country has 

witnessed the pathetic state of migrants from rural areas. In India, the first and 

foremost cause of migration of rural people to cities is to earn by doing a job. 

But in spite of the Rural-Urban Mission in place for the last seven years, till 

now there is a huge disparity between urban and rural incomes as well as their 

living standards. Has the Government outlined any timeframe to double the 

income of rural people? If so, by when will it be achieved? 

सा�वी िनरजंन �योित: माननीय अ�य� महोदय, �ामीण िवकास म� हमार ेम�ंालय ने वष� 2014 

से लेकर अभी तक जो काम िकया है, वह काम कोिवड के समय म� भी ह�आ है । 

 अ�य� महोदय, म� एक नारा बोला करती थी और मेर ेग�ुदेव भी बोलते थे - ‘उजड़ते गावँ 

िबगड़ते शहर’  । शहर� क� आबादी बढ़ रही थी और गावँ क� आबादी घट रही थी । ऐसा �य� हो 

रहा था? लोग� को अपने गावँ� म� शहर� क� तरह जो सिुवधाए ंिमलनी चािहए थी, वे नह� िमल रही 

थ� । हमारी सरकार का िवजन पिंडत दीन दयाल जी के अ�ंयोदय के आधार पर है और हमने 

उसके आधार पर गावँ� के िलए काम िकया है । हमने �धानमं�ी सड़क योजना और �धानमं�ी 

आवास योजना के तहत भी काम िकया है । यिद म� अपनी सरकार के पूर ेिवजन को फोकस करके 

देखू ंतो ‘जल जीवन िमशन योजना’ म� भी  गावँ� के िलए फोकस िकया गया । िव�तु के �े� म� 

पिंडत दीन दयाल �ाम �योित योजना के अतंग�त भी गावँ� को फोकस करके काम िकया गया । यिद 

म�  पे�ोिलयम िवभाग पर जाऊँ तो लोग� को म�ुत म� गैस िसल�डर और चू�हे िदये गये । यिद म� 

�वा��य िवभाग क� तरफ जाऊँ तो आय�ुमान काड� के मा�यम से काम िकया गया ।… (�यवधान) 

 महोदय, म� सवा�गीण िवकास क� चचा� कर रही ह� ँ। हमने वह िदन भी देखा है ।… (�यवधान) 

आप लोग उ�र भी सनुने क� िह�मत रिखए । हम लोग अर�डी के तेल से दीया जलाते थे । हम 

लोग� ने लाइट नह� देखी थी । माननीय मोदी जी क� सरकार म� गावँ� के अंदर गवन�म�ट लाइट भी 
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जा रही है, सड़क भी बन रही है, रोजगार भी िदये जा रहे ह� । िजस िवभाग क� म� म�ंी ह�,ँ उसके 

मा�यम से लोग� को कोिवड के समय म�ुत म� राशन भी िदया गया और अभी वष� 2022 तक िदया 

जाएगा । 

SHRIMATI SAJDA AHMED: Sir, under PMGSY-III, many rural roads with 

bricks and murrum soiling are not getting sanctioned by the Ministry.  

 Officials of the PMGSY says that only old and damaged concrete roads 

will be sanctioned for upgradation. Due to this technical cause, many priority 

roads having important connectivity to markets, schools and health centres are 

not getting sanctioned under the PMGSY-3. Whether the Government will 

review the guidelines to include brick and modern soling roads to be 

considered under the PMGSY? 

सा�वी िनरजंन �योित: माननीय अ�य� महोदय, पि�म बंगाल से �वीकृत सड़क�  आएगंी, तो हम 

उनको �वीकृित द�गे । हमारी तरफ से कोई रोक नह� है । 

�ी उदय �ताप िसहं: माननीय अ�य� जी, आपने मझेु अवसर िदया, इसके िलए म� आपको 

ध�यवाद देता ह�ं । भारत सरकार ने और �ामीण िवकास म�ंालय ने लगातार िपछले 6-7 साल� म� 

शहर और गांव के अतंर को िविभ�न योजनाओ ंके मा�यम से कम करने का काम िकया है । �धान 

मं�ी �ाम सड़क योजना म�, जैसे मेर ेससंदीय �े� होशंगाबाद, नरिसंहपरु म� 500 तक क� आबादी 

के लगभग पूर ेगावं� को हमने जोड़ने का काम िकया है । कई जगह �या हो रहा है िक छोटे गावं� को 

हमने एक तरफ से जोड़ा है और बगल म� ऐसा बड़ा गांव जो �कूल देता है, बाजार देता है, �वा��य 

क� सिुवधाय� देता है, इंटरकनेि�टिवटी न होने के कारण छोटे-छोटे गांव उससे नह� जड़ु पा रहे ह� ।  

म� आपके मा�यम से माननीय मं�ी जी से जानना चाहता ह�ं िक िजन �े�� म� 500 तक क� 

आबादी के गावं सड़क� से जड़ु चकेु ह�, वहां �ाथिमकता के आधार पर �या म�ंालय 

इंटरकनेि�टिवटी क� सिुवधा उपल�ध करा के छोटे गांव� को बड़े गावं� से जोड़ने का काम करगेा? 
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माननीय अ�य�: �धान मं�ी सड़क योजना के सबंंध म� राम कृपाल यादव जी का अगला �� है । 

यह शहरी और �ामीण इलाके के िडफर�स को कम करने क� योजना के बार ेम� है । यह अगला 

�वै�न है । कोई बात नह�, आप पूछ लीिजए । अगला �वै�न उसका ही है । 

सा�वी िनरजंन �योित: माननीय अ�य� महोदय, यह बात सही है और सद�य का सवाल जायज 

है । हम लोग उन सड़क� को इसम� ले रहे ह� । इसका म� उस समय जवाब दूगंी । िफर भी, म� इसम� 

बताना चाहती ह�ं िक �ी फेज़ म� हमारी जो सड़क�  �देश� से �वीकृत होकर आई ह�, उ�ह� पर हमने 

अनमुोदन िकया है । 

�ी �तापराव जाधव: अ�य� महोदय, आपने मझेु अवसर िदया, इसके िलए म� आपको ध�यवाद 

देता ह�ं । �ामीण इलाक� को शहर� क� जैसी सिुवधाए ंदेने के िलए बह�त सारी योजनाए ंक� � सरकार 

क� ओर से �रल ए�रयाज़ म� जारी क� गई ह� । गांव� को शहर� के जैसा बनाने के िलए हमने �ब�न 

के कुछ �ल�टस� हर रा�य� म� िदए ह� । उनको स�टर से कनवज�स म� पैसा िमलना चािहए, िजसके 

िलए उनको तीन साल क� अविध पूरी करनी थी, लेिकन उनको ए�सट�शन िदए पांच साल हो चकेु 

ह� । वहा ं�ब�न के ऐसे बह�त सार ेछोटे-छोटे काम ह� या योजनाए ंह�, जो पूरी नह� हो रही ह� । उसका 

जो डीपीआर बनाया गया था, वह डीपीआर न तो गांव के लोग� को िव�ास म� लेकर या वहां के 

�रल के जेडपी म�बर ह�गे या �लॉक के पचंायत सिमित के म�बर, िवधायक या एमपी को साथ म� 

लेकर अ�छी तरह से डीपीआर नह� बनाई गई । डीपीआर म� ऐसे कुछ सझुाव िदए गए िक वे काम 

गांव म� या �ब�न म� हो ही नह� सकते ह� । डीपीआर च�ज करने के िलए या उसम� बदलाव करने के 

िलए भी बह�त सारी िद�कत� आती ह� और बह�त सारा व� चला जाता है । �ब�न �ल�टर म� कम से 

कम गांव� को शहर� जैसा बनाने के िलए जो सिुवधा वहा ंपर आव�यक ह,ै जो सिुवधाए ंगांव� म� हो 

सकती ह�, ऐसी ही सिुवधाए ं डीपीआर म� शािमल क� जाए ं । अगर कोई �यादा बड़ी सिुवधा 

डीपीआर म� शािमल है, तो उसको द�ु�त करने का अिधकार, जेडपी, िजला लेवल पर िजला 

अिधकारी, िजला प�रषद सीईओ, वहां के एमपी या िवधायक लोग� क� बैठक लेकर, वहां एक 
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कमेटी बनाकर अगर उसे हम द�ु�त करते ह�, तो ये काम ज�द से ज�द पूरे हो जाएगंे । �ब�न के 

डीपीआर म� च�ज करने के अिधकार के बारे म� मेरा सवाल है । 

�ामीण िवकास मं�ी तथा पंचायती राज म�ंी (�ी िग�रराज िसहं): माननीय अ�य� महोदय, 

�ब�न िमशन गांव और शहर के अंतर को कम करने के िलए लाया गया, यह ठीक ही कहा गया । 

डीपीआर क� �ि�या रा�य� के �ारा होती है । रा�य ने अपने िस�टम म� िजल� को �यवि�थ त 

करके इसे िकया है । क� � क� भागीदारी म� एक योजना बनाकर पूर ेदेश म� 300 �ल�टस� बनाए गए 

ह� । इसम� 30 �ितशत क� रािश रखी गई है, िजसे ि�िटकल गैप फंड के �प म� कहा गया है । अ�य 

21 तरह क� चीज� इसम� ह�, उन चीज� को कनवज�न के �ारा कर�गे । मेरा मानना है िक आने वाले 

िदन� म� वह एक मील का प�थर सािबत होगा ।  कई रा�य� म� यह काम बड़ी तेजी से चल रहा है ।  

म� माननीय सद�य को इतना िव�ास िदलाना चाहता ह�ं िक रा�य� के साथ िमलकर, जो 

इनक� कां�टीटूएसंी से जड़ुा ह�आ ह,ै उस िजले से िमलकर क�वज�न म� सहयोग लेने का काम कर� ।                                         

माननीय अ�य�: �� सं�या 225. 

           �ी सशुील कुमार िसहं । 
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(Q.225) 

�ी सुशील कुमार िसहं: माननीय अ�य� जी, मेरा मूल �� �ॉप डाइविस�िफकेशन से संबंिधत है । 

 माननीय म�ंी जी ने जो जवाब िदया है, उसे देखते ह�ए म� कहना चाहता ह�ं िक वष� 2013-

14 स े रा��ीय कृिष िवकास योजना आरकेवीवाई क� एक उप-योजना, फसल िविविधकरण 

काय��म सीडीपी को ह�रत �ािंत वाले मूल रा�य� अथा�त् ह�रयाणा, पजंाब, पि�मी उ�र �देश म� 

काया�ि�वत हो रही है । धान क� फसल म� बह�त अिधक पानी लगता है और यह फसल 140 िदन� 

क� होती है । इस कारण से जहां धान का उ�पादन अिधक होता है, उन रा�य� म� भूजल �तर बह�त 

नीचे जा रहा है । जहां पानी 40-50 फुट नीचे िमलता था, वहां अब 200-300 फुट नीचे जाना पड़ 

रहा है । इसके साथ एक और िद�कत आ रही है िक अ�यिधक मा�ा म� रासायिनक उव�रक� के 

उपयोग से जल �दूिषत हो रहा है । ये दो कारण ह�, िजससे लोग� का �वा��य खराब हो रहा है, 

परेशानी आ रही है और जल क� उपल�धतता भी कम हो रही है ।  

माननीय म�ंी महोदय ने अपने जवाब म� वष� 2013-14 क� चचा� क� ह ै। म� जानना चाहता ह� ं

िक इस िदशा म� िपछले आठ वष� म� �या �गित ह�ई है? हम कहां तक आगे बढ़े ह�? हम आठ वष� म� 

इस िदशा म� िकसान� को बचाने के िलए, आमदनी बढ़ाने के िलए और लोग� के �वा��य क� िचंता 

करते ह�ए कहां तक पह�ंचे ह�?  

�ी कैलाश चौधरी: माननीय अ�य� जी, माननीय सद�य ने िचंता जािहर क� है और एक बात 

पानी नीचे जाने क� कही है । यह सही है िक पजंाब, ह�रयाणा और पि�मी उ�र �देश म� �ॉप 

डाइविस�िफकेशन �ो�ाम के तहत इन �देश� को िलया गया है । इसके अित�र� इस �ो�ाम म� �ॉप 

डाइविस�िफकेशन के िलए त�बाकू के �देश� को भी शािमल िकया गया है । हमने नेशनल फूड 

िस�यो�रटी िमशन के तहत काय��म म� सि�मिलत िकया है और साथ ही आरकेवीवाई र�तार 

योजना म� भी शािमल िकया है । एमआईडीएच, हॉिट�क�चर म� इसे सि�मिलत िकया जाना चािहए 

तािक इस सम�या का समाधान हो सके । 
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 यहां धान क� बात कही गई ह ै। �रसच� के अनुसार यह सामने आया िक एक िकलो चावल 

के उ�पादन म� कम से कम 3000-5000 लीटर पानी क� आव�यकता होती है । इन सारी 

सम�याओ ंका समाधान है िक आने वाले समय म� �ॉप डाइविस�िफकेशन करके िकसान को वै�यू 

एडेड आधार पर इनकम िमले और वे इस िदशा म� जाए ं । इसके िलए सरकार ने कई कदम भी 

उठाए ह�, जैसे डाइविस�िफकेशन पर जाने वाले इन �देश� के िकसान� के िलए दलहन म� सि�सडी 

के तौर पर 9000 �पये �ित हे�टेयर देने का �ावधान िकया है । ितलहन जैसे मूंगफली म� 10,000 

�पये ि� त हे�टेयर, सोयाबीन म� 6,000 �पये �ित हे�टेयर और मोटे अनाज म� 6,000 �पये �ित 

हे�टेयर का �ावधान िकया है । इसी तरह से जैिव क खेती को बढ़ावा देने के िलए सहयोग �दान 

िकया जाता है । कपास या जो भी डाइविस�िफकेशन म� जो िकसान जाएगं,े अलग-अलग वैराइटी के 

अनसुार 8,000 �पये से 10,000 �पये तक का �ावधान है । हर मेढ़ पर पेड़ है तो उसके िलए भी 

2,000 �पये का �ावधान �ित हे�टेयर के अनसुार िकया गया है । 

 इस तरह से वे एक फसल से दूसरी फसल क� ओर जा सकते ह� । यिद हॉिट�क�चर क� 

ओर जाएगंे तो वािनक� योजना के अदंर दस हजार �पये �ित हे�टेयर का �ावधान िकया गया है 

तािक िकसान डायविस�िफकेशन क� तरफ जा सके ।  

�ी सुशील कुमार िसहं: अ�य� महोदय, माननीय मं�ी जी ने मेर े�� का उ�र िदया है । म� आपके 

मा�यम से माननीय मं�ी जी यह जानना चाहता ह�ं िक मेरा जो �� है और इनका जो उ�र ह,ै मझेु 

लगता है िक मेरी जो आशकंा है, उससे माननीय मं�ी जी सहमत ह� । मेरी सरकार और माननीय 

�धान मं�ी जी कृिष के �े� म� िकसान� क� आमदनी को दोगनुा करने के िलए िजतना �यासरत् ह�, 

शायद अभी तक देश के अदंर कोई दूसरी सरकार ऐसा काम नह� कर सक� थी । उसी बात पर 

चलते ह�ए, म� कहना चाहता ह�ं िक जो िकसान िपछले पचास वष� से कोई एक फसल उगा रहा है 

और यिद अचानक उससे कहा जाए िक आप कोई दूसरी फसल उगाओ तो शायद वह मानिसक 

तौर पर उसके िलए तैयार नह� होगा, जब तक िक उसे इस बात क� गारटंी नह� दी जाएगी िक 

आपक� फसल सरुि�त रहेगी, इससे आपको लाभ होगा और आपको आमदनी होगी । इसी संदभ� 
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म� म� आपसे कहना चाहता ह�ं िक धान और गेह� ँक� फसल कम �र�क� है । इन फसल� का उ�पादन 

करना कम �र�क� है । वह� दलहन और ितलहन क� खेती म� िकसान� क� आमदनी ज�र अिधक 

होती है, लेिकन वह अिधक �र�क� है ।    

माननीय अ�य� : माननीय म�ंी जी, आप बोिलए ।   

�ी सुशील कुमार िसहं: अ�य� महोदय, म� अपने �� पर ही आ रहा ह�ं । 

माननीय अ�य� : म� माननीय सद�य� से कई बार आ�ह कर चकुा ह�ं िक शॉट�  म� �� पूिछए और 

शॉट�  म� ही उ�र दीिजए । आप नह� मान�गे तो म� बीच म� काटकर नाम बोलंूगा । 

�ी सुशील कुमार िसहं: अ�य� महोदय, म� आपक� बात का अ�रश: पालन कर रहा ह�ं ।  

माननीय अ�य� : आप अपना �� पूिछए ।  

�ी सुशील कुमार िसहं: अ�य� महोदय, म� �� ही पूछ रहा ह�ं । दलहन म� मसूर क� खेती 

अ�यिधक �र�क� है । माननीय मं�ी जी ने जो जवाब िदया है िक सरकार सहायता कर रही है या जो 

कर रही है, वह �थायी है । लेिकन, जो दलहन और ितलहन क� फसल अचानक न� हो जाती है, 

उसक� गारटंी दनेे के िवषय म� सरकार �या सोच रही है? �य�िक, िकसान तभी ऐसे फसल� का 

उ�पादन करना चाहेगा । म� आपके मा�यम से माननीय म�ंी जी से यह जानना चाहता ह�ं िक 

आकि�मक नकुसान पर सरकार उनको िकस तरह क� मदद दनेे के बार ेम� सोच रही है?  

�ी कैलाश चौधरी: अ�य� महोदय, सरकार कई �प म� िकसान� क� मदद कर रही है । अगर 

िकसान को आकि�मक नुकसान हो जाता है तो फसल बीमा योजना के तहत उनको सहायता 

�दान क� जाती है । अगर अिधक नकुसान होता है, जैसे कोई आपदा आ जाती है तो 

एसडीआरएफ और एनडीआरएफ फंड के मा�यम से सहायता �दान क� जाती है । इसके अित�र� 

‘िकसान स�मान िनिध’ के तौर पर भी उनको सहायता �दान क� जाती है । इसके तहत दलहन 

और ितलहन क� जो एमएसपी है, उस एमएसपी के ऊपर भी खरीद होती है । पहले िजस एमएसपी 

पर खरीद होती थी, उस समय क� रटे को आज डेढ़ गनुा कर िदया गया है तािक िकसान� को सही 

रटे िमल सके । इस िदशा म� िनि�त तौर पर �यास िकए जा रहे ह� । कई नई वैराइटीज भी िनकाली 
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गई ह� । जैसा, म�ने पहले भी बताया है िक कई ऐसी नई वैराइटीज ह� िजनको �लाइमेट के अनसुार 

इजाद िकया गया है । कम समय म� अिधक यी�ड दनेे वाली भी वैराइटीज िनकाली गई ह� । अगर 

िकसान उनको अपने खेत म� बोएगा तो उससे उनक� आमदनी बह�त बढ़ेगी । 

�ी गौरव गोगोई: ध�यवाद अ�य� महोदय । म� बताना चाह�ंगा िक माननीय म�ंी जी को यह पता 

होगा िक असम म� हर वष� बाढ़ आती है । उसके कारण नदी के िकनार ेि�थत गांव� म� जो लोग रहते 

ह�, �यादातर महीने म� उनका खेत पानी के नीचे होता है । उसके कारण िजस �कार स ेउनक� 

आमदनी होनी चािहए, वह नह� होती है और नकुसान भी होता है । लेिकन, वे पूरी तरह से कृिष पर 

ही िनभ�र ह� । वे कह� नही जाते ह� । वहां िमिशंग एवं देओरी जनजाित रहते ह� । ये सार ेगांव ��प�ु 

नदी के िकनार ेऔर काजीरगंा के िकनार ेह� ।  

 मेरा �� यह है िक जो बाढ़ �भािवत �े� ह�, उन गांव� के िलए, उन लोग� के िलए, उन 

जनजाितय� के िलए �ॉप डायविस�िफकेशन के िलए �या आप कोई िवशेष �क�म ला सकते ह�?    

�ी कैलाश चौधरी : अ�य� महोदय, जैसा िक म�ने बताया है िक �ॉप डाइविस�िफकेशन एक 

�ो�ाम के तहत चल रहा है । जैसे असम का िवषय है, तो हम असम के अदंर �ॉप 

डाइविस�िफकेशन के तहत तंबाकू के ऊपर भी काम कर रहे ह� । जैसा िक म�ने पहले बताया ह,ै जो 

िकसान तबंाकू क� खेती करते ह�, उसके अनसुार उनको कंपोन�ट िमलता है । लेिकन बाढ़ के आने 

से या उसके कटाव के कारण, िजस तरह से वहा ंपर खेती और िकसान� को बढ़ाने के िलए, �य�िक 

खेती रा�य सरकार का िवषय है । हमारी एक आरकेवीवाई योजना है, उसके अदंर रा�य सरकार 

इस िवषय पर एक �पोज़ल बनाकर भेजती है, तब हम यहां से उसक� �वीकृित देते ह� । उसके बाद 

वहां पर िकसान� को राहत िमलती है । 

 इस तरह से, म� यह कह सकता ह�ं िक इसके ऊपर कई �रसच� भी ह�ए ह� । उन �रसच� के 

आधार पर वहां पर कौन सी फसल बोनी चािहए, हमने इसके िलए ‘वन िडि���ट वन �ोड�ट’ के 

तहत कुछ िवशेष िजले भी िचि�हत िकए ह� । हम उसके अदंर भी उनको सहयोग करते ह� । इस नाते 
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िनि�त �प से इसके ऊपर जो भी �रसच� िकए गए ह�, उससे आने वाले समय म� हम सभी को 

इसका समाधान देखने को िमलेगा । 

�ी अधीर रजंन चौधरी : अ�य� महोदय, माननीय सशुील कुमार िसंह जी ने िकसान� क� दोगनुी 

आमदनी के बार ेम� एक सवाल पूछा था, लेिकन तोमर जी ने उसका जवाब नह� िदया है ।  

माननीय अ�य�: �� सं�या 226,  

�ी रामकृपाल यादव ।  
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(Q.226) 

�ी राम कृपाल यादव : अ�य� महोदय, मेरा �� िबहार से है । यह देश म� �धानम�ंी �ाम सड़क 

योजना के सदंभ� म� है । मेरा यह सौभा�य है िक �� पूछने वाला भी िबहारी है और �� का उ�र दनेे 

वाले म�ंी भी िबहारी ह� ।…(�यवधान) 

�ी अधीर रजंन चौधरी: अ�य� महोदय, स�लीमे��ी �� पूछने वाला भी िबहारी है ।…(�यवधान) 

�ी राम कृपाल यादव: अ�य� महोदय, जी हां, यह एक सयंोग है ।…(�यवधान) िबहार को 

माननीय म�ंी जी और इस सरकार से बह�त आशा ह ै। �धानमं�ी �ाम सड़क योजना क� श�ुआत 

िज�ह�ने क� थी, म� उस प�ुय आ�मा को �णाम करता ह� ं । वष� 2000 म� �वग�य अटल िबहारी 

वाजपेयी जी क� सरकार ने इसे �ारभं िकया था ।…(�यवधान)  

उससे पहले सरकार के मा�यम स ेसड़क� के िनमा�ण का कोई �ावधान ही नह� था, कोई 

सोच ही नह� थी ।…(�यवधान) उस समय देश के �धानमं�ी �वग�य अटल जी ने िकतने 

कं��ि�टव सोच के साथ इसको �ारभं िकया था । आज इसे 21 साल हो गए ह� ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : आप भी तो इस िवभाग के मं�ी रहे ह� । 

… (�यवधान) 

�ी राम कृपाल यादव : अ�य� महोदय, म� िपछले काय�काल म� भी था और अभी भी ह�ं । भारत क� 

सरकार और हमार ेलोकि�य यश�वी �धानमं�ी जी लगातार गावं� क� िचंता करते रहते ह� । उ�ह�ने 

शपथ के बाद ही कहा था िक गांव, गरीब और िकसान, उ�ह�ने यूपीए गवन�मे�ट क� तरह िसफ�  कहा 

ही नह�, बि�क उसको िकया भी है ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : आपका �� �या है? 

… (�यवधान) 

�ी राम कृपाल यादव: अ�य� महोदय, म� उस पर आ रहा ह�ं ।…(�यवधान) साल� बाद मझेु �� 

करने का अवसर िमला है ।…(�यवधान) 
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माननीय अ�य� : माननीय सद�य, �� काल म� भूिमका नह� बनाते ह�, सीधे सवाल पूछते ह� । 

… (�यवधान) 

�ी राम कृपाल यादव : अ�य� महोदय, म� �� पूछ रहा ह�ं ।…(�यवधान)  

भारत क� वत�मान सरकार ने अपने काय�काल म� इस पैसे को बढ़ाया है । आज गांव� म� जो 

खशुहाली है, उसम� सड़क� क� बह�त मह�वपूण� भूिमका है । इसम� बह�त पैसा बढ़ाया है । चूिंक 

आपके और माननीय �धानमं�ी जी के आशीवा�द से माननीय कृिष मं�ी तोमर जी के साथ, जो 

पहले �ामीण िवकास मं�ी ह�आ करते थे, मझुे कुछ साल� तक उनके साथ काम करने का अवसर 

िमला है, बह�त काम ह�आ है ।…(�यवधान) धैय� रिखए ।…(�यवधान) 

 महोदय, म� यह कहना चाहता ह�ं िक िबहार के सदंभ� म� माननीय म�ंी जी ने िव�तार से 

जवाब देने का काम िकया है । मगर मझेु िनराशा हो रही है िक िबहार क� सरकार, जो फेज़ वन, फेज़ 

टू और फेज़ �ी क� �वीकृत रोड्स ह�, आप कह�गे तो मेर ेपास िलिखत �प स ेउसक� जानकारी है, 

लेिकन म� बोलना नह� चाहता ह�ं । अभी तक उसम� कई िकलोमीटर क� रोड नह� बन पाई है । फ�ट� 

फेज़ का भी काम बाक� है, सेक� ड फेज़ का काम भी बाक� है और थड� फेज़ का काम तो श�ु ही 

नह� ह�आ है ।  

महोदय, म� यह जानना चाहता ह�ं िक वहां सड़क� का िनमा�ण काय� कब तक श�ु होगा? 

आपको और पूरी देश-दिुनया को िबहार के बार ेम� पता है । नीित आयोग के अनसुार िबहार आज 

भी   बह�त  नीचे   है,  िपछड़ा  ह�आ   है,   वामपिंथय�   का   इलाका   है  ।  उसम� सब कुछ म�शन 

है ।…(�यवधान) वह िपछड़ा ह�आ �देश है, वहां गरीबी है ।...(�यवधान)   

 अ�य� जी, चूिँक इसम� �ावधान यह भी है िक जो िवशेष �ेणी का रा�य है, उसे िवशेष 

�ेणी के �प म� पैसा िमलता है । 60:40 के र�ेयो म� भी पैसा िमलता है और 90 परस�ट पैसा भी 

िमलता है । �या भारत सरकार िबहार रा�य क� प�िडंग सड़क� के िनमा�ण के िलए और उसको 

िवशेष सहायता देने के िलए 90 परस�ट पैसा देने का �ावधान करगेी तथा सड़क� का िनमा�ण तरुतं 

हो जाए, उसके िलए �यास करने का काम करगेी?  
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�ामीण िवकास मं�ी तथा पंचायती राज म�ंी (�ी िग�रराज िसहं): माननीय अ�य� महोदय, 

माननीय सद�य हर चीज से अवगत ह� । उनके ��� के अन�ुप उ�ह�ने �वीकारा है िक जवाब भी 

िदया गया है । इ�ह�ने दो िवषय� को रखा है । पीएमजीएसवाई के अतंग�त �थम चरण म� लगभग 

1287 िकलोमीटर क� सड़क�  अवशेष ह� । ि�तीय म� 411 िकलोमीटर और ततृीय चरण म� 6162 

िकलोमीटर सड़क�  दी गई ह� । िबहार सरकार के पास भारत सरकार का लगभग 949 करोड़ �पये 

का बैल�स है । अभी तक म� भी रा�य से स�पक�  म� ह� ँ। म�ने वहां के मंि�य� से मीिटंग क� है, वहां के 

सिचव के साथ भी मीिटंग क� है । अभी तक िबहार रा�य के िलए 1390 िकलोमीटर सड़क� क� 

�वीकृित ह�ई है, उसका अभी तक टे�डर नह� ह�आ है । म� रा�य सरकार से और �डी जी से अपील 

क�ंगा, चूिँक �डी जी बह�त कम�ठ �यि� ह� ।… (�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय म�ंी जी, आप चेयर को संबोिधत क�िजए ।  

… (�यवधान) 

�ी िग�रराज िसहं: यहां पर एक से बढ़कर एक िबहार के िद�गज ह� । म� रा�य सरकार� के साथ 

बराबर स�पक�  म� ह� ँिक वे इन लंबी सड़क� को बनाए ं। उ�ह� जो काम िदया गया ह�, उ�ह� समय पर 

पूरा कर�, िजससे भारत सरकार का तीसर ेचरण म� 1 लाख 25 हजार िकलोमीटर सड़क� का काम 

पूरा करने का जो ल�य है, उसम� िबहार का योगदान हो ।  

माननीय अ�य� : आपने वैसे तो पहले �� म� ही स�लेम��ी �� पूछ िलया है । अब आप सीधे �� 

पूिछएगा ।  

�ी राम कृपाल यादव : सर, म� सीधे �� पूछ रहा ह� ँ।… (�यवधान) 

�ी अधीर रजंन चौधरी: माननीय मं�ी जी, आपने �डी जी का नाम िलया है । आपने ललन जी 

का नाम �य� नह� िलया?… (�यवधान) 

माननीय अ�य� : आप सवाल पूिछए । 

… (�यवधान) 



14.12.2021                                                                                                                                        37 

 
�ी राम कृपाल यादव: सर, वा�तव म� कई वष� म� सड़क� क� हालत बह�त ठीक हो गई है । जैसे ही 

गांव� म� सड़क� क� हालत ठीक ह�ई, वैसे ही वाहन भी बढ़ गए । हमार ेयहां पर बह�त आबादी है । 

सड़क� पर आना-जाना, �ै�टर, मोटरगाड़ी, मोटरसाइिकल इ�यािद-इ�यािद ।  

माननीय अ�य� : यह तो हम� पता है िक रोड पर गािड़यां चलती ह�, मोटरसाइिकल चलती ह�, 

�ै�टर चलते ह� । आप सवाल पूिछए ।  

… (�यवधान) 

�ी राम कृपाल यादव: सर, म� यह कहना चाहता ह� ँ िक सड़क� का जो मानक है, उस मानक के 

िहसाब से �लैकटाप क� मोटाई कम होती है, िजसक� वजह से सड़क�  खराब हो जाती ह� । िबहार के 

दो-ितहाई इलाके बाढ़ से �िसत रहते ह� । म� यह जानना चाहता ह� ँिक अभी फेज �ी क� चचा� चल 

रही थी तो रा�य सरकार ने के�� सरकार स ेगहुार लगाई है िक पीएमजीएसवाई के अतंग�त खास 

तौर पर �लैकटाप के मामले म� जो मानक है, उसक� अगर मोटाई को बढ़ा िदया जाए तो सड़क�  लंबे 

अरसे तक काम कर�गी और परेशानी कम होगी ।… (�यवधान) 

माननीय अ�य� : नो । माननीय म�ंी जी, आप जवाब द�गे । म�ने आपको पकुारा है ।  

�ी िग�रराज िसहं: माननीय अ�य� महोदय, माननीय सद�य ने िजस िवषय को रखा है तो म� 

बताना चाहता ह� ँ िक आज टे�नोलॉजी का जमाना है । िवभाग रा�य सरकार के साथ लगातार 

स�पक�  म� है । आज हमने कहा है िक �ीन टे�नोलॉजी लाने क� ज�रत है । िबहार म� भी हम चाहते 

ह� िक पहाड़� का �खलन कम हो । हमार ेयहां पर कई टे�नोलॉजीस ह� । एफडीआर टे�नोलॉजी है । 

इसके साथ ही हमारी रा�य� से बातचीत भी चल रही है । हमने रा�य� से आ�ह िकया है िक आप 

जो सड़क�  बना रहे ह�, उनम� �ीन टे�नोलॉजी का इ�तेमाल क�िजए । 

म� माननीय सद�य को कह�ंगा, रा�य सरकार को भी कहा है िक उन रा�य� म� जाकर देख�, 

उ�र �देश और आ�� �देश म� जाकर देख� या अ�य िजन रा�य� ने जहां-जहां नई टे�नोलॉजी का 

�योग िकया है । इसिलए आप िच�ता न कर�, हम सड़क� को केवल बनाने का काम ही नह�, बि� क 

उनक� गणुव�ा का भी हम �यान रखते ह� ।  
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�ी कौशले�� कुमार: अ�य� महोदय, माननीय म�ंी जी ने जो जवाब िदया है, म� उससे सहमत ह�ं, 

लेिकन मेरा सीधा �� है िक िबहार म� भी एन.डी.ए. क� सरकार है और यहा ंिद�ली म� भी एन.डी.ए. 

क� सरकार है, आप भी िबहार से आते ह� और म� भी िबहार से ह�,ं �या आपने कभी रा�य सरकार, 

रा�य सरकार के अिधका�रय� या जन�ितिनिधय� के साथ कोई बैठक करके कोई ठोस िनण�य लेने 

का काम िकया है? 

�ी िग�रराज िसहं: अ�य� महोदय, म� बताना चाह�ंगा िक िबहार के लगभग दो-ितहाई से अिधक 

सांसद� ने आकर मेर े साथ मीिटंग क� है और हमने सूचना देने का काम िकया है, चाहे जो भी 

सांसद ह�, म� मीिटं�स भी कर रहा ह�ं । रा�य सरकार के साथ भी बैठक�  हो रही ह� । यहां पर बैठे ह�ए 

सांसद� स ेम� कहना चाह�ंगा, माननीय सद�य ने िबहार क� चचा�  क� है, म� अपना काम कर रहा ह�ं । 

राजीव रजंन जी ह�, �डी जी ह� और कौशल जी आप भी यहां ह�, आप लोग जाकर स�पक�  कर� और 

म� िनर�तर स�पक�  म� ह�ं । 

माननीय अ�य� : �� सं�या 227,  

डॉ. अरिव�द कुमार शमा�  । 
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(Q.227) 

डॉ. अरिव�द कुमार शमा� : अ�य� जी, यह बह�त ही मह�वपूण� �� है । म� आपके मा�यम से 

कहना चाहता ह�ं िक 1960 और 1970 के दशक म� िमलेट्स अथा�त मोटे अनाज का उपयोग बह�त 

�यादा होता था, लेिकन धीर-ेधीर े उसका चलन कम होता गया ।  माननीय �धानमं�ी जी क� 

श�ुआत पर अब मोटे अनाज का चलन बह�त �यादा बढ़ गया है, हमार े देश म� कम है, लेिकन 

िवदशे� म� बह�त �यादा चलन है । इसके कम से कम 12 फायदे ह� । डायिबटीज, अ�थमा, �लड 

�ेशर, क� सर, शरीर को िडटॉ�सीफाई करने म�, िकडनी म�, िलवर, इ�यिुनटी िस�टम आिद 

बीमा�रय� म� िमलेट्स अथा�त मोटे अनाज के 12 फायदे होते ह� । … (�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, 12 बजने वाले ह�, इसिलए सं�ेप म� बोिलए । 

डॉ. अरिव�द कुमार शमा�: अ�य� जी, हमारा देश िमलेट्स का सबसे बड़ा उ�पादक है । म� 

माननीय मं�ी जी कह�ंगा िक इन िमलेट्स म� बाजरा सबसे �या इ�पोट�ट है । राज�थान और 

ह�रयाणा बाजर े के सबसे बड़े उ�पादक रा�य ह� । बाजर े क� एक ही कमी है, इसके आटे के 

भ�डारण म� िद�कत आती है, �य�िक इसका आटा ज�दी खराब हो जाता है, ख�ा हो जाता है । म� 

माननीय मं�ी जी से कहना चाहता ह�ं िक इसके आटे के भ�डारण म� जो परशेानी होती है, इसे ठीक 

करने के िलए वै�ािनक� का कहना है िक इसक� से�फ-लाइफ बढ़ाई जा सकती है और इसके िलए 

बाजर ेक� एक हाइि�ड िक�म तैयार क� जाए । म� माननीय म�ंी जी से जानना चाहता ह� ं िक �या 

अनसुधंान स�ं थान� म�, िव�िव�ालय� म�, �रसच� िवभाग� म� बाजर ेक� नई हाइि�ड िक�म तैयार क� 

जा रही है, िजससे इसक� से�फ-लाइफ बढ़ सके और इसका भ�डारण ल�बे समय तक हो सके? 

म� माननीय मं�ी जी से जानना चाहता ह�ं िक �या सरकार का ऐसा कोई िवचार है? 

�ी कैलाश चौधरी: माननीय अ�य� जी, माननीय सद�य ने बह�त अ�छा �� िकया है । माननीय 

सद�य ने जो िच�ता �य� क� है, म� इसक� स�ेफ-लाइफ के बारे म� कहना चाह�ंगा िक हमार े

आई.सी.ए.आर. के साइंिट�ट्स ने इस पर बह�त गहनता स ेकाम िकया है, �रसच� क� है और बाजर े

क� एक नई वेराइटी तैयार क� है, िजसम� वे क�पोन�ट डाले गए ह� िक जो आटा ख�ा पड़ता है, उस 
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पर �रसच� हो चकु� है, लेिकन वह अभी बाहर पि�लक म� नह� गई है । उस �रसच� म� यह सामने आया 

है िक उस आटे क� से�फ-लाइफ �यादा होगी और छ: महीने तक वह आटा ख�ा नह� पड़ेगा, जो 

अभी दस या प��ह िदन� म� ख�ा पड़ जाता है । दूसरी �वािलटी यह है िक अभी िजस तरह से 

हमारी बहन� को रोटी बनाने म� तकलीफ आती है िक उसक� रोटी गहे�ं क� तरह चकले पर नह� 

बनती, इसके िलए भी इसम� एक कंट�ट डाला गया है िक भिव�य म� गेह� ंक� रोटी क� तरह ही बाजर े

क� रोटी भी चकले पर बन सकेगी । मुझे लगता है िक जब यह वेराइटी बाहर आएगी, उसके बाद 

माननीय सद�य क� इस िच�ता और देश क� सम�या का िनि�त �प से समाधान िमलेगा ।  

12.00 hrs 

�ी अजय िनषाद : अ�य� जी, ध�यवाद । मेरा यह �� है िक मोटी फसल� का रकबा बढ़ाने के 

उ�े�य से वषा� िसंिचत �े�� म� उगाई जाने वाली फसल� को बढावा दनेे के िलए सरकार क� योजना 

म� मोटे अनाज के उपभोग क� मांग बढ़ाने के िलए �या �यास िकया जा रहा है? 

�ी कैलाश चौधरी : मोटे अनाज को बढ़ावा देने के िलए भारत सरकार ने कई कदम उठाए ह� । म�ने 

िवशेषकर नई वैराइिटय� के बार ेम� कहा है िक नई वैराइिटयां भी ईजाद क� गई ह� । ये वैराइिटयां 

आईसीएआर के �ारा तैयार क� गई ह� । इसम� 6 वैराइिटयां बायो फोिट�फाइड ह�, 10 वैराइिटया ं

�यू�ीसी�रयल वाली ह� । टोटल िमलाकर यह है िक हमने वैराइटी के साथ वष� 2018 के अदंर 

इसको िमलट्स ईयर के �प म� मनाया गया है, तािक दशे के अदंर इसका मैसेज जाए िक िमलट्स 

के �ित जाना है । … (�यवधान) 

माननीय अ�य� : ��काल समा� ।  

�ी कैलाश चौधरी : म� माननीय अ�य� जी से कहना चाह�ंगा िक वष� 2023 िव� िमलट्स के �प 

म� भी मनाया जाएगा । … (�यवधान) 

माननीय अ�य� : मं�ी जी, �पीकर ने आदेश दे िदया है, आप बैठ जाइए । जब म�ने आपको बोल 

िदया है िक ��काल समा�, िफर भी आप बोल रहे ह� ।  
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WRITTEN ANSWERS TO QUESTIONS 

(Starred Question Nos. to 228-240 
Unstarred Question Nos.2531 to 2760) 

(Page Nos.98 to 768)  

 

 

                                    
 Available in Master copy of the Debate, placed in Library. 
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 12.01 hrs 

PAPERS LAID ON THE TABLE 

 

माननीय अ�य� : अब सभा पटल पर प� रखे जाएगें । 

आइटम न.ं 2 - �ी कृ�ण पाल िसंह ।  

िव�ुत म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा भारी उ�ोग म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी कृ�ण पाल) : 

अ�य� महोदय, म� िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह�:ं- 

(1) (एक)   ऑटोमोिटव �रसच� एसोिसएशन ऑफ इंिडया, पणेु के वष� 2020-2021 के 

वािष�क �ितवदेन क� एक �ित (िह�दी  तथा अ�ंेजी स�ंकरण) तथा 

लेखापरीि�त लेखे । 

 (दो)    ऑटोमोिटव �रसच� एसोिसएशन ऑफ इंिडया, पणेु के वष� 2020-2021 के 

काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा के बार ेम� िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी 

स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5499/17/21] 

(2) (एक)   नेशनल ऑटोमोिटव टेि�टंग एडं आर ए�ड डी इ��ा���चर �ोजे�ट, नई 

िद�ली के वष� 2019-2020 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी  तथा 

अ�ंेजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त लेख े। 

 (दो)    नेशनल ऑटोमोिटव टेि�टंग एडं आर ए�ड डी इ��ा���चर �ोजे�ट, नई 

िद�ली के वष� 2019-2020 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा के बार े

म� िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 
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(3) उपयु�� (2) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवलंब के कारण दशा� ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5500/17/21] 

(4) कंपनी अिधिनयम, 2013 क� धारा 394 क� उपधारा 1(ख) के अतंग�त िन�निलिखत 

प�� क� एक-एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण):- 

 

(क) (एक) ए���  यूल ए�ड कंपनी िलिमटेड, कोलकाता के वष� 2020-2021 के 

काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा के बार ेम� िववरण । 

 (दो) ए���  यूल ए�ड कंपनी िलिमटेड, कोलकाता का वष� 2020-2021 का 

वािष�क �ितवदेन, लेखा-परीि�त लेखे तथा उन पर िनयं�क-

महालेखापरी�क क� िट� पिणयां । 

[Placed in Library, See No. LT 5501/17/21] 

(ख) (एक) भारत हैवी इलेि��क�स िलिमटेड, नई िद�ली के वष� 2020-2021 के 

काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा के बार ेम� िववरण । 

 (दो) भारत हैवी इलेि��क�स िलिमटेड, नई िद�ली का वष� 2020-2021 का 

वािष�क �ितवदेन, लेखा-परीि�त लेखे तथा उन पर िनयं�क-

महालेखापरी�क क� िट� पिणयां । 

[Placed in Library, See No. LT 5502/17/21] 
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गृह म�ंालय म� रा�य मं�ी (�ी िन�यान�द राय) : अ�य� महोदय, म� िन�निलिखत प� सभा 

पटल पर रखता ह�ं:- 

(1) आ�वास (वाहक-दािय�व) अिधिनयम, 2000 क� धारा 9 के अंतग�त जारी अिधसूचना सं. 

सा.का.िन. 554 (अ), जो 11 अग�त, 2021 के भारत के राजप� म� �कािशत ह�ई थी 

तथा जो आ�वास (वाहक-दािय�व) (सशंोधन) िनयम, 2021 के बार ेम� है, क� एक �ित 

(िह� दी तथा अ�ंेजी स�ं करण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5503/17/21] 

(2) रा��ीय अ�वेषण अिभकरण अिधिनयम, 2008 क� धारा 26 के अतंग�त जारी अिधसूचना 

स.ं सा.का.िन. 741 (अ), जो 14 अ�ूबर, 2021 के भारत के राजप� म� �कािशत ह�ई 

थी तथा जो गहृ मं�ालय, रा��ीय अ�वेषण अिभकरण, काय�कारी सवंग� समूह ‘ग’ 

(सहायक उप िनरी�क, हेड कां�टेबल और कां�टेबल) भत� िनयम, 2021 के बार ेम� है, 

क� एक �ित (िह� दी तथा अ�ंेजी स�ं करण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5504/17/21] 

 

(3)  िवदेशी रिज��ीकरण अिधिनयम, 1939 क� धारा 3 के अतंग�त जारी अिधसूचना सं. 

सा.का.िन. 801 (अ), जो 15 नव�बर, 2021 के भारत के राजप� म� �कािशत ह�ई थी तथा जो 

िवदशेी रिज��ीकरण (सशंोधन) िनयम, 2021 के बार े म� है, क� एक �ित (िह� दी तथा अं�ेजी 

स�ं करण) तथा िदनांक 23 नव�बर, 2021 क� अिधसूचना स.ं सा.का.िन. 822(अ) म� �कािशत 

तथा उसका एक शिु�-प� (केवल िह�दी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5505/17/21] 
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कृिष और िकसान क�याण म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी कैलाश चौधरी) : अ�य� महोदय, 

कुमारी शोभा कारा�दलाज ेक� ओर से, म� िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह�:ं- 

(1) कंपनी अिधिनयम, 2013 क� धारा 394 क� उपधारा 2 के अतंग�त िन�निलिखत प�� 

क� एक-एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण):- 

(क) (एक) िहमाचल �देश ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, िशमला के वष� 2018-

2019 और 2019-2020 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा । 

 (दो) िहमाचल �देश ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, िशमला के वष� 2018-

2019 और 2019-2020 के वािष�क �ितवदेन, लेखा-परीि�त लेखे तथा 

उन पर िनय�ंक-महालेखापरी�क क� िट� पिणयां । 

[Placed in Library, See No. LT 5506/17/21] 

 

(ख) (एक) पजंाब ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, चंडीगढ़ के वष� 2019-2020 के 

काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा । 

 (दो) पजंाब ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, चंडीगढ़ के वष� 2019-2020 के 

वािष�क �ितवदेन, लेखा-परीि�त लेखे तथा उन पर िनयं�क-

महालेखापरी�क क� िट� पिणयां । 

[Placed in Library, See No. LT 5507/17/21] 

 

(ग) (एक) ओिडशा ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, भबुने�र के वष� 2018-2019 

के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा । 
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 (दो) ओिडशा ए�ो इंड��ीज कॉरपोरशेन िलिमटेड, भबुने�र के वष� 2018-2019 

के वािष�क �ितवदेन, लेखा-परीि�त लेखे तथा उन पर िनय�ंक-

महालेखापरी�क क� िट� पिणयां । 

(2) उपयु�� (1) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवलंब के कारण दशा� ने 

वाले चार िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5508/17/21] 

(3) आव� यक व� त ुअिधिनयम, 1955 क� धारा 3 के अतंग�त िन� निलिखत अिधसूचनाओ ंक� 

एक-एक �ित (िह� दी तथा अ�ेंजी स�ं करण):- 

 (एक) उव�रक (अकाब� िनक, काब�िनक या िमि�त) (िनय�ंण) सातवां (संशोधन) आदशे, 

2021 जो 1 नव�बर, 2021 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स.ं 

का.आ.4560(अ) म� �कािशत ह�आ था । 

 (दो)   उव�रक (अकाब� िनक, काब�िनक या िमि�त) (िनय�ंण) छठा (सशंोधन) आदेश, 

2021 जो 21 िसत�बर, 2021 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स.ं 

का.आ.3901(अ) म� �कािशत ह�आ था । 

 (तीन)   का.आ. 4564(अ) जो 1 नव�बर, 2021 के भारत के राजप� म� �कािशत ह�आ 

था तथा िजसम� भारत म� िविनिम�त िकए जाने वाले अनंितम उव�रक 

फा�फोिज�सम के सबंंध म�, इस आदेश के �काशन क� तारीख से तीन वष� क� 

अविध के िलए, िविनिद�� टताओ ंको अिधसूिचत िकया गया है । 

[Placed in Library, See No. LT 5509/17/21] 
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कृिष और िकसान क�याण म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी कैलाश चौधरी) : अ�य� महोदय, म� 

िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह�ं:- 

(1) (एक)   डॉ. राजे�� �साद के��ीय कृिष िव�िव�ालय, सम�तीपरु के वष� 2020-

2021 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी  तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 (दो)    डॉ. राजे�� �साद के��ीय कृिष िव�िव�ालय, सम�तीपरु के वष� 2020-

2021 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा 

अ�ंेजी स�ंकरण । 

(2) उपयु�� (1) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवलंब के कारण दशा� ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 5510/17/21] 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, यहां पर काया�लय न चलाया कर� ।  

… (�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय म�ंी जी, यहां पर काया�लय न चलाया कर� । माननीय सद�य� से 

आ�ह है िक वे सदन क� ग�रमा और मया�दा को बनाकर रख� । माननीय मिं�गण से भी आ�ह है िक 

आपके पास कोई माननीय सद�य आए ंतो आप उनसे बोल� िक आप काया�लय म� आकर उनसे 

िमलकर बातचीत कर� ।  

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SOCIAL JUSTICE AND 

EMPOWERMENT (SHRI A. NARAYANASWAMY): On behalf of Sushri 

Pratima Bhoumik, I beg to lay on the Table:- 

(1) A copy of the following papers (Hindi and English versions) under 

Section 15 of the National Commission for Backward Classes Act, 1993:- 
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  (i) Report of the National Commission for Backward Classes, New Delhi, 

for the year 2015-2016, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Explanatory Memorandum on the recommendations contained in the 

Annual Report of the National Commission for Backward Classes, New 

Delhi, for the year 2015-2016.  

(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above. 

[Placed in Library, See No. LT 5511/17/21] 

 

 

(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

National Institute of Mental Health Rehabilitation, Sehore, for the 

year 2019-2020, alongwith Audited Accounts.  

 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the National Institute of Mental Health 

Rehabilitation, Sehore, for the year 2019-2020.  

 

(4)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (3) above. 

[Placed in Library, See No. LT 5512/17/21] 

 

 

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Narayan Seva Sansthan, Udaipur, for the year 2020-2021, 

alongwith Audited Accounts.  
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 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Narayan Seva Sansthan, 

Udaipur, for the year 2020-2021.  

[Placed in Library, See No. LT 5513/17/21] 

 

  

(6) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Mahatma Gandhi Seva Sangh, Parbhani, for the year 2020-2021, 

alongwith Audited Accounts.  

  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Mahatma Gandhi Seva Sangh, 

Parbhani, for the year 2020-2021.  

[Placed in Library, See No. LT 5514/17/21] 

 

  

(7) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Sri Dakshinya Bhava Samithi, Guntur, for the year 2011-2012, 

alongwith Audited Accounts.  

  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Sri Dakshinya Bhava Samithi, 

Guntur, for the year 2011-2012.  

  

(8)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (7) above. 

[Placed in Library, See No. LT 5515/17/21] 
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(9) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Amar Jyoti Charitable Trust, Delhi, for the year 2020-2021, 

alongwith Audited Accounts.  

 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Amar Jyoti Charitable Trust, 

Delhi, for the year 2020-2021.  

[Placed in Library, See No. LT 5516/17/21] 

 

 

(10) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Society for Education of the Deaf and Blind, Vizianagaram, for the 

year 2011-2012, alongwith Audited Accounts.  

 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Society for Education of the Deaf 

and Blind, Vizianagaram, for the year 2011-2012.  

 

(11)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (10) above. 

[Placed in Library, See No. LT 5517/17/21] 

 

 

(12) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Vrindavan Shiksha Evam Jan Kalyan Smitit, Kaushambi, for the 

year 2020-2021, alongwith Audited Accounts.  
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 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Vrindavan Shiksha Evam Jan 

Kalyan Smitit, Kaushambi, for the year 2020-2021.  

[Placed in Library, See No. LT 5518/17/21] 

 

 

(13) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

North Bengal Handicapped Rehabilitation Society, Darjeeling, for 

the year 2020-2021, alongwith Audited Accounts.  

 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the North Bengal Handicapped 

Rehabilitation Society, Darjeeling, for the year 2020-2021.  

[Placed in Library, See No. LT 5519/17/21] 

 

 

(14) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of Center 

for Mental Hygiene, Manipur, for the year 2013-2014, alongwith 

Audited Accounts.  

 

 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Center for Mental Hygiene, 

Manipur, for the year 2013-2014.  

 

(15)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (14) above. 

[Placed in Library, See No. LT 5520/17/21] 
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 (16) A copy of the Memorandum of Understanding (Hindi and English 

versions) between the Artificial Limbs Manufacturing Corporation of India and 

the Department of Empowerment of Persons with Disabilities, Ministry of Social 

Justice and Empowerment, for the year 2020-2021. 

[Placed in Library, See No. LT 5521/17/21] 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FISHERIES, ANIMAL 

HUSBANDRY AND DAIRYING AND MINISTER OF STATE IN THE 

MINISTRY OF INFORMATION AND BROADCASTINIG (DR. L. MURUGAN): 

I beg to lay on the Table a copy of the Prasar Bharati (Broadcasting 

Corporation of India), Authorities for Disciplinary Proceedings (Amendment) 

Regulations, 2021 (Hindi and English versions) published in Notification No. A-

10/178/2012-PPC/PBRB in Gazette of India dated 17th August, 2021 under 

Section 34 of the Prasar Bharati (Broadcasting Corporation of India) Act, 1990. 

 

[Placed in Library, See No. LT 5522/17/21] 
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12.03 hrs 

MESSAGES FROM RAJYA SABHA 
 

SECRETARY GENERAL: Sir, I have to report the following messages 

received from the Secretary General of Rajya Sabha:- 

(i) ‘I am directed to inform the Lok Sabha that the Rajya Sabha at its sitting 

held on Monday, the 2nd August, 2021, adopted the following Motion 

in regard to the Committee on Welfare of Other Backward Classes 

(OBCs):- 

“That this House concurs in the recommendation of the Lok Sabha 

that the Rajya Sabha do agree to nominate two Members from Rajya 

Sabha vice Shri K.K. Ragesh, retired from the Rajya Sabha on 21st 

April, 2021 and Shri B.L. Verma, appointed as Minister w.e.f. 7th July, 

2021 to associate with the Committee on Welfare of Other Backward 

Classes (OBCs) for the unexpired portion of the term of the 

Committee and do proceed to elect, in such manner as the Chairman 

may direct, two Members from amongst the Members of this House 

to serve on the said Committee.” 

 

2. I am further to inform the Lok Sabha that in pursuance of the 

above Motion, Shri Dineshchandra Jemalbhai Anavadiya and           

Shri Sakaldeep Rajbhar, Members, Rajya Sabha have been duly 

elected to the said Committee. 
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(ii) “In accordance with the provisions of sub-rule(6) of rule 186 of the 

Rules of Procedure and Conduct of Business in the Rajya Sabha, I 

am directed to return herewith the High Court and Supreme Court 

Judges (Salaries and Conditions of Service) Amendment Bill, 2021 

which was passed by the Lok Sabha at its sitting held on the 8th 

December, 2021 and transmitted to the Rajya Sabha for its 

recommendations and to state that this House has no 

recommendations to make to the Lok Sabha in regard to the said Bill.” 
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12.04 hrs 

 

COMMITTEE ON THE WELFARE OF SCHEDULED CASTES AND 
SCHEDULED TRIBES 
10th and 11th Reports 

 
SHRI KRUPAL BALAJI TUMANE (RAMTEK): I beg to present the following 

Reports (Hindi and English versions) of the Committee on the Welfare of 

Scheduled Castes and Scheduled Tribes (2021-22):- 

1. Tenth Report on Action taken by the Government on the 

recommendations contained in the third Report (Seventeenth Lok 

Sabha) of the Committee on the Welfare of Scheduled Castes and 

Scheduled Tribes on the subject “Ways and Means to ensure 

reservation for Scheduled Castes and Scheduled Tribes in the light of 

Privatisation, outsourcing of work and contractual employment in 

Government Services, PSUs and Autonomous Bodies with special 

reference to Bharat Sanchar Nigam Limited (BSNL)”. 

2. Eleventh Report on Action taken by the Government on the 

recommendations contained in the Eighteenth Report (Sixteenth Lok 

Sabha) of the Committee on the Welfare of Scheduled Castes and 

Scheduled Tribes on the subject “Reservation for and employment of 

Scheduled Castes and Scheduled Tribes in Food Corporation of India 

(FCI)”. 
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12.04 ½ hrs 

STANDING COMMITTEE ON AGRICULTURE, ANIMAL HUSBANDRY 
AND FOOD PROCESSING 

(i)31st to 35th Reports 
 

SHRI P. C. GADDIGOUDAR (BAGALKOT): I beg to present the 

following Reports (Hindi and English versions) (Seventeenth Lok Sabha) 

of Standing Committee on Agriculture, Animal Husbandry and Food 

Processing (2021-22):- 

1. 31st Report on Action Taken by the Government on 

Observations/Recommendations contained in the 24th Report on 

‘Demands for Grants (2021-22)’ pertaining to the Ministry of Agriculture 

and Farmers Welfare (Department of Agriculture, Cooperation and 

Farmers Welfare).   

2. 32nd Report on Action Taken by the Government on 

Observations/Recommendations contained in the 25th Report on 

‘Demands for Grans (2021-22)’ pertaining to the Ministry of Agriculture 

and Farmers Welfare (Department of Agricultural Research and 

Education).   

3. 33rd Report on Action Taken by the Government on 

Observations/Recommendations contained in the 26th Report on 

‘Demands for Grants (2021-22)’ pertaining to the Ministry of Food 

Processing Industries. 
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4. 34th Report on Action Taken by the Government on 

Observations/Recommendations contained in the 27th Report on 

‘Demands for Grants (2021-22)’ pertaining to the Ministry of Fisheries, 

Animal Husbandry and Dairying (Department of Fisheries). 

5. 35th Report on Action Taken by the Government on 

Observations/Recommendations contained in the 28th Report on 

‘Demands for Grants (2021-22)’ pertaining to the Ministry of Fisheries, 

Animal Husbandry and Dairying (Department of Animal Husbandry and 

Dairying).    
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(ii)Statements 

 

SHRI P. C. GADDIGOUDAR : I beg to lay the Statements (Hindi and English 

versions) showing further action taken by the Government on the following 

Reports:-  

1. 16th Report on the action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 5th Report 

(Seventeenth Lok Sabha) on ‘Demands for Grants(2019-20)’ of the 

Ministry of Fisheries, Animal Husbandry and Dairying (Department of 

Fisheries). 

2. 17th Report on action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 6th Report 

(Seventeenth Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare (Department of Agriculture, 

Cooperation and Farmers Welfare). 

3. 18th Report on the action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 7th Report on 

‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of Food Processing 

Industries.  
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4. 19th Report on action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 9th Report 

(Seventeenth Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2020-21)’ of the 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare (Department of Agriculture, 

Cooperation and Farmers Welfare. 

5. 22nd Report on the action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 12th Report 

(Seventeenth Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2020-21)’ of the 

Ministry of Fisheries, Animal Husbandry and Dairying (Department of 

Fisheries). 

6. 23rd Report on the action taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 13th Report on 

‘Demands for Grants (2020-21)’ of the Ministry of Food Processing 

Industries.   
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12.05 hrs 

 

STATEMENTS BY MINISTERS 

 

(i)(a)Status of implementation of recommendations contained in the 311th  
Report of the Department Related Parliamentary Standing Committee on 
Education, Women, Children, Youth and Sports on Khelo India Scheme 
pertaining to the Department of Sports, Ministry of Youth Affairs and 

Sports 
 

 

THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 311th Report of the Department Related 

Parliamentary Standing Committee on Education, Women, Children, Youth 

and Sports on Khelo India Scheme pertaining to the Department of Sports, 

Ministry of Youth Affairs and Sports.  

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT 5496/17/21. 
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(b)Status of implementation of recommendations contained in the 315th  
Report of the Department Related Parliamentary Standing Committee on 
Education, Women, Children, Youth and Sports on Demands for Grants 
(2020-21) pertaining to the Department of Sports, Ministry of Youth 

Affairs and Sports 
 

 

THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 315th Report of the Department Related 

Parliamentary Standing  Committee on Education, Women, Children, Youth 

and Sports on Demands for Grants (2020-21) pertaining to the Department of 

Sports, Ministry of Youth Affairs and Sports.  

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5496/17/21. 
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(c)Status of implementation of recommendations contained in the 'Issues 
raised on 311th  and 315th  Reports' and 'Updated Action Taken Note on 
311th report' of the Department Related Parliamentary Standing 
Committee on Education, Women, Children, Youth and Sports pertaining 

to the Department of Sports, Ministry of Youth Affairs and Sports 
 

 

THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 'Issues raised on 311th and 315th 

Reports' and 'Updated Action Taken Note on 311th report' of the Department 

Related Parliamentary Standing Committee on Education, Women, Children, 

Youth and Sports pertaining to the Department of Sports, Ministry of Youth 

Affairs and Sports.  

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5496/17/21. 
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(d)Status of implementation of recommendations contained in the 317th  
Report and Clarifications on 317th Report of the Department Related 
Parliamentary Standing Committee on Education, Women, Children, 
Youth and Sports on preparation of Olympic Games, 2021, pertaining to 

the Department of Sports, Ministry of Youth Affairs and Sports 
 

THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 317th Report and Clarifications on 317th 

Report of the Department Related Parliamentary Standing Committee on 

Education, Women, Children, Youth and Sports on preparation of Olympic 

Games, 2021, pertaining to the Department of Sports, Ministry of Youth Affairs 

and Sports.  

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5496/17/21. 
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(e)Status of implementation of recommendations contained in the 318th  
and 319th Reports of the Department Related Parliamentary Standing 
Committee on Education, Women, Children, Youth and Sports on further 
comments of the committee on Action Taken Notes of 311th and 315th 
Reports, respectively, pertaining to the Department of Sports, Ministry of 

Youth Affairs and Sports 
 

THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 318th and 319th Reports of the 

Department Related Parliamentary Standing Committee on Education, 

Women, Children, Youth and Sports on further comments of the committee on 

Action Taken Notes of 311th and 315th Reports, respectively, pertaining to the 

Department of Sports, Ministry of Youth Affairs and Sports. 

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5496/17/21. 
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(f)Status of implementation of recommendations contained in the 325th 
Report of the Department Related Parliamentary Standing Committee on 
Education, Women, Children, Youth and Sports on Demands for Grants 
(2021-22) pertaining to the Department of Sports, Ministry of Youth 

Affairs and Sports 
 

 THE MINISTER OF INFORMATION AND BROADCASTING AND MINISTER 

OF YOUTH AFFAIRS AND SPORTS (SHRI ANURAG SINGH THAKUR): Sir, 

with your permission, I beg to lay the statement, the status of implementation 

of recommendations contained in the 325th Report of the Department Related 

Parliamentary Standing Committee on Education, Women, Children, Youth 

and Sports on Demands for Grants (2021-22) pertaining to the Department of 

Sports, Ministry of Youth Affairs and Sports. 

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5496/17/21. 
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 12.06  hrs 

(ii)Status of implementation of the recommendations contained in the 28th 
Report of the Standing Committee on Agriculture, Animal Husbandry and 
Food Processing on Demands for Grants (2021- 2022) pertaining to the 
Department of Animal Husbandry and Dairying, Ministry of Fisheries, 

Animal Husbandry and Dairying 

 

म��यपालन, पशुपालन और डेयरी म�ंालय म� रा�य म�ंी (डॉ. सजंीव कुमार बािलयान): 

आदरणीय अ�य� महोदय, म� आपक� अनमुित से पशपुालन और डेयरी िवभाग, म��यपालन, 

पशपुालन और डेयरी म�ंालय से सबंिंधत अनुदान� क� मांग� (2021-22) के बार े म� कृिष, 

पशपुालन और खा� �स�ंकरण सबंंधी �थायी सिमित के 28व� �ितवदेन म� अतंिव�� िसफा�रश� के 

काया��वयन क� ि�थित के बार ेम� एक व��य सभा पटल पर रखता ह�ं । 

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5497/17/21. 
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12.07  hrs 

(iii)Status of implementation of the recommendations/observations 
contained in the 229th Report of the Department Related Parliamentary 
Standing Committee on Home Affairs on " Management of Covid-19 

Pandemic and related issues" pertaining to the Ministry of Home Affairs 

 

गृह म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी िन�यान�द राय): माननीय अ�य� महोदय, म� गृह म�ंालय से 

सबंंिधत "कोिवड-19 वैि�क महामारी का �बंधन और सबंंिधत म�ु�" के बार ेम� िवभाग से संब� गहृ 

काय� संबंधी संसदीय �थायी सिमित के 229व� �ितवेदन म� अतंिव�� िसफा�रश�/िट�पिणय� के 

काया��वयन क� ि�थित के बार ेम� एक व��य सभा पटल पर रखता ह�ं ।  

                                    
 Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT LT 5498/17/21. 
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माननीय अ�य� : माननीय सद�यगण, मझुे कुछ िवषय� पर �थगन ��ताव क� सचुनाए ं�ा� ह�ई 

ह�, म�ने �थगन ��ताव क� िकसी भी सूचना के िलए अनमुित  �दान नह� क� है ।  

… (�यवधान) 

माननीय अ�य� : अधीर जी, आपका ��ताव के िलए �या िवषय था? 

 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, the caseload of 

Omicron variant of COVID-19 virus has been on rise once again. Till now 41 

persons who have been infected by this Omicron variant of the COVID-19 virus 

have been identified. So, the tentacle of Omicron has been spreading in other 

States also, much to the concern of all of us.  

म� सरकार से यह कहना चाहता ह�ं िक हम� सचेत रहना चािहए, हम� और �यादा सावधानी 

बरतनी चािहए । िपछले कोिवड-1 और कोिवड-2 क� लहर के कारण लाख� लोग� को जान गवंानी 

पड़ी । हम ऐसी गलती न कर� । इसिलए इस देश म� ओिम�ॉन के स�ंमण को रोकने के िलए हम� 

अभी से हर िक�म क� तैयारी करके रखनी चािहए । हमार ेव�र� नेता राजनाथ िसहं जी भी यहां ह� । 

यूरोप म� ब�च� के िलए वै�सीनेशन चालू हो गई है, तो हमार ेदेश के children and adolescents 

के बार ेम� सरकार को सोचना चािहए ।  

माननीय अ�य� : मं�ी जी ने इसका जवाब दे िदया है । 

… (�यवधान) 

�ी अधीर रजंन चौधरी : वै�सीनेशन हो रही है । हम लोग यह सनु रहे ह� िक 50 �ितशत 

वै�सीनेशन हो गई है, लेिकन children and adolescents के वै�सीनेशन के बार ेम� सरकार को 

नए िसर ेसे सोचना चािहए ।… (�यवधान) 
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माननीय अ�य� : आप सनु नह� रहे ह� । यह �रकॉड� म� है िक इतनी वै�सीनेशन हो चुक� है । आप 

नेता ह� । 

… (�यवधान) 

�ी अधीर रजंन चौधरी: सर, म�ने कहा है िक सरकार के मतुािबक 50 �ितशत वै�सीनेशन हो 

चकु� है ।   म� यह भी कह रहा ह�ं िक children and adolescents के िलए कुछ नह� िकया गया है 

। सारी यूरोिपयन यूिनयन म� इन लोग� का वै�सीनेशन िकया जा रहा है, inoculation िकया जा 

रहा है ।  म� सरकार से यह कहना चाहता ह�ं िक if time is barred and if neglected, it can 

destroy the entire edifice. सरकार सचेत रहे, सरकार सावधानी बरते और सरकार क� तरफ 

से अगर तैयारी क� कोई सूची �दान क� जाएगी, तो हम� बह�त खशु होगी । 

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR):  Sir, it is reported today that, in 

UK, one person has expired due to Omicron.   I just want to know the  

measures taken by the Central Government to protect people from this 

disease, see to it that people come out of this disease,  and that it does not 

spread at all.  This is my only submission which I want to make.  

�ी हसनैन मसूदी (अन�तनाग) : जनाब, ज�मू क�मीर क� हालत रोज़-ब-रोज़ बदतर होती जा 

रही है ।   कल ही �ीनगर म� एक पिुलस बस पर हमला ह�आ । इसके अलावा एक और इंिसड�ट 

ह�आ । कल  ल�ाख बदं था । 5 अग�त के बाद हर िदन कोई न कोई तश�ुद वाला वाकया हो रहा 

है । हमने गज़ुा�रश क� थी िक ज�मू क�मीर पर एक म�ु ़तसर बहस क� जाए, शॉट�-िड�कशन क� 

जाए । मेरी आपसे गज़ुा�रश है िक आप इसक� इजाज़त द� । … (�यवधान) 
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SHRI P. VELUSAMY (DINDIGUL) : Hon. Speaker Sir, Vanakkam. Thank you 

for this opportunity. In my Dindigul parliamentary constituency, a herb called 

Gloriosa Superba is cultivated in an area of 20 lakh acres in and around the 

areas of  Ottanchatram and Palani in Tamil Nadu. Even though the farmers are 

cultivating this herb, the middlemen procure them at a low cost and get them 

exported to foreign countries. As a result the farmers do not get remunerative 

prices for this herb. I therefore urge upon the Union Government to procure 

this herb at a reasonable and remunerative price so that the interests of the 

farmers growing this Gloriosa Superba herb will be protected. In south India, 

next to Tirupati, Palani is one of the famous pilgrim centre which attracts 

thousands of pilgrims every day. Crores of pilgrim visit this place every year. 

Historical evidences claim that Siddhars or the Saints lived in this place. Statue 

of Lord Murugan made of Navapasanam (nine poisonous substances) by Saint 

Agathiyar is the example for this ancient importance. A Siddha medical 

research centre should be set up in Palani. This is the demand of all the 

devotees of Lord Muruga and all the people in my constituency. I therefore 

urge the Union Government to set up a Siddha medical Research Centre in 

Palani on behalf the people of my constituency. Kodaikkanal is a big tourism 

centre. Every day thousands of tourists, both domestic and international 

tourists, visit this place. Rope car facility should be started between Palani and 

Kodaikkanal for the benefit of tourists visiting this place. So that the number of 

                                    
 English translation of the speech originally delivered in Tamil . 
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tourists visiting these places will increase thereby leading to income generation 

and economic development. I urge that additional funds should be allocated 

this year itself for implementation of this rope car facility between Palani and 

Kodaikkanal.  Lakhs of pilgrims visit Sabarimala every year. A new railway line 

should be laid from Dindigul to Kottayam via Nilakkottai, Batlagundu, 

Periyakulam, Theni, Kambam and Koodalur. The roads in this area are very 

narrow and as a result so many accidents take place.  The new railway line will 

therefore help to minimize the road accidents, help the pilgrims to visit the 

pilgrim centres and generate revenue as well. I therefore urge that Union 

Government to allocate adequate funds in the current financial year itself for 

implementing this new railway line. Thank you. 
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SHRI K. NAVASKANI (RAMANATHAPURAM): Hon. Speaker Sir, 

Vanakkam. Thank you for this opportunity. There is a long coastline along my 

Ramanathapuram constituency, and I am duty bound to talk about the 

difficulties and threats faced by fishermen every day in my constituency. 

Understanding the serious nature of this issue, it is my duty to bring this use to 

the notice of the Union Government as the Representative of the People in 

Parliament. On one side, the fishermen of my constituency and of Tamil Nadu 

are living in a grip of fear by the Sri Lankan |Navy. On the other side, natural 

disasters and the boat accidents on sea result in loss of lives of fishermen. I 

want to stress that the Union Government has the utmost responsibility of 

protecting the lives of fishermen. I have raised the issue of the atrocities faced 

by our Indian fishermen by the Sri Lankan Navy in this august House several 

times. This Union Government has always shown a soft approach while Indian 

fishermen are attacked by the Sri Lankan Navy. I have been continuously 

stressing the need for finding a permanent solution to this issue. Other than 

this, when the fishermen venture out on sea for fishing, natural disasters and 

accidents make the fishermen getting drowned in sea water. Saving their lives 

has therefore become a challenging as well as difficult task. Coast Guard is 

assigned the job of giving protection to fishermen. They have to be given more 

number of boats for patrolling so that they can save the lives of fishermen. 

Safety equipments are not also supplied in sufficient quantities to the Coast 

                                    
 English translation of the speech originally delivered in Tamil . 
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Guard. They should also be provided enough fuel supply to continue patrolling 

for long hours non-stop. Recently the fishermen from the areas like 

Thankatchimadam, Rameswaram, Thondi, Kottaippattinam have lost their lives 

in boat accidents. Government should show more care and concern in saving 

the lives of fishermen. When disasters take place, and even the coast guard 

boats cannot be pressed into action for saving the lives of fishermen. In that 

case, helicopters should be swung into action for saving the distressed 

fishermen. Therefore helicopters should be provided to Coast Guards for this 

purpose. Thank you Sir. 

�ी सी.पी. जोशी (िच�ौड़गढ़): अ�य� जी, हमारा रा�� ऋिष पर�परा का रा�� है । �े� आय� 

स�ंकृित के सम�ुचय ‘आया�वत�’ म� सतयगु (कृतयगु), �ेता, �ापर और किलयगु म� समय-समय पर 

अवतार� ने ज�म िलया और ऋिष-मिुनय� ने लोक का नेत�ृव कर जनगणक� को स�पथ हेत ुसाधा । 

इ�ह� अ�वेषक ऋिषय� के �ान, तप अ�वेषण� से भारत िव� ग�ु कहलाया । आय� स�ंकृित के 

�सार से ‘वसधैुव कुटु�बकम’ का �व�न साकार िकया जा सकता है । आय� स�ंकृित के �वज वाहक 

अवतार�, �चेताओ,ं ऋिषय� क� �मृित को अ�ु�ण बनाने के िलए महान भारतीय ससंद ने कई शभु 

सकं�प पा�रत िकए ह� । �मृित �व�प डाक िटकट जारी करना, ऐसे िद�य आ�माओ ंको समिप�त 

स�ंथाओ ं का गठन, इनक� मूित�य� का अनावरण भी िकया । स�पूण� िव� के करोड़� समाज के 

आरा�य देव भगवान �ी परशरुाम जी के ऊपर डाक िटकट जारी होना चािहए �य�िक सार�वत 

�े� काबलु, अफगािन�तान, क�मीर, िहंदकुुश, गंधार, पेशावर, �स, �लिुच�तान, ईरान, फारस, 

केि�पयन सागर आिद सदूुर �े�� म� �वय ं जाकर आय�-अनाय� जन� का राजनीितक सां�कृितक 

एक�करण कर ‘कृ�णतंो िव�वमाय�म’ के म�ं को िस� िकया । जामद�य परशरुाम ने अनेक शा�� 

क� रचना क� । शा�� के साथ ही कई ��ा�, िद�या�, ��ा� को िस� िकया । पाशपुत अ�, 

भषुुडंी (बदूंक), शतहनी (तोप), का आिव�कार भगवान �ी परशरुाम ने िकया । भगवान �ी परशरुाम 
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जी ने परवत� वाममाग�य साधना का प�र�कार कर परशरुाम त�� िवकिसत िकया और वे सश� 

�ि� के �यो�ा थे । मया�दा प�ुषो�म भगवान राम और भगवान �ी कृ�ण क� तरह परशरुाम जी ने 

सतयगु व �ेता के सिंधकाल म� जनसाधारण एवं जनजात ि◌य� को सगंिठत कर आय� स�ंकृित को 

बचाने का काय� िकया । पूव� म� भी हमार े आ�ह पर भारत सरकार ने भगवान परशरुाम जी क� 

तप�या �थली मातकुृि�डया म� पेनोरमा हो या वीर िशरोमिण महाराणा �ताप, चाहे वीर झालाम�ना, 

वीर जयमल जी राठौड़ के ऊपर डाक िटकट जारी करना हो, चाहे �ेन का नाम वीर भूिम ए�स�ेस 

करना हो, मेरा आपके मा�यम से संचार मं�ी जी से िनवेदन है िक आने वाली अ�य ततृीया पर 

भगवान परशरुाम जी पर डाक िटकट जारी हो, तािक दशे के करोड़� लोग� के अरा�य देव परशरुाम 

जी के िलए उनके मन म� ��ा का भाव पैदा हो । आपका सािन�य िमलेगा, इसिलए िनि�त �प से 

भगवान परशरुाम जी पर एक डाक िटकट जारी हो ।  

�ी �तापराव जाधव (बुलढाणा): अ�य� जी, िपछले दो साल� से कोरोना क� वजह से और इस 

साल बह�त �यादा बा�रश और बाढ़ क� वजह से महारा�� म� सोयाबीन क� फसल करने वाले 

िकसान� का बह�त नकुसान ह�आ है । उ�ह� इस बार एमएसपी से थोड़ा �यादा भाव िमल रहा है 

लेिकन पॉ��ी फाम� एसोिसएशन ने हमार ेपश ुसवंध�न मं�ी �ी �पाला जी को प� देकर सोयाबीन 

का आयात करने क� मांग क� है और सोयाबीन के दाम बाजार म� घटाने के िलए िनवेदन िदया है । 

आपके मा�यम से मेरा माननीय मं�ी जी, कृिष मं�ी और �धान म�ंी जी से िनवेदन है िक िकसान 

पहले ही दो साल� से बह�त परशेानी का सामना कर रहा है और इस साल सोयाबीन क� फसल 

थोड़ी कम हो गई है, लेिकन बाजार म� दाम अ�छे िमलने से िकसान� को दो पैसे �यादा िमलने क� 

आशा है, इसिलए सोयाबीन के आयात को जो भी मजूंरी दी जाने वाली है, उसे तब तक रद् द िकया 

जाए, जब तक िकसान� का सोयाबीन बाजार म� िबक नह� जाता । माच� के बाद यिद सोयाबीन को 

आयात करने क� ज�रत होगी, तो उसके िलए हमारा िवरोध नह� है लेिकन यिद हम आज आयात 

करने क� सोच�गे तो बाजार म� सोयाबीन के दाम नीचे आ जाएगें और इससे िकसान� का बह�त 

नकुसान हो जाएगा । 
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�ी राजीव �ताप �डी (सारण): माननीय अ�य� महोदय, आपके सरं�ण म� एक िवषय जो 

िनरतंर उठता रहा और पूरा भारत सनुता रहा, उस संबंध म� म� िबहार के माननीय म�ुय म�ंी जी 

का आभार �य� करना चाहता ह�,ं िज�ह�ने �वयं इस बात को �वीकार िकया है िक िबहार िपछड़ा 

ह�आ रा�य है । उनका यह बयान पूर ेदेश क� जानकारी म� आया है िक िबहार िपछड़ा ह�आ है । म� 

इस बयान का �वागत करता ह�ं और म� यह भी मानता ह�ं िक इस देश के �धान म�ंी जी भी िबहार 

के �ित सचेत ह� और देश क� सरकार भी कभी यह नह� कहती है िक िबहार के िवकास को हम 

छोड़कर चल�गे । हमार े�धान मं�ी जी का यह भी मानना है िक िबहार के िवकास के िलए पैसे क� 

िजतनी भी ज�रत होगी, हम उपल�ध कराएगें ।  

 महोदय, सदन क� सबस ेबड़ी उपलि�ध यह है िक इस िवषय को हम लोग� ने उठाया है, 

लेिकन जहां िनवेश चािहए, वहा ंनी ित क� ज�रत होती है और िबना नीित के िनवेश करना सभंव 

नह� हो पाता है, यह हम सभी जानते ह� । मूलत: सदन के भीतर जब हम आते ह� तो नीित बनाते ह� 

और िफर भारत सरकार नीित के आलोक म� पैसे दतेी है । म� यह जानना चाहता ह�ं िक यिद आज 

िबहार को िपछड़े रा�य का दजा� िमल रहा है, तो हमारी नीित �या है? म� माननीय मं�ी जी से यह 

जानना चाहता ह� ं िक आिखर िबहार म� जो लाख� छा� अपना रा�य छोड़कर बाहर पढ़ने जाते ह�, 

उ�ह� िबहार म� पढ़ने हेत ुरोकने के िलए हमारी �या नीित है? करोड़� क� स�ंया म� मजदूर, गरीब 

िबहार छोड़कर बाहर काम करने जाते ह� । उनको िबहार म� रोकने क� नीित �या है? िबहार म� कोई 

भी बड़ा उ�ोग नह� है और न ही िपछले 70 साल� म� इस देश का ऐसा कोई उ�ोगपित है, जो 

िबहार का हो । इस तरह क� एक भी ऐसी संरचना नह� है । हमार ेरा�य म� न तो अंतरा���ीय �तर 

का �टेिडयम है और न ही ऐसे िकसी अतंरा���ीय �तर के खले क� �यव�था आज तक िबहार म� हो 

सक� है । आिखर इसका रोडमैप �या है? आज तक िबहार म� एक भी �ीन फ��ड �ोजे�ट का 

िनमा�ण नह� ह�आ है । ब�गल�ु, कना�टक, हैदराबाद, िद�ली म� �ीन फ��ड एयरपोट�  बना है । िबहार 

म� नागर िवमानन क� �या नीित है? 
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 महोदय, इसी �कार से म� यह भी बताना चाहता ह�ं िक आज िबहार के सबसे �यादा छा� 

बाहर के िव�िव�ालय� म� पढ़ रहे ह� । आपके शहर कोटा म� जाकर यिद िबहार के छा� पढ़ते ह�, तो 

िफर िबहार म� �या िश�ा नीित है? पूरे देश के बड़े-बड़े बड़े-बड़े शहर� म� आईटी से�टस� ह�, 

इ��ा���चस� ह�, शहरी िवकास है, तो िफर िबहार म� उसके िलए �या नीित है? म� चाहता ह�ं िक 

रा�य सरकार इस सबंंध म� पूरी नीित �प� कर,े तािक िबहार के गरीब�, मछुआर�, िकसान� आिद 

क� बात को हम आगे बढ़ा सक�  और एक अ�छी नीित के साथ िनवेश करके िबहार को आगे बढ़ाया 

जा सके । म� आपके मा�यम से रा�य सरकार और के�� सरकार का �यान उपरो� िवषय� क� ओर 

आकृ� करना चाहता ह�ं । ध�यवाद ।  

�ी िगरीश च�� (नगीना): माननीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से माननीय िश�ा म�ंी जी 

का �यान वत�मान म� िव�िव�ालय क� �वेश परी�ाओ ंम� अिनयिमतताओ ंतथा भेदभाव क� तरफ 

आकृ� करना चाहता ह�ं । िवगत िदन� म� जवाहर लाल नेह� िव�िव�ालय म� पीएचडी म� �वेश के 

िलए जो सा�ा�कार िलए गए, उनम� िलिखत परी�ा म� 70 तथा मौिखक परी�ा के िलए 30 अकं 

अ�यिथ�य� के िलए िनधा��रत िकए गए । सा�ा�कार के 30 अंक� म� अिधकाशं छा� जो एससी, 

एसटी तथा ओबीसी वग� के ह�, उनको मा� 1, 2 या 3 अकं ही िदए गए ह� । 30 अकं� के वाइवा म� 

केवल 2 या 3 अकं देना िकसी भी तरह से तािक� क या �यायपूण� नह� है । जेएनयू म� कम फ�स तथा 

Quartile System (�ामीण ब�च� को िवशेष तरजीह) क� वजह स ेअिधकांश ब�चे वंिचत वग� से 

आते ह�, लेिकन इस अ�याय क� वजह से ये छा� उ�च िश�ा से वंिचत रह जाते ह� । यह देश के 

भिव�य के साथ िखलवाड़ है ।  

 महोदय, इसके साथ ही म� आपके मा�यम से संसद का �यान एक और गभंीर मु�े क� तरफ 

आकिष�त करना चाहता ह�ं, जो अनसूुिचत जाित एव ंअनसूुिचत जनजाित के छा�� को िमलने वाली 

छा�विृ� से संबिंधत है । पूर ेदेश म� एससी, एसटी छा�� को छा�विृ� समय से िमलने के कारण इस 

वग� के लोग िश�ा के �े� म� बढ़-चढ़कर िशि�त हो रहे थे, लेिकन जब से वत�मान सरकार आई है, 

तब स ेएससी,एसटी और ओबीसी के छा�� के साथ अ�यायपूण� �यवहार करके इनक� छा�विृ� भी 
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बंद कर दी गई है । आपके मा�यम से मेरी सरकार से मांग है िक एससी, एसटी और ओबीसी के 

छा�� को ज�द से ज�द छा�विृ� जारी क� जाए । ध�यवाद ।  

SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P. (LAKSHADWEEP): Mr. Speaker, Sir, I have 

given a request to change my subject. Kindly consider. 

माननीय अ�य�: ठीक है, आपको िशिपगं से�टर के बारे म� बोलना है ।   
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SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P. (LAKSHADWEEP): Sir, I thank you very 

much for allowing me to raise this matter of urgent public importance. 

 Sir, shipping is the life line of the people of Lakshadweep. At present, 

four passenger ships are kept idle without operating. In addition to that, a very 

big ship, MV Kavaratti, which can carry 700 passengers, is also laid up due to 

an unexpected fire in the starboard side engine. So, that ship is also not 

operational. Here, I must congratulate the efforts taken by the Master, Officers 

and Crews of that ship to extinguish the fire. Otherwise, it would have been a 

big disaster for the entire country because it was carrying 620 passengers on 

board. But that ship is also laid up for the last 15 days in Andrott island waters 

without even taking it for maintenance. 

 Now, four to five major ships are not operational. The students who were 

supposed to appear for the CTET examination and patients who need 

specialised treatments are all stranded at Lakshadweep due to non-availability 

of ships. When I enquired the reason why all these five ships were not 

operating, they gave lame excuses. They said that there is no docking facility 

at Cochin Shipyard. But that is not the real reason.  The real reason here is 

that the funds required for the operation of the ships, to the Lakshadweep 

Development Corporation Limited which is a public sector undertaking, is not 

being given by the UTL Administration. That is a fact. 

 Now, the second issue is why they are doing that.  They have a special 

motive to shift the operations of shipping sector from Lakshadweep 

Development Corporation Limited to Shipping Corporation of India.  This is a 
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very dangerous situation. There are about 3,000 families which are directly 

employed in the shipping sector.  If the operations of the shipping sector are 

going to be transferred to the Shipping Corporation of India, there is no 

guarantee for  jobs for those people. 

 Sir, both are  public sector undertakings 

HON. SPEAKER:  Shri Hanuman Beniwal-ji 

SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P.: Sir, I am just concluding. This is a very 

important issue. I am the lone MP from Lakshadweep.  Please give me some 

more time. 

 Sir, from the managerial point of view, the cost of operation charged by 

the LDCL is just 2.5 per cent whereas the Shipping Corporation of India is 

charging 13 per cent as cost of operation.  I do not know what is the logic 

behind transferring of these ships.  The LDCL has gained a lot of experience in 

the shipping sector. 

 In conclusion, if such a dangerous decision is taken by the 

Administration, it would be a dangerous move. So, I would like to know from 

the Home Minister and the Shipping Minister whether any such proposal has 

been received. 

HON. SPEAKER:  Now, Shri Hanuman Beniwal-ji. 

SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P.: Sir, just give me one minute. 

HON. SPEAKER:  No ‘one minute’.  
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SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P.: Sir, there is just one last point. 

 So, Sir, my humble submission and request to the Home Minister and 

the Shipping Minister is that any such decision, which has far reaching 

consequences, should not be allowed to be taken in a hasty manner.  It 

requires a lot of thinking process.  

 So, I would urge upon the Government to give directions to the UTL 

Administration to stop any such move so that the above elucidated issue could 

be taken care of well, and also request the hon. Speaker to constitute a special 

committee to evaluate the unscientific administrative reforms. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER:  Now, Shri Hanuman Beniwal-ji 

�ी हनमुान बेनीवाल (नागौर): महोदय, म� आपके मा�यम से माननीय �धान मं�ी जी और हमार े

�वा��य मं�ी जी का �यान एक गभंीर िवषय और एक गंभीर बीमारी, जो इस देश के अंदर छोटे 

ब�च� म� बह�त तेजी के साथ फैल रही है, क� तरफ आकिष�त करना चाहता ह� ँ। 

 आज हमार े देश म� �पाइन म�कुलर ए�ोफ� टाइप वन और टाइप टू तथा म�कुलर 

िड��ॉफ�, जो गभंीर लाइलाज बीमारी है, तेजी से छोटे ब�च� के अदंर फैल रही है, इसके इलाज के 

िलए दवाई और इजंे�शन िवदेश से आते ह� ।  

 �पाइन म�कुलर ए�ोफ� टाइप वन से पीिड़त ब�च� क� मांसपेिशया ँकमजोर होती ह�, इनके 

शरीर म� पानी क� कमी होने लगती है और छोटे ब�च� को �तनपान करने म� और सांस लेने म� 

िद�कत होती है । इस बीमारी से पीिड़त ब�च� क� मांसपेिशया ँइतनी कमजोर हो जाती ह� िक वे 

िहलने-डुलने लायक तक भी नह� रहते ह� ।  

 महोदय, लाइलाज बीमारी म�कुलर िड��ॉफ� के कई �कार ह�, यह एक �गितशील बीमारी 

है, िजसम� धीर-ेधीर ेइंसान के शरीर के अगं काम करना बंद कर देते ह� । 

माननीय अ�य� : आप सरकार से मागँ क�िजए । 
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�ी हनुमान बेनीवाल: महोदय, थोड़ा समय दीिजए । एक समय ऐसा आता है िक इंसान खदु से 

पानी भी नह� पी पाता है । 

 अपने ससंदीय �े� के एक छोटे ब�चे के इलाज को लेकर म� मं�ी जी से िमला भी था और 

उ�ह�ने उस ब�चे क� बीमारी के इलाज के िलए 16 करोड़ �पये से अिधक क�मत का इंजे�शन, 

िजसे िवदेश से आयात करते ह�, उसम� सरकारी मदद का आ�ासन भी िदया ।  

 मं�ी जी, िवदशेी कंपनी क� मोनोपोली से इस इंजे�शन क� भारत म� क�मत बह�त �यादा है । 

इस तरह क� दवाओ ंके अनसुंधान को भारत म� बढ़ावा िदया जाए ।  

 महोदय, म� एक िनवदेन क�ँगा िक इस संबंध म� िद�ली उ�च �यायालय म� दािखल एक 

यािचका म� सरकार ने कहा िक देश म� ऐसे 5 लाख पीिड़त ब�चे ह� और ��येक ब�चे के इलाज के 

िलए 6 करोड़ �पये �यय करने पड�गे, जबिक लोक सभा म� 23-09-2020 को एक सवाल के जवाब 

म� कहा गया िक हमार ेपास म�कुलर  िड��ॉफ� मरीज� के आंकड़े नह� ह� । िफर उ�च �यायालय म� 

5 लाख क� स�ंया िकस आधार पर बताई गई, इस तरह क� िवसंगित पर आप �यान द� । 

 महोदय, मेरा िनवदेन यह है िक इस बीमारी से िजतने भी पीिड़त ब�चे देश के अदंर ह�, जो 

कंपिनया ँमनमज� से 16 करोड़ �पये का इंजे�शन देती ह�, उसम� हम कोई मदद नह� कर पाते ह� । 

मेरा कहना है िक इसक� क�मत घटायी जाए या इसे मु�त िकया जाए । �धान मं�ी जी का बड़ा मन 

है, इन बीमा�रय� से �िसत ब�च� का इलाज िब�कुल म�ुत होना चािहए तािक देश के अंदर एक 

मैसेज जाए, िवदशे� म� मैसेज जाए । गरीब आदमी भी अपना इलाज करा सके । हम इस मामले म� 

कुछ करना भी चाह�, लेिकन हम लोग िमलकर भी 16 करोड़ �पये एकि�त नह� कर पाते ह� और 

देखते ही देखते िफर ब�चा मौत के आगोश म� चला जाता ह ै। इस पर सरकार िवशेष �प से �यान 

दे ।  

महोदय, आप इस सबंंध म� सरकार को िनद�िशत कर� । ध�यवाद ।  

SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Sir, this is a very serious matter. 

माननीय अ�य� : उसी गभंीरता से स�ंान िलया है ।  
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DR. DNV SENTHILKUMAR S. (DHARMAPURI): Vanakaam, hon. Speaker, 

Sir. 

 This is regarding the unscrupulous taxation policy of the Union 

Government on petrol and diesel.  Prior to 2014, the crude oil plateau was 

around 100 dollars per barrel, and after 2014 it has reduced even up to 40 

dollars per barrel.  Before August 2014, the excise duty on petrol was Rs. 9.48 

per litre for petrol, and on diesel was it was Rs. 3.47 per litre. 

 Even after the Central Government reduced the prices, the Excise Duty 

on petroleum is still Rs. 27.90 and on diesel it is Rs. 21.80. Even before the 

Union Government could reduce the price of petrol, in our Tamil Nadu State, 

our Chief Minister M. K. Stalin had reduced the price of petrol by Rs. 3.  

Though it costs the exchequer Rs. 1060 crore per year, still, we would like to 

further reduce it.  But due to the financial constraint, as left by the previous 

Government of AIADMK, the State is in a dire situation.  

 In the year, 2020-21, the Central Excise Duty collected by the Union 

Government was around Rs. 3,71,908 crore and the share given to the State in 

the year 2020-21 was Rs. 19,972 crore.   I would like to know as to why there 

is this disparity.  The retail outlet dealers are also getting affected.  In spite of 

the fact that the oil companies are having huge profit, the margin of retail outlet 

dealers has not been increased. They should follow the recommendations of 

the ACC which is pending for more than 40 months.  
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 Sir, I urge upon the Petroleum Minister, through you, to reduce the taxes 

on petrol and diesel and increase the margin of retail outlet dealers. Thank 

you, Sir.  

�ीमती गीता कोडा (िसहंभूम): माननीय अ�य� महोदय, भारत सरकार के नौ र�न� म� से एक 

हेवी इंजीिनय�रगं कारपोरशेन (एचईसी) िलिमटेड, जो रांची, झारखडं म� ि�थत है । वह िपछले 63 

वष� से भारी उ�ोग के �े� म� देश का मान बढ़ा रही है । एचईसी देश को भारतीय अतं�र� 

अनसुधंान सगंठन (इसरो), र�ा, परमाण,ु ऊजा�, रले, इ�पात और खनन �े�� म� पंूजीगत 

उपकरण� के म�ुय आपूित�कता�  म� से एक है । इस उ�ोग �ित�ान म� 31.11.2021 तक 1301 

िनयिमत मजदूर और 1701 ठेका मजदूर, �िमक काय� कर रहे ह� । लेिकन बह�त द:ुख के साथ 

कहना पड़ रहा है िक ये सभी लोग िपछले कई महीन� से यानी िक िपछले सात महीने से इन लोग� 

को वेतन नह� िमला है, िजसक� वजह से ये सभी लोग सड़क� पर उतर गए ह� । 

 माननीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से यह कहना चाहती ह�,ं �य�िक अभी कोरोना 

काल भी है और इन लोग� का प�रवार भखुमरी के कगार पर ह� । म� आपके मा�यम से सरकार से 

इतनी ही मांग रखती ह�ं िक एचईसी कंपनी म� काय�रत इन मजदूर� को यथाशी� िपछले सात माह 

का बकाया और साथ ही साथ चालू महीने का वेतन िदया जाए, ता िक इनके प�रवार भी सरुि�त 

रह सक�  ।  

 अ�य� महोदय, आपका बह�त-बह�त ध�यवाद । 

�ी सौिम� खान (िब�णुपुर): अ�य� महोदय, मझुे बोलने का अवसर दनेे के िलए आपका बह�त-

बह�त ध�यवाद । मेरी बह�त मह�वपूण� बात है और म� छ: साल से यह बात बोल रहा ह�ं । ग�ु 

रामकृ�ण परमहंस ठाकुर वाले �थान कामारपकुुर और जयरामबाटी है, जो बांकुड़ा-तारके�र रले 

लाइन पर है, इसका काम अभी तक ख�म नह� हो रहा है । इस रलेपथ का काम क�पलीट नह� हो 

रहा है । यह बह�त बड़ा रलेपथ है । अगर भाबा िदघी के िलए थोड़ा सा च�ज करना पड़े, तो भी वह 

काम करना चािहए । अगर रा�य सरकार जमीन नह� देती है, तब भी उसे जोड़ने का काम करना 
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चािहए । अगर यह रलेपथ का काम हो जाएगा तो बह�त अ�छा होगा । म� छ: साल से ई�टन� रलेवे 

को बोल रहा ह�ं, लेिकन अभी भी वह काम नह� हो रहा है । 

सर, इसके साथ-साथ बांकुड़ा-मासा�ाम का जो रलेपथ है, उसके कने�शन पॉइंट का काम 

भी नह� हो रहा है । मेरा यही िनवेदन है िक यह काम ज�दी से ज�दी क�पलीट हो जाए । रले म�ंी 

जी स ेमेरी यही मांग है िक िव�णपुरु-तारके�र रलेपथ का काम क�पलीट होना चािहए, �य�िक यहां 

पर बह�त सारे पैस�जस� आते ह� । 

SHRIMATI SUPRIYA SADANAND SULE (BARAMATI): Sir, the Government 

of India has a very good Scheme for people with special needs.  It is called the 

Scheme of Assistance to Disabled Persons for Purchase/Fitting of Aids and 

Appliances (ADIP).  The cochlear implant and hearing aids are an integral part 

of this Scheme.  The cochlear implant is a very expensive machine.  It is also a 

very expensive surgery for a family.  But after the cochlear implant, there is a 

lot of wear and tear and the cost of repairing regularly is about Rs. 85,000.   

 I, therefore, request the Department to include one cochlear implant and 

after that till the child attains the age of 18 years or 21 years and he or she is 

on his or her feet, we need to support these children.  So, if they can add this 

amount of Rs. 85,000 as an extension, it would be a wonderful thing. Thank 

you, Sir.  

�ी राम कृपाल यादव (पाटिलपु�): अ�य� महोदय, मेरे संसदीय �े� पाटिलप�ु के अतंग�त 

फुलवारी िवधान सभा �े� ए�स क� तरफ आपके मा�यम से सरकार का �यान अकृ� करना 

चाहता हूॅ ं । महोदय, कुछ वष� पहले वहां पर ए�स �ारभं ह�आ था और उस सयम अटल जी क� 

सरकार थी । यह ए�स काय� कर रहा है । जो कमी है, उसको दूर करने का �यास वत�मान भारत 

सरकार ने क� है । अभी भी बड़े पैमाने पर वहां किमयां ह� । �ितिदन वहा ं औसतन चार रोगी 
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ओपीडी म� आते ह� । चूंिक यह पूर ेिबहार का पहला ए�स है, इसिलए उस पर काफ� लोड है । न  

िसफ�  पटना से लोग वहां पर आते ह�, बि�क िबहार के अ�य भाग� से भी आते ह� । इतना ही नह� 

नेपाल के इलाक� से भी लोग आ कर वहा ं इलाज कराते ह� । इस �कार से वहां पर लोड कुछ 

�यादा ही है । वहा ंपर 37 िडपाट�म�ट्स काम कर रहे ह� । तीन-चार मह�वपूण� िडपाट�म�ट्स ऐसे ह�, 

िजनम� डॉ�टस� ही नह� ह� । �यूरोलॉजी, ऑनकलॉजी, हेमटोलॉजी आिद िडपाट�म�ट्स म� नह� ह� । 

आइसीयू के बेड्स कम ह� । जनरल बेड्स कम ह�, िजसक� वजह से वहां बह�त सी किठनाइय� का 

सामना करना पड़ता है । आपके मा�यम से माननीय �वा��य मं�ी जी से मेरा पहला आ�ह यह 

होगा िक जो डॉ�टस� क� कमी है, उसको दूर कर� । साथ ही साथ आईसीयू के बेड्स कम ह�, �यूरो 

और �ॉमा के बेड्स कम ह�, उनक� सं�या बढ़ाए ं तािक िबहार के लोग� के अलावा अ�य दूसर े

इलाके से भी बड़ी स�ंया म� जो रोगी आते ह�, उनका इलाज हो सके । यही आ�ह करते ह�ए म� 

अपनी बात समा� करता हंूॅ ।  

इंजीिनयर गुमान िसहं दामोर (रतलाम): अ�य� महोदय, म� आपका बह�त-बह�त आभारी हूॅं िक 

आपने मझेु शू�य काल म� बोलने के िलए मौका िदया है । मेर ेलोक सभा �े� रतलाम के पास से 8 

लेन का ए�स�ेसवे िनकल रहा है । यह ए�स�ेसवे करीब 90 िकलोमीटर हमार ेलोक सभा �े� म� है 

तथा नवबंर, 2022 तक तैयार होना ह ै। रतलाम बह�त तेज़ी से महानगर बन रहा है । सड़क माग�, 

रले माग� स ेभी जड़ुा ह�आ है । हवाई प�ी भी हमार ेयहां ह� । पानी और िबजली भी उपल�ध है और 

औ�ोिगक िवकास हेत ुउपय�ु �थान है । हमार ेरतलाम नगर और 8 लेन ए�स�ेसवे के बीच म� 

चार हज़ार एकड़ ज़मीन औ�ोिगक पाक�  के िलए आरि�त क� गई है । इसम� से हज़ार एकड़ ज़मीन 

टे�सटाइल पाक�  के िलए है तथा हज़ार एकड़ ज़मीन लॉिजि�टक हब के िलए है । इस बाबत म�य 

�देश शासन ने क� � शासन से अनरुोध िकया है िक यहां पर टे�सटाइल पाक�  और लॉिजि�टक हब 

का िनमा�ण शी� िकया जाए ।  

 म� आपके मा�यम से क� � शासन का �यान आकिष�त करना चाहता हंूॅ िक टे�सटाइल पाक�  

और लॉिजि�टक हब का िनमा�ण शी� कर� । ध�यवाद ।  
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DR. T. SUMATHY (A) THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI 

SOUTH): Thank you, hon. Speaker Sir, for allowing me to raise an important 

issue and also to make a submission.  

 The Tamil Nadu Generation and Distribution Corporation Limited 

(TANGEDCO), being a DISCOM, was sanctioned Rs. 30,230 crore as special 

long-term transition loan by the Power Finance Corporation and the Rural 

Electrification Corporation. 

 Sir, due to high rate of interest, that is, 12.65 per cent per year, the 

projects are becoming unviable. In order to make the projects viable, the rate 

of interest should be reduced to 9 per cent, in line with the banks.  

 Sir, in the Restructured Accelerated Power Development and Reforms 

Programme, even though the Part B work was completed by TANGEDCO, an 

amount of Rs. 1300 crore was not converted from loan to grant due to non-

completion of Part A (IT Infrastructure works). This happened even after the 

court gave its ruling in favour of TANGEDCO.  

 Hence, I would like to make the following requests with regard to the 

Revamped Distribution Sector Scheme. As per the guidelines, 33/11 SS 

system has been provided. It is requested to approve 110/22 KV SS system 

where the 33/11 KV system is not available. Further, 110/33 KV SS system 

needs to be approved due to non-availability of 33 KV source for the newly 

proposed 33/11 KV SS.  
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 As regards the Feeder/DT Metering works, a provision for inclusion of 

additional features such as MCB, etc. in the LT side may be approved to avoid 

accidents. Also, a Partial TOTEX model may be permitted and approved for 

DT and Feeder Metering. 

 Therefore, I urge the Government to accord approval to the request 

made by the Government of Tamil Nadu in this regard, and also, I wish to 

thank them for responding to the letter written in this same regard by the hon. 

Chief Minister of Tamil Nadu, our Thalapathi, Mr. M.K. Stalin.  

�ी जगदि�बका पाल (डुम�रयागजं): अ�य� महोदय, म� आपका अ�यंत आभारी ह� ँ िक आपने 

मझेु एक ता�कािलक और अ�यंत लोक मह�व के �� को शू�य �हर के मा�यम से उठाने क� 

अनमुित दी है । 

 महोदय, हमार ेभारत सरकार क� रेलवे क� एक नीित है । उस नीित के तहत सभी अनमै�ड 

�ॉिसं�स को बंद करने का िनण�य िलया गया है । उसके साथ-साथ यह भी नीित है िक जो अनमै�ड 

�ॉिसंग बंद ह�गी, लोग� क� आवागमन क� �ि� स ेउनको कोई किठनाई नह� हो, उनक� �ॉिसगं 

चलती रहे, इसके िलए रलेवे अ�डरि�ज का िनण�य िलया गया है । इसी �ि� से हमारा आकां�ा 

जनपद िस�ाथ�नगर है । उस जनपद म� एक रलेवे �लाईओवर बना और उसके बाद वहा ँ क� 

�ॉिसंग को बदं कर िदया गया । इससे पूरा शहर दो िह�से म� हो गया । उस पॉिलसी के तहत वहा ँ

रलेवे अ�डरि�ज का बनना बह�त आव�यक है । इस संबंध म�, म�ने इसके पहले भी उ�लेख िकया 

था और माननीय म�ंी जी को भी प� िदया है । 

 महोदय, म� आपके मा�यम से एक बात कहना चाहता ह� ँ। अभी िपछले िदन� हमार ेयहा ँके 

समपार फाटक 52सी, 53सी और 54सी को बंद िकया जा रहा है । इन तीन� समपार फाटक के 

बंद करने से लगभग 50 हजार से ऊपर क� आबादी का आवागमन �क जाएगा । इससे लोग� का 

कृिष काय� और उनका अ�पताल जाना बदं हो जाएगा । म� आपके मा�यम से मागँ करता ह� ँिक रले 
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मं�ालय क� जो नीित ह,ै  उसके तहत अगर हम अनमै�ड �ॉिसगं को बंद कर�गे तो आर.यू.बी. देने 

का जो �ोिवजन है, उसको िस�ाथ�नगर के मह�रया के पास जो समपार फाटक है, … (�यवधान) 

यह पूर ेदेश का मामला है । म� कौशले�� जी क� बात से िब�कुल सहमत ह� ँ । उनके यहा ँभी इस 

�कार क� सम�या होगी । 

 महोदय, म� आपके मा�यम से कहना चाह�गँा िक इस सदन क� तरफ से एक िनद�श जाए िक 

कम से कम आप अनमै� ड �ॉिसंग बंद कर� । रलेवे एक कमिश�यल ऑग�नाइजेशन है, वह सिुवधा 

देने के िलए है और देश क� जनता को िकसी �कार क� किठनाई नह� होनी चािहए । इस सबंंध म� 

वहा ँआर.यू.बी. बनाने के िलए आपके मा�यम से एक िनद�श जाए ।… (�यवधान) 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, through you, I demand the 

Government that the booster dose for COVID-19 should be started in the 

whole country immediately. India has not started the booster dose because of 

some differences of opinion amongst the Expert Committee. Now, Omicron 

has entered India, and already the number of affected people found in India 

has come to 40. Maharashtra has two more Omicron cases. It is not easy to 

find whether a particular patient is infused with Omicron or not because of the 

problem in genome sequencing. Yesterday, in Maharashtra, two well-known 

film artistes, Karina Kapoor and Amrita Arora, have been affected by COVID-

19, which is a matter of concern for all of us.  

 Sir, I demand that the third dose or the booster dose should start 

immediately. Young people between 12 and 18 years of age, who have not 

received the COVID-19 vaccine so far, should also get the dose. … 

(Interruptions) I may just mention that the U.K. Prime Minister, Mr. Boris 

Johnson has declared an Omicron Emergency in his country, and there, they 
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have started giving the booster dose. It has become a big pandemic. We are 

all scared whether the third wave will happen, and if it happens, we should not 

be caught unaware. Thank you, Sir. 

माननीय अ�य�: �ी मकेुश राजपूत – उपि�थत नह� 

SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): Thank you 

Speaker, Sir. Kindly allow me to make my request in Telugu.  

On the request of Government of Andhra Pradesh, Union Government 

has increased man days under MNREGA. For the year 2021-22, 2,350 lakh 

man days have been approved. On the request of Government of Andhra 

Pradesh, Union Government enhanced man days from 3,167 lakh to 2,350 

lakh man days. I would like to express my gratitude for this gesture. In this 

regard, Government of Andhra Pradesh had submitted project report. 

An amount of Rs.1,18,826 lakhs are earmarked for wages, out of which 

Rs.39,044.99 lakhs are for SC Component, Rs.20,430.66 lakhs are for ST 

Component and Rs.59,151.30 lakhs are for others. Similarly, for material 

Component, Rs.3,54,248.32 lakhs were provided. One second, Sir. Under 

Administrative Component Rs.24,775 lakhs were sanctioned. Total amount of 

Rs.4,97,650 lakhs have been requested by our State under MNREGA 

Scheme. I request Union Government to release these funds immediately. 

Thank you. 

 

                                    
 English translation of the speech originally delivered in Telugu.  
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�ी बसतं कुमार पंडा (कालाहा�डी): अ�य� महोदय, म� अपने लोक सभा �े� के एक मह�वपूण� 

िवषय, रलेवे कनेि�टिवटी, के बार ेम� आपके सामने अपनी बात रखूगंा । म� आपके मा�यम से रलेवे 

िमिन��ी से िनवेदन क�ंगा िक वह तरुतं इसके ऊपर कार�वाई कर े । मेर े �े� म� दोन� आकां�ी 

िजले ह�, नवापारा और कालाहा�डी । कालाहा�डी, जूनागढ़ से आवागमन के िलए, मेिडकल 

फैिसिलटी के िलए, एजकेुशन के िलए, माक� िटंग के िलए लोग िवशाखाप�नम और कोलकाता जाते 

ह� । इस रा�ते से 20 लाख लोग� का आवागमन होता है । कोलकाता के िलए जो इ�पात �ेन है, वह 

िटटलागढ़ म� आकर 12 घंटे �कती है, उसे जूनागढ़ तक ए�सट�ड िकया जाए । जूनागढ़ से 

िवशाखाप�नम के िलए एक �ेन चालू क� जाए । ये दोन� काम ज�री ह� । केिसगंा म� आरओबी का 

काम प�िडंग है । इसका काम भी �ार�भ िकया जाए । यह �पोजल �पो� ड है िक जूनागढ़ स ेधम�गढ़ 

तक ए�सट�शन करते ह�ए रलेवे लाइन को जयपरु तक पह�ंचाया जाए । कांटाबांजी से वाया 

खिड़यार, धम�गढ़ होते ह�ए नवरगंपरु तक रलेवे लाइन बनाई जाए ।  

महोदय, मेरा आपके मा�यम से रेलवे िमिन��ी से िनवेदन है िक वह तरुतं इस पर कार�वाई 

कर े। आने वाले बजट म� कुछ न कुछ �यव�था करने के िलए माननीय रेलवे मं�ी जी से मेरा आपके 

मा�यम से िनवेदन है । 

माननीय अ�य� : माननीय सद�यगण, कल म�ने 113 लोग� को शू�य काल म� बोलने का मौका 

िदया था । अब माननीय सद�य िल�ट के अलावा ए���ा म� बोलना चाहते ह�, तो वे अपनी बात को 

एक िमनट म� समा� कर द� । एक िमनट के बाद िकसी को भी मौका नह� िदया जाएगा ।  

�ी बी. वाई. राघव�े� जी । 
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SHRI B. Y. RAGHAVENDRA (SHIMOGA): Thank you, hon. Speaker, Sir. I 

would like to draw the attention of this august House to a very important issue 

with regard to the protection of rights and interests of the other traditional forest 

dwellers, who are mainly dependent on the forest for their livelihood. 

 Sir, the Scheduled Tribes and Other Traditional Forest Dwellers 

(Recognition of Forest Rights) Act was enacted to recognize and vest the 

forest rights and occupation of forest land in forest-dwelling Scheduled Tribes 

and other traditional forest dwellers, who have been residing in such forests for 

generations, but whose rights could not be recorded. The main intention was to 

guarantee the land right, thereby to reduce the interference of the Forest 

Department in utilization of the land for their livelihood. 

Sir, the forest accreditation and appropriation of forest tribes and other 

indigenous tribes in respect of forest land and their habitation in any State or 

Union Territory, all such tribes or tribal communities shall be granted, subject 

to conditions prior to 13h December, 2005 as per the foregoing provision.  

 Sir, the applicants of ‘other traditional forest dwellers’ have been granted 

forest land under the Forest Rights Act on producing witness documents of 

three generations prior to 13th December, 2005 – considering 25 years as one 

generation, leading to 75 years for three generations. 

 Sir, I am from Shimoga parliamentary constituency, wherein more than 

50 per cent of the land is covered by forest. A major stretch of Western Ghats 

falls in my area. More than thousand villages and hamlets are in the forest or 

at the edge of the forest. There exists a symbiotic relationship between 
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villagers, forest and wildlife. In fact, they have a tradition to worship and to 

protect the forest for their livelihood. 

It is evident from the Karnataka State’s Social Welfare Department data 

that 1.89 lakh applications were rejected out of 2.94 lakh application received 

across the State. In my constituency, that is, in Shimoga District alone, 32,245 

applications were rejected out of 97,000 applications received, and only 2,400 

title deeds have been distributed so far. The rejection is largely due to difficulty 

in providing the authentic documents by Other Traditional Forest Dweller 

applicants to prove that they have been living there for three generations prior 

to 13th December, 2005. I think, many of my friends also expressed the same 

difficulty. 

Hence, I earnestly appeal to the hon. Union Minister for Tribal Affairs, 

through you, to review this and to bring suitable amendment to the Act to make 

provisions for Other Traditional Forest Dwellers considering that they have 

been living there for 25 years – which means one generation - on the date of 

submission of their applications. 

Thank you.  
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�ी िमतेष पटेल (बकाभाई) (आनदं): माननीय अ�य� जी, म� सदन म� अनसूुिचत जनजाित से 

जड़ुा ह�आ बह�त मह�वपूण� म�ुा रख रहा ह� ं। इस िवषय को उठाने का उ�े�य िकसी जाित, धम� व 

समदुाय का िवरोध नह� है, बि�क सरकार �ारा िदए जाने वाले लाभ ज�रतमदं को िमल�, यही मेरा 

कहना है । 

 हमारा संिवधान अनुसूिचत जनजाितय� के आर�ण के तहत सिंवधान क� अनसूुची 5 और 

6 म� बह�त सिुवधाए ं�दान करता है । सिंवधान या िकसी अ�य कानून म� यह �ावधान नह� है िक 

ईसाई धम� म� प�रवित�त होने के बाद ये लोग उन लाभ� को खो द�गे जो उ�ह� धमा�तरण से पहले 

अनसूुिचत जनजाित के तौर पर िमलते ह� । ये लोग धमा�तरण के बाद अनसूुिचत जनजाित और 

अ�पस�ंयक का दोहरा लाभ लेते ह� और साथ ही ईसाई िमशन�रय� �ारा भी लाभ �ा� करते ह� । 

पूव� म� भी कई संगठन व सांसद धमा�तरण के बाद अनुसूिचत जनजाितय� को िमलने वाले लाभ� को 

ख�म करने हेत ुकानून क� मागं करते रहे ह� ।  

मेरा सरकार से आ�ह है िक धमा�तरण के बाद अनसूुिचत जनजाित के �प म� िमलने वाले 

लाभ को ख�म करने हेत ुकानून बनाने पर िवचार िकया जाए । ध�यवाद । 

डॉ. शफ�कुर�हमान बक�  (स�भल): माननीय अ�य� जी, म� आपका �यान मेर ेससंदीय �े� स�भल 

क� सम�या क� ओर िदलाना चाहता ह�ं ।  

मेर ेलोकसभा �े� स�मभल म� म�ुय �प से स�भल, चंदौसी, बेजहोई, राजा का सहसपरु 

�यापार के क� � ह� । मझेु बड़े ही खदे के साथ कहना पड़ रहा है िक मेर ेससंदीय �े� म� रले �यव�था 

केवल नाम क� है । म� इसके बारे म� पहले भी रले मं�ी जी को अवगत करा चकुा ह�ं । स�भल म� छा�-

छा�ाओ,ं िकसान� और आम जनता को सम�याओ ंका सामना करना पड़ रहा है, इसिलए जनिहत 

म� स�भल से गजरौला वाया हसनपरु रलेवे लाईन बनाना अित आव�यक है । चदंौसी से जरगावं 

तक रलेवे लाइन बनी ह�ई है । जरगावं से िसरसी तक रेलवे लाइन बनने से चंदौसी, िबलारी, 

कंुदरक�, िसरसी व आसपास क� जनता को मरुादाबाद-िद�ली, मरुादाबाद- इलाहाबाद जाने के 

िलए सिुवधा होगी । स�भल म� मरुादाबाद पास�ल रलेगाड़ी श�ु करना भी बेइंतहा ज�री है, यह 
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गाड़ी पहले चलती थी । स�भल से मरुादाबाद रले और बस सेवा दोबारा श�ु क� जाए । स�भल से 

मरुादाबाद, चंदौसी, अलीगढ़ पैस�जर रले सेवा कोराना काल से बंद है, इसे भी चालू िकया जाए ।  

 मरुादाबाद- रामपरु रलेवे लाइन 410-सी, �ाम-चमरौआ पर अडंरपास बनाना बह�त ज�री 

है । सारा स�भल रलेवे लाइन से मह�म है । वहां रलेवे लाइन क� �यव�था फौरन कराई जाए 

�य�िक, इससे बह�त नकुसान हो रहा है ।  

محترم اسپیکر صاحب، میں اپٓ کا دھیان ) :  سنبھل( برق الرحمٰن شفیق ڈاکٹر

 اپنے پارلیمانی حلقہ سنبھل کے مسائل کی طرف دلانا چاہتا ہوں۔

میرے پارلیمانی حلقہ سنبھل میں خاص طور سے سنبھل، چندوسی،   

وس بہجوئی، راجہ کا سہسپور کاروبار کے مرکز ہیں۔ مجھے بے حد افس

کے ساتھ کہنا پڑ رہا ہےمیرے پارلیمانی حلقہ میں ریل کا انتظام صرف نام 

کے لئے ہے۔ میں اس کے بارے میں پہلے بھی ریل منتری کو اطلاع دے 

چکا ہوں۔ سنبھل میں طلباء و طالباوُں، کسانوں اور عام لوگوں کو کافی 

ئے سنبھل پریشانی کا سامنا کرن پڑ رہا ہے، اس لئے عوام کی بھلائی کے ل

سے گجرولہ وایا حسن پور ریلوے لائن بنانا بہت ضروری ہے۔ چندوسی 

سے جرگاوُں تک ریلوے لائن بنی ہوئی ہے۔ جرگاوُں سے سرسی تک 

ریلوے لائن بننے سے چندوسی، بلاِری، کُندرکی، سِرسی و اسٓ پاس کی 

یا ہو جائیں جنتا کو مرادابٓاد ۔ دہلی، مرادابٓاد ۔ الہ ابٓاد جانے کی سہولیات مہ

گی۔  سنبھل میں مرادابٓاد پارسل ریل گاڑی شروع کرنا بھی بے حد ضروری 

ہے، یہ گاڑی پہلے چلتی تھی۔ سنبھل سے مرادابٓاد ریل اور بس سروس 

دوباره شروع کی جائے۔ سنبھل سے مرادابٓاد، چندوسی، علی گڑھ پیسینجر 

  ۔  شکریہ  ریل سیوا کورونا کال سے بند ہے اسے بھی شروع کیا جائے
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�ी नर�े� कुमार (झु�झुनू): ध�यवाद अ�य� महोदय । महा�मा गांधी नरेगा अिधिनयम, 2005 क� 

अनसूुची -2 के पैरा 26 के अंतग�त �ावधान िकया गया है िक इस �क�म के अधीन िनयोिजत िकसी 

�यि� क� िनयोजन से उद ्भूत दघु�टना, उसके �म म� म�ृय ुया वह �थायी �प से िनःश� हो जाता 

है तो काया��वयन अिभकरण �ारा उसे 25000 �पये क� दर पर या ऐसी रकम जो के��ीय सरकार 

�ारा अिधसूिचत क� गई है, अन�ुहपूव�क सदंाय िकया जायेगा और यह रकम यथाि�थित मतृ या 

िनःश� �यि� के िविधक वा�रस� को संदत क� जाएगी । 

जब महा�मा गांधी नरगेा अिधिनयम लागू ह�आ, तब से आज क� ितिथ तक मतृ या िनःश� 

�यि� के िविधक वा�रस� को प�चीस हजार �पये क� दर से ही अनु�ह रािश का भगुतान िकया 

जाता है, जो वत�मान प�रि�थितय� म� बह�त कम है । अतः इस अन�ुह रािश को प�चीस हजार से 

बढ़ाकर कम से कम एक लाख �पया िकया जाए । 

�ी अरिवदं सावतं (म�ुबई दि�ण): ध�यवाद अ�य� महोदय । एक िवषय, िजसको म� िपछले सात 

साल� से उठाता आया ह� ँ । आप जानते ह� िक िह�द�ुतान म� और पूर े एिशया म� वष� 1845 म� 

जीआईपी (�ेट इंिडयन पिेननसलुा) रलेवे क� �थापना ह�ई थी और 16 अ�ैल 1853 म� पहली रले 

वत�मान म� मु�बई के छ�पित िशवाजी टिम�नल से ठाणे तक चलाई गई थी । इसक� �थापना हमार े

�ेट िवजनरी लीडर नाना शकंरसेठ जी ने क� थी । वंदनीय िशवसेना �मुख बाला साहब ठाकर ेजी 

ने यह मांग क� थी िक इस �टेशन को उनका नाम िदया जाए । बाद, म� छ�पित िशवाजी महाराज 

का नाम आ गया तो वह रह गया । अब उसके िलए िफर से मांग उठ रही है । म� यह मांग िपछले 

सात साल� स ेकर रहा ह�ं िक म�ुबई स��ल टिम�नल का नाम नाना शंकरसेठ म�ुबई स��ल टिम�नल 

कर िदया जाए । 10 फरवरी को उनका ज�मद ि◌न है । म� �ाथ�ना करता ह� ं िक अगर यह काम 

उसके पहले हो जाए तो म� बह�त-बह�त शिु�या अदा क�ंगा । म� सरकार से �ाथ�ना करता ह�ं िक 

म�ुबई स��ल टिम�नल को नाना शंकरसेठ टिम�नल का नाम िदया जाए । उ�ह�ने हमार े देश पर 

उपकार िकया था । एिशया म� जो पहली रले चलाई गई थी, वह उ�ह�ने ही चलाई थी । उनके खदु 
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के घर को काय�लय के िलए दे िदया गया था । इसिलए, उ� टिम�नल को नाना शंकरसेठ जी का 

नाम दनेे क� कृपा कर� । ध�यवाद ।  

�ी वीर�े� िसहं (बिलया): अ�य� महोदय, म� आपको और इस देश क� संसद को बह�त ही गंभीर 

िचंता से अवगत कराना चाहता ह�ं । जब सोशल मीिडया का अ�वेषण ह�आ होगा तो वह सूचना को 

सिुवधा से आदान-�दान करने के िलए ह�आ होगा । लेिकन, आज सोशल मीिडया ने गलत 

सूचनाओ ंका द�ुपयोग करके इस तरह का गंभीर सकंट उ�प�न कर िदया है िक भारत क� मानवीय 

सवेंदना समा� हो रही है और सामािजक सरोकार ख�म हो रहे ह� । मन�ुय रोज-रोज मशीन बनते 

जा रहे ह� । म� एक िकसान ह�ं । म� रोज सबुह म� देखता ह�ं िक गांव के खेत म� काम करने वाले मजदूर 

और कामगार ि�यां सोशल मीिडया पर अपनी खबर देखने के िलए �याकुल रहती ह� । म� अपनी 

िचंता को आपके मा�यम से इस देश को अवगत करा रहा ह� ं। म� जानता ह�ं िक संसद म� कानून के 

मा�यम से देश म� यह �यव�था नह� हो सकती है । लेिकन, इससे मानवीय सवेंदना ख�म हो रही है 

और भारतीय परपंरा का सामािजक सरोकार ख�म हो रहा है । आप अपने मा�यम से कुछ िचतंा 

करके, म� जानता ह�ं िक आप ऐसे िवषय� पर िचंतन करते ह�, आप देश को कुछ सदंेश देने का �यास 

क�िजए तािक देश म� इस तरह क� �यव�था �थािपत हो िक मानवीय संवेदना बनी रहे, सामािजक 

सरोकार बना रहे और मन�ुय मशीन बनने से बच जाए । ध�यवाद । 
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13.00 hrs 

�ी हसनैन मसूदी: जनाब, ज�मू-क�मीर म� �ाइब�स क� एक बड़ी अ�छी खासी तादाद गिम�य� म� 

ज�मू से क�मीर का �ख करती है, क�मीर के पहाड़� क� तरफ �ख करती है । वह सिद�य� म� ज�मू 

वापस जाती है । उन माइ�े�ट्स के िलए सरकार ने कुछ �कूल� क� �यव�था क� है । वे �कूल 

पहाड़� पर होते ह�, उसम� टीचस� भी होते ह� । उनक� लाख� क� आबादी है, लेिकन जब वे छः महीने 

के बाद वापस जाते ह�, तब वे �कू�स बंद हो जाते ह� और वहां पर जो टीचस� काय�रत होते ह�, 

उनको िडिस�गेज कर िदया जाता है । इससे उनक� कंिट�यूटी नह� रहती है और उनको लाभ भी 

नह� िमलता है । 

 मेरी यह गजुा�रश है िक एक तो इनको बाज़ा�ता कैडर म� शािमल िकया जाए, तब तक 

इनको वहां के �कूल िस�टम म� इटंी�ेट िकया जाए, तािक ये वहां पर �वाइन कर सक�  । मेरा 

सरकार से यह मतुालबा है िक इनक� तक�� री के िलए, जो इनक� वेजेज़ और सैलरी है, वो 

बरकरार रहे । उनको पमा�ने�ट भी िकया जाए, तािक इसम� कोई �यवधान न हो । ऐसी �यव�था क� 

जाए । 

�ी जामयागं शे�रगं नाम�याल (ल�ाख) : अ�य� महोदय, म� आपका आभार �य� करना चाह�ंगा 

िक आप इस बार तीन िदन के िलए ल�ाख गए थे । आपने पांग�ग झील भी देखी, आप साबू म� भी 

गए और पचंायत� के म�बस� से भी िमल� । आपने हमार ेदोन� ऑटोनॉमस िहल डेवलेपम�ट काउंिसल 

के म�बस� के साथ इटंर�ेशन भी िकया । आपने �वयं लेह काउंिसल के सिचवालय म� भी िविजट 

िकया । उस व� वहां से एक मांग उभरकर आई है । ल�ाख अलग से यूिनयन टे�रटरी बनने के 

बाद, इस सरकार ने देश म� एक अलग िक�म का यूिनयन टे�रटरी ल�ाख को बनाया है । इसके िलए 

म� उनका आभार �य� करता ह�ं । 

ल�ाख यूिनयन टे�रटरी म� दो ऑटोनॉमस िहल डेवलेपम�ट काउंिस�स ह� । वह पहले ज�मू-

क�मीर के सिंवधान के िहसाब से चलती थी और अभी भी वह ऐसे ही चल रही है । मेरा आपके 

मा�यम से सरकार से यह अनरुोध है िक नया यूटी बनने के बाद जो ल�ाख ऑटोनॉमस िहल 
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डेवलेपम�ट   काउंिसल ए�ट है, जो सन् 1997 म� बना था, उसम� अम�डम�ट करने क� आव�यकता 

है । उसम� िडफाइन करने क� आव�यकता है । उसम� से��ल गवन� मे�ट या यूटी एडिमिन��ेशन या 

लेि�टन�ट गवन�र महोदय या एमएचए का �या रोल एडं �र�पॉि�सिबिलटी रहेगी? �ाम पंचायत और 

शहरी पंचायत, इन दोन� के साथ-साथ काउंिसल को कैसे ��ीमलाइन िकया जाए ।  

उसी एलएएचडीसी ए�ट को अम�ड करके ल�ाख के कॉि��टट्यूशनल सेवगाड्�स जमीन, 

इ��लॉयम�ट, क�चरर आइडेि�टटी को लेकर, नॉथ�-ई�ट के िस�स शेड्यूल के अदंर जो 

काउंिस�स आते ह�, वे िफ�थ शेड्यूल के अंदर भी आते ह�, लेिकन ल�ाख वाला काउंिसल िफ�थ 

और िस�स दोन� शेड्यूल के अदंर नह� आता है । तो उसका �या �ावधान है? ऐसी अ�छी-अ�छी 

चीज� ल�ाख ऑटोनॉमस िहल डेवलेपम�ट काउंिसल के ज�रए ल�ाख को देने क� आव�यकता है । 

म� आपके मा�यम से सरकार से यह मांग करना चाहता ह�ं ।   

�ीमती रजंनबेन भ� (वडोदरा) : माननीय अ�य� जी, आपने मझेु शू�य काल म� बोलने का 

अवसर �दान िकया, उसके िलए म� आपको ध�यवाद देना चाहती ह�ं 

 अ�य� महोदय, मेरा आपके मा�यम से माननीय आरो�य एवं प�रवार क�याण मं�ी जी से 

आ�ह है िक मेरे ससंदीय मत �े� वडोदरा म� एक म�टी �पेिशयिलटी हॉि�पटल का िनमा�ण कराया 

जाए । इसके साथ ही साथ म� वडोदरा के सावली िवधान सभा म� एक ईएसआई हॉि�पटल क� 

�वीकृित क� मांग करती ह�ं । 

 माननीय अ�य� जी, वडोदरा म�य गजुरात का एक �मखु शहर है । वडोदरा के आसपास 

के काफ� सार े िजल� के नाग�रक आरो�य सिुवधा हेत ुवडोदरा आते ह� । वडोदरा म� सरकार �ारा 

सचंािलत सर सयाजीराव जनरल हॉि�पटल एवं जीएमईआरएस हॉि�पटल काय�रत ह,ै लेिकन 

दोन� हॉि�पटल� म� आरो�य सबंंधी कई सारी सिुवधाओ ंक� आपूित� नह� है । अभी भी काफ� सार े

आरो�य संबंिधत िचिक�सक जैसे िक िकडनी �ासं�लांट क� सिुवधा वहां नह� है । वडोदरा और 

उसके आसपास के सभी िजल� के नाग�रक� को अहमदाबाद जाना पड़ता है । 
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 अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से यह मांग करती ह�ं िक मेर े वडोदरा म� एक म�टी 

�पेिशयिलटी हॉि�पटल का िनमा�ण कराया जाए । इसके साथ ही वडोदरा शहर का सावली िवधान 

सभा गजुरात का एक बड़ा जीआईडीसी भी है । वहां पर करीब 35,000 से भी �यादा कम�चारी 

काय�रत ह� । उन कम�चा�रय� को आरो�य सिुवधा हेत ु वडोदरा आना पड़ता है । अतः म� आपके 

मा�यम से माननीय मं�ी जी से यह मांग करना चाहती ह�ं िक सावली को एक ईएसआई हॉि�पटल 

क� �वीकृित दी जाए । 

�ी रवनीत िसंह (लुिधयाना) : अ�य� महोदय, म� आपक� इजाज़त से आज स�े�ल ऑ�ड� पिुलस 

फोस�ज़ क� बात करना चाह रहा ह�ं । आप भी जानते ह�, जहा ंकह� भी �ॉ�लम वाले ए�रयाज़ होते ह�, 

वहां पर सीआरपीएफ होती है । अगर हम आईटीबीपी क� बात कर�, तो जहा ंबफ�ले इलाके ह�, जहा ं

रात को   ऑ�सीजन भी नह� होती है, वे ऑ�सीजन िसल�डस� लगाकर सोते ह�, वे वहां पर तैनात 

ह� ।  

अगर हम सीआईएसएफ क� बात कर�, तो एयरपोट�  ड्यूटीज़, मे�ो और सभी मह�वपूण� 

जगह� पर वह तैनात रहती है । अगर हम एसएसबी क� बात कर�, पािल�याम�ट क� बात कर�, तो यहा ं

पर सीआरपीएफ तैनात है । जब फौज क� बात आती है, म� कहता ह�ं िक उसका कोई मकुाबला नह� 

है । से��ल ऑ�ड� पिुलस फोस�ज़ को भी फौज के बराबर �र�क एडं हाड�िशप अलाउंस िमलना 

चािहए, �य�िक वे भी फौज क� तरह ही ड्यूटीज़ करते ह� । 

 सर, अगर हम घर� क� बात कर� तो उनका सिेट�फे�शन लेवल 45 परस�ट है । आज 1 

लाख 45 हजार घर� क� ज�रत है, जो नह� ह� । 23,000 मकान बन रहे ह�, उनके िलए ज�दी से 

ज�दी फंड चािहए । म� आपसे दो बात� कहकर अपनी बात को समा� क�ंगा ।  

 सर, ये नौक�रयां �य� छोड़ रहे ह�? ये सबसे �यादा नौक�रयां छोड़कर जा रहे ह�, �य�िक 

�यू प�शन �क�म चालू हो गई है, ओ�ड प�शन �क�म बंद कर दी गई है । दूसरा िवषय आ�मह�या का 

है । इस साल 134 आ�मह�याए ंह�ई ह� । ऐसा �य� है? उनक� छु��यां फौज क� छु��य� के बराबर 

होनी चािहए । उनके घरवाल� के िलए �ीटम�ट क� जो फैिसिलटी है, वह भी बह�त कम है ।  
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 सर, एक आिखरी िवषय है । उनके सीिनयर �ेड म� काफ� वेक� सीज़ खाली पड़ी ह� । सभी 

फोस�स म� लाख� क� स�ंया म� वेक� सीज़ खाली पड़ी है तो मेरी मांग है िक सरकार के �ारा उन 

वेक� सीज़ को भरा जाए । पैरािमिल�ी फोस� हमार ेदेश क� शान है, इसको मजबूत िकया जाए, फौज 

के बराबर िकया जाए ।  

�ी �भुभाई नागरभाई वसावा (बारदौली): माननीय अ�य� जी, आपने मझेु आज के शू�य काल 

म� मह�वपूण� िवषय को उठाने का अवसर िदया, उसके िलए म� आपको ध�यवाद देता ह� ँ।  

 माननीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से सरकार एवं �वा��य म�ंी जी को अवगत 

कराना चाहता ह� ँिक पूर ेदेश म� इस समय मेिडकल कॉलेज� म� पीजी नीट म� �थम वष� के जूिनयर  

रिेजड�ट डॉ�टस� का �वेश �का ह�आ है, िजसके कारण अ�पताल� एव ं �वा��य सेवाओ ं म� 

डॉ�टस� क� कमी महसूस क� जा रही है । इससे �वा��य सेवा भी बािधत हो सकती है । मेरी 

जानकारी के िहसाब से पीजी नीट के �वेश को लेकर ईड��यूएस एवं ओबीसी वग� के डॉ�टस� के 

बीच िववाद चल रहा है, लेिकन अनसूुिचत जाित एव ं अनुसूिचत जनजाित के वग� म� िकसी भी 

�कार का िववाद नह� है ।  

 अत: माननीय अ�य� जी, मेरा आपके मा�यम से अनुरोध है िक अनसूुिचत जाित एव ं

अनसूुिचत जनजाित वग� के पीजी जूिनयर रिेजड�ट डॉ�टस� का �वेश �ार�भ करवा िदया जाए, 

तािक अ�पताल� म� हो रही डॉ�टस� क� कमी को कम िकया जा सके ।  

SHRI SHRINIWAS DADASAHEB PATIL (SATARA): Sir, I am very much 

thankful to you for allowing me to raise an important matter regarding Karad in 

my Lok Sabha Constituency. 

 Karad aerodrome is a small unlicensed aerodrome about 3-4 kms. 

outside the town of Karad in my Satara Lok Sabha Constituency. This 

aerodrome is used only occasionally for helicopter and small private 

aeroplanes. The frequency of such usage is about 15-20 flights per annum. 
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 Recently, on the instructions from Maharashtra Airport Development 

Company, the Collector of Satara has directed that any construction or tree 

plantation within a radius of 20 kms. from Karad aerodrome would require an 

NOC from MADC. There is strong resentment in the area about the arbitrary 

manner and unclear nature of restrictions imposed bringing development of the 

entire area to a standstill.  We have taken up the matter with the District 

Collector and also with the Vice-Chairman and MD of MADC. However, it 

seems that the matter will have to be resolved by the AAI with proper direction 

from the office of Minister for Civil Aviation. 

 I would request you to kindly direct the authorities concerned to look into 

the matter on an urgent basis and provide appropriate relief with clear 

instructions. Thank you, Sir.   

�ी कौशले�� कुमार (नालंदा): अ�य� महोदय, आपने मझेु शू�य काल म� बोलने के िलए मौका 

िदया, उसके िलए ध�यवाद । आज पूरे देश म� िकसान� के धान क� खरीदारी िजतनी होनी चािहए, 

उतनी नह� हो रही है । आज माननीय कृिष म�ंी जी यहा ंपर नह� ह� । म� उनसे मागं करना चाहता ह� ँ

िक वष� 2013 म� �यापार मंडल सहकारी सिमितयां जो धान को खरीद रहे थे, उनका कमीशन वष� 

2013 म� 2.5 �ितशत का था और उसको हर साल बढ़ाना था, लेिकन आज तक उसक� बढ़ोतरी 

नह� ह�ई है । इसीिलए आज िजतनी भी कोऑपरिेटव सोसायटीज़ ह�, वे धान नह� खरीद रही ह� । म� 

आपके मा�यम से मं�ी जी से िनवेदन करना चाहता ह� ँिक उनक� हर साल 2.5 �ितशत क� दर से 

बढ़ोतरी होनी चािहए, िजससे धान क� अिधक खरीद हो सके । 

�ी स�यद ईम�याज जलील (औरगंाबाद): अ�य� महोदय, यह लाख� मरीज� क� िज�दगी और 

मौत से जड़ुा म�ुा है, इसिलए म� आपसे हाथ जोड़कर िवनती करना चाह�ंगा िक आप कम से कम 

बेल बजाने से पहले इनक� पीड़ा को ज�र सनु ल� ।  
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 अ�य� महोदय, �वा��य सेवा राइट टू लाइफ के अतंग�त आती है, लेिकन इस देश के 

अ�दर कई ऐसी बीमा�रयां ह�, िजनको हम रयेर िडजीजेज क� कैटेगरी म� डाल देते ह� । इसका 

मतलब यह है िक उ�ह� न तो िकसी सरकारी �क�म के फायदे िदए जाते ह�, न ही इं�योर�स का उ�ह� 

फायदा िदया जाता है । एक उदाहरण के तौर पर टाइप-1 डायिबटीज अब ब�च� म� बह�त कॉमन हो 

चकु� है । उ�ह� हर रोज चार से पाचं इंसिुलन के इंजे�शन िदए जाते ह�, िजस पर महीने का खच� 

पांच हजार �पये आता ह ै।  

 अ�य� महोदय, मेर ेशहर के अदंर ‘उड़ान’ नाम क� एक एन.जी.ओ. है, अकेले उसके पास 

एक हजार ब�चे ह�, छोटे-छोटे ब�चे जो गरीब घर� से ता�लकु रखते ह�, उनके �वा��य का, उनके 

इलाज का खच� कौन सभंालता है? हमार ेजैसे दानशूर लोग जाते ह�, कोई गरीब ब�च� क� मदद 

करना चाहता है तो उसे पैसे डोनेट करते ह� । ऐस ेएक हजार छोटे-छोटे ब�चे ह� । अगर उनका 

इलाज नह� िकया गया, उ�ह� डेली अगर चार से पांच इसंिुलन के इंजे�श�स नह� िदए गए तो वे 

ब�चे मर जाते ह� । इसीिलए म� सरकार से अनरुोध करना चाहता ह�ं िक इसको आप रयेर िडजीजेज 

क� कैटेगरी से िनकालकर, सरकारी �क�म� के अ�दर लाभ द� । 

 अ�य� महोदय, दूसरी एक आम बीमारी, जो मिहलाओ ंऔर प�ुष� के अदंर बह�त कॉमन 

है, वह ऑ�टोमी है । ऑ�टोमी का मतलब यह है िक जब िकसी के बॉवेल के अदंर कुछ �ा�लम हो 

जाती है, तब उसके पेट के अदंर एक सरुाख िकया जाता है, एक नली िनकाली जाती है और 

िज�दगी भर के िलए एक बैग लटकाया जाता है, िजसके ज�रए उसे जो भी करना है, उस बैग के 

अदंर करता है । यह जानकर बड़ा अफसोस होता है िक यह बैग और ऑ�टोमी के पेश�ट्स को जो 

अ�य इि�वपम�ट्स लेने पड़ते ह�, उनम� से एक भी इि�वपम�ट िह�द�ुतान के अदंर तैयार नह� होता 

है, िवदशे� म� तैयार होता है । जब उसे िह�द�ुतान म� लाया जाता है, तब उस पर 12 �ितशत 

क�टम ड्यूटी और 12 �ितशत जीएसटी लगता है ।  अगर कोई गरीब पेश�ट है तो उसे यहां पर 

िकसी भी �क�म के अंदर इन�लूड नह� िकया जाता है । ऑ��ेिलया, यू.एस., कनाडा आिद देश� म� 

इसे एक िडसएिब�टी के �प म� �ीट िकया जाता है । इसका मतलब है िक वहां पर ऑ�टोमी के 
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पेश�ट्स को, टाइप-1 डायिबटीज के पेश�ट्स या अ�य रयेर िडजीजेज के पेश�ट्स को सरकारी 

�क��स म� इन�लूड करके फायदा िदया जाता है ।  

अ�य� महोदय, म� सरकार से हाथ जोड़कर अनरुोध करना चाह�ंगा िक िजतनी भी रयेर 

िडजीजेज देश के अदंर ह�, उ�ह� सरकार क� �क��स के अदंर इन�लूड िकया जाए, उनको इं�योर�स 

क� तमाम फेिसिलटीज दी जाए,ं वरना अ�य� महोदय, हमने इन ब�च� को तड़पते ह�ए देखा है । 

हर मा-ंबाप चाहता है िक मेर ेब�चे जीिवत रह� । म�ने �र�शे वाल� को देखा है, इस उड़ान नाम क� 

स�ंथा के अदंर देखा िक वह मिहला घर का काम करती है, लेिकन उसका ब�चा इस बीमारी से 

पीिड़त है । उस मिहला क� कमाई ढाई हजार �पये है, लेिकन ब�चे के ऊपर उसे हर महीने पांच 

हजार �पये खच� करने पड़ते ह� । अगर हम ऐसी सं�थाओ ंक� मदद नह� कर�गे, अगर हम सरकार 

क� तरफ से ऐसी रयेर िडजीजेज के पेश�ट्स क� मदद नह� कर�गे, म� आज के िदन खदु जाकर 

अपना चेक-अप करवाकर आया ह�ं, यहां पर अगर यह फेिसिलटी मझेु दी गई है, तो उन ब�च� को 

�य� नह� दी जा रही है जो इन रयेर िडजीजेज से पीिड़त ह�?  

महोदय, म� हाथ जोड़कर सरकार से अनरुोध क�ंगा िक इन रयेर िडजीजेज के तमाम 

पेश�ट्स को सरकार क� तमाम सिुवधाए ं�ोवाइड क� जाए ं। ध�यवाद ।  

 

SHRI FRANCISCO SARDINHA (SOUTH GOA): Hon. Speaker, Sir, I thank 

you for giving me this opportunity. Goa is a tourist place. Some years back, the 

total revenue of the State was dependant on mining. Today, it depends on 

tourism. 

 Very close to the city of Panaji, which is the Capital, we have got a 

village called old Goa, where we have the sacred remains of Saint Francis 

Xavier, who is considered as the Patron Saint of Goa. When people visit this 

place to pay homage to the relic, hundreds of vehicles are stopped because of 
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a railway gate of Konkan Railways.  So much of petrol is consumed by waiting 

at this railway gate for hours together. Hence, I would request the hon. Minister 

of Railways to immediately construct a rail overbridge so that people 

connected to the two or three talukas don’t have to wait and spend hours at 

this railway gate.  

DR. AMOL RAMSING KOLHE (SHIRUR): Hon’ble Speaker Sir, Thank you 

very much. Grapes are cultivated on a large area in Maharashtra state and in 

my constituency, Shirur. But, due to untimely and heavy rains, this crop has 

got damaged badly. So, to give some relief to grape cultivators, rest of the crop 

should be saved by encouraging its export. 

I want to request the central government to convene an urgent meeting 

of container transporters and sufficient space should be reserved for grapes 

containers on ships, so that it can be shipped to foreign countries well within 

time. The container transporters charge extra in case of urgency. So, Rs.25 

Lac per container should be granted as a grant-in-aid for transportation of 

grapes. 

When Hon’ble Sharad Pawar ji was Agriculture Minister, this Agricultural 

Aid under Special Agricultural Scheme was around 7% but now it has been 

reduced to 3% only. It should be increased. Grapes season lasts for six 

months but it can be extended up to 9 months by covering it by an imported 

plastic cover. The import duty on this plastic cover should also be reduced. 

                                    
 English translation of the speech originally delivered in Marathi. 
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Demand for grapes in Europe is 25 Lac MT, but we are able to supply 1 Lac 

MT only. 

Hence, I would like to request the Central Government to take 

immediate steps to encourage grapes export. 

�ी संगम लाल गु�ा (�तापगढ़) : माननीय अ�य� महोदय, बह�त-बह�त ध�यवाद । म� आपके 

मा�यम से माननीय पय�टन िवकास मं�ी, भारत सरकार का �यान आकिष�त करना चाहता ह�ं िक 

मेर ेलोक सभा �े� �तापगढ़ म� जनपद म�ुयालय से लगभग 20 िकलोमीटर दूर मा ंचिंडका देवी 

धाम एक �िस� ऐितहािसक एव ं पौरािणक �थल मौजूद है । मझेु लगता है िक यह भारत का 

एकमा� ऐसा देव�थान है, िजसके पास अपने खदु के नाम से 64 बीघे क� िवशाल आराजी मा ं

चंिडका जगंलात के नाम से उपल�ध है । उसके अित�र� उससे लगा ह�आ िवशालकाय जंगल 

िवभाग का अपना खदु का �ाकृितक हरा भरा �व�प पथृक से है ।  

यह �थान सड़क एवं रले माग� से भी िनकट�थ �थल पर ि�थत है । देव �थल के समीप ही 

िवशालकाय पौरािणक काल से िनिम�त सरोवर भी ि�थत है, जहां हजार� क� स�ंया म� लोग मा ं

चंिडका के दश�न करने के िलए पधारा करते ह� । िकंत ुभारत सरकार के वािष�क कैल�डर म� न होने 

के कारण उ� पौरािणक �थल का वा�तिवक िवकास नह� हो सका है ।  

म� आज आपके मा�यम से भारत सरकार के पय�टन िवकास मं�ी जी से मांग करता ह�ं िक 

मा ं चंिडका धाम जनपद �तापगढ़, उ�र �देश को भारत के पौरािणक एव ं ऐितहािसक न�शे म� 

शािमल करते ह�ए, उसके िवशालकाय प�रसर के समिुचत िवकास हेत ु समेिकत प�रयोजना एव ं

जीण�-शीण� सरोवर को वा�तिवक �प से िवकिसत िकए जाने क� काय� योजना क� मंजूरी िदलाने 

क� कृपा कर� । ध�यवाद । 
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�ी जुगल िकशोर शमा� (ज�मू) : अ�य� जी, ध�यवाद । आपका आभार �कट करते ह�ए म� इतना 

कहना चाहता ह�ं िक जब से धारा 370 और 35ए ज�मू क�मीर से हटाई गई है, उसके बाद ज�मू 

क�मीर म� चह�मँखुी िवकास  हो रहा है । ज�मू क�मीर म� िवकास तेजी से आगे बढ़ रहा है, िजसम� दो 

बड़े �ोजे�ट्स, ज�मू मे�ो रले �ोजे�ट और क�मीर रले मे�ो �ोजे�ट ज�द क��लीट होने वाले ह� ।  

मेरा आपके मा�यम से शहरी िवकास म�ंालय से इतना कहना है िक जो ज�मू मे�ो रले है, 

वह बनलताब ज�मू से बड़ी �ा�णा तक जा रही है, लेिकन बड़ी �ा�णा से चार िकलोमीटर आगे 

िवजयपरु ए�स है, िजसका बह�त बड़ा लाभ ज�मू क�मीर क� जनता को िमलने वाला है । अगर मे�ो 

रले का �ोजे�ट िवजयपरु ए�स तक ले जाते ह� तो सब सिुवधाओ ंसिहत, जनता, मरीज, और 

�टाफ मे�ो का लाभ लेते ह�ए ए�स िवजयपरु तक जा सक� गे ।  

 मेरा आपके मा�यम से मं�ालय से इतना ही कहना है िक यह जो मे�ो रले का �ोजे�ट है, 

इसे िवजयपरु तक ए��टै�ड िकया जाए, तािक मे�ो रले िवजयपरु तक पह�ंचे और पूर ेज�मू क�मीर  

के लोग� को इसका लाभ िमल सके । ध�यवाद । 

�ो. अ�युतानदं सामतं (कंधमाल) : ऑनरबेल �पीकर सर, म� आपका आभार �य� करता ह�ं  िक 

आपने मझेु जीरो आवर म� बोलने के िलए ए�सपोजर िदया ।  

Sir, I would like to draw the attention of the hon. Minister of Coal and 

Mines towards the share of the Clean Energy Cess collected from Odisha.  

Odisha produced 153.85 million tonnes of coal contributing about 25 per 

cent to the nation’s total coal production in 2021. The Centre is collecting 

Clean Energy Cess of Rs. 400 per tonne which amounts to more than Rs. 

50,000 crore. Sharing of the Cess collected from the State can be utilised for 

the economic development of the coal mining areas and for the welfare of the 

affected people. This will also accelerate the State’s development in the 

aftermath of the COVID-19 situation.  
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I humbly request the hon. Minister of Coal and Mines to consider sharing 

60 per cent of the Cess as demanded by the State Government amounting to 

Rs. 30,000 crore. 

SHRI KUNAR HEMBRAM (JHARGRAM): Sir, Santhal people are mainly 

inhabited in Assam, Bihar, Jharkhand, Odisha, Tripura and West Bengal. They 

are scattered almost in every State in the country including the NCT of Delhi. 

Santhals are also living in our neighbouring counties like Bangladesh, Nepal, 

Bhutan, and Myanmar. More than one crore people speak Santhali language in 

India. The language was included in the Eighth Schedule of the Constitution in 

2003. Santhali has been taught from primary level to university level in West 

Bengal since 2008 under the State Education Board. 

There are 40 Santhali medium high schools and 45 colleges teaching 

Santhali language in West Bengal. However, there is no separate Board for 

Santhali language schools. So, I would request the Minister concerned to set 

up a separate Board for Santhali medium schools. Thank you. 

�ी नारणभाई काछिड़या (अमरलेी): अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से रले मं�ी से िनवेदन 

करना चाहता ह�ं िक मेर ेससंदीय �े� अमरलेी गजुरात म�, वष� 2014-15 म� जो दो रलेवे लाइन के 

दोहरीकरण के काम को मंजूर िकया गया था, उनम� से ढसा से िखजिड़या, लोिनधर से जेतलसर 

तक का काम जनवरी, 2022 तक पूरा हो जाएगा, लेिकन वह भी तय समय से डेढ़ साल बाद पूरा 

होगा ।  उसके साथ ही दूसरी लाइन के दोहरीकरण का काम भी मंजूर िकया गया था । िखजिड़या 

से अमरलेी, चलाला, धारी, वीसावदर और वेरावल-सोमनाथ ।  

 अ�य� महोदय, सोमनाथ म� देश के बारह �योितिल�ग म� से एक �योितिल�ग है । वहां लोग 

सोमनाथ दादा के दश�न के िलए आते ह�, लेिकन यह बह�त तकलीफ क� बात है िक वहा ंक� लाइन 
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का काम अभी तक श�ु नह� िकया गया है । म� आपके मा�यम से माननीय रले म�ंी जी से इस 

सदन म� कई बार �� पूछ चकुा ह�,ं िनयम 377 के तहत यह िवषय सदन म� रख चकुा ह�ं और शू�य 

काल म� भी यह िवषय रख चकुा ह�ं । यह काम ज�द से ज�द श�ु िकया जाए और मेर े�े� म� रलेवे 

लाइन के दोहरीकरण का काम पूण� िकया जाए, तािक वहां क� जनता को इसका लाभ िमले और 

हमार े�े� का िवकास हो ।  

�ी रमाका�त भाग�व (िविदशा): माननीय अ�य� महोदय, मेर े संसदीय �े� िविदशा, म. �. के 

रा��ीय राजमाग� 69 पर फोरलेन सड़क क� �वीकृित होकर सड़क िनमा�ण का काय� िकया जा रहा 

है मेर ेससंदीय �े� बरखेड़ा से बधुनी तक 12.50 िकलोमीटर लंबाई क� सड़क माग� रातापानी व�य 

�ाणी अ�यारण �े� के अंतग�त आता है । इस �े� म� फोरलेन सड़क िनमा�ण के काय� क� अनमुित 

�ा� नह� होने से फोरलेन सड़क िनमा�ण का काय� नह� हो पा रहा है । म�ने यह मामला माननीय 

अ�य� महोदय आपके मा�यम से 23 िसतंबर, 2020 को सदन म� उठाया था ।  म�ने माननीय वन 

मं�ी महोदय से पनु: अनरुोध िकया था, वत�मान म� �े� क� फोरलेन सड़क क� ि�थित यथावत है । 

सड़क िनमा�ण क� एन.ओ.सी. म� कोई �गित नह� ह�ई है । माननीय अ�य� महोदय आपके मा�यम 

से माननीय वन म�ंी महोदय से यह अनरुोध है िक रातापानी व�य �ाणी अ�यारण �े� म� फोरलेन 

सड़क िनमा�ण क� एन.ओ.सी. शी� �दान कराने का क� कर� । 

SHRI MAHESH SAHOO (DHENKANAL): Hon. Speaker, Sir, I am really 

grateful to you that you have given me opportunity to raise a matter of urgent 

public importance. I am very thankful that this Government under the 

leadership of Narendra Modi ji has selected Dhenkanal District under my 

Parliament segment as an Aspirational District. In the meantime, the hon. 

Prime Minister has announced to set up a medical college in each Aspirational 

District. I requested the Government but there has been no word from the 

Government in regard to setting up a medical college in every Aspirational 
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District. As announced, the Government should come forward to set up a 

medical college in Dhenkanal District as it is an Aspirational District. Thank 

you. 

SHRI CHANDRA SEKHAR SAHU (BERHAMPUR): Sir, due to Left-wing 

extremism threats, uninterrupted helicopter service is a critical requirement for 

the security forces for evacuation of casualties, movement of troops, 

maintenance of forward posts, etc. As a result of activities of Left-wing 

extremism, deployment of Central Armed Protection Forces has to be made 

and the State Government has to bear unforeseen expenditure. The 

Government of India claimed Rs.4,561.23 crore towards deployment charges 

of CAPFs in the State up to 2020. Hon. Chief Minister of Odisha, Shri Naveen 

Patnaik, made a request for deployment of two MI17 or equivalent helicopters. 

He also requested the Central Government to waive the amount charged 

towards deployment of Central Forces in Odisha. 

 Odisha is facing frequent natural calamities on which a lot of State’s 

resources are utilised. I, therefore, through you, request the Union Home 

Minister to consider the request regarding deployment of helicopters and 

waiving of deployment charges of CAPFs in Odisha with immediate effect. 

 Thank you, Sir. 

�ी राजवीर िदलेर (हाथरस) : माननीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से सरकार का �यान 

अपने ससंदीय �े� हाथरस क� ओर िदलाना चाहता ह�ं ।  

 अ�य� महोदय, मेर े लोक सभा �े� हाथरस के अतंग�त कुछ गांव� म� पयेजल क� बड़ी 

सम�या है । भूजल म� खारा पानी है, िजसके कारण पीने के पानी क� सम�या लंबे समय से बनी ह�ई 
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है । �थानीय लोग� को पीने वाला पानी करीब पांच िकलोमीटर दूर से लाना पड़ता है । िबबेंरी 

िवधान सभा व िसकंदरा राऊ के लगभग 20 गांव और सादाबाद िवधान सभा के लगभग 50 गावं 

खार ेपानी क� सम�या से �भािवत ह� ।  

 माननीय अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से माननीय जल शि� मं�ी जी से अनुरोध 

करना चाहता ह�ं िक मेर ेससंदीय �े� हाथरस म� पयेजल क� सम�या का िनवारण कर� । ध�यवाद ।   

�ी �वेश सािहब िसहं वमा� (पि�मी िद�ली) : अ�य� जी, ध�यवाद । इस साल कोिवड-19 क� 

दूसरी लहर म� इस दशे के लोग� ने मौत को काफ� करीब से देखा था । इसी के साथ हमने यह भी 

देखा था िक हमारी जान बचाने के िलए देश के सार ेडॉ�टस�, नस�स, सफाई कम�चारी और पिुलस 

के जवान भी अपनी ड्यूटी िनभाते ह�ए, अपनी जान को जोिखम डालते ह�ए, हमारी जान बचाने के 

िलए अपने घर से बाहर िनकले ।  

 हमने इन सभी को कोरोना यो�ा के नाम से पहचाना । कोई इनको कोरोना-वॉ�रयस� बोलता 

था, कोई इनको �ंटलाइन-वक� स� बोलता था । िद�ली म� जहां 25 हजार लोग� क� जान गई, वह� 

300 स े �यादा कोरोना यो�ाओ ं ने भी ड्यूटी िनभाते ह�ए अपनी जान को गंवाया है । िद�ली 

सरकार  ने उस समय यह वादा िकया था िक वह इन सभी कोरोना यो�ाओ ंको 1 करोड़ �पये 

देगी । लेिकन बह�त द:ुख क� बात है िक 300 से �यादा ए�लीकेशसं िमलने के बाद भी अभी तक 

केवल पाचं लोग� को, जो हमार ेकोरोना यो�ा शहीद हो गए, उनका धम� देखते ह�ए वोट ब�क के नाते 

केवल उन पांच प�रवार� को एक करोड़ �पए िदए ह� । 

 म� आपके मा�यम से िनवेदन करता ह�ं िक इस िवषय पर भारत सरकार िद�ली सरकार से 

बात कर े । िद�ली सरकार अपना धम� िनभाते ह�ए, अपना वादा िनभाते ह�ए उन सार े कोरोना 

यो�ाओ ंको एक-एक करोड़ �पए दे । िद�ली के म�ुय मं�ी पंजाब जाकर कुछ वादा करते ह� और 

िद�ली म� अपने वादे को भूल जाते ह� । अगर इन सार ेकोरोना यो�ओ ंके प�रवार� को एक करोड़ 

�पए क� रािश दी जाएगी, तो इससे इन लोग� को मनोबल बढ़ेगा, �य�िक यह बीमारी अभी ख�म 

नह� ह�ई है । ऐसा करने से उन प�रवार� को आिथ�क मदद भी िमलेगी । ध�यवाद । 
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डॉ. च�� सेन जादौन (िफरोजाबाद) : आदरणीय अ�य� महोदय, म� आपका अ�यंत आभारी ह� ं

िक आपने मझेु जीरो-आवर म� बोलने का अवसर �दान िकया ।  

 अ�य� महोदय, भारत धम� या�ा का देश है । भारत क� आ�मा तीथ� म� वास करती है । 

वसधैुव कुटु�बकम तथा िव� मंगल क� कामना करने वाले िह�दू समाज को वैि�क दािय�व पूरा 

करने का अिधकार है और करोड़� िह�दू इस काम म� लगे ह�ए ह� । भारतवष� म� िह�दू धम� म� चार 

�कार क� जाित �यव�था है और वह उन ही लोग� के िलए है, जो �ा�ण, �ि�य, वै�य व अनसूुिचत 

जाित और अनसूुिचत जनजाित के ह� । जो लोग जनजाित वग� से अपनी जाित प�रवत�न कर चकेु ह� 

और जनजाित वग� के नह� रहे ह�, उ�ह� जनजाित वग� म� �ा� आर�ण क� सिुवधा नह� िमलनी 

चािहए ।  

 ऐसा देखा गया है िक जनजाित वग� के कुछ लोग आर�ण ले रहे ह�, लेिकन जनजाित वग� से 

अपना धम� बदल चुके ह� । ऐसी दोहरी चाल चलने वाल� को कानून बनाकर आर�ण क� सिुवधा से 

दूर रखा जाए । ध�यवाद । 

LIST OF MEMBERS WHO ASSOCIATED THEMSELVES WITH THE 
ISSUES RAISED UNDER MATTERS OF URGENT PUBLIC 

IMPORTANCE 
 

सद�य, िजनके �ारा अिवल�बनीय लोक 
मह�व के िवषय उठाये गये ।  
 

सद�य, िज�ह�न े उठाए गए िवषय� के 
साथ �वय ंको स�ब� िकया । 

Shri C. P. Joshi Shri Sudhakar Tukaram 
Shrangare 
Shri Ramcharan Bohra 
Kunwar Pushpendra Singh 
Chandel 
 

Shri Rajiv Pratap Rudy Shri Malook Nagar 
Kunwar Pushpendra Singh 
Chandel 
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Shri Prataprao Jadhav 
Shri Girish Chandra 
Shrimati Geeta Kora 
 

Shri Malook Nagar 

Shri Ram Kripal Yadav Shri Malook Nagar 
Shri Janardan Singh Sigriwal 
Kunwar Pushpendra Singh 
Chandel  
 

Shrimati Supriya Sadanand Sule Shri Malook Nagar 
Shri Arvind Sawant 
Shri Mohammed Faizal P.P. 
 

Shri Hanuman Beniwal Shri Malook Nagar  
Dr. Amol Ramsing Kolhe 
Shri Girish Chandra 
 
 

DR. DNV Senthilkumar S. 
Shri P. Velusamy 
Shri K. Navaskani 
 

Shri Dhanush M. Kumar 

Shri Basanta Kumar Panda Shri Ramcharan Bohra 
 

Shri Narendra Kumar Shri Ramcharan Bohra 
Shri C. P. Joshi 
Shri Jagdambika Pal 
 

Shri Syed Imtiaz Jaleel Shrimati Navneet Ravi Rana 
 

Shrimati Ranjanben Bhatt Shri C. P. Joshi 
 

Shri Virendra Singh Shri C. P. Joshi 
Shri Sumedhanand Saraswati 
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Shri Jamyang Tsering Namgyal Shri Jagdambika Pal 
 

Shri Naranbhai Kachhadiya 
Shri Ramakant Bhargava 
Shri Rajveer Diler 
Shri Parvesh Sahib Singh Verma 
Er. Guman Singh Damor 
Shri Jagdambika Pal 
Shri Parbhubhai Nagarbhai 
Vasava 
Shri Kaushlendra Kumar 
Shri Sangam Lal Gupta 
Shri Jugal Kishore Sharma 
Shri Kunar Hembram 
 
 
 

Kunwar Pushpendra Singh 
Chandel 

Shri Mitesh Patel (Bakabhai) Shri Parbhubhai Nagarbhai 
Vasava 

 
माननीय अ�य� : सभा क� काय�वाही दो बजकर तीस िमनट तक के िलए �थिगत होती है । 

 

13.29 hrs 

The Lok Sabha then adjourned till Thirty Minutes past  
Fourteen of the Clock. 
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14.31 hrs  

The Lok Sabha re-assembled at Thirty One Minutes past  
Fourteen of the Clock. 

 
(Dr. (Prof.) Kirit Premjibhai Solanki in the Chair) 

14.31 ½ hrs 

MATTERS UNDER RULE -377* 

माननीय सभापित : माननीय सद�यगण, िनयम 377 के अधीन मामल� को सभा पटल पर रखा 

जाएगा । िजन सद�य� को िनयम 377 के अधीन मामल� को आज उठाने क� अनमुित दी गई है 

और जो उ�ह� सभा पटल पर रखने के इ�छुक ह�, वे 20 िमनट के भीतर मामले का पाठ �यि�गत 

�प से सभा पटल पर भेज द� । केवल उ�ह� मामल� को सभा पटल पर रखा माना जाएगा, िजनके 

िलए मामले का पाठ िनधा��रत समय के भीतर सभा पटल पर �ा� हो गया हो । शेष को �यपगत 

माना जाएगा । 

 

(i)Need to expedite construction of railway projects in Palamu 
Parliamentary Constituency, Jharkhand 

 

�ी िव�णु दयाल राम (पलामू):  म� आपका �यान एक अित मह�वपूण� िवषय क� ओर आकृ� 

कराना चाहता ह� ं । मेर ेससंदीय �े� पलामू के अतंग�त दो रले प�रयोजनाओ ं के लंिबत रहने के 

कारण उस �े� के िनवािसय� को आवागमन म� अ�यंत किठनाइय� का सामना करना पड़ रहा है । 

 

                                    
* Treated as laid on the Table. 
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 एक प�रयोजना गया- शेरघाटी इमामगंज-डालटेनगजं रलेवे लाइन के िनमा�ण से सबंंिधत है 

और दूसरी प�रयोजना िच�रिमरी अिंबकापरु तक रले लाइन िनमा�ण से सबंंिधत है । दोन� रले 

प�रयोजना म� एक समानता है और वह है कई िकलोमीटर तक दोन� प�रयोजनाओ ंम� रलेवे लाइन 

का िनमा�ण हो चकुा है । 

 इन दोन� रले प�रयोजनाओ ंपर करोड़� �पए खच� भी हो चकेु ह� परतं ुवष� से उस पर काय� 

होना बंद हो गया है ।  

अतः मेरा माननीय रले म�ंी जी स े अनरुोध है िक इन दोन� रेल प�रयोजनाओ ं का पूण� 

कराने का काय� कर� िजससे न केवल मेर े �े� के िनवािसय� को आवागमन म� सिुवधा होगी बि�क 

िबहार एवं छ�ीसगढ़ रा�य� के सबंंिधत िजल� के िनवािसय� को भी सिुवधा होगी । 
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(ii)Need to connect Rajkot-Surat-Amreli-Bhavnagar-Bhuj-Vadodara and 
Ahmedabad with flight services under Regional Connectivity Scheme 
 

�ी मोहनभाई कंुडा�रया (राजकोट):  म� माननीय उड्यन मं�ी जी को अवगत करना चाहता ह� ँिक 

सन २०१४ के बाद राजकोट हवाई अड्डे से उड़ान सचंालन क� श�ुआत ह�ई तब से लेकर आज 

तक हर रोज सभी �लाइट्स 80% ऑ�यपु�सी के साथ उड़ान भर  रही है, चाहे वह िद�ली-

राजकोट-िद�ली या मुबंई-राजकोट-मुंबई से�टर हो  ।  राजकोट म� हवाई सेवाओ ं को सफल 

समथ�न को देखते ह�ए, वहां के �यापार िबरादरी के साथ-साथ पय�टक� �ारा �े�ीय कनेि�टिवटी 

योजना को लागू करने क� जबरद�त मांग क� जा रही है ।मझेु जानकारी िमली है िक  �े�ीय 

कनेि�टिवटी योजना के तहत राजकोट,सूरत,अमरलेी,भावनगर, भजु, वडोदरा और अहमदबाद को 

आपस म� जोड़ने क� मांग सरकार के पास लंिबत है ।  

यिद इन �े�� को आपस म� जोड़ा जाता है तो वे न केवल �े� के भीतर पय�टन को बढ़ावा 

द�गे बि�क यह कनेि�टंग हवाई अड्ड� तक पह�ंचने के िलए फ�डर सेवाओ ं के �प म� भी काय� 

करगेा|  

म� क� � सरकार से उपयु�� �े�� पर सेवाओ ं को सवा�िधक �ाथिमकता पर श�ु करने 

गजुरात क� जनता क�  मागं करता ह� ँ । 
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(iii) Regarding construction on Rail Over Bridge (R.O.B.) at  

Darbhanga railway station 
 

�ी गोपाल जी ठाकुर (दरभंगा):  िमिथला एवं उ�र िबहार के क� � दरभंगा म� रलेवे आरओबी 

बनना सिुनि�त है,परतं ुअभी तक इसका िनमा�ण �ारभं नह� सका ह ै। 

दरभंगा रलेवे आरओबी के िनमा�ण हेत ुरा�य सरकार �ारा कौन कौन सा मूलभूत काय� का 

िकया जाना है, और मं�ालय �तर से इस काय� को ज�द पूरा करने हेत ु�या कोई पहल िकया जा 

रहा है । इसक� जारकारी होना अित आव�यक ह� ।  

 कई बार माननीय मं�ी जी �ारा आ�ासन भी िमला है वाबजूद इसका काय� �ारभं नही हो 

पाया है । �या सरकार �ारा इसके िनमा�ण काय� पूण� करने हेत ुकोई समय सीमा का िनधा��रत िकया 

गया है? 

 यह लोकिहत से जड़ुा ह�आ मामला है । चूिंक यह सबसे मह�वपूण� एव ं मूलभूत जाम क� 

सिुवधा से जड़ुा मामला है, अतः इसका िनमा�ण तय समय सीमा के भीतर िकया जाना आव�यक है 

तािक इसका लाभ करोड़� िमिथलावािसय� को िमल सके । 
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(iv)Need to establish a Mining College in Singrauli, Madhya Pradesh 

�ीमती रीती पाठक (सीधी): मेरा माननीय माननीय िश�ा मं�ी, कोयला मं�ी ऊजा� मं�ी एवं 

खनन  मं�ी महोदय से आ�ह है िक मेर ेससंदीय �े� सीधी (म�य �देश ) अतंग�त औ�ोिगक िजला 

िसंगरौली है,जो सवा�िधक कोयला व िबजली उ�प�न करने के कारण ऊजा� राजधानी के नाम से 

जाना जाता है, परतं ुम� आपको बताना चाहती ह� ँ िक जो िजला खिनज व ऊजा� पया�� मा�ा मे 

उ�प�न करता है वही िजला आज तक माइिनंग कॉलेज से वंिचत है । यह बह�त ही दभुा� �यपूण� िवषय 

है िक िजस �े� मे इतनी बड़ी बड़ी कंपिनया काम कर रही उसी �े� के ल�ग� क� भूिम से खिनज व 

ऊजा� का उ�पादन हो रहा है और उ�ह� लोग� को इस िवषय का कौशल नही है  । कुछ �थानीय 

लोग उन कंपिनयो मे रोजगार �ा� कर चकेु ह� परतं ुअ�य बह�त सार ेलोग िव�थािपत होकर अपनी 

ही जमीन के बदले रोजगार क� भीख मांग रहे है जबिक वो उनका हक है- 

 अतः मेरा माननीय मं�ी जी से आ�ह है िक �े�ीय जनो क� सम�याओ पर गभंीरता से 

िवचार करते ह�ए शी� िसंगरौली मे माइिनंग कॉलेज क� �वीकृित �दान कर सचंािलत कराने क� 

कृपा कर� | 
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(v)Regarding construction of an Indoor Sports Stadium of international 

level at Chittorgarh district headquarters 

 

�ी सी.पी. जोशी (िच�ौड़गढ़):  म� सरकार का �यान अपने संसदीय �े� िच�ौड़गढ़ (राज�थान) 

म� इंडोर खेल �टेिडयम क� ज�रत क� ओर आकृ� कराना चाहता ह� ँ । िच�ौडगढ़ म� �ितभावान 

िखलािड़य� क� कमी नह� है लेिकन कोई इ�डोर �टेिडयम नह� होने के कारण िखलािड़य� को उ�म 

�िश�ण नह� िमल पाता है और वे अपने आप को रा��ीय और अतंरा���ीय �तर के अनसुार नह� 

ढाल पा रहे ह� । इस कारण �ितभा होने के बावजूद व ेरा��ीय एव ंअतंरा���ीय �ित�पधा� म� िपछड़ 

जाते ह� । मेरा संसदीय �े� जो िक वीर� क� भूिम रही है वहां अनेक पहलवान तैयार ह�ये ह� तथा 

िवगत वष� म� भी रा��ीय �तर क� कु�ती �ितयोिगता क� मेजबानी यह शहर कर चकुा है । 

 अतः मेरा सरकार से आ�ह है िक �ितभावान िखलािड़य� के िहत� को �यान म� रखते ह�ये 

िच�ौड़गढ़ िजला म�ुयालय म� अतंरा���ीय मानक� के अनु�प एक इ�डोर खले �टेिडयम का 

िनमा�ण कराया जाए । 



14.12.2021                                                                                                                                        847 

 
(vi)Regarding conferring of Bharat Ratna Award on Veer Savarkar, 

Mahatma Phule and Savitribai Phule 
 

SHRI UNMESH BHAIYYASAHEB PATIL (JALGAON): Maharashtra is known 

to be the land of revolutionaries and reformers such as Vinayak Damodar 

Savarkar, Mahatma Phule & Jyotiba Phule. Veer Savarkar was a freedom 

fighter, politician, lawyer, social reformer and formulator of the philosophy of 

Hindutva. Mahatma Phule & Savitribai Phule were social reformers who fought 

against the caste system, untouchability and found the Satyashodhak Samaj in 

1873 to seek equal rights for people from marginalized section of the society. 

They are credited with launching the first school for girls in Bhidewada, Pune in 

1848,with Savitribai as its first teacher. These reformers have played a big role 

in our Independence movement along with fighting for the cause of equality, 

education & Hinduvta. I request the Government that in order to recognize their 

contribution to our country, Veer Savarkar, Mahatma Phule & Savitribai Phule 

should be posthumously conferred with the highest civilian honour, Bharat 

Ratna which will be a tribute to their valiant efforts and sacrifice for our nation. 

It will also inspire the future generation. 
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(vii) Regarding development of Smart Schools under NEP-2020 in 

Maharajganj Parliamentary Constituency 

�ी जनाद�न िसहं सी�ीवाल (महाराजगजं):  आज हमार ेदेश के िश�ा �यव�था म� अमूल चूल 

प�रवत�न करने के िलए “नई िश�ा िनित 2020” के िसफा�रश� के अन�ुप “सम� िश�ा अिभयान-

2.0” को 01 अ�ैल 2021 से आर�भ िकया गया है l इस योजना के तहत देश के लाख� िव�ालय� 

को �माट�  �लासेज स ेससुि�जत कर �माट�  �कुल के �प म� �थािपत करने क� योजना है l इसके 

मा�यम से चरण ब� तरीके से िवधालय� म� बाल वािटका,�माट�  क�ा और �िशि�त िश�क� क� 

�यव�था िकया जाना है तािक हमार े �ामीण �े� के छा�-छा�ाओ ं को ई-लिन�ग और पढ़ाई के 

िडिजटल तरीक� के मा�यम से पढ़ाया जाये l 

 अत: िश�ा म�ंी से मेरा आ�ह है िक मेर े ससंदीय �े� महाराजगजं,िबहार अंतग�त 

माझँी,एकमा,बिनयापरु,तरयैा,गो�रयाकोठी एव ंमहाराजगजं िवधानसभा �े�� के सभी िव�ालय� एवं 

िवशेषकर  बािलका िव�ालय� को उ� योजना के तहत �माट�  �कुल के �प म� िवकिसत िकया 

जाये l  
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(viii) Regarding issue of rising Air pollution in NCT of Delhi 

 

�ी रमेश िबधूड़ी (दि�ण िद�ली): ��येक वष� अ�टूबर/नव�बर माह म� वाय ु�दूषण एक िचंता का 

िवषय हो जाता है । अ�यंत �दूिषत वाय ुसे ख�च� एव ंव�ृ नाग�रक� को फेफड़े, दमा इ�यािद जैसी 

सम�याए ंहो रही ह� । िद�ली सरकार �ारा वाय ु�दूषण िनय�ंण पर कोई �भावी कदम नह� उठाया 

गया । अिपत ुवह पंजाब एव ंह�रयाणा म� होने वाली पराली क� घटनाओ ंपर दोष डाल कर अपनी 

िज�मेदारी से भाग जाती है । पया�वरण वै�ािनक� �ारा क� गई शोध के अनसुार िद�ली के वाय ु

�दूषण  के म�ुय �ोत औ�ोिगक �दूषण (18%), वाहन उ�सज�न (35%), िनमा�ण काय� (30%) 

है । पराली से मा� 7% �दूषण होता है । िद�ली म� लगभग 77.56 लाख पंजीकृत वाहन ह� िजनम� 

से मा� 8.15 लाख वाहन सीएनजी चािलत ह� । भारत सरकार �ारा Eastern & Western 

Peripheral िनमा�ण से अतंरा�जीय भारी वाहन का िद�ली म� �वेश कम ह�आ है । िद�ली सरकार 

�ारा अ�य वाहन� को सीएनजी म� बदलने के िलए कोई �भावी �ो�साहन नह� िदया गया है । इसी 

�कार िनमा�ण काय� एवं औ�ोिगक �दूषण के िवषय म� भी कुछ नह� िकया गया है । सचुा� 

साव�जिनक प�रवहन क� �यव�था का दािय�व डीटीसी का है । इकॉनोिमक सव� के अनुसार वष� 

2010 म� कुल 6204 बस� थी, परतं ुआज िसफ�  3760 बस� ही रह गई ह� । बस� के अभाव म� लोग� 

को अपने िनजी वाहन का �योग करना पड़ता है िजससे �दूषण बढ़ता है । िद�ली सरकार किथत 

�प से पूरी तरह िवफल रही है । हाल ही म� िद�ली सरकार �ारा बस� खरीदने के अनबुंध म� भी 

किथत ��ाचार के आरोप लगे ह� । िनमा�ण काय� से होने वाले �दूषण के िनय�ंण के िलए िद�ली 

सरकार �ारा मा� 75 टीम� का गठन िकया गया है जो बह�त कम ह� । इसी �कार सड़क� से धूल 

हटाने के िलए पूरी िद�ली म� मा� 69 वाहन है । इसी �कार बड़ी स�ंया म� हो रहे Construction 

& Demolition waste को वै�ािनक �प से िड�पोज करने के िलए िनधा��रत �थान पर प�रवहन 

के िलए मा� 192 वाहन ह� । िद�ली सरकार का �दूषण के िव�� िसफ�  एक काय� रह गया है और 
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वह है   किथत िव�ापन (एवं अपनी पाट� के काय�कता�ओ ंको जनता के सरकारी पैसे से सैलरी 

देना । बजट का पैसा अपने �चार म� खच� होता है । 

�दूषण पर िनय�ंण मानवता का काय� है । मेरा माननीय पया�वरण मं�ी जी से यह अनरुोध है 

िक इस िवषय पर िवचार कर कुछ �भावी कदम भारत सरकार �ारा उठाए जाए ं िजससे वाय ु

�दूषण से �ितवष� होने वाली 9 लाख म�ृय ुको रोका जा सके ।  
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(ix)Need to increase the runway length of Amreli Airport, Gujarat 

 

�ी नारणभाई काछिड़या (अमरलेी):  वत�मान म� मेर ेससंदीय �े� अमरेली िजला (गजुरात) ि�थत 

एअरपोट�  के रनवे क� (एयरि��प) ल�बाई लगभग 1500 मी० है | यह रनवे काफ� छोटा होने के 

कारण वत�मान म� अमरलेी िजले म� केवल छोटे और चाट�ड �लेन ही उड़ान भर पा रहे है | मेरी 

जानकारी के अनसुार वत�मान म� व��यरुा नामक कंपनी को ट�डर के मा�यम से िनजी �लेन चलाने 

क� �वीकृित िमली ह�ई है | 

एयरपोट�  ऑथो�रटी-अमरलेी ने भी रनवे क� ल�बाई बढ़ाने के सदंभ� म� िजला मेिज��ेट 

काया�लय अमरलेी एवं नाग�रक उड्डयन मं�ालय को प� िलखा गया था िजसके बाद अमरलेी 

एअरपोट�  के रनवे क� ल�बाई बढ़ाने हेत ुसव� िकया गया । इस सव� के अनुसार अमरलेी शहर का 

करीबन 2,00,817.00 चो० मी० और िग�रया गाव का करीबन 3,99,353.00 चो० मी० यानी 

कुल 6,11,775.00 चो० मी० जमीन सपंादन करने क� आव�यकता है | अमरलेी एअरपोट�  के 

रनवे क� ल�बाई बढाकर 2075 मी० और चौडाई बढाकर 278 मी० क� जाए तािक अमरलेी िजले 

म� ATR 72 सीट वाले बड़े �लेन उड़न भर सक� गे I �ात हो क� अमरलेी िजले के अिधकांश लोग 

राजकोट, बडौदा, सूरत, अमदाबाद, िद�ली और मुंबई जैसे बड़े शहर� म� �यापर हेत ुआवागमन 

करते है । यिद अमरलेी एअरपोट�  से बड़े �लेन उड़ान भरने क� सिुवधा िमल जाय तो यहा ँलोगो को 

अिधक अित सिुवधा होगी और उनके समय का भी बचाव होगा और सरकार को अ�छे राज�व क� 

�ाि� होगी | मं�ी जी से मेरा िनवेदन है क� अमरलेी एअरपोट�  के रनवे क� ल�बाई को अितशी� 

बढ़ाने हेत ुआप अपने सबंिधत अिधका�रओ ंको िजला मिज��ेट काया�लय अमरलेी से आव�यक 

कागजात और ��ताव मंगवाकर आव�यक िनद�श दनेे क� कृपा कर�   । 
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(x)Regarding stoppage of trains at Banasthali Nivai Railway Station, 

Rajasthan 

 

�ी सुखबीर िसहं जौनापु�रया (ट�क-सवाई माधोपुर):  म� एक मह�वपूण� िवषय सरकार के सामने 

रखना चाहता ह� ँ । मेरी मांग है िक िनवाई रलेवे �टेशन पर एक इस �कार क� �ेन का ठहराव 

करवाया जाए जो िक �ातः 9 बजे तक आव�यक �प से याि�य� को जयपरु पह�ंचा सके तािक वहा ं

काय�रत �िमक, कम�चारी व अिधकारी समय पर अपने-अपने गतं�य पर पह�ंच सके । सवाई माधोपरु 

से जयपरु के िलए इसी उ�े�य से एक शटल �ेन चलाई जाए जो �ातः 9 बजे तक याि�य� को 

जयपरु पह�ंचा सके । म�ुबई सपुरफा�ट 12955/12956 �ेन को भी वन�थली िनवाई रलेवे �टेशन 

पर ठहराव करवाया जाये �य�िक मुंबई क� ओर जाने वाली एक �ेन का ठहराव यहां पर नह� है और 

िनवा�ड वन�थली ज�ंशन पर आन-ेजाने वाली सभी �ेन� का ठहराव करवाया जाए ।  
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(xi)Regarding construction of bridges on Burdhi Gandak river in 

Muzaffarpur, Parliamentary Constituency 

 

�ी अजय िनषाद (मजु�फरपुर):  हमार े ससंदीय �े� मजु�फरपरु म� शहर से जाम और 

अखाड़ाघाट पलु पर दबाव कम करने के िलए बूढ़ी गंडक नदी पर च�दवारा और आथरघाट पलु 

िनमा�ण हेत ुिशला�यास वष� 2014-15 म� िकया गया था । ये दोन� योजनाए ं40-40 करोड �पए क� 

थी िजसे 2017-18 म� ही पूरा िकया जना था लेिकन 300 मीटर ल�बे और 12 मीटर चौड़े 

च�दवारा घाट पलु के स�पक�  पथ के िलए भू-अज�न क� �ि�या भी पूरी नह� ह�ई साथ ही 

िनमा�णाधीन पलु का एक पाया भी झकु गया । इसी तरह अथारघाट पलु का िनमा�ण तो पूरा हो गया 

मगर सपंक�  पथ नह� बनने से योजना का उदद�ेय पूरा नह� हो सका । 

म� सरकार से मांग करना चाह�ंगा िक मजु�फरपरु शहर को जाम और अखाड़ाघाट पलु पर 

दबाव शी� कम करने के म�ेनजर च�दवारा घाट पलु एव ंआथरघाट पलु के िनमा�ण एव ं इसके 

सपंक�  पथ हेत ुभू-अज�न क� �ि�या को शी� पूरी करायी जाए ।  
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(xii)Need to upgrade State Highway No- 26 as a National Highway 

 

�ी भागीरथ चौधरी (अजमरे):  �टेट हाईवे स�ंया 26 जो वत�मान म� एनएच 79 के समीप 

नसीराबाद बाईपास िकमी 20 से �ारभं होकर सरवाड-केकड़ी-सावर होते देवली जाकर एनएच 12 

ट�क-कोटा माग� िकमी 167 पर िमलता है । �टेट हाईवे 26 क� कुल ल�बाई 99 िकमी है िजसक� 

वत�मान के �रजवे 7.00 मीटर चौडाई म� है और एनएच 79 को एनएच 12 को आपस म� िमलाता भी 

है । 

 उ� माग� पर ि�थत सरवाड क�बे म� �वाजा फक�दीन क� ऐितहािसक दरगाह है तो वह� 

केकड़ी क�बे एवं सावर के आसपास �ेनाईट एव ंमाब�ल क� खदाने एवं ऊन क� बडीम�डी है तथा 

इसी माग� पर �मुख िबसलपरुबांध भी है, नसीराबाद सैिनक छावनी हेत ु�मखु सड़क माग� भी है, 

िजससे िनयिमत भारी यातायात बना रहता है । यहां �ितिदन पीसीयू 23250 है । 

 अतः �टेटहाइवे 26 नसीराबाद-केकड़ी-देवली को चालू बजट वष� 2021-22 म� रा��ीय 

राजमाग� म� �मो�नत कराने क� स�म �वीकृित िवभागीय काय� योजनाओ ंम� जारी कराने क� कृपा 

कराव� तािक अजमेर ससंदीय �े� के साथ -’साथ नागौर-राजसम�द-ट�क-भीलवाडा के वािस�द� 

को एक नवी नसगुम माग� और उपल�ध हो सके । 
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(xiii)Regarding prevalence of alleged irregularities in PMAY 

 

�ीमती रमा देवी (िशवहर):  �धानमं�ी आवास योजना के मा�यम से सरकार का उ�े�य देश के 

सभी गरीब लोग� को रहने के िलए प�का मकान उपल�ध कराना है । इसम� कोई संदहे नह� िक 

मोदी सरकार सबका साथ, सबका िवकास क� नीित के साथ िबना िकसी भेद-भाव के इस योजना 

के तहत देश के गरीब लोग� के जीवन शैली म� बेहतर सधुर के िलए �य�नशील है । पर�त,ु कुछ �� 

अिधका�रय� �ारा िबचौिलय� के मा�यम से �थानीय �तर पर इस योजना के ि�या�वयन म� 

गड़बड़ी क� जा रही है । उदाहरण �व�प मेर ेससंदीय �े� अंतग�त पूव� च�पारण िजले के िचरयैा 

�खडं सिहत िजले के कई अ�य �खडं� म� �धानम�ंी आवास योजना म� �यापक गड़बड़ी करते ह�ए 

सखुी-स�प�न प�रवार को लाभ िदया गया है । जबिक, कमजोर वग� के वैसे लोग जो इस योजना के 

वा�तिवक हक़दार है उनका नाम सूिच म� शािमल नह� कर, इस मह�वपूण� योजना स ेविंचत िकया 

गया है । 

  अतः मेरा सरकार से अनरुोध है िक उपरो� िवषय क� जाचँ कराते ह�ये आव�यक काय�वाही 

क� जाये । साथ ही �धानमं�ी आवास योजना के ि�या�वयन म� �या� ��ाचार को देखते ह�ये इसके 

िनवारण हेत ु ठोस कदम उठायी जाये िजससे िक सरकार �ारा गरीब� को िदये जाने वाले इस 

क�याणकारी योजना का शत-�ितशत लाभ िमल सके । 
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(xiv) Regarding opening up of international commercial operations 

 

SHRI T. N. PRATHAPAN (THRISSUR): Currently all international flights are 

operated under the Air Bubble program set by Indian Aviation Ministry and 

agreements signed with foreign countries in this regard. 

 The Air Bubble agreement is based on the number of seats allotted 

weekly and is currently slated at average 50 Percent seat occupancy rather 

than number of flights as per commercial agreements done earlier. 

 Because of Air Bubble seat agreements, the demand currently to visit 

abroad such as US, UK, Gulf and Saudi Arabia is very high and flight capacity 

is low resulting in higher fares. 

 For, example, one-way fare to DXB is currently sold at an average fare 

of INR18000- to INR20000- which in normal course would be INR8500; Return 

fare of DXB which would be in the range of INR20000- is sold at more than 

double the fare at INR45000. Similarly fares to US, UK and Europe are 

currently sold by Airlines at double the average cost. Our expatriates suffer a 

lot due to this in this time of crisis. 

  The government should consider opening up of international commercial 

operations from India immediately as this would help normal flight operations 

and overall fares would come back to pre Covid days which would bring in 

more relief to passengers.   
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(xv) Regarding compensation to land oustees 

 

SHRI A.K.P. CHINRAJ (NAMAKKAL): The railway department had acquired 

land from the farmers of Namakal district in the past for the expansion of the 

railway tracks from Karur to Salem in Tamilnadu. However, the compensation 

due to a few farmers whose lands had been acquired by them, was not settled. 

In this regard, the aggrieved farmers had filed an LAOP no. 220 to 237/2002 

before the Land Acquisition Tribunal, Namakkal. The judgment was passed in 

favour of the petitioners. Despite the railway authorities did not comply with the 

same and give the compensation to the aggrieved farmers. 

 Even after a long time, the railway authorities had neither filed an 

appeal nor complied with the order passed by the Land Acquisition Tribunal, 

Namakkal The bitter truth is that it is the impecunious farmers who are pushed 

into a vulnerable state because of the alleged reckless behavior of the railway 

authorities. I urge upon the Government to take appropriate action against the 

railway authorities and to further look into the settlement of compensation 

towards the piteous farmers.  
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(xvi)   Need to set up a new Kendriya Vidyalaya in Jangipur Parliamentary 

Constituency and also hike the number of nominated students 
 

SHRI KHALILUR RAHAMAN (JANGIPUR): Education is the foundation for 

the development of any society. Kendriya Vidyalaya plays an important role in 

providing quality and standardized education across the country. There is an 

urgent need for a new Kendriya Vidyalaya in the Jangipur Parliamentary 

Constituency to serve a large section of students from nearby localities. 

Although there is one KV in Berhampore, it’s nearly 70 to 100 km away and 

serves a huge population of three Parliamentary Constituencies of 

Murshidabad District. Proximity is a big issue here. Moreover, every year each 

member of the Parliament is entitled to nominate ten students for admission to 

Kendriya Vidyalaya. There is a need to hike the number of nominated students 

from ten to at least twenty-five. I would request the Hon'ble Minister of 

Education to look into the matter and issue necessary directives to implement 

the above two demands for the sake of deprived students who will be the 

future of our country. 
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(xvii) Regarding conferring the status of ‘Classical Language“  

on Marathi language 
 

SHRI VINAYAK BHAURAO RAUT (RATNAGIRI–SINDHUDURG):The 

proposal of Maharashtra Govt. for conferring the Status of “Classical 

Language” on Marathi Language has been pending with the Ministry of 

Culture, Govt. of India since 2013. 

This proposal has been pursued by the successive Governments of 

Maharashtra at the level of Hon’ble Chief Minister, Hon’ble Minister, Chief 

Secretary and Principal Secretary/Secretary of the State with the Central 

Government at the highest level continuously since 2014. Also, on the 

occasion of “Marathi Bhasha Gaurav Din” on 27th February, 2020, during 

Budget Session, both the Houses of Maharashtra State Legislature had 

passed a resolution for taking urgent decision to confer Classical Language 

Status on Marathi Language and the same was forwarded to the Central Govt. 

for further action. 

However, the proposal is still pending with the Ministry of Culture, Govt. 

of India on one pretext or the other. 

I would, therefore, earnestly request the Hon’ble Minister of Culture that 

an early decision on this issue may kindly be taken in view of the long standing 

demand of people of Maharashtra.  
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(xviii) Regarding rail connectivity in Gopalganj Parliamentary 

Constituency 

 

डॉ. आलोक कुमार सुमन (गोपालगजं) :  म� माननीय रले म�ंी जी का �यान अपने ससंदीय �े� 

गोपालगजं क� ओर आक� करना चाहता ह� । मेर े�े� से डायर�ेट कोई भी �ेन िद�ली, वाराणसी, 

अयो�या, कानपरु के िलए नह� है जबिक इसके िलए हमने कई बार रले मं�ालय को प� िलखकर 

आ�ह भी िकया है । हमार े�े� से मरीज� को इलाज कराने के िलए बनारस एवं िद�ली, ऐ�स तथा 

छा�� को  पढ़ने के िलए वाराणसी, िद�ली एवं तीथ�याि�य� को बाबा िव�नाथ के मिंदर वाराणसी 

एव ं�ी रामच�ं जी क� नगरी अयो�या का सीधा स�पक�  �े� के माता थाव ेवाली का �िस� मिंदर 

से हो जाएगा । हमार े�े� के 26 लाख लोग� को इसका लाभ िमलेगा  । 

म� यहा ं बताना चाह�ंगा िक पूव��र रलेवे गोरखपरु के चीफ मैनेजर �ा�सपोट�शन म�नेजर 

(सीपीटीएम) ने ��ताव 6 िसत�बर 2021 को रलेव ेबोड� के काय�कारी िनदेशक कोिचंग के पास �ेन 

नबंर 15053/15054 लखनऊ छपरा ए�स�ेस और 15083/15084 छपरा फ�खा�बाद ए�स�ेस 

का ए�सट�शन थावे तक करने के िलए भेजा है लेिकन अभी तक रलेवे बोड� के अिधका�रय� के �ारा 

िनण�य नह� लेने से थावे तक इनका ए�सट�शन नह� हो सका है  । 

अतः म� माननीय रले म�ंी जी से आ�ह करता ह�ं िक छापरा लखनऊ ए�स�ेस और छपरा 

फ�खा�बाद ए�स�ेस का ए�सट�शन थावे ज�ंशन तक एव ं �ेन न�बर 15113/15114 छापरा 

कचहरी गोमती नगर का ए�सट�शन िद�ली तक िकया जाए ।  
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(xix) Regarding speeding up of development activities  

in Dhenkanal district 
 

SHRI MAHESH SAHOO (DHENKANAL):  Dhenkanal of Odisha has been 

selected as one of the Aspirational districts in the country and I’m thankful to 

the government for this and the selection intended development of the district. 

 However, the progress of development so far has not been what it was 

thought to be. The forty-nine parameters based on which the aspirational tag 

was given have not been addressed. Be it health, education, rural 

development, everywhere there is slow progress. Colleges under RUSA 

scheme is yet to start functioning. There is no word from the government with 

regard to medical college in every aspirational district as announced. 

Government should let us know the reason for the delay. Schemes being 

halted or slowed down after announcement is not at all good as it breaks the 

aspirations of the public in general. Therefore, I urge upon the government to 

expedite the development activities in Dhenkanal district in my Parliamentary 

Constituency.           
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(xx) Regarding problems afflicting refugees 

SHRI ASADUDDIN OWAISI (HYDERABAD): The ‘Lost at Home’ Report of the 

United Nations (May 2020) states that India has 5 million refugees largely due 

to natural disasters and environmental damage as opposed to conflicts or 

violence. 

 Together, India, China and Philippines account for 69% of global 

disaster related displacements. Various international reports acknowledge that 

the indigenous communities, women, and children are the most vulnerable due 

to climate change driven displacement. The Right to Fair Compensation and 

Transparency in Land Acquisition Act, The Rehabilitation and Resettlement Act 

2013, the Disaster Management Act and the Foreigners Act of 1946 are 

inadequate for Internally Displaced Persons. The United Nations is beginning 

to acknowledge the climate change refugee crisis and will include climate 

change asylum seekers within the definition of the term ‘refugee’ in the 1951 

Refugee Convention.  

Proposed Solution: 

 • The rights of climate change refugees and internally displaced persons 

is required in India through a dedicated legislation, particularly those borne out 

of environmental disasters. 

• This legislation should be in consonance with the principle of ‘non-

refoulement’ envisaged in the 1951 Refugee Convention and other customary 

laws pertaining to refugees. 



14.12.2021                                                                                                                                        863 

 
• The issue of compensation, rehabilitation, and resettlement of such 

refugees (including internally displaced persons) needs to be consolidated 

within a framework. 
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(xxi)Regarding operational issues pertaining to some trains in Jharkhand 

 

�ी च�� �काश चौधरी (िग�रडीह):  12307 – 12308 हावड़ा जोधपरु ए���ेस का ठहराव 1 

जून 2020 से ही झारखडं के कोडरमा जं�शन और पारसनाथ ज�ंशन पर नह� हो रहा है | कोहर े

के कारण 12987,12988 िसयालदाह अजमेर ए���ेस का प�रचालन 1 िदस�बर 2021 से 28 

फ़रवरी 2022 तक र� करने क� घोषणा क� गई है | ऐसे म� राज�थान के जयपरु, कोटा, अजमेर, 

और खाटू�याम का संपक�  झारखडं से टूट जाएगा | इसी तरह  परुषो�म ए���ेस (12801, 

12802 ) �ेन का भी ठहराव पारसनाथ �टेशन पर था लेिकन अब वहा ँ �ेन का ठहराव नह� है 

िजससे दिुनयाभर से आ रहे जनै समुदाय के लोग� को �ी स�मेद जी िशखरजी तीथ��थल जाने मे 

काफ� किठनाई होती है |  

अतः मेरा रले म�ंालय से यह आ�ह है क� हावड़ा जोधपरु ए���ेस और परुषो�म ए���ेस 

का ठहराव पारसनाथ �टेशन मे भी िकया जाए |वष� से हिटया पटना ए���ेस म� बरकाकाना 

पैस�जर के मा�यम से दो बोगी पटना के िलए गोमोह तक जाती थी उसे हिटया पटना से जोड़ िदया 

जाता था , लेिकन अब इस बोगी को बरकाकाना स ेपटना (पलामू ए���ेस) से जोड़ा जा रहा है | 

अतः आ�ह है क� हिटया पटना ए���ेस मे दोन� बोगी बरकाकाना से गोमोह पैस�जर के �ारा गोमोह 

मे हिटया पटना ए���ेस से जोड़ा जाए | 
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(xxii) Regarding construction of bypass to NH No.- 85 Kochi-

Dhanushkodi at Thrippoonithura 
 

SHRI THOMAS CHAZHIKADAN (KOTTAYAM): The construction of the 

bypass to NH 85 Kochi- Dhanushkodi (Old NH 49 Kochi- Madurai) at 

Thrippoonithura is at a standstill for years. The proposed bypass is beneficial 

to the people of Chalakudy, Ernakulam, and Kottayam Parliamentary 

constituencies. The total length of the proposed Thrippoonithura Bypass 

starting from Mattakuzhy (km 274/000 of NH - 85) and ending near the 

Thrippoonithura Mini Bypass Junction is 08.23 km. The process of 

acquiring/freezing land was started more than 30 years back and the owners of 

more than 34 hectares. of land are not permitted to do any activity for 3 

decades. 

 If the newly proposed Kochi Bypass is aligned on the same route along 

the already acquired/frozen land for the earlier proposed Thrippoonithura 

Bypass, new acquisition of land can be avoided, and the cost could be 

reduced. The owners of land already acquired/frozen for the project of 

Thrippoonithura Bypass are in great agony. 

 I urge upon the government that the proposal should be reconsidered. 
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(xxiii) Regarding alleged fiscal violations witnessed 

in Andhra Pradesh 
 

SHRI RAM MOHAN NAIDU KINJARAPU (SRIKAKULAM): I urge the Union 

government to urgently take action on the fiscally irresponsible practices and 

alleged violations being carried out by the state of Andhra Pradesh. AP 

recorded a revenue deficit of 1486% over the budget estimate, for the year 

2019-20. Even though the state has no authority to do so, it allegedly amended 

the Fiscal Responsibility and Budget Management Act to allow more 

borrowings, thereby enhancing revenue deficit without considering the adverse 

impact on the future of AP. Capital expenditure is as good as non-existent 

even though some revenue expenditure items were wrongly shown as capital 

expenditure. Many loans and liabilities have not been disclosed which diminish 

the oversight role of the Legislature. As the CAG has pointed out, the state’s 

persistent excess expenditures over what the state Legislature has approved, 

is a violation of the will of the Legislature. I again urge the Union Government 

to take action on these worrying violations. 



14.12.2021                                                                                                                                        867 

 
(xxiv) Regarding menace of Drug abuse among school students 

 

SHRI BALASHOWRY VALLABHANENI (MACHILIPATNAM):  Menace of 

consuming drugs among students is going up for the last few years. They are 

failing to understand that drugs take them to hell by disguising as heaven. 

Now, problem has reached to such a stage that even students as young as 11-

12 years are becoming drug addicts, because it is easily available outside 

schools in the form of ice- cream/chocolate/candies, etc. The pattern earlier 

was that students facing discouragement or having problems which they 

perceive insurmountable get hooked on drugs. But, now, this has become 

fashion and passion. Due to this families are being ruined.  

One of the reasons is supply of drugs from neighbouring countries 

through porous borders and also illegal production of drugs within country. So, 

State and Central Governments have to tighten existing laws or make new 

laws, talk to young people and make sure that they understand drugs are 

dangerous for their life and career. 
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14.32 hrs 

DEMANDS FOR SUPPLEMENTARY GRANTS - SECOND BATCH, 2021-22 

 

HON. CHAIRPERSON : Motion moved: 

“That the respective supplementary sums not exceeding the 

amounts on Revenue Account and Capital Account shown in the 

third column of the Order Paper be granted to the President out of 

the Consolidated Fund of India, to defray the charges that will 

come in course of payment during the year ending the 31st day of 

March, 2022 in respect of the heads of demands entered in the 

Second column thereof against Demand Nos. 1, 3, 4, 6 to 8, 10 to 

12, 15, 17 to 20, 22, 23, 25 to 31, 33 to 35, 40, 44 to 51, 53, 54, 

59 to 65, 67 to 70, 73, 75 to 78, 81, 84 to 88, 90, 92 to 99 and 

101. ” 
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DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Thank you very much, 

Mr. Chairman, Sir.  I am honoured to present my Party’s views on the 

Supplementary Demands for Grants, 2021-22 presented before this House by 

the hon. Finance Minister, Shrimati Nirmala Sitharaman. 

 We have all gathered here at a time when our nation’s economy 

continues to battle the significant forces of disruption that have been set in 

motion by the COVID-19 pandemic, and which can trace their way back in our 

country to the disaster of demonetisation four and a half years earlier.  While 

we all applaud the heroic efforts of our nation’s healthcare workers, nurses, 

doctors, and other members of the medical fraternity, the truth is that the virus, 

combined with the short-sighted policy decisions of this Government, has 

ushered in a period of uncertainty for the economic revival of the country. 

 I have to say, Sir, that we have been seeing a crisis everywhere we look.  

The foundations of the economy have been laid low ever since 

demonetisation.  And, let us face it, the star performers that have been 

affected by the pandemic include the tourism and service industries, which 

have devasted the backbone of the economy.  Agriculture, MSMEs, both are in 

crisis.  As I pointed out during the Budget debate in February, the Government 

has given us then, and I am afraid, continues to give us the usual combination 

of high rhetoric, grand ambition, exaggerated  numbers, and unrealistic targets, 

all diluted with underwhelming allocations to crucial sectors. 
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 The very fact that the Finance Minister has come back to us with such 

large Supplementary Demands for Grants testifies to this.  The Government 

had budgeted the total expenditure of Rs.34.83 lakh crore in fiscal year 2022.  

But spending has defeated the estimates and excess expenditure has brought 

the Finance Minister back to the House with this new request.  The gross 

additional expenditure she seeks is over Rs.1.87 lakh crore of which Rs.23,675 

crore will be the actual cash outgo.  Of this, more than 80 per cent of the extra 

net cash outgo has been directed to five specific items, the largest of these 

being the equity infusion into the Air India assets holding, which is over 

Rs.62,000 crore, followed by substantive additional subsidy for fertilizers of 

Rs.58,000 crore and almost Rs.50,000 crore for food, followed by large 

allocation for the clearance of past dues to exporters, and finally, for giving a 

modest boost to the Mahatma Gandhi National Rural Employment Guarantee 

Scheme. 

 Now, let me share with the hon. Minister that we in the Opposition can 

understand the need for critical Government spending as a result of the 

pandemic. But we have repeatedly pointed out, Sir, including during the last 

Budget debate, that the Government must stop presenting unrealistic targets to 

this House and offer much more transparent numbers to the country. 

 I have had the privilege of pointing out here that the macro-economic 

figures, presented by the hon. Minister in February, had to be greeted with 

healthy scepticism and, I am afraid, her Supplementary Demands for Grants 

merely confirm the suspicions and apprehensions I voiced ten months ago. 
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Now, the Supplementary Demands for Grants clearly indicate a gross 

miscalculation on the part of the Government on expected expenditure and in 

so doing, it essentially insults the Parliament. It undermines the control of the 

Parliament over the Budget by going over and above or beyond what had been 

sanctioned at the Government’s own request and which we had told the 

Government, at that time, was not realistic.  

 Now, the additional Demands confirm that it is unlikely that the 

Government will be able to stick to its claim of a 9.5 per cent fiscal Budget 

deficit, which itself, of course, was an increase from 6 per cent last year. The 

current cash outgo clearly shows that the Government will be unable to stick to 

its own claim, the targets of capping the fiscal deficit at 6.5 per cent of GDP. 

They revised it to 6.8 per cent. They are not going to meet that and they are 

going to exceed that. The Government’s confidence in meeting this was really 

fading last month when the Finance Secretary made a comment on it being 

unlikely to be achieved. But we knew about COVID. So, blaming COVID is not 

good enough. Unrealistic estimates were announced in February. We knew 

about COVID at that time. But what does it say about the Government? The 

data today shows that the total Government’s debt, as a percentage of GDP, 

for both the Centre and States, has risen from 70 per cent in March, 2019, 

which was bad enough, to 90 per cent by March, 2021, which is much higher 

than the 60 per cent target that has been recommended by the FRBM Review 

Committee back in 2017. 
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 Now, the gap between expected revenue and expenditure is likely to 

widen further. Why is it so? It is because disinvestment has not made the 

progress the Government rationally predicted for it. In fact, if you look at the 

disinvestment target of Rs. 1.7 lakh crore, it is going to be missed by a large 

margin, a very large margin, and the privatisation of BPCL is not expected to 

be completed till fiscal year 2023. All of this, of course, does not even take into 

account the estimated Rs. 65,000 crore in the potential revenue foregone from 

their calculations because of their recent cuts in fuel taxes. Now, this is not 

altogether new from this Government. They have repeatedly failed to meet 

their disinvestment targets in four of the six years since 2014 and the two 

years where they did meet it, it was through a slightly comical arrangement of 

getting one PSU to buy shares from another PSU. That track record extends 

this year as well. At the end of October, according to the Controller General of 

Accounts, the Government has only managed to raise Rs. 9,333 crore. A lot 

was said about the sale of the airline, Air India, to the Tata Group. A significant 

component of those Demands for Grants – the ones that are before us today – 

reflect Rs. 62,057 crore for Air India Asset Holding Company Limited, which 

carries the burden of the majority of the debt the carrier was under. In other 

words, if people think that by privatising Air India, the burden of a loss-making 

airline is off the hands of the taxpayers, they better think again because we are 

going to be carrying that burden for a long time to come. The Government 

remains liable for nearly Rs. 46,000 crore of accumulated debt and that debt 
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has, therefore, been passed to the taxpayers. So, ‘Acche Din’ is going to be a 

while coming. There is no question about it. … (Interruptions) 

SOME HON. MEMBERS: Never coming. 

DR. SHASHI THAROOR : If it comes at all. … (Interruptions) Perhaps, with a 

change of Government, we might see it.  

 Now, the economic distress that we have been seeing because of the 

pandemic, has also disproportionately affected rural India. 

I am proud to say that in my speech on the Budget, I made a big issue of 

the lack of allocations and the cuts that were imposed on the Mahatma Gandhi 

National Rural Employment Guarantee Scheme.  

 Today, some money has been requested. I am sure this House would 

gladly grant it. But is it enough or is it too little too late? At a time of record 

levels of demand for work, let us not forget unemployment is at the worst levels 

ever recorded since they began recording unemployment figures. At that time, 

a lot of people have come under the MNREGA Scheme saying, please give us 

work, and the Government in its wisdom actually slashed allocations for the 

Scheme by a shocking 35 per cent in the Budget that we approved earlier this 

year. In fact, in August last year, over 24.2 million households requested work 

under MNREGA, a 66 per cent hike from the same period in 2019.  But with 

the Government slashing allocations, we have seen a real problem.  I am sorry 

to say that with four months still remaining in the current financial year, the 

Government’s own financial statements show a negative net balance of Rs. 

10,244 crore under MNREGA, including payments due. Sorry to say, this is a 
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Government-made disaster, Mr. Chairman. So, the fact is that the current 

proposed supplementary allocation of Rs. 22,039 crore reveals how the 

Government continues to grossly underestimate the importance of MNREGA 

as a lifeline for rural India. And it remains fifty per cent short of expert 

estimates that have been saying for a whole year, now, that we need at least 

Rs. 50,000 crore to meet the current levels of demand for MNREGA due to 

continued rural distress in our country.  

 Merely allocating funds is also not enough, because there is no clarity 

from the Union Government on when the funds will be released so that the 

States can actually process payments to those who have done the work. Even 

with this new infusion of Rs. 22,039 crore, the new total expenditure under 

MNREGA would increase to only Rs. 95,000, crore which is 14 per cent below 

the Revised Estimates of Rs. 1,11,500 crore for fiscal year 2021. So, how can 

we applaud the Government for giving 14 per cent less than was in the 

Revised Estimates of last fiscal year, at a time when the need and the demand 

is actually much greater than it has ever been? I think the Government has 

once again undershot its target.  In fact, it estimated that out of 6.77 crore 

people who demanded work under MNREGA this year, only 5.87 crore got 

employment. So, there is an unmet demand of almost a crore people, that is, 

13.25 per cent who have not got work. The ones who have got work have not 

been paid on time. But the ones who have not got work, what do we about 

them Sir? The Government has failed to provide employment to those in need. 
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It has failed to give them unemployment allowances mandated by the National 

Rural Employment Guarantee Act, 2005.  

 Sir, we will then turn away from Agriculture, where the Government has 

again let us down in this way, and turn to the Railways.  As you know, 

Railways is already featuring in the current Supplementary Demands for 

Grants. The fact is that the Government’s repeated attempts to hide behind 

rhetoric in matters of serious policy making and governance really has again 

been apparent when it comes to the Railway Budget. They have asked for Rs. 

20,000 crore more for the Railways, but we will all recall, Sir , that in the 

Budget of this year, the Ministry of Railways was allotted a large sum of 

money, “a record sum” in the Finance Minister’s words. She announced a 

mega rail plan for the Budget Speech, released a National Rail Plan targeting 

India 2030, broad ambitions and targets, that were clearly stated by the 

Finance Minister. But the Government appears to have grossly underestimated 

the funding required to fulfil these targets. 

 Further, Sir, the nature of allocations and reappropriations under the 2nd 

batch of Supplementary Demands for Grants reveals that the priorities of the 

Railway Ministry have been completely reworked. The whole Budget will have 

to be completely reworked to the tune of Rs. 40,000 crore and we are looking 

at reappropriating existing grants for Rs. 20,000 crore and then Rs. 20,000 

crore new today. At the end of it, what are we looking at, Sir? We are looking 

at the Report of the Comptroller and Auditor General (CAG) telling the 
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Government that there is a need for more realistic estimation of supplementary 

requirements by the Ministry of Railways.  

 Apparently, the Ministry of Railways had obtained supplementary grants 

of Rs. 817 crore earlier in anticipation of higher expenditure but the final 

expenditure was even less than the original provisions. I am quoting from the 

C&AG Report. They say that they need to be more realistic in calculating the 

numbers. This is something we have been saying in this House time and again 

with the Government’s Budget numbers.     

Despite obtaining the Supplementary Demands, the final expenditure 

remained below the original Budget Estimates for the year and yet the Railway 

Ministry also incurred unsanctioned expenditure of over Rs. 5,000 crore in 

2019 fiscal year; another Rs. 500 crore in 2020, which means that the 

Ministry’s finances are, to put it mildly, in a shambles.  

 What are the other misses in this Budget? If you look at it, I mentioned 

about MNREGA. When it comes to the agriculture sector, there has been no 

provision allotted at all for MSP. The fact is that the two schemes of the 

Government that ensure the implementation of MSP – the Market Intervention 

and Price Support Scheme (MISPSS) and the Pradhan Mantri Annadata Aay 

Sanrakshan Yojana (PM-AASHA), both of those have witnessed consecutive 

reductions in the last two years leading to a 20-25 per cent cut in this year’s 

Budget. Now, the Supplementary Demands would have been the perfect place 

to cover up that hole, but they have not done so. Having withdrawn the farm 

laws, how are they going to be able to promise MSP when they have cut by 25 
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per cent, the money available for MSP? I would love the hon. Finance Minister 

to explain this magic that is being inflicted upon the nation.  

 Sir, there are a number of areas where the Budget itself was deficient. I 

am sorry to say that the Supplementary Demands for Grants have not made 

up for it. One immediate area that we have talked about, of course, is 

healthcare for which some additional funds have been provided. But there is 

still no money for any meaningful fiscal stimulus. All we have continued to see 

in the Government’s approach is a focus on liquidity, rather than direct fiscal 

support. But giving cheaper credit to businesses is of no value unless 

consumption and demand increases. But demand won’t increase unless 

people have money to spend. Where is the money going to come into the 

pockets of the people? Even in MNREGA, there are going to be a lot of people 

unemployed who would be unable to purchase.  

 With regard to tourism and hospitality, where are the Supplementary 

Demands for that? A very major industry in our country is in severe crisis, 

which employs a lot of people, including semi-skilled labour. Who is going to 

ensure that money is available to boost that sector?  

 Sir, on defence, you would remember that I had to say in this House how 

shocked I was that the Finance Minister did not even mention the word 

`defence’ in her Budget Speech. Again, here was a great opportunity to make 

up for that omission. We have a crisis on our borders, with the Chinese sitting 

on territory that they never controlled before. Are we giving our military enough 

resources to protect this nation’s security and self-respect? Why has the 
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Finance Minister not asked us for money for the Defence Ministry in the 

Supplementary allocations? 

 Sir, we have a number of serious questions like this to ask. I do want to 

leave enough time for my colleagues but I have to say that with the ignoring of 

agriculture and the ignoring of Defence, I was forced to say that this is not a 

`Jai Jawan, Jai Kisaan’ era under this Government. It is a `Na Jawan, Na 

Kisaan’ Budget that we have, and we are seeing the same thing continuing in 

the Supplementary Demands for Grants. I do want to say very frankly that we 

are seeing this across the board.  

 Look for example, the Women and Child Development Ministry. We 

have a situation in the Women and Child Development Ministry where the 

Parliamentary Standing Committee has been forced to point out the gross 

underutilisation of funds. Now, the Finance Minister is going to save that 

money and say `see, we have tried to meet our targets by saving money by 

reducing expenditure not merely by raising revenue’, but the truth is, according 

to the Standing Committee, the important schemes, including `Beti Bachao, 

Beti Padhao’, Pradhan Mantri Matruvandana Yojana, Poshan Abhiyan etc. 

have not been able to spend the money allotted to them. They have grossly 

under-utilised their money and the result, in this process, is that the 

Government is able to point to savings but the benefits have not reached the 

women of our country and children of our country. It is no longer `Beti Bachao, 

Beti Padhao’ , it is actually ‘Paise Bachao, Beti Dubao’. That is what is 

happening with this Government.  
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 Sir, I would like to make one last point. Yesterday, the hon. Finance 

Minister, in her reply, on a different Bill, had made a particular claim which I 

must address. She had specifically said that there was a tender allocated in my 

constituency to create a port of Vizhinjam which was in violation of rules, a 

one-bidder tender I do want to let her know that there were actually two rounds 

of bidding under a PPP model. After the failure of those rounds, there were 

three rounds of bidding under the Landlord model. And what is more, I have 

the full details of, that I will be happy to share with her, the saga of those who 

have bid why they were disqualified and why we ended up with one bidder 

tender.  

 Let me conclude by just saying that ultimately, the Supplementary 

Demands for Grants are for the economic wellbeing of our country.  We 

believe that the Government has not done a terribly good job of looking after 

our economy.  We certainly will not stand in the way of giving some of these 

resources, but we are constrained to point out that the Government should 

stop miscalculating and making wrong claims when they come with their 

original proposals.   

In their Supplementary Demands for Grants, they must recognise the 

real problems and ask for enough money to solve them rather than 

understating as they have again done. 

 Thank you, Sir. 
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SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM):  Sir, the time allotted for this item 

is only four hours.  Last time also, we did not get a chance while the 

Supplementary Demands for Grants were taken up.  

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF CULTURE 

(SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): It was decided in the BAC. There is 

sufficient time…… (Interruptions) 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN : That is why, I am drawing your attention.  

Please enhance the time for discussion of this item. 

HON. CHAIRPERSON : Dr. Nishikant Dubey.  

डॉ. िनिशकांत दुबे (गोड्डा): सभापित महोदय, म� भारत सरकार के �ारा लाए ह�ए सि�लम��ी 

िडमांड्स फॉर �ाट्ंस के समथ�न म� बोलने के िलए खड़ा ह�आ हूॅं । महोदय, अभी जब का�ंेस के िम� 

तकरीर कर रहे थे तो मझेु सािहर क� एक लाइन याद आई िक – 

“ कौन रोता है िकसी और क� खाितर ए दो�त । 

सबको अपनी ही िकसी बात पर रोना आया । ” 

 

 … (�यवधान) समझाऊंगा, जब एयर इिंडया क� बात क�ंगा, जब मनरगेा क� बात क�ंगा, जब 

सि�सडी क� बात क�ंगा तब पूरा समझाऊंगा, सार ेकागज़ साथ ले कर आया हंूॅ । भारत सरकार, 

इतनी बड़ी सि�लम��ी िडमांड्स फॉर �ाट्ंस, माननीय मोदी जी के नेत�ृव म� ले कर आई है, उसके 

पीछे के बैक�ाउंड को समझने क� आव�यता है ।  
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सभािपत महोदय, अभी इंटरनेशनल मॉिनटरी फंड क� अ�टूबर क� �रपोट�  आई है । कोिवड 

के कारण पूरी दिुनया कराह रही है । सभापित महोदय, म�ने िफिजकली देखा है, सयंोग से िपछले 

सात-आठ महीन� म� मझेु यूरोप क� भी कई कं�ीज़ घूमने का मौका िमला और म� अमे�रका भी घूम 

कर आया हूॅं । �यूयॉक�  का टाइ�स �कवॉयर, जहां पर लोग� को बैठने क� जगह नह� िमलती थी, 

जहां क� सारी दकुान� अरब�-अरब� �पय� म� जाती थ�, वहां आज यह हालात ह�, म� बह�त परुानी 

बात नह�  कर रहा हूॅं, जून-जलुाई क� ही बात कर रहा हूॅं िक वहां क� सारी क� सारी दकुान� खाली 

ह� । इतनी बड़ी बेरोज़गारी है । लोग� को िकराएदार नह� िमल रहा है, बेचने क� तो बात छोिड़ए । उन 

लोग� ने �या िकया? आज पूरी दिुनया म� अनए�पलॉयम�ट अपने ए�स�ीम पर है । हे�थ का 

िस�टम, जो पूरी दिुनया कह रही थी िक यूरोप का हे�थ िस�टम बह�त अ�छा है, यूके का बह�त 

बिढ़या है, यूएस का बह�त बिढ़या है, इस कोरोना ने सबको सामने ला कर खड़ा कर िदया िक सबके 

मकुाबले आप मान� या न मान�, मानना चाहते ह� या नह� मानना चाहते ह�, माननीय �धान मं�ी जी 

के नेत�ृव म� हमने दिुनया को जो िदखाया है, हमने 130 करोड़ लोग� को बचाया है, शायद इस तरह 

का हे�थ िस�टम कोई भी पैदा नह� कर पाया है । आप समिझए िक जीडीपी से संबिंधत 

आईएमएफ, व�ड� ब�क या एिशयन डेवलपम�ट ब�क क� जो सारी �रपोट्�स आई ह�, वे �रपोट्�स 

लगातार यह कह रही ह� िक ��येक देश क� जीडीपी जो है, पूरे व�ड� क� जीडीपी लगभग साढ़े तीन 

पस�ट डाउन जाएगी । उसम� हम जब �वे�न करने के िलए खड़े होते ह� तो हमको कम से कम �ेज़ 

करना चािहए ।  

सभापित महोदय, कम से कम कां�ेस के जो �पीकर ह�, जो बोलने वाले थ,े उनके मा�यम 

से यह कहना चाहता था िक हे�थ वक� र को आपने एि�िशएट िकया, सभी करते ह� । िजतने भी 

�ंटलाइन वक� स� ह�, उनके कारण हम बच पाए, यह सभी कहते ह� । पूरा सदन उनके साथ है ।  
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 सरकार ने कुछ िकया, िवत मं�ी जी ने कुछ िकया, �धानम�ंी जी ने कुछ िकया और 

भारतीय जनता पाट� के काय�कता�ओ ंने कुछ िकया, उसके िलए भी तो कम से कम एक लाइन बोल 

देते ।  

 सभापित महोदय, उ�ह�ने �या बोला? अभी एयर इंिडया के बार ेम� बात ह�ई, �य�िक इस 

बजट म� जो सबसे बड़ा िवषय है, वह एयर इंिडया है । मझेु पता है िक जब म� अपनी बात ख�म 

क�ँगा तो कई एक लोग एयर इिंडया के बार ेम� अपना पूरा भाषण द�गे । एयर इंिडया �या है? म� 

एयर इंिडया से ही श�ु करना चाहता ह� ँ।  

 सभापित महोदय, जब अटल जी क� सरकार थी, वष� 2004 म� जब हम सरकार से बाहर 

गए तो एयर इंिडया एक अलग कंपनी थी और इंिडयन एयरलाइंस अलग कंपनी थी । यह पूर ेसदन 

को जानने का सवाल है और दोन� कंपनी �ॉिफट म� थ� । अचानक वष� 2004 म� हमारी सरकार 

चली गई । यह पूरी क� पूरी सी.ए.जी. क� �रपोट�  है । 

 सभापित महोदय, यह सी.ए.जी. क� �रपोट�  है । सी.ए.जी. क� �रपोट�  �या कहती है? यह वष� 

2011 का �रपोट�  है । यह हमारी सरकार के सामने क� �रपोट�  नह� है । चूिंक इस पर हम लोग बह�त 

चचा� कर चकेु ह� । सी.ए.जी. क� �रपोट�  एक-एक चीज को बताती है । वह यह बताती है िक एयर 

इंिडया और इिंडयन एयरलाइंस का मज�र नह� होना चािहए था । यह गलत िडसीजन था । एयर 

इंिडया बोड� ने भी कहा िक यह मज�र नह� होना चािहए । इंिडयन एयरलाइसं के बोड� ने भी कहा िक 

यह मज�र नह� होना चािहए । इन दोन� बोड्�स क� मज� के िखलाफ इ�ह�ने मज�र कर िदया । म� 

आपको बताना चाहता ह�,ँ आज जब म� बात कर रहा ह�,ँ आज इतने िदन� के बाद म� बताना चाहता 

ह� ँ िक अब वष� 2021-22 होने वाला है । िपछले 16-17 साल� म� यह मज�र हो ही नह� पाया । 

धमा�िधकारी क� �रपोट�  आ गई िक उनके जो ए��लाइज़ ह�, उन लोग� का जो िबहेिवयर है, काम 

करने का तरीका है, उनको इनस�िटव देने का जो तरीका ह,ै उनक� जो सैलरीज़ ह�, इन द�नो को 

��ीमलाइन क�िजए । आज तक उस धमा�िधकारी कमेटी क� �रपोट�  इ��लीम�ट नह� हो पाई । एयर 
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इंिडया के ए��लाइज अलग रह� और इंिडयन एयरलाइंस के ए��लाइज़ अलग रह� । एक कहावत है 

िक ‘तेते पावँ पसा�रए, जैती लाबँी सौर’, िजतना आपका चादर है, उतना ही बढ़ना चािहए । बोड� ने 

तय िकया, एयर इंिडया के बोड� ने तय िकया, इंिडयन एयरलाइंस के बोड� ने तय िकया िक हम 17-

18 से �यादा �लेन खरीद पाने क� ि�थित म� नह� ह� । लेिकन, हमने �या िकया?  

 सभापित महोदय, म� eGOM क� �रपोट�  लेकर आया ह� ँ। का�ंेस के जो त�कालीन िवत म�ंी 

थे, बड़े नेता ह�, हम उनका बह�त स�मान करते ह� । पी.िचदबंरम साहब eGOM के हेड बने । उ�ह�ने 

�या िकया? ‘करे कोई – भर ेकोई’, हमार ेऊपर जो �वे�न करते ह�, का�ेंिसय� को अपने से सोचना 

चािहए । आपने �या-�या िकया, �या म� पढ़कर बताऊँ? यह कंपनी पी.एस.यू. थी । यह भारत 

सरकार क� कंपनी थी, लेिकन वह �ाइवेट तरीके से चलती थी, �ोफेशनल तरीके से चलती थी । 

यह eGOM क� �रपोट�  है । म� इसे �लेस क�ँगा, यहा ँटेबल पर रखूगँा । आपने सॉवरेन गारटंी दी । 

भारत सरकार ने सॉवरने गारटंी दी और जो 17 �ले�स खरीदने थे, उसको 117 पर कर िदया । 

िकसके पास यह कमीशन गया? िकसके कहने पर आपने कर िदया? 

िचदबंरम साहब eGOM म� फैसला करने वाले कौन होते थे? यिद एयर इंिडया और 

इंिडयन एयरलाइंस के पास पैसा नह� था तो इतने �ले�स खरीदने क� �या आव�यकता थी? यिद 

इसे खरीदते तो यह सॉवरने गारटंी देने का अिधकार िकसने िदया? इस देश को बेचने का अिधकार 

िकसने िदया? जब आप सॉवरने गारटंी द�गे और उस सॉवरने गारटंी म� एयर इंिडया जब पैसा 

लौटाने को तैयार नह� है, उसके पास इतने पैसे नह� ह�, इतना �ॉिफट नह� हो रहा है तो आप �या 

कर�गे? ��येक साल चार हजार, पाचँ हजार, दस हजार और इस तरह क� बात� होने लग� । जब 

ऐसा लगा िक मामला नह� सधुरगेा तो इ�ह�ने वष� 2010-11 म� एक टन�अराउ�ड �लान िफर से 

िफ�स कर िदया । िफर से पैसा देने के िलए इ�ह�ने एक साधन ि�एट कर िदया । म� केवल बता रहा 

ह� ँ िक यू.पी.ए. सरकार ने िकस तरह से इस देश के साथ, इस देश के टै�सपेयर के साथ िकतनी 

बड़ी �यादती क� ।  
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टन� एराउडं �लान के बार ेम� सीएजी क� �रपोट�  है और सीएजी क� �रपोट�  को पूर ेदेश को 

पढ़ना चािहए । उस टन� एराउंड �लान के बार ेम� सीएजी ने कहा िक तमु पैसा कूड़े म� फ� क रहे हो । 

इससे एयर इिंडया क� हालत सधुरने वाली नह� है । लेिकन हम लगातार, कोई ऐसा बजट नह� है, 

सभापित महोदय, हम और आप एक साथ सांसद रहे ह�, 2009-10 से कोई ऐसा साल नह� है, 

कोई ऐसा बजट नह� है, कोई ऐसा स�लीम��ी िडमांड्स फॉर �ांट्स नह� है, िजसम� िक भारत 

सरकार ने एक हजार, डेढ़ हजार, दो हजार, तीन हजार करोड़ �पये एयर इंिडया को नह� िदए । 

उ�ह� यह िकसिलए दे रहे थे? जब तय हो गया िक पैसा नह� लौटा सकते, तब भी कुछ नह� तो कम 

से कम 30-35 हजार करोड़ �पये टन� एराउडं �लान म� केवल …* म� हमने दे िदए । भारत सरकार 

ने यह तय िकया और लगा िक हम टै�स पेयर क� मनी लेकर जा रहे ह� और यह केवल और केवल 

उस व� के त�कालीन �धान मं�ी मनमोहन िसंह जी और िचद�बरम साहब के कारण ऐसा स�भव 

ह�आ, तो भारत सरकार ने अ�छा तय िकया िक इसे िडसइनवे�ट करना है । िडसइनवे�टम�ट करने 

के िलए जो सॉवरने गारटंी है, जो 117 �ले�स लेकर आप आए ह�, वह पैसा आप कहां से द�गे? इसी 

कारण से जब यह टाटा को जाएगा, तो उसको डेट �� कंपनी देना है और इस कारण से हम यह 

स�लीम��ी िडमांड्स फॉर �ाट्ंस लेकर आए ह� । इसका कारण यह है िक िडसइनवे�टम�ट म� कोई 

पाट� आएगी या नह� आएगी, यह तय नह� था । आपको पता है िक हम िपछले साल भी इसको 

िडसइनवे�ट करना चाहते थे, लेिकन कोई आदमी खड़ा नह� था । वे कहते ह� िक हम एटंीिसपेट 

नह� कर पाए । हमने एटंीिसपेट िकया, लेिकन आपने िकतनी … * क� थी, उसको एटंीिसपेट करने 

म� हमको इतना व� लग गया, इसीिलए हम इस बार इसे लेकर आए ह� ।…(�यवधान) 

                                    
* Not recorded. 
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15.00 hrs 

सूचना और �सारण म�ंी तथा यवुक काय��म और खेल म�ंी (�ी अनुराग िसहं ठाकुर) : 

सभापित जी, जो पहले �पीकर बोले, वे सनुने के िलए नह� बैठते ह� । जब का�ेंस के समय का 

आईना िदखाया जा रहा है िक कैसे देश को इ�ह�ने डुबोया है, तो �पीकर दस िमनट तक सनुने के 

िलए नह� बैठते ह� । यह आज के समय कां�ेस क� हालत है ।… (�यवधान) 

माननीय सभापित : िनिशकांत जी बोल�गे । िकसी दूसर ेक� बात �रकाड� म� नह� जाएगी । 

… (�यवधान)* 

डॉ. िनिशकांत दुबे: सभापित महोदय, दूसरा सवाल फिट �लाइजर सि�सडी का है और यह बड़ा 

इंपोट�ट है । हम पािल�याम�ट म� सभी लोग िकसी न िकसी कमेटी के म�बर होते ह� और हमेशा कहते ह� 

िक पािल�याम�ट क� स�ुीमेसी ऊपर होनी चािहए, हम सांसद� को पूछते नह� ह�, कमेटी क� �रपोट�  

को कोई सी�रयसली नह� लेता है । हमार े�धान मं�ी बह�त ही बड़े डेमो�ेट ह� ।… (�यवधान) वह 

पािल�याम�ट को और पािल�याम��ी कमेटी को बह�त सी�रयसली लेते ह� ।… (�यवधान) अभी मेर ेबाद 

िम�टर मारन बोलने वाले ह� । सभापित महोदय, यह कैिमकल एडं फिट �लाइजर �ट�िडंग कमेटी क� 

�रपोट�  है । उदय �ताप िसहं जी मेर े सामने बैठे ह�ए ह�, सयंोग से वे इसके म�बर ह� और इसक� 

चेयरमैन डीएमके क� उपनेता किनमोझी सािहबा ह� । यह उनक� �रपोट�  है । म� इस �रपोट�  क� केवल 

दो-चार लाइन कोट करना चाहता ह�ं । … (�यवधान) यह वष� 2020 क� �रपोट�  है । यह कोरोना 

आने के बाद क� �रपोट�  है । वष� 2019 म� जब हम जीतकर आए, तब उसके बाद वे चेयरमैन बन�, 

उसके पहले वह चेयरमैन नह� थ� । यह �रपोट�  कह रही है, “Since any drastic change in the 

extant Fertilizer Subsidy Policy would have a huge bearing on the food security 

of the country, the Committee would like to make the following 

recommendation.” म� पूरा पढ़ना नह� चाहता, वह यह कह रही ह� िक भारत सरकार क� जो 

फिट�लाइजर  सि�सडी क� पॉिलसी चल रही है, हम उससे सहमत ह� और इसको आगे बढ़ा सकते 

                                    
* Not recorded. 
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ह� । इसके िलए नीित आयोग और ए�ीक�चर से�ेटरी के नेत�ृव म� कमेटी बनाई गई । हम सोचते ह� 

िक पािल�याम�ट का एक छोटा �प �ट�िडंग कमेटी होती है । �ट�िडंग कमेटी क� यह �रपोट�  केवल 

फिट�लाइजर सि�सडी के िलए ही है । म� कोई अलग �रपोट�  कोट नह� कर रहा ह� ं। यह फिट�लाइजर 

सि�सडी के बार ेम� ही �रपोट�  है । यिद उस �रपोट�  को भारत सरकार ने इनटोटो ए�से�ट कर िलया 

और इसम� िकसान� को डेढ़ गनुा, दो गनुा दाम दनेा ह,ै एमएसपी दनेा है । आप िकसान� क� केवल 

बात ही   करते ह� । िकसान� को कैस ेसिुवधा दनेी है? व�ड� माक� ट म� आज डीएपी का रटे बढ़ गया 

है । नाइ�ेट, फा�फेट का आपके पास रॉ मैटे�रयल मौजूद नह� है और पूरी दिुनया म� दाम आगे बढ़ 

रहे ह� ।     यिद हम उसके �ाइस को कम करने के िलए फिट �लाइजर सि�सडी लेकर आए तो �या 

गलत काम कर िदया? �या िकसान� को फायदा दनेा सही काम नह� ह?ै केवल िसघं ुबाड�र पर 

जाकर ह�ला करना और िकसान� को मरवा देना, �या यही आपका उ�े�य रह गया है  ।… 

(�यवधान) िकसान� को कैसे फायदा पह�ंचाएगें, कैसे कम रटे पर जाएगें, �या यह िवचार नह� है? 

… (�यवधान) 

 सभापित महोदय, म� आपको बताता ह�ं िक ये िकस तरह क� बात� करते ह� । म� देख रहा था 

िक पे�ोल और डीजल पर बड़ा �ू एडं �ाई होता है । म� आपके मा�यम से माननीय फाइन�स मं�ी 

जी से पूछना चाहता ह�ं, वह सदन को बताए ंिक मेरी समझ कम है, �यादा है या नह� है, मझेु लगता 

है िक भारत सरकार को भी बताना चािहए । वष� 2004-05 म� इनक� सरकार बनी । म� केवल यह 

कह रहा ह�ं िक िकस तरह से इ�ह�ने �यसु�स ि�एट िकया, इ�ह�ने 1 लाख 40 हजार करोड़ �पये के 

ऑयल बांड जारी िकए । कोई ऑयल बांड दस साल का है, कोई 15 साल का है । ये केवल जनता 

को िदखाते रहे, जनता को गमुराह करते रहे, टै�स पेयस� को गमुराह करते रहे िक हम आपको 

स�ते दर पर डीजल और पे�ोल दे रहे ह�, हम आपको सि�सडाइ�ड रटे पर डीजल और पे�ोल द े

रहे ह� ।  हमारी सरकार के समय उन बांड्स के 10-15 साल पूर ेह�ए । जैसा म�ने कहा – कर ेकोई, 

भर ेकोई, हमने कर िदया और अब आपको भोगना है । … (�यवधान) इ�ह�ने वष� 2014 म� तय कर 

िलया । म� कई कानून� के बार े म� लगातार बोलता रहा ह�ं, चाहे मनरगेा क� बात कर�, चाहे ल�ड 
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एि�विजशन ए�ट क� बात कर� या फूड िस�यो�रटी ए�ट क� बात कर� । इनको लगता था िक जो 

आने वाली सरकार है, उसे चार-पांच साल म� इतना बदनाम कर द�गे और वह चली जाएगी ।… 

(�यवधान) 

 म� आपको बताऊं िक 1 लाख 40 हजार करोड़ �पये के ऑयल बांड्स थे, लेिकन भारत 

सरकार को 3 लाख 20,000 करोड़ �पये लौटाने पड़े । … (�यवधान) �या आप इसी तरह का 

िव� चाहते ह�? �या इसी तरह का फाइन�स चाहते ह�? �या आप जनता को मूख� बनाना चाहते ह�? 

�या आप जनता को गमुराह कर रहे ह�? 1 लाख 40 हजार �पये के ऑयल बाड्ंस िलए, ये िकसी 

गरीब आदमी ने नह� िलए, िकसी पैसे वाले ने िलए, िकसी न िकसी कॉरपोरेट ने िलए और आप 

कहते ह� िक यह सरकार चल रही है ।… (�यवधान) आपने िकस तरह क�...* क� है? आपने िकस 

तरह के लोग� को ऑयल बांड्स िदए ह�? … (�यवधान) 1 लाख 40 हजार करोड़ �पये 3 लाख 

20 हजार करोड़ �पये म� चले गए । यह िकसका पैसा था? यह आम गरीब� का पैसा था, टै�स 

पेयस� का पैसा था । … (�यवधान)  आपने इस तरह क� बात� कर द� ।… (�यवधान) 

माननीय सभापित : िनिशकांत जी जो बोल�गे, िसफ�  वही �रकॉड� म� जाएगा ।  

… (�यवधान) * 

डॉ. िनिशकांत दुबे: इस बजट म� कई चीज� ह� जो गांव, गरीब और िकसान� से जड़ुी ह� । म� 

स�लीम�टरी िडमांड्स फॉर �ाट्ंस के बार ेम� बता रहा ह�ं । इ�ह�ने फॉर पेम�ट ऑफ प�िडंग ए�सपोट�  

इ�स�िट�स म� 53,000 करोड़ �पये िदए ह� । कोरोना म� या कह� भी, यिद हम ए�सपोट�  करते ह� तो 

मैि�समम ए�सपोट�  अनऑग�नाइज सै�टर करता है, छोटे उ�ोग करते ह�, एमएसएमईज़ करते ह� । 

एमएसएमईज़ ऐसे उ�ोग ह� या अनऑग�नाइज ऐसी चीज है, िजसम� �यादा से �यादा लोग� को  

रोजगार िदया जाता है । छोटी इंड��ी होती है इसिलए �यादा रोजगार देती है । यहां सबसे बड़ा 

िवषय है िक रोजगार दनेा है । कैसे देना है? कैसे लोग� को इ�वा�व करना है? कैसे गांव के लोग�, 

छोटे लोग�, अनि�क�ड लेबर या ि�क�ड लेबर को रोजगार देना है? इसम� 53,000 करोड़ �पये 

                                    
* Not recorded. 
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िदए, िकसिलए िदए तािक आप �यादा से �यादा ए�सपोट�  क�िजए, �यादा से �यादा लोग� को 

रोजगार दीिजए । �या गरीब� को पैसा देना गनुाह है? �या गरीब� को रोजगार देना गनुाह ह?ै  

 यहां िकसान� क� बात हो रही थी । यहां महारा�� के लोग बैठे ह�, िशवसेना के लोग बैठे ह�, 

एनसीपी के लोग बैठे ह� । कपास कौन पैदा करता है? कपास �यादातर महारा�� या गजुरात के 

िकसान पैदा करते ह� । स�लीम�टरी िडमांड्स फॉर �ांट्स म� यिद हमने �यव�था रखी है िक 7,000 

करोड़ �पये कॉटन क� सि�सडी द�गे, कॉटन �ोअर फाम�र क� मदद कर�ग,े तो हमने कौन सा गलत 

काम कर िदया?  

 अब म� रलेवे पर आता ह� ं। रलेवे बड़ा िवषय है । यहां कोई ऐसा माननीय सद�य नह� होगा 

जो रले से जड़ुा नह� होगा । 

 रले एक ऐसा साधन है जो �यि�य� के �े� म� आम गावँ गरीब स ेजड़ुा ह�आ है । आज 

उसको बजट एयरलायंस के तौर पर एयरलायंस से मकुाबला करना पड़ रहा है । यिद हम फ�ट� 

�लास म� पटना जाना चाह� तो �ेन का िकराया �यादा हो जाएगा । एक िदन गडकरी जी ने एनाउंस 

िकया था िक हम आपको चार घंटे म� पटना पह�ंचा द�गे, दस घटें म� मु�बई पह�ंचा द�ग े। इस तरह के 

कॉ�पटीशन आपको एयरलायंस से िमल रहे ह� �य�िक एयरपोट्�स बह�त �यादा बन रहे ह� । ‘उड़ान 

�क�म’ म� च�पल पहनने वाले लोग भी �लेन पर चढ़ रहे ह� तो �या रलेवे को कुछ नह� करना 

चािहए? रलेवे म� �या होता रहा? वष� 1947 से लेकर वष� 2015-16 तक, हमारी सरकार बनने तक 

�या होता रहा? पूरी दिुनया म� जहां भी रले और रले लाइन बनती ह,ै वहां सरकार ही रले लाइन 

बनाती है । रलेवे अपना पसैा खच� करके, दिुनया म� भारत को छोड़कर कोई ऐसा उदाहरण नह� है, 

जहां रलेवे को पैसा भी कमाना है, 13-14 लाख ए��लॉयज को पैसा भी देना है और उसके बाद रले 

लाइन भी बनाना है । उसका नतीजा यह होता था िक छोटे-छोटे पैसे दकेर आप एक-एक रले 

लाइन एनाउंस कर देते थे, वह िपकं बकु म� आ जाता था, लेिकन वह बनने म� 30 से 35 साल लग 

जाते थे । भारत सरकार ने �या िकया? मोदी जी को यह लगा िक रले लाइन बनाने का काम भारत 

सरकार का है और भारत सरकार को उसका पैसा देना चािहए । इसिलए, हमने सबसे पहला 
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िडसीजन यह िलया िक रले बजट को जनरल बजट के साथ िमला िदया । उसका फायदा यह ह�आ 

िक आज िव� म�ंालय लगातार हम� पैसा देती है । आज हम� साफ-सफाई नजर आ रही है । आज 

री-डेवलपम�ट के नाम पर गांधी नगर म� माननीय �धान मं�ी जी ने बह�त बड़ा काम िकया है । अभी 

वे म�य �देश म� हबीबगजं गए थे, अभी यहां म�य �देश के उदय �ताप जी बैठे ह�ए ह�, वे जानते ह� 

िक िकसी जमाने म� हबीबगजं रलेवे �टेशन कैसा ह�आ करता था? वहां साफ-सफाई नह� होती थी । 

�लेटफॉम� का डेलवपम�ट नह� होता था । गािडयां छुक-छुक तरीके से चला करती थ� । आज लगभग 

80 से 85 रेलवे लाइ�स का इलेि��िफकेशन हो चकुा है । हो सकता है िक हम साल दो साल के 

अदंर 100 परस�ट इलेि��िफकेशन कर ल� । यह देश �ीन एजन� क� तरफ जा रहा है । हमने 

आजादी के 75 साल म�, 75व� महो�सव म�, 75 फॉ�ट �ेन चलाने का िनण�य िकया है । �य�िक, 

िकसी भी छोटे से छोटे शहर के लोग� का, छोटे से छोटे गावं के लोग� का, विंचत� का, शोिषत� का 

और दिलत� का एक सपना है िक वह एक फॉ�ट �ेन म� चल� ।  यद ि◌ उसके िलए, �टेशन री-

डेवलपम�ट और फॉ�ट �ेन बनाने के िलए हमने 20 हजार करोड़ �पये मांगे ह� तो �या ये पैसा नह� 

देना चािहए? �या आप ही क� तरह हम लोग� को परशेान करते रहते िक हम� 20-25 साल म� �ेन 

चलानी  है । इसिलए, मेरा कहना है िक हम जो इस तरह क� तकरीर देते ह�, वह बह�त ही बरुी बात 

है । 

 इसके अलावा, म� आपको बताना चाहता ह�ं िक यह जो बजट है वह रोटी, कपड़ा और 

मकान के िलए है । माननीय मोदी जी जो कहते ह�, वही करते ह� । … (�यवधान) ‘सबका साथ, 

सबका िवकास, सबका िव�ास’ ।  इस स�लीम��ी िडमांड्स ऑफ �ांट्स म� यिद वष� 2022 तक 

लोग� को मकान देना है, वष� 2024 तक सबको नल का पानी देना है, तो उसके िलए पैसा देना 

पड़ेगा । शेड्यूल कॉ�ट और शेड्यूल �ाइब के िलए 7 हजार करोड़ �पये रखे गए ह� ।  

 म� एक और िवषय पर बोलकर पांच-सात िमनट म� अपनी बात ख�म क�ंगा । हमने इस 

बजट म� इंटर िलंिकंग ऑफ �रवस� के िलए लगभग 4300 करोड़ के आस-पास �ोिवजन िकया है । 

अभी यहां बदेुलखंड के साथी बैठे ह�ए ह� । म� उ�र �देश और म�य �देश के सभी सािथय� को 
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बधाई देना चाहता ह�ं िक पहले केन-बेतवा िलंक को कैिबनेट ने पास कर िदया है । इसके िलए म� 

आप लोग� क� तरफ से माननीय �धान जी को बधाई और ध�यवाद देना चाहता ह�ं । इंटर िलंिकंग 

ऑफ वाटर का �लान बह�त पहले से चल रहा था । म� यह नह� कहता िक �लान नह� चल रहा था । 

नेह� जी ने भी इसके ऊपर �यास िकया था । इसके िलए राव कमेटी बनी थी । राव कमेटी क� 

�रपोट�  भी आई थी । लेिकन, यिद िकसी ने सी�रयसली इस देश म� काम श�ु िकया तो माननीय 

अटल िबहारी वाजपेयी जी ने श�ु िकया था । सरुशे �भ ुजी, जो रले म�ंी रहे ह�, उनके नेत�ृव म� 

एक टॉ�क फोस� बनी थी । टॉ�क फोस� ने वष� 2003-04 म� एक �रपोट�  दी । उसने कई निदय� के 

बार ेम� कहा िक कह� बाढ़ होती है तो कह� सुखाड़ होता है, इसिलए हम� इंटर  िलंिकंग ऑफ �रवस� 

के बार ेम� सोचना चािहए ।      

 अभी म�ने बुदंेलखंड क� बात क� है । वहां तो पानी ही नह� है । वहां पीने का भी पानी नह� है, 

आप िसचंाई के पानी क� बात तो छोड़ ही दीिजए । कई बार पानी क� कमी क� वजह से वहा ं

जानवर� क� म�ृयु हो जाती है । वहां बरुी हालत है । �रपोट�  आ गई, सयंोग से वष� 2004 म� वाजपेयी 

जी क� सरकार चली गई । वष� 2004 से लेकर वष� 2014 तक एक अ��ा-लेि�ट�ट गवन�मे�ट का 

उदय हो गया और कां�ेस पाट� के यवुराज आ गए । उनको िकसी भी चीज से मतलब नह� है । 

उ�ह�ने वन फाइन मािन�ग उसको फाड़ा और कहा िक ये जो इटंिल�िकंग ऑफ �रवस� है, ये संभव ही 

नह� है, इसको करना ही है । 

 यिद ये बहस करना चाह�गे, तो म� यहा ंपर दो लोग� का �टेटम�ट �वोट करना चाह�ंगा । वह 

बड़े ही सीिनयर नेता रहे ह�, लेिकन वे अब नह� ह� । माननीय … * जी, वे सीिनयर नेता रहे ह�, 

लेिकन अब वे नह� ह� ।…(�यवधान) म� …* जी ही कह रहा ह�,ं वह स�मािनत ह� । उ�ह�ने वष� 2011 

म� …* जी को एक िच�ी िलखी थी । उ�ह�ने कहा था िक आप जो यह कर रहे ह�, यह गलत है । इस 

देश के िलए इटंिल�िकंग ऑफ �रवस� सबसे ज�री है । उस व� के जो त�कालीन ए�ीक�चर 

                                    
* Not recorded. 
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िमिन�टर थे, …* साहब जी ने तीन मीिटं�स क� थी । … * जी कुछ नह� थे, �य�िक का�ेंस को 

शासन, स�ा और पािल�याम�ट पर भरोसा ही नह� है । 

 महोदय, यिद आपको �यान हो, तो उस व� नेशनल एडवाइजरी काउंिसल बनी थी । हम 

लोग भी िजस पाट� से ह�, हमारी पाट� के रा��ीय अ�य� … * जी ह�, उनको िकसी पद पर रहने क� 

आव�यकता नह� है । उनको जो कुछ कहना होता है, वे आदेश कर देते ह� । 

�ी गौरव गोगोई (किलयाबोर) : सभापित महोदय, ये िजस �यि� का नाम ले रहे ह�, वह भी िकसी 

सदन के सद�य ह� । 

माननीय सभापित: कोई भी नाम �रकॉड� म� नह� जाएगा । 

… (�यवधान) 

डॉ. िनिशकांत दुब े : सभापित   महोदय,  म�   नेशनल   एडवाइजरी  काउंिसल क� बात कर रहा 

ह�ं ।    …(�यवधान)    भारत   सरकार   नेशनल   एडवाइजरी   काउंिसल   के  िलए पैसा दे रही 

थी ।…(�यवधान) 

माननीय सभापित : माननीय सद�य, �लीज आप बैठ जाइए । 

… (�यवधान) 

डॉ. िनिशकांत दुबे: सभापित महोदय, म� नेशनल एडवाइजरी काउंिसल क� बात कर रहा ह�,ं 

िजसके िलए हम पैसा देते थ,े टै�सपेयस� का पैसा जाता था । इस पािल�याम�ट से बजट पास होता 

था । नेशनल एडवाइजरी काउंिसल ने �या-�या िकया? आरटीआई आ गया, उससे �या फायदा 

ह�आ? �या आपको लगता है िक आरटीआई ने सब कुछ ठीक कर िदया? �या हमको नह� लगता 

है िक हमने जगह-जगह पर या �लॉ�स म� दलाल पैदा कर िदए ह�? ऐसी कौन सी चीज है, िजसम� 

आरटीआई ने आमूल-चूल प�रवत�न कर िदया? ऐसी कौन सी चीज� ह� िक ल�ड एि�विजशन ए�ट से 

आमूल-चूल प�रवत�न हो गया? िकसान� को चार गनुा पैसा देने के िलए तैयार नह� ह�, लेिकन 

सोशल इ�पै�ट असेसम�ट के कारण आज �या ि�थित हो गई है? कोई भी �ोजे�ट दो या तीन 
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साल से पहले पूरा नह� होता है । �या मनरगेा म� कर�शन नह� है? आज यहां पर िजतने भी सद�य 

बैठे ह�ए ह�, वे सभी िदशा कमेटी के चेयरमैन ह� । वे अपने िदल पर हाथ रखकर पूछ� िक �या हम 

मनरगेा से कर�शन को बढ़ावा नह� दे रहे ह�? हम िकस तरह क� चीज� करना चाह रहे ह�? 

 म� वही कह रहा ह�ं िक इटंिल�िकंग ऑफ �रवस� जो सबसे बड़ा कंपोन�ट है, िजसके िलए 

भारत सरकार बह�त सी�रयस है । उसके िलए न तो उ�ह�ने … * साहब क� बात मानी और न ही … 

*  जी क� बात मानी । बड़� से कोई मतलब ही नह� है । मेर ेयहा ंएक कहावत है –  

   

अिभवादनशील�य िन�यं व�ृोपसेिवनः ।  

   च�वा�र त�य वध��ते आयिुव��ा यशो बलम॥् 

यिद आप बड़े-बजुगु� का आदर कर�ग,े उनक� बात� का मान और स�मान कर�गे, तो आपक� 

आय,ु िव�ा, यश और बल सब कुछ बढ़ेगा । आज यिद का�ंेस िडटो�रएट हो रही है, तो उसका 

कारण यही है िक उसने बड़� का कहना मानना बंद कर िदया है । इसी कारण से आज इतनी बड़ी 

पाट� लीडर ऑफ अपोज़ीशन नह� बना पा रही है । उसने इंटिल�िकंग ऑफ �रवस� नह� बनाया । जब 

वष� 2014 म� माननीय मोदी जी आए, तब उ�ह�ने कहा िक यह �ोजे�ट है, हम� गांव, गरीब और 

िकसान� के खेत� तक पानी पह�ंचाना है, लोग� को पीने का पानी देना है । आज यह बड़ा �ोजे�ट 

ह�आ है, इसीिलए इस बजट म� उसका �ोिवजन है । 

 सभापित महोदय, अभी बह�त से माननीय सद�य� को बोलना है, इसिलए थोड़ी ही देर म� 

अपनी बात समा� क�ंगा । अत म�, म� आपके मा�यम से माननीय िव� म�ंी जी से तीन-चार बात� 

कहना चाहता ह�,ं �य�िक स�लीमे��ी िडमांड फॉर �ा�ट्स म� कई बात� नह� होती ह� । मेरा एक बह�त 

ही इमोशनल िवषय है और यहां पर सयंोगवश मेर ेिम� �ी एस. सी. उदासी साहब बैठे ह�ए ह� । वे 

वष� 2013-14 से लगातार उस िवषय को उठा रहे ह� । ि��टो कर�सी एक ऐसा िवषय है, यहां पर 

महताब साहब भी बैठे ह�ए ह� । हम लोग फाइन�स कमेटी म� वष� 2013-14 स ेइस िवषय को उठा रहे 
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ह� । मझेु लगता है िक इसम� बह�त हे�ट करने क� आव�यकता नह� है । यह ऐसी �लॉक चेन 

टे�नोलॉजी है, िजसका कोई मािलक नह� है । कई ऐसी टे�नोलॉजीज़ होती ह�, िजसको हम रोक 

नह� पा रहे ह� ।  

 मान लीिजए िक अगर हम इस देश म� ��स को रोक नह� पा रहे ह�, तो हम ��स को र�ेयलेुट 

नह� कर द�गे । हवाला से पैस� का लेनदेन होता है, यह पूरी दिुनया जानती है, लेिकन हम हवाला 

को र�ेयलेुट नह� कर कर�ग े। यिद हम पोन��ाफ� को बैन नह� कर पा रहे ह�, यिद उसक� टे�नोलॉजी 

को बैन नह� कर पा रहे ह�, तो हम उसको र�ेयलेुट नह� कर कर�गे । 

 आरबीआई के लगातार चार जो गवन�स� रहे ह�, चाहे स�ुबाराव साहब ह�, चाहे रघरुाम राजन 

साहब ह�, चाहे उिज�त पटेल जी ह� या शि�कांत दास जी ह�, तो ये लोग लगातार अलग-अलग 

फोरम पर बोलते रहे ह� िक यह िचटफंड कंपनी है । इसीिलए मेरा आपके मा�यम से भारत सरकार 

से यह आ�ह है िक ि��टोकरसंी पर िबल लाने से पहले मझेु लगता है िक एक बार असेसम�ट करना 

चािहए और यिद हम इसको बैन कर पाए ं तो यह देश के िलए एक बड़ा उपकार हो जाएगा ।… 

(�यवधान) हाउस म� चचा� भी होनी चािहए, िजससे सभी के �यूज़ आ जाए ं।  

 दूसरा, म� िजस िजले से आता ह�,ँ वह एि�परशेनल िडि���ट है । हमने 115-117 

एि�परशेनल िडि���ट्स बनाए ह�, िजनके डेवलपम�ट का काम चल रहा है, लेिकन जो नया बजट 

आने वाला है, यिद हम उसम� इन िडि���ट्स के िलए अलग से बजट का �ोिवजन कर पाए ंतो मुझे 

लगता है िक उन िजल� के साथ �याय हो पाएगा और वे िडि���ट्स भी िमलेिनयम डेवलपम�ट गोल 

के टारगेट को पूरा कर पाएगंे ।  

 तीसरा, हम लगातार जो �वे��स पूछते ह�, उसम� एक चीज सामने आती है िक चाहे �धान 

मं�ी �ाम सड़क योजना का काम हो, चाहे टू�र�म का काम हो या चाहे एनएच का काम हो, उनके 

िलए के�� सरकार पैसा देती है, लेिकन रा�य सरकार स�म होकर काम नह� करती है । कह� पर 

डीपीआर नह� बनता है, कह� पर कर�शन होता है तो कह� पर चोरी होती है । इस कारण से अगर 

िजस रा�य म� वहां क� रा�य सरकार मजबूत है तो व ेअ�छा काम कर लेती ह� और जहां पर हमारी 
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रा�य सरकार जैसी सरकार� ह�, जो … * सरकार है, वे नह� कर पाती ह� इसिलए सफर होता है । 

इस तरह से कई रा�य आगे बढ़ जाते ह� जैसे महारा�� बह�त आगे बढ़ चकुा ह,ै गजुरात, तिमलनाडु 

और कना�टक रा�य आगे बढ़ चकेु ह�, लेिकन हम जो िक ई�टन� इंिडया के लोग ह�, खासकर म� 

झारख�ड क� बात कर रहा ह� ँतो यहां पर जो के��ीय योजनाओ ंका असेसम�ट है, उसको यिद हम 

�ॉपर तरीके से कर पाए ंऔर उसम� सांसद� क� भूिमका को �भावी बनाए ंतो अ�छा होगा । िदशा 

कमेटी म� बह�त कुछ होता है, लेिकन हम कुछ भी नह� कर पाते ह� । हम� उसके िलए मैकेिन�म तैयार 

करना चािहए । म� इतना ही कह�ंगा िक माननीय मोदी जी के नेत�ृ व म� एक साथ�क सरकार आई है 

और यह सरकार बह�त कुछ करना चाहती है । कल माननीय �धान मं�ी जी ने कहा था िक जब-जब 

औरगंजेब आते ह� तो िशवाजी आते ह� । उसी तरह से जब देश म� इस तरह के हालात ह�ए तो मोदी 

जी आए ंऔर हमार ेयहां पर रामायण क� एक चौपाई है िक:  

 जब-जब होई धम� क� हािन, बाढ़िहं असरु अधम अिभमानी,  

तब-तब �भ ुध�र िविवध सरीरा, हरिहं कृपािनिध स�जन पीरा ।   

 लोग� क� पीड़ा को हरने के िलए माननीय �धान मं�ी जी के नेत�ृव म� यह सरकार आई है । यह 

सरकार गांव, गरीब और िकसान� के िलए अ�छा करगेी । इ�ह� श�द� के साथ म� अपनी बात को 

समा� करता ह� ँ। जय िह�द, जय भारत ।  
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SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): Vanakkam, Sir. Thank 

you for giving me this opportunity to speak on this occasion. 

 First, I would like to start my speech by saying that Tamil Nadu has seen 

a record rainfall. This has happened the third time in the last 200 years. The 

rainfall was similar to 2015 but because of the efficient steps taken by our 

Chief Minister, Thiru M.K. Stalin, we had ensured that the damage was very 

limited. In fact, the Tamil Nadu Government has asked the Finance Minister for 

restoration of an amount of Rs.3,554.88 crore which we are yet to receive. I 

take this opportunity to stress upon this. Also, at the same time, I want to 

remind our BJP friends and also the Prime Minister that when a similar incident 

took place in 2017 in Gujarat when the floods came, Rs.500 crore were 

released to Gujarat within three days. Tamil Nadu is also a part of India. I 

appreciate the way Gujarat got the funds, we should also get similar funds. It 

will be very appreciable.  

 Similarly, I also urge upon the Finance Minister to stress on the due of 

Rs.4,943 crore of GST pending for the States. As you know, the States are 

losing their share with the new GST formula. I will urge upon the Finance 

Minister to release the funds at the earliest.  

 In the second batch of Demands for Supplementary Grants, nearly 

Rs.3.73 lakh crore have been sought by the Finance Minister. The House is 

definitely going to pass it. There are certain discrepancies or anomalies which I 

would like to point out. After much regrettable suspension, the MPLAD fund is 

back but the amount, which is going to be given, is only Rs.1,153 crore. I am 
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sure all the Members will agree that we had to show a severe loss of face to 

our constituents. Rs.1,153 crore is very, very little for 750 Members.  

 I urge upon the Finance Minister to increase the funds in MPLAD.  

 Similarly, out of Rs.73 lakh crore, the Finance Minister has requested for 

Rs.22,000 crore for MGNREGA. We know that because of the long pending 

COVID-19 impact, unemployment rate has increased. Several young people 

have become jobless and are suffering. Basically, if you go through the latest 

Periodic Labour Force Survey conducted by the Ministry of Statistics and 

Programme Implementation, it shows that unemployment rate in urban India 

was at a higher level of 9.4 per cent in the January-March, 2021 quarter. It also 

shows that 23 per cent of the urban youth in the age group of 15 to 29 are 

remaining unemployed. This is a very serious matter. I am sure that the 

Finance Minister would take more efforts in this regard in the coming Budget 

and would address this issue much more wisely.  

 Sir, as I said, out of Rs.73 lakh crore, Rs.22,000 crore are meant for 

MGNREGA, but a whopping Rs.64,000 crore are for Air India. One wonders at 

the commitment made to TATAs that Air India will be handed over debt-free. 

So, TATAs are taking a wonder bid for Rs.18,000 crore. A secrecy is 

maintained. We do not know who the second bidder is or who the third bidder 

is. It is as secret as the PM-CARES fund. We all want to know who are the 

other bidders. We only read it from the newspapers, which claim that the other 

one was SpiceJet. But one wonders if SpiceJet has any money because the 
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court has already asked SpiceJet to wind up the company because they failed 

to pay to their creditors. ....(Interruptions)  

डॉ. िनिशकांत दुबे: �या �पाइस जेट आपक� कंपनी थी?…(�यवधान) 

SHRI DAYANIDHI MARAN : No. But if you want to give it to me, give it to me. 

....(Interruptions)  

 Sir, out of Rs.18,000 crore, TATAs are paying only Rs.2700 crore as 

cash. Remaining Rs.15,000 crore have been taken over as debt. The 

Government of India is giving Rs.68,000 crore to wipe off all the debt.  

 Sir, Nishikant Dubey ji has always been stuck in the memory loop. It is 

about seven and a half years since BJP Government is ruling the country. You 

still want to refer to 2004 to 2011. We are at the end of 2021. Every time they 

speak, they start blaming everyone from Pt. Jawaharlal Nehru to Indira Gandhi 

to Manmohan Singh. When are you going to own your responsibility? In seven 

and a half years you could not turn a company around or you made it worse. It 

is a question. I am not asking this question. Any common man with limited 

knowledge of economics may ask this question. When you are interested in 

putting Rs.68,000 crore, why can you not put the remaining Rs.18,000 crores 

and take the company and keep it running profitably? This is our national 

jewel. Why can we not do it? 

 Sir, a lot of doubts linger in the mind. Every time I enter Parliament, I see 

the Central Vista Project of Rs.23,000 crore which is being done by TATAs. I 

do not know what the understanding is.  
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I doubt if this Rs. 2,700 crore is coming from the Government to TATAs, 

and TATAs are paying it the other way. I am just asking it as a common man. If 

I am right, a lot of questions will be raised. No one stays in the Government 

permanently. Every one changes. When a change happens, all these things 

will be questioned. If TATAs are the buyers, they have a past history of buying 

VSNL. If I remember it correctly, while buying VSNL, they were supposed to 

hand over the excess land to the Government. I do not know much about it. 

The Finance Minister can answer whether the excess land, which was part of 

the VSNL, which they have closed and sold for a profit, will come back to the 

Government or not.  

 Sir, Mr. Nishikant Dubey has spoken much about the fuel prices. I am 

glad that they have got the guts to talk about the fuel prices because they have 

reduced about Rs.10 on it, but after how many years of us shouting to reduce 

the cess as people are suffering? Now, they are ready to address the elephant 

in the room. What is the problem with you? Today, you make lovely 

advertisements saying that Prime Minister Modi ji is wiping the tears of the 

poor village women. Now, she is not using wood and crying in smoke. 

 He gave a call to give up the subsidy on domestic LPG.   All of us, 

including myself, believed the Prime Minister, but whatever subsidy we gave 

up, it went for commercial gas cylinders. At that time, a gas cylinder was 

costing Rs. 490 while today, a domestic gas cylinder costs Rs. 915. Earlier, 

only the head of the family, the lady who would cook was crying; now the entire 

family is crying.  The commercial gas cylinder has gone to Rs. 2,234. They are 
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giving a subsidy of Rs. 162 in 12 instalments. It is great! They are giving an 

instalment of Rs. 12 a month, but the price has gone to up  Rs. 915. … 

(Interruptions) Sir, I have just started. I am the only speaker. 

 The Minister of State for Finance, Pankaj Chaudhary, has stated that the 

collection from the levy of Central Excise Duty on petrol and diesel increased 

from Rs. 1.78 lakh crore in 2019-20 to Rs. 3.72 lakh crore in 2020-21, from 

April, 2020 to March, 2021. The total amount of tax given to State 

Governments from the corpus collected other than Central Excise Duty for the 

year 2020-21 is only Rs. 19,973 crore and the remaining money went to the 

Centre. All these questions, I am not asking; the common man is asking. Why 

can you not reduce the prices? 

 Sir, there is one more demon which we have to see.  The Finance 

Minister is here. She brought the Bill relating to the Insolvency and Bankruptcy 

Code and said that it would solve the crises of the NPAs and also address the 

disease. If we see, a major fraud is happening in the disguise of the IBC.  A 

large amount of public money, the banks’ money is being written off. The 

Finance Minister is aware of the haircuts the banks are taking. The haircuts 

which the buyer companies are getting are unbelievable. Bhushan Power got 

it. JSW Steel and Tata Steel got 50 per cent haircut. In respect of Alok 

Industries, CoC accepted a bid of Reliance Industries where the haircut was 83 

per cent. If we go on seeing further cases, there are so many similar cases. 

ABG Shipyard got 80 per cent haircut. Monnet Ispat got 70 per cent haircut. So 

many companies are going for bankruptcy and insolvency.  The Finance 
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Minister had earlier made a comment – I would like to remind her of that – that 

the Committee of Creditors takes a decision and it is based on the percentage 

of loans they have given to the companies. These companies have taken the 

loans mostly from the banks. I wonder how banks can take a haircut of 70 or 

80 per cent. In such a situation, does the Chairman of the Bank have so much 

of power? Or, is it phone banking? Are they getting a phone call from someone 

to accept these kinds of offer?  

 Sir, the irony is that most of these companies are being bought by the 

same owners in a different name. Basically, they are writing off their debts 

completely and getting their companies back. I will cite the example of one 

industry. Shiva Industries got a haircut of nearly 95 per cent and it so 

happened that the NCLT itself asked how the bank can take such a huge 

haircut. You will not believe who the buyer was. The buyer, who had given the 

offer to buy that company, was none other than Shiva’s father. He himself, in 

fact, bought the company back. The irony is that he has agreed to pay Rs. 5 

crore and the remaining amount in six months. These are the kinds of things 

which are happening. I am sure that what you did was with good intention, but 

it is being misused. This will come to haunt you.  

 Sir, when a farmer takes a loan, he does not get a haircut of 95 per cent, 

not even 10 per cent. When parents take education loan for their children, they 

do not get any haircuts. The banks do not write off their loans, but their 

photographs are put in public and they are insulted, and most of the farmers 

commit suicide. 
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 But these people, this Government seems to be not only patting the rich, 

but also pampering the rich. Only five or six of them, I can count on my fingers, 

are getting their companies exempted from the bankruptcy Code. 

 I would also like to say there is another group called Videocon 

Industries. Rs. 64,838 crore was the admitted claim amount but the Vedanta 

Group took the company for Rs. 2,962 crore. I can keep on giving a list of so 

many other companies which are there. 

HON. CHAIRPERSON : Kindly conclude. 

SHRI DAYANIDHI MARAN : Sir, I am the only speaker from my party. I will 

conclude soon. 

 All I am asking is this. When these banks are giving haircuts to these 

companies, who is eventually paying it? The banks are paying it. How do 

banks pay? It is the public money. Is it not a big scam? The very idea is to 

save the company but you are killing our public banks. I think the time has 

come for the Finance Minister to look into it. If a father of the person who is 

going insolvent is able to buy the company, what is the Enforcement 

Department doing under your wing? Are you encouraging it? Or is it just 

banking over phone? And to top it all, consultants have come. Consultants are 

not just ordinary consultants. They are all rajgurus who are sitting in the Board 

of Directors of RBI. They are guru associates who look after all these 

companies. They are the consultants and they are controlling it. They are hand 

in glove with the banks. I do not know what is happening. 
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HON. CHAIRPERSON: Maran Ji, there is one more Member from your Party 

to speak. 

SHRI DAYANIDHI MARAN : Sir, I am the only speaker from my Party. 

HON. CHAIRPERSON: Are you the only speaker from your Party? 

SHRI DAYANIDHI MARAN : Yes, Sir. 

HON. CHAIRPERSON: Okay, no problem. 

SHRI DAYANIDHI MARAN: In this situation, I am warning the Government. 

When I see from the point of view of public, as an individual, as a student, as a 

farmer, if I am not getting any haircut, then how are they getting it? If you see 

the kinds of companies which have got the haircuts, you can say that Vijay 

Mallya is a saint because Vijay Mallya borrowed Rs. 5,000 crore, and the 

banks wanted Rs. 9,000 crore without a haircut. But the Prime Minister said 

that they got Rs. 14,000 crore from Vijay Mallya. He has paid all the money, in 

fact, three times of it. But these companies are taken over by the previous 

owners in different disguises. 

 I am bringing this point to the Finance Minister’s notice. I know 

sometimes we do some things with good intentions but these intentions are 

being manipulated. When things are manipulated, in English, it is simply called 

corruption. A large-scale corruption is taking place. I wonder when will the 

Finance Minister wake up to see this and ensure that the public money in the 

banks are not taken away or given away to the rich. 

 Thank you, Sir. 
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PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, I shall be brief. I rise to speak on the 

Second Batch of Supplementary Demands amounting to Rs. 3.83 lakh crore, 

of which the outgo is Rs. 2.99 lakh crore. The rest will be made up by savings 

of the Government. But we may take it that by the end of October 2021, 

already 52 per cent of full year expenditure target has been completed. So, it is 

highly unlikely that fiscal deficit will exceed the budgeted Rs. 15.1 lakh crore at 

the rate at which spending is going on. One reason is also that substantial 

portion of ambitious 2022 disinvestment has faded. Ultimately, we will land with 

a bigger fiscal deficit. 

 If you look at the supplementary budget, there are four big ticket items: 

fertilizer subsidy, Rs. 43,430 crore; pending export promotion subsidies; Air 

India, Rs. 62,000 crore; and expenditure towards food storage and 

warehousing, Rs. 49,805 crore. Now, if we really look at it, this is a budget for 

disinvesting Air India. Before I go to that point, I may remind Mr. Nishikant 

Dubey of a mistake he made. He said, the subsidy amounting to Rs. 40,000 

crore has been given for import of nitrate etc. No, it is mainly for Phosphatic 

and Potassic (P&K) fertilizers, and not for nitrate fertilizers. Secondly, Mr. 

Dubey also said that Mr. Modi is the greatest democratic Prime Minister. I may 

ask him, whom did the Prime Minister ask when he put the whole nation in a 

queue during his ill-conceived demonetization which recovered no black 

money? Whom did the democratic Prime Minister ask when he introduced the 

three farmers’ Bills which he had withdrawn after a year of agitation and 700 
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farmers’ deaths? So, let us not talk of Narendra Modi and democracy. … 

(Interruptions) 

डॉ. िनिशकांत दुबे: सर, मेरा पॉइटं ऑफ ऑड�र है, यह 216 है । … (�यवधान) 

PROF. SOUGATA RAY : Sir, he has become a professional …*.. ये उधर जाकर 

भाषण देते ह�, इधर आकर िड�टब� करते ह� । … (�यवधान). And … *.. that every day. … 

(Interruptions).  If his seat is there, why does he not go and sit there? Why can 

…*.. that? … (Interruptions)  Every day he comes here to …*.. and disturb the 

Opposition. … (Interruptions) 

माननीय सभापित: आपका कौन सा िनयम है? 

… (�यवधान) 

HON. CHAIRPERSON : He is raising a point of order.  

… (Interruptions) 

�ो. सौगत राय: यह �या बात है? �या ये आपके … * ह�? Why does he change his seat 

to … *.. the Opposition? Why? 

�ी अजु�न राम मेघवाल : चेयरमैन सर, पॉइटं ऑफ ऑड�र तो म�बर का अिधकार है । … 

(�यवधान) 

DR. NISHIKANT DUBEY : Sir, I would like to quote Rule 216. “The debate on 

the supplementary grants shall be confined to the items constituting the same 

and no discussion may be raised on the original grants nor policy underlying 

them” … (Interruptions). सर, डॉ. शिश थ�र साहब ने डीमॉिनटाइज़ेशन के बार ेम� बोला, म� 

हजार चीज़� बोल सकता था । लेिकन म�ने नह� बोला, �य�िक वह इसके �कोप म� नह� आता है । ये 

                                    
* Not recorded. 
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पीएम के बार े म� बोल रहे ह� और डीमॉिनटाइज़ेशन के बार े म� बोल रहे ह� । यह �कोप नह� है, 

इसिलए इनको नह� बोलना चािहए ।  

PROF. SOUGATA RAY : In Parliament, Prime Minister is the Leader of the 

House. … (Interruptions) 

माननीय सभापित : �ो. सौगत राय जी, आप बोिलए । 

PROF. SOUGATA RAY : Now, I will mention about Air India. An amount of Rs. 

62,000 crore is being given towards Air India.  Now, how is the money going? 

Air India had a total debt of Rs. 61,562 crore. Talace Private Limited, a Tata 

Company,  will take over Rs. 15,300 crore. The remaining Rs. 46,262 crore will 

be transferred to AIAHL, that is, Air India Assets Holding Limited. Now you 

see, Tata will pay only Rs. 18,000 crore. What will they get? The Government 

will take debts of Rs. 33,000 crore. Tata is getting Air India as if we are 

catching their feet and begging them to take it. The Government is spending 

Rs. 62,000 crore. Can you beat that? You requested Tata, ‘please take over, 

we shall give all the money, we shall take all the debts, please save us and run 

Air India’. Pandit Jawahar Lal Nehru had created the national carrier, Air India 

and Indian Airlines. These people are selling the family silver. … 

(Interruptions). In history, the present Finance Minister will be known as the 

biggest …* . It is because she is selling not only Air India, she is selling two 

banks, one insurance company, all nationalized during Indira Gandhi’s time. 

She is selling BPCL, she is disinvesting the biggest insurance company, Life 

                                    
* Not recorded. 
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Insurance Corporation of India. … (Interruptions). Our Andhra friends are 

saying, she is also selling Vizag steel plant.  

जो �यादा बेचते ह�, उसे ‘बेचू बाबू’ कहते ह� । उसका फेिमिनन ज�डर म� �या नाम होगा, हम� 

पता नह� है लेिकन सरकार  …* क� सरकार है । Sir, what I want to say is that the 

economy is in a bad state. We had a contraction of 7. 4 per cent in 2020-2021. 

They are saying that economy is showing green shoots.  

The Finance Minister went to Chandigarh or somewhere to attend a 

Party function and she mentioned about why the economy is improving. She 

said that it is because GST and direct tax collection is rising. Why is it rising? It 

is rising due to inflation. The cost of same thing, which used to be sold for Rs. 

10, has become Rs. 12. So, you take GST from it and you will get more 

money. What is happening is that inflation is driving their so-called revival path. 

This will ultimately land the country in a very difficult situation. 

Look at the price rise situation. Sir, you are still a practising Surgeon in 

Ahmedabad. You have to go to the market as you are not a Minister. Please 

go to the market and find out about the prices of different commodities. Leave 

aside fuel and LPG. What is the price of vegetables or edible oil? The inflation 

has hit the middle classes and fixed income people terribly.  

This situation is a strange situation. It is because the Minister has read 

all our speeches, but she has not given any explanation as to when so many 

people have lost their job due to pandemic, how is it that the share or stock 

market is rising. It is because the big companies are functioning with lesser 
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people, which is giving them more profit margins. If I may say so, without 

mentioning any individual’s name, it is only 3-4 people or companies in India, 

which are reaping the benefit of this Government. They are handing over the 

country’s assets and they are selling the family silver in the name of 

liberalisation. Ultimately, the Adanis will have all the airports, Tatas will have 

Air India, … (Interruptions) and the Minister will also do the same thing.  

Sir, you, as an independent doctor, must intervene and put your voice 

across that you do not like the country’s assets being sold to Tatas, Ambanis 

and Adanis. They are not the arbiters of the nation’s destiny. … (Interruptions) 

We have to pass the Supplementary Budget, but the country has come to such 

a pass, and the economy has come to such a pass. There was contraction of 

7.4 per cent last year, there is no sign of positive recovery yet, and 

unemployment is showing no signs of receding. Hence, I totally criticise the 

Government and its attitude of rampant sale of public sector assets to a few 

industrialists. Thank you. 
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SHRI P.V. MIDHUN REDDY (RAJAMPET): Thank you, Sir, for allowing me to 

speak during this discussion. 

 At the outset, I would like to congratulate our hon. Finance Minister for 

having put all her energy. She has led very dynamically with a lot of 

enthusiasm to put the country’s economy back on a revival trajectory, and I 

would also point out that quarter on quarter a GDP growth of 8.4 per cent was 

reported on cost and prices. Further, for the first half of this financial year, a 

GDP growth of 13.7 per cent was reported in the corresponding period of the 

previous year. Even the GST collections have substantially increased year on 

year.  

I respect what our senior Dada has mentioned, but I think that there is a 

lot of difference in rise in inflation and rise in GST collections. GST collections 

have definitely increased. We should definitely appreciate the hon. Finance 

Minister because if something goes wrong, definitely we point out things at her; 

and when something  is right, I think, she needs to get the credit. This is in the 

national perspective. But I would like to talk about issues of my State. 

 Before I go into that, I would like to recall that both the NDA and the UPA 

came together and split our State. State’s bifurcation was thrust on us even 

though we didn’t want the bifurcation; the people of Andhra Pradesh didn’t 

want. But that is the old story. During bifurcation, two things were promised to 

us. We call Parliament, the temple of democracy. Every word has to be 

respected here. Both the former Prime Minister, hon. Manmohan ji,  and the 

current hon. Prime Minister, Shri Modi ji   promised various things. This is one 
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of the few issues where the NDA and the UPA have come together and without 

dispute, they passed the Andhra Pradesh Reorganisation Bill and split the 

State. 

  I would like to recall that `Special Category Status’ was promised to us. 

I will also tell why it was promised. When the State was split, if you see the per 

capita of the State and the State’s own revenue, for Telangana, it was  

Rs.15,454 and for Andhra Pradesh, it was Rs.8,979. There was a huge 

difference and we had unviable finances and the Special Category Status was 

promised, both in the House and outside the House.  So, we demand that the  

Government should keep up its word.  

We are really worried about the future of the State. We were given 

unviable finances; we don’t have a way out. Even promises were made under 

the AP Reorganisation Act. The tenure of the AP Reorganisation Act is ten 

years, and it is almost eight years have passed as of now. Just two years are 

left. There are various promises which have to be fulfilled. Before I go into the 

details of the AP Reorganisation Act, I would like to tell a story, with your kind 

permission, to just point out the attitude.  

 There was a great king, who wanted to help a State. So, he called all his 

wisemen, and said, work out something, and help the State. The wisemen sat 

together. They said, we would give a painting of a majestic tiger so that you will 

overcome all your troubles, etc. It would be a very valuable asset. So, the 

wisemen sat, and they said, okay, the tail should not be so long, make it a little 

bit short. One other wiseman said, so many stripes are not there in most of the 
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tigers, so, reduce the stripes. One more wiseman said, make the ear short; 

and one more wiseman said, paws are big, make it small. Finally, people were 

anticipating what was there. There was an unveiling ceremony. When it was 

finally unveiled, they found a cat. It was not a tiger. I want to tell this story 

because I wanted to point out the attitude. About all the promises made in the 

AP Reorganisation Act, they are finding one way or the other not to fulfil the 

promises. There were some irresponsible answers which I don’t want to 

mention. They are saying that the tenure of the AP Reorganisation Act is for 

ten years, and it is only eight years passed. Still, we have two years to fulfil. 

What sort pf answer is this? We don’t accept this sort of answers.  

 Even in the case of Polavaram project, they are providing any number of 

reasons. A lot of funds were blocked; there was a revenue deficit gap. There 

were a lot of issues which were pointed out and which were not fulfilled. About  

the petro corridor, we have been asked to pay viability gap with thousands of 

crores of rupees upfront for its setting up. Even the backward districts grant 

was promised to us – it was very meagre – on the lines of Bundelkhand 

package, etc. We don’t understand why are were being treated like this? Why 

is Andhra Pradesh being treated in the most pathetic way? 

 So, we request the Government, we request the hon. Minister, we 

request the hon. Council of Ministers, and we request even the  hon. Prime 

Minister too to keep up  what they had promised. It is not just the NDA, even 

the UPA – I want to draw the attention of the House – because both of them 

promised; both of them split our State, but things are not happening. Now, we 
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are not in a very good situation. So, we want the Government to help us out of 

this situation.  

 I want to point out about Polavaram project, which was started by late 

hon. Chief Minster, Shri Y.S. Rajasekhara Reddy. It was designed for 194 tmc. 

and the execution started before the AP Reorganisation Act came into being 

and before the State was split.  

 The prepared design was for 194 tmc. I should read what was written in 

the A. P. Reorganisation Act. It says, “the Polavaram Irrigation Project is 

hereby declared to be a national project”. There is another point that states, 

“the Central Government shall execute the project and obtain all the requisite 

clearances including environment, forest, rehabilitation and resettlement 

norms”. What does this mean? It means that the Central Government will 

execute this project, whatever was planned for 194 tmc will be executed, and 

the whole payment will be made. All the clearances will be done. What 

happened after that is really pathetic.  

 I want to bring to the notice of the House that, after a while, they said 

that they will not permit the drinking water component. No other national 

project in the country faced any discrimination for drinking water and irrigation 

component. It is not fair. Even though the revised cost estimate was approved 

by the technical advisory committee and the revised cost committee has 

approved Rs. 55,656 crore, they said that they will accept only the earlier 

recommendation. Now, it has not yet been approved in the Cabinet.  
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 The Government clearly promised that they will complete the project of 

194 tmc. Whatever was to be executed did not change after the A. P. 

Reorganisation Act was passed or after the State was split. It was designed for 

194 tmc. This is the basic logic. Why should we go through all this? Why is the 

Central Government not executing this project? I agree that they have given 

the responsibility to the State, but it was done by the NDA. When TDP was 

part of that, I do know what transpired between them, it was agreed that the 

State will execute it. Now, the people of Andhra Pradesh are suffering. Our 

Polavaram Project is the lifeline of Andhra Pradesh.  

I request the hon. Finance Minister to permit the drinking water 

component because in no other national project, there is discrimination for 

water and irrigation components. Kindly permit it so that the purpose of the 

project is not hampered. I know the hon. Minister has constraints. It has to go 

to the Cabinet.  

I also request the hon. Minister to consider sending the revised cost 

estimate of Rs. 55,000 crore to the Cabinet so that the project is executed. 

 I would like to talk about other things. There is inadequate coverage of 

beneficiaries in Andhra Pradesh under the National Food Security Act. If you 

see, at the national level, 75 per cent of the rural population and 50 per cent of 

the urban population are covered under the Targeted Public Distribution 

System. But in our State, though our GSDP is much lower than that of various 

other States, we have only 61 per cent of rural population and 41 per cent of 

urban population covered under the Targeted Public Distribution System. For 



14.12.2021                                                                                                                                        915 

 
example, let us compare it with Karnataka, Gujarat, Maharashtra, where they 

all have above 76 per cent coverage, but we have only 61 per cent. So, I would 

like the Government to take note of this and kindly help us out. 

 Sir, the request for release of the pending amount of almost Rs. 1700 

crore to the A. P. Civil Supplies Corporation is still pending. Ten per cent of the 

amount is withheld for the past six years. Almost Rs. 1700 crore is pending 

and we have made several requests for this. 

 There is one more promise that was made on the floor of the House. It 

talks about the resource gap funding by the Government of India for the first 

year after the bifurcation took place. Even the C&AG has audited it and 

pegged it at Rs. 16,078 crore. So, the total resource gap funding for that year 

was Rs. 22,948 crore. Subsequently, they came up with the new concept of 

standardised expenditure and we were permitted only Rs. 4,117 crore. I 

request the hon. Minister and the Government to consider this and help us out. 

 There were unprecedented rains. I think these were the heaviest rains in 

the last 200 years. A lot of tanks got breached. A lot of lives were lost. So, I 

request the Government to act in time. If the Government helps us at a later 

date, it will not be much useful. Now is the right time for the Government to 

help us out. 
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16.00 hrs 

 I would also like to make a request to the Government regarding the 

Visakhapatnam Steel Plant. I request the Government not to privatise the 

Visakhapatnam Steel Plant. It is a very good asset. We know there are losses 

but it has a huge land bank. They can make profits if we give them captive iron 

ore mines. It is not a loss for the Government to give captive iron ore mines to 

Visakhapatnam Steel Plant. When we auction iron ore mines, there is an 

element of profit for the contractor and a percentage to the Government. But 

when the Government allots iron ore mines to Visakhapatnam Steel Plant, the 

complete profit is transferred to the Government subsidiary. Visakhapatnam 

Steel Plant is of course a government asset. The valuation of the asset also 

will go up. We can do a very good financial restructuring. I think it will be a very 

profitable asset. We request the Government to reconsider this and not 

privatise Visakhapatnam Steel Plant. We demand that Visakhapatnam Steel 

Plant should not be privatised and that the Government should run the steel 

plant. 

 I would also like to bring to the notice of the Government that post 

bifurcation we do not have any Tier-1 cities. We have all medium size cities. 

So, we are not getting enough investment in the medical sector. We suffered in 

COVID-19. Our patients had to go to Hyderabad or Bengaluru or Chennai for 

better treatment. We have very few hospitals. Our hon. Chief Minister has 

come up with 13 new medical colleges and hospitals. We have no other option. 

When private investment is not coming, the Government has to step in and do 
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this. The hon. Prime Minister has announced that the Government of India will 

sanction one new government medical college for every uncovered District. I 

request the hon. Minister and the Government to help us out in the 

construction of these medical colleges.  

 I would also like to bring to the notice of the Minister the issue of 

regulation of crypto currency. I would like to understand what the Government 

is doing to regulate these nonfungible tokens. This also needs to be regulated. 

 In the end, Sir, I request the government to increase the MPLAD 

amount. MPLADS is most effectively used when we go into the constituency. 

We can help people there. This cuts down the red tape. So, an increase in the 

amount under MPLADS directly goes to help the public. So, Sir, through you I 

request the hon. Finance Minister to consider increasing the MPLADS amount.  

 In the end, once again I request the hon. Finance Minister, the 

Government and even the hon. Prime Minister to be sympathetic to Andhra 

Pradesh. Please help us out! We have suffered enough. The tenure of AP 

Reorganisation Act is just two more years. So, kindly help us out. Thank you. 
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डॉ. �ीकांत एकनाथ िशंदे (क�याण): सभापित महोदय, आपने मझेु स�लीम��ी िडमांड फॉर 

�ांट्स पर बोलने क� अनमुित दी, इसके िलए म� आपका ध�यवाद करता ह�ं । आज हम 3,73,761 

करोड़ �पये का जो ए�ोि�एशन िबल है, उस पर चचा� कर रहे ह� । म� सरकार क� तरफ से पहले 

व�ा का भाषण सनु रहा था, जहां उ�ह�ने बह�त सार ेआंकड़े हमार ेसम� रख� । उ�ह� सनुने के बाद 

ऐसा �तीत होता है िक देश म� सब सचुा� ढंग से चल रहा है । उ�ह�ने कुछ आंकड़े भी िदए । 

उ�ह�ने कहा िक भारत का जो हे�थ िस�टम ह,ै वह इतना अ�छा है िक यूएस को भी हमने पीछे 

छोड़ िदया है । मझेु लगता है िक अगर ऐसा इ�ंा���चर रहेगा तो आगे इं�ा���चर म� काम करने 

क� ज�रत नह� पड़ेगी । … (�यवधान) डॉ�टस� के कारण ही हम कोिवड को हरा सके ह� । 

म� उनके िलए दो पिं�या ँपढ़ना चाह�ंगा– 

  “त�ुहारी फाइल� म� गावँ का मौसम गलुाबी है 

  मगर ये आंकड़े झूठे ह� और यह दावा िकताबी है ।” 

 सभापित महोदय, वत�मान म� कोरोना महामारी म� सरकार ने अ�छा काम िकया है । म� सभी 

चीज� क� आलोचना नह� क�ंगा । �य�िक वैि�सनेशन म� सरकार के मा�यम से 132 करोड़ लोग� 

को टीका लगाने का काम िकया गया है । इसम� 60 �ितशत जनता को पहली डोज़ दे चकेु ह� और 

दूसरी डोज़ 37 �ितशत लोग� को दे चकेु ह� । इसम� बड़ा काम सीरम इंि�टट्यूट, महारा�� म� जो 

इंि�टट्यूट है, उ�ह�ने िकया है । हम इसक� वै�सीन िवदेश� म� भी दे रहे ह� । 

 महोदय, स�लीम��ी िडमांड्स फॉर �ाट्ंस म� अगर एलोकेशंस क� बात कर� तो 49 हज़ार 

805 करोड़ �पये, ए�सप�िडचर टूवड्�स फूड �टोरजे ए�ड वेयरहाउिसंग के िलए िदए गए ह� । 2 

हजार 900 करोड़ �पये ए�ससिव�समे�स क� हे�थ �क��स और �ां�पोट�शंस के िलए िदए गए ह� । 

7 हज़ार करोड़ �पये �धान मं�ी आवास योजना के िलए िदए गए ह� और 1152 करोड़ �पये 

ि�एशन ऑफ कैपेटल एसेट्स अ�डर एमपीलैड �क�म के िलए िदए गए ह� । म� कुछ सझुाव यहा ंपर 

रखना चाह�ंगा । म� एक डॉ�टर हंूॅ और कोरोना महामारी के समय मेरा �यि�गत अनभुव रहा है  िक 

�वा��य के �े� म� बह�त काय� करने क� आव�यकता है । हमारी पॉिलसी मेिकंग म� एक �पेशिल�ट 
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क� ज�रत है । इसिलए सरकार से मेरी दर�वा�त है िक जैसे इिंडयन एडिमिन��ेिटव सिव�स है, 

वैसे ही इंिडयन हे�थ सिव�सेज़ का गठन अगर क� � और रा�य �तर पर िकया जाए, तो हे�थ 

पॉिलसी बनाने म�, हे�थ सिव�सेज़ इ��ूव करने म� एक बड़ा काम हमार ेदेश के मा�यम से हो सकता 

है ।  

 मझेु लगता है िक मेर ेपहले के व�ाओ ंने कहा है िक पि�लक हे�थ पर �प�िडंग, आज भी 

जीडीपी  का 1.8 �ितशत है और बाक� जो देश ह�, जैसे �ीलंका का 3.76 है, बां�लादेश का 2.34 

है । ये तो िपछड़े ह�ए देश ह� । लेिकन डेवलप देश, जैसे यूएसए का 9 �ितशत है, जम�नी का 8 

�ितशत है, जापान का 9 �ितशत है । मझुे लगता है िक आने वाले वष� 2025 तक जीडीपी क� 5 

पस�ट �प�िडंग हे�थ पर हम� करनी होगी । कोरोना जैसी आपदा हमार ेऊपर आई, उसम� हम� बेड्स 

क� कमी   महसूस ह�ई । आ�सीजन क� कमी महसूस ह�ई, इसिलए हम� मेकिश�ट हॉि�पट�स 

बनाने पड़े ।  

 महोदय, सरकार को अपनी �ाथिमकताए ंिनधा��रत करने क� ज�रत है । एक आरटीआई 

�र�लाई के अनुसार वष� 2019-20 म� सरकार ने पि�लिसटी और मीिडया पर 710 करोड़ �पये 

खच� िकए ह� । एक तरफ तो सरकार हमार ेएमपीलैड फंड्स बंद कर रही है और दूसरी तरफ सूचना 

मं�ी ने सदन म� जवाब िदया है िक िपछले तीन वष� म� सरकार ने 1698 करोड़ �पये िसफ�  िव�ापन 

पर खच� िकए ह�, मतलब �ित वष� वह 600 करोड़ �पये है ।  

 महोदय, हम जहां भी जाते ह�, हम� वहा ंपर हमार े�धान म�ंी जी के दश�न होते ह� । पे�ोल 

प�प पर जाए,ं बस �टॉप पर जाए,ं कह� पर भी जाए ं। … (�यवधान) अ�छी बात है । … (�यवधान) 

वह� सरकार ने इस वष� के बजट म� �चार िकया था िक हे�थ बजट म� 2.23 लाख करोड़ �पये ह� 

और 137 �ितशत क� बढ़ोतरी क� है । इसको हे�थ ए�ड वेलब�ग का नाम िदया है । लेिकन जब 

म�ने डॉ�यूम�ट्स पढ़े, तब �रवाइ�ड एि�टमेट्स म� 78 करोड़ से 71 हजार करोड़ �पये िकए गए, 

िजससे दस �ितशत क� कटौती ह�ई है । मझुे लगता है िक कोरोना महामारी के बाद सभंल जाना 

चािहए और हे�थ पर �यादा से �यादा इनवे�टम�ट करना बह�त ज�री है ।   
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 महोदय, अब सरकार को �सार और �चार पर नह�, बि�क उपचार और खच� पर �यादा 

�यान देना चािहए । वष� 2017-18 म� बजट घोषणा ह�ई िक िदसंबर, 2022 तक डेढ़ लाख हे�थ 

ए�ड वेलनेस स�टस� बनाने ह�ग,े लेिकन अभी तक िसफ�  80 हजार स�टस�, मतलब 55 �ितशत ही 

बने ह� । अगले आने वाले एक साल म� हम 70 हजार स�टस� कैसे बनाएगें, इसका जवाब भी मं�ी जी 

द� । 

 इसके साथ, हाल म� फामा��युिटक�स पर एक िबल पास ह�आ है, फामा��यिुटकल 

टे�नोलॉजी अप�ेडेशन अिस�ट�ट �क�म, वष� 2016 म� �वीकृत ह�ई, लेिकन अभी तक इस योजना 

को श�ु नह� िकया गया है । िसफ�  इस योजना म� हर वष� एक लाख का टोकन एलोकेशन हो रहा है । 

मझेु लगता है िक इस �क�म को ज�द से ज�द श�ु करना बह�त ज�री है । जब नाइपर पर चचा� हो 

रही थी तो म�ंी जी ने भी कहा िक िजन ए.पी.आई. क� मै�यफैु�च�रगं चीन म� होती है, उसका 

�यादा से �यादा मै�यफैु�च�रगं इंिडया म� होना ज�री है । इसिलए, इस �क�म को आगे लेकर 

जाना बह�त ज�री है । इससे �यादा से �यादा फामा� मै�यफैु�च�रगं भारत म� ही हो पाएगी । 

16.11 hrs                      (Shri P.V. Midhun Reddy in the Chair) 

 महोदय, एक और �े� है, िजस पर सरकार को �यान देने क� ज�रत है । वह �े� 

स�टेनेबल इं�ा���चर है । इसम� िनवेश बढ़ाना बह�त ज�री ह ै। वष� 2008-09 म� फाइन�िशयल 

�ाइसेज़ ह�ई । उसम� साउथ को�रया ने 70 �ितशत �टीम�ुस �ीन मेजस� म� इनवे�ट िकया । इससे 

वहा ँआिथ�क िवकास �यादा ह�आ । उसी के साथ यूनाइटेड �टेटस के वष� 2009 के �रसेशन म� 

�यादा इनवे�टम�ट �लीन एनज� और पि�लक �ांसपोट�  म� िकया गया । 

HON. CHAIRPERSON: There are three Members from your Party to speak. 

DR. SHRIKANT EKNATH SHINDE : Only two Members, Sir. 

HON. CHAIRPERSON: Three names have been given.  If you want to 

continue, you can continue but other Members will not get enough time to 

speak. 
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DR. SHRIKANT EKNATH SHINDE : I have only two or three more points to 

make.  I will just conclude. �धानमं�ी जी ने लालिकले से नेशनल इं�ा���चर पाइपलाइन 

क� घोषणा क�, िजसम� अगले चार वष� म� 111 लाख करोड़ �पये का िनवेश ज�री होगा । इससे 

हम पाचँ ि�िलयन डॉलर क� इकोनॉमी के िलए वष� 2025 तक पह�चँ पाएगें । मेरा मं�ी जी से 

िनवेदन है िक अब यह अवसर है िक हम स�टेनेबल डेवलपम�ट गो�स को अचीव करने के िलए इस 

पाइपलाइन का इ�तेमाल कर� । इसम� ई-�हीक�स, म�टी मॉडल �ांसपोट� , �ीन िबि�डं�स और 

�र�यूएबल एनज� सोस�ज़ को बढ़ावा देने क� बह�त ज�रत है । इनको इ�सिे�टमाइज़ करना बह�त 

ज�री है । आज भी हमार ेदेश म� 60 �ितशत उ�पादन कोल बे�ड पावर �लाटं से होते ह� । सरकार 

ने अ�छे �यास िकए ह�, िजसम� 38 �ितशत �र�यूएबल एनज� सोस�ज़ ह� । इसको और बढ़ावा दनेे 

क� आव�यकता है ।  

 महोदय, हमारा जो देश है, वह �र�यूएबल एनज� कैपेिसटी के मामले म� िव� म� चौथे �थान 

पर है । वत�मान म� 729 िमिलयन टन कोल भारत म� �ोड्यूस िकया जाता है । इसके अित�र�, 

247 िमिलयन टन कोल को हम इ�पोट�  करते ह� । इसम� फॉरने ए�सच�ज का डेढ़ लाख करोड़ �पये 

खच� होते ह� । अगर हम बाक� देश� के बार ेम� देख�, हम नाव� का ए�जा��ल ल� तो वह 25 �ितशत 

हाइ�ो पावर पर है । �ाजील 32 �ितशत बायो �यूल और वे�ट एनज� पर है । इस िदशा म� हमार े

महारा�� म� जो महा िवकास आघाडी क� सरकार काम कर रही है, हमार ेयवुा नेता आिद�य जी 

ठाकरे साहब एनवायरम�ट िमिन�टर है । उ�ह�ने महारा�� इलेि��क �हीकल पॉिलसी 2021 क� 

सरंचना क� । इसका ल�य है िक 1.5 lakh new battery-operated electric vehicles on 

State roads by 2025. मझेु लगता है िक यह एक अ�छी पहल है । इसका अनसुरण के�� 

सरकार को भी करना चािहए और यह बह�त ही ज�री है । 

 महोदय, स�टेनेबल मोड ऑफ �ांसपोट�  म� इनल�ड वाटर �ांसपोट�  एक अ�छा िवक�प है । 

इनल�ड वाटर �ांसपोट�  को �ो�साहन दनेे के िलए 111 वाटरवेज को नेशनल वाटरवेज घोिषत 

िकया गया है । टे�नो-इकोनॉमी िफिजिबिलटी और िडटे�ड �ोजे�ट �रपोट�  के बाद, इसम� 25 
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वाटरवेज िफिजबल और वायएबल पाए गए । नेशनल वाटरवेज-53 को �वीकृित िमली थी । इसको 

क�याण, ठाणे, वसई और ��क के बीच डेवलप करना था । यह मेरी कं�टीटूए�सी म� है । गडकरी 

जी, जब इस मं�ालय के िमिन�टर थे तो उ�ह�ने इस सदन म� कहा था िक 600 करोड़ �पये इस 

वाटरवेज के िलए मंजूर िकए गए ह� । अभी म�ने मं�ी जी का उ�र देखा, जो िदसंबर 2021 का है । 

उसके अदंर िसफ�  25 वाटरवेज को स��शन िमला है ।… (�यवधान) मेर ेिनवा�चन �े� म� जो वाटर 

�ांसपोट�  है, मं�ी जी के बोलने के बावजूद वह कह� गायब हो चकुा है । मुझे लगता है िक सरकार 

इस पर िफर से िवचार कर� और इसके िलए िनिध आविंटत कर� । 

 महोदय, इसी के साथ म� सॉिलड वे�ट मैनेजम�ट के बार ेम� कुछ बात कहना चाहता ह� ँ । 

आज सबसे बड़ी सम�या हर शहर के बीच म� है । सॉिलड वे�ट मैनेजम�ट के िलए सरकार नई नीित 

लाई है । स�ुीम कोट�  ने आदेश िदया है िक इसके बाद कह� पर भी डंिपगं नह� होगी । इसके पहले 

जो बड़े-बड़े पहाड़ ल�डिफ�स बने ह�, उसके िलए कुछ न कुछ करना बह�त ज�री है । बायो-माइिनगं 

जैसे िवषय का मैनडेट सािलड वे�ट मैनेजम�ट ��स, 2016 म� भी है । म� सरकार से िनवेदन करता 

ह�ं िक महारा�� �ारा बायो-माइिनंग के िलए जो 33 शहर� का �पोजल िदया गया, िजसके िलए 690 

करोड़ �पये क� मांग क� गई है, उसम� मेर े�े� क� क�याण ड�ब ि◌वली क� भी 137 करोड़ �पये 

क� मांग ह,ै आप उसक� िनिध का ज�द से ज�द आबंटन कर� । यह सबस ेबड़ी िद�कत है िक वहा ं

पहाड़ बन गए ह�, लेिकन अगर पहाड़ को खाली करना है, तो बायो-माइिनंग जैसा कोई असरदार 

काम उसके ऊपर नह� हो सकता है ।  

मेरा एक और सझुाव है िक �ल�टर पॉिलसी फॉर म�टीपल �यिुनिसपल कॉरपोरशेन बने । 

एक छोटा �यिुनिसपल कॉरपोरशेन एक वायबल �ोजे�ट नह� बना सकता है । वह वे�ट टू एनज� 

का �ोजे�ट नह� बना सकता है, �य�िक उसका कचरा बह�त कम डेवलप होता है । अगर हम तीन-

चार �यिुनिसपल कॉरपोरशेंस िमलाकर �ल�टर पॉिलसी बनाएगें, तो देश के िलए और सभी छोटे-

मोटे �यिुनिसपल कॉरपोरशेंस को मदद होगी । डीस��लाइज कंपोि�टंग के िलए सरकार फंड दे रही 

थी, उसे बंद कर िदया गया है । आप िफर से वह �क�म श�ु कर� । 
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 मेरा अिंतम पाइंट एमपीलैड फंड से संबंिधत है । अभी आपने भी इसके ऊपर चचा� क� िक 

एमपीलैड फंड बढ़ा िदया जाए । म� सीएसआर पर कुछ कहना चाह�ंगा िक सरकारी पीएसयूज़ के 

अन�प�ड सीएसआर बह�त बड़े प�रमाण पर है । अगर उसको हम यूिटलाइज कर सक� , तो एमपीलैड 

के साथ सीएसआर यूिटलाइजेशन करके हम अपनी कां�टीट्यएुसंी म� डेवलपम�ट कर सकते ह� । 

सीएसआर फंड डॉयवट�  िकया जाता है । बह�त सारी कंपन ि◌यां ऐसी ह�, जैसे मेरी कां�टीट्यएुसंी म� 

दो जगह� पर एमआईडीसी है, तो वहा ंपर बह�त बड़े पैमाने पर सीएसआर को डॉयवट� िकया जाता 

है, जो िक उनका ही खदु का एक एनजीओ होता है । कंपनी है महारा�� म�, एनजीओ है उ�र �देश 

म�, तो सब फंड उ�र �दशे जाता है । अगर हम यहा ंपॉिलसी बनाएगें िक जहां पर वह कंपनी ि�थत 

है, वह� पर सीएसआर का �यादा यूिटलाइजेशन कर�, तो अगल-बगल के �े� का भी िवकास हो 

पाएगा । 
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�ी सुनील कुमार िप�टू (सीतामढ़ी): सभापित महोदय, आपने मझेु अवसर िदया, इसके िलए म� 

आपको ध�यवाद देता ह�ं । आज म� अपनी पाट� क� तरफ से सरकार क� जो स�लीम��ी िडमांड 

3,73,761 करोड़ �पये क� रखी गई है, उसक� �वीकृित के िलए, उसके प� म� बोलने के िलए 

खड़ा ह�आ ह�ं । सवाल यह है िक सरकार यह स�लीम��ी िडमांड लाई, तो िकन काम� के िलए लाई? 

आज उस पर सदन म� चचा� हो रही है । आप खाद पर सि�सडी देने के िलए इसम� 58 हजार करोड़ 

�पये दे रहे ह�, िनया�त को �ो�साहन देने के िलए 53 हजार करोड़ �पये ए�स�ा खच� कर रहे ह� । 

मेर ेसे पहले िवप� के स�मािनत सद�य बोल रहे थे । वे सदन म� खड़े होकर कम से कम यह बोल 

द� िक यह जो स�लीम��ी िडमांड आई ह,ै इसके अदंर खाद पर जो 58 हजार करोड़ �पये सि�सडी 

दी जा रही है, इसक� कोई ज�रत नह� है । वह तब तो इसका िवरोध कर�, अगर आप इसके प� म� 

भी ह� और इसका िवरोध भी करना चाहते ह�, तो दोन� बात� एक साथ कैसे ह�गी? 

महोदय, इसके अदंर र�ा और गहृ के िलए भी 5 हजार करोड़ �पये और 4 हजार करोड़ 

�पये का �ोिवजन रखा गया है । आप देख रहे ह� िक अगल-बगल के दशे� के साथ हमार ेदेश के 

जवान लगातार मोच� पर मौजूद ह� और हमार ेदेश क� र�ा कर रहे ह� । उनको संसाधन उपल�ध 

कराने के िलए अित�र� खच� क� ज�रत है, िजसके िलए इस स�लीम��ी िडमांड को लाया गया है । 

रा��ीय �ामीण रोजगार योजना म� भी 22,039 करोड़ �पये का ए���ा आबटंन िदया गया है । 

गांव� म� कोिवड के बाद बेरोजगारी बढ़ी है, लोग� के पास काम नह� है । हम इन मा�यम� से उ�ह� 

रोजगार महुै�या करा रहे ह� । माननीय िव� म�ंी और माननीय �धान मं�ी क� यह सोच है । पूरा 

सदन इससे सहमत होकर इसे पा�रत कर,े तािक हम खाद� पर सि�सडी और रोजगार दे सक�  । हम 

�यादा से �यादा िनया�त कर सक�  और आयात पर िनभ�रता को कम कर सक� , इसके िलए सबसे 

ज�री है िक छोटे िनया�त करने वाल� को �ो�सािहत करने के िलए लगातार �ो�साहन रािश देकर 

मदद कर� तािक व े क�पीिटशन के बाजार म� क�पीट कर सक�  और दूसर े देश� के साथ उनका 

क�पीिटशन चलता रहे । 
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 महोदय, पूव� �धान मं�ी माननीय अटल िबहारी जी का नदी जोड़ने का सपना था । नदी 

जोड़ने के उस सपने को पूरा करने के िलए माननीय नर�े� मोदी जी रा��ीय नदी जोड़ो �ािधकरण 

(नीरा) का गठन करने जा रहे ह� । इसम� चार प�रयोजनाओ ंका डीपीआर तैयार कर िलया गया है । 

म� आपके मा�यम से माननीय �धान म�ंी जी और माननीय िव� मं�ी जी को बधाई देना चाहता ह�ं 

िक माननीय मु�यम�ंी नीितश कुमार जी क� पहल पर नीरा प�रयोजना म� चार �वीकृत योजनाओ ं

म� दो योजनाए ंिबहार क� ली गई ह� । इसके िलए म� पूर ेिबहार क� तरफ से माननीय �धान म�ंी जी 

और माननीय िव� मं�ी जी को ध�यवाद देता ह�ं । 

 इसम� बूढ़ी गंडक-नून-बाया-गंगा और कोसी-मेची िलंक, दो प�रयोजना के डीपीआर को 

�वीकृित द ेदी गई है । हम िबहार से आते ह�, हमने साल�-साल कोसी क� बाढ़ को देखा है । वहा ं 

�लय आती है । िबहार िजतना बढ़ने क� कोिशश करता है, तीन से चार महीने म� बाढ़ के कारण 

पीछे हो जाता है । चाहे सीतामढ़ी िजला हो, चाहे कोसी िजला हो, इन सभी िजल� म� बाढ़ से बह�त 

�ासदी होती है । चाहे सीतामढ़ी िडि���ट हो या नॉथ�-िबहार िडि���ट हो, आजादी के बाद से 

अब तक इन इलाक� ने कोसी क� बह�त बाढ़ देखी है । अगर कोसी और मेची नदी को जोड़ िदया 

जाता है तो बह�त बड़े इलाके म� आने वाली बाढ़ से राहत िमल जाएगी । 

 यहां हमार ेबगल के िजले क� सांसद महोदया बैठी ह�ई ह�, उनका भी िजला लगातार हर 

साल बाढ़ म� डूबता रहा है । अगर नदी जोड़ो योजना श�ु हो जाएगी तो हम� बाढ़ से बह�त राहत 

िमल जाएगी । हम सपना देखते थे िक कब हम� बाढ़ से मिु� िमलेगी । वाजपेयी जी ने हम� उस सपने 

को सच करने का मौका िदया था, परतं ुवह पूरा नह� हो सका था, लेिकन आज हम� लग रहा है िक 

दो योजनाओ ंको माननीय �धान मं�ी जी के नेत�ृव म� माननीय म�ुयम�ंी जी के आ�ह पर सरजम� 

पर लाने का काम हो रहा है । 

 यहां माननीय िव� म�ंी जी बैठी ह�ई ह� । इस बात को सदन म� रखा गया है िक िबहार को 

िवशेष रा�य का दजा�  िमलना बह�त ही ज�री है । िहंद�ुतान पूरी दिुनया के क�पीिटशन म� तभी 

सव�� च देश सािबत हो सकता है जब िबहार अ�य रा�य� के मकुाबले िवकिसत होकर नंबर वन 
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रा�य� क� िगनती म� आ जाए । आपको िवदेश� म� जाकर भारत देश का पंचम लहराने म� बाधा 

आएगी �य�िक आपका एक रा�य पीछे है । नीित आयोग ने �रपोट�  �कािशत क� है और उसम� 

िलखा है िक िबहार सबस ेिपछड़ा रा�य है । नीित आयोग ने िबहार को िपछड़े रा�य म� रखा है, 

इसिलए माननीय मु�यमं�ी नीितश जी माननीय िव� म�ंी जी और माननीय �धान मं�ी जी से 

लगातार मांग कर रहे ह� िक हम� �पेशल पैकेज नह� िवशेष रा�य का दजा� चािहए । अगर आप हम� 

िवशेष रा�य का दजा�  देते ह� तो यहां इंड��ीज़ आएगंी । िबहार के लोग पूर ेदेश क� इडं��ीज़ को 

चलाते ह� । अगर िबहार म� इंड��ी आती है तो िबहार के लोग भी इंड��ी चलाने म� स�म ह� । हमार े

यहां तभी बाहर क� कोई कंपनी आएगी और अपना यूिनट लगाएगी, जब आप हम�  िवशेष रा�य का 

दजा� द�गे । 

 म� आपके मा�यम से सदन म� मौजूद िव� मं�ी जी से पूर ेिबहार वािसय� क� तरफ से, सदन 

म� बैठे िबहार के 40 सांसद� क� तरफ से परुजोर मांग करता ह�ं िक िबहार को िवशेष रा�य का दजा� 

देने क� घोषणा कर� । आप पैकेज द ेरहे ह�, हम� पैकेज नह� िवशेष रा�य का दजा� चािहए, आप हम� 

यह दजा� दनेे का क� कर� । 

 सभापित महोदय, अभी हमार ेपूव� व�ाओ ंने जो कहा है, उस बार ेम� म� भी कहना चाहता ह� ं

िक मेरा िजला सीतामढ़ी को भी एि�परशेनल िजले म� शािमल िकया गया है । इसको िव� िवभाग से 

अलग से फंड नह� िदया जाएगा और सामा�य फंड ही रहेगा तो एि�परशेनल िजले म� रहने के 

बावजूद भी हम इस िपछड़े िजले को कैसे आगे ले जा पाएगें? िजतनी भी पीएसयूज कंपिनयां ह�, 

आप उनसे किहए िक वे सीएसआर फंड को वहां पर खच� कर� । अगर, हम िकसी कंपनी को उस 

फंड को खच� करने के िलए िलखते ह� तो वे कंपिनया ंफंड को यूज करने के िलए िजले के डीएम को 

कहती ह� िक आप मेर ेसाथ ए�ीम�ट पर साइन क�िजए । डीएम के पास टाइम नह� होता है । वह 

साइन नह� करता है । इसम� संशोधन िकया जाना चािहए । अगर डीएम के पास टाइम न हो तो 

डीडीसी उसके साथ ए�ीम�ट कर,े तािक काय� योजना श�ु हो सके । एक-दो योजना जाती भी है, 
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तो वह योजना िबना ए�ीम�ट के लौटकर वापस आ जाती है । … (�यवधान) हम अपनी पाट� से 

अकेले व�ा ह� । म� केवल दो िमनट और बोलना चाह�ंगा ।  

 सभापित महोदय, म� ि��टोकरसी के िवषय म� भी बोलना चाहता ह�ं । इस पर सदन म� िवशेष 

चचा� होनी चािहए । यह दशे क� कर�सी नह� ह� । यह कह� नह� िदखती है । यह िसफ�  नेट पर मौजूद 

है । इसका िफिजकल कह� कोई अता-पता नह� है । जो िफिजकल �प म� मौजूद है, उसम� घोटाले 

होते ह� तो इसम� िकतने घोटाले ह�गे, पता भी नह� चलेगा । यिद हमार ेदेश के छोटे इंवे�टस� इनके 

बढ़ते ह�ए रटे को देखकर �लोभन म� आकर फंस जाते ह� तो देश क� बह�त बड़ी इकोनॉमी फंस 

सकती है । इस िवषय पर भी मेरा माननीय िव� म�ंी जी से आ�ह होगा िक इस पर सदन म� एक 

बार िवशेष चचा� कराई जाए, तभी इस पर कोई नया कानून लाने का काम िकया जाए । 

 सभापित महोदय, म� एक बार पनु: अपने �े� सीतामढ़ी के िलए माननीय िव� म�ंी जी से 

आ�ह क�ंगा िक माननीय �धान म�ंी जी क� घोषणा है िक अयो�या क� तज� पर मा ँसीता क� 

ज�मभूिम सीतामढ़ी को भी िवकिसत िकया जाए तो आप वहां पर वॉिशंग-िकट और रलेवे िवभाग ने 

जो माड�न �टेशन बनाने का संक�प िलया है, उसके िलए फंड द�, तािक वहां पर मॉड�न �टेशन बन 

सके । सीतामढ़ी को पय�टन के न�शे पर लाकर अयो�या क� तज� पर वहां िवकास हो । म� आपसे 

मांग करता ह�ं िक उसके िलए �पेशल फंड िदया जाए । माननीय �धान म�ंी जी क� घोषणा के 

अन�ुप सीतामढ़ी को एक �पेशल पैकेज देकर अयो�या क� तज� पर िवकिसत करने का काम 

िकया जाए ।  

आपने मझेु बोलने का समय िदया, इसके िलए आपका बह�त-बह�त ध�यवाद । 
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SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Hon. Chairperson, Sir, thank 

you very much for giving me this opportunity to participate in this discussion on 

Supplementary Demands for Grants, 2021-22.  

 On last Friday, the second set of Supplementary Demands for Grants for 

2021-22 was presented in this House which is being discussed today. The 

Budget presented in February this year estimated an expenditure of Rs. 

34,83,236 crore for the year. The second set of Supplementary Demands for 

Grants propose an incremental cash outgo of Rs. 2,99,243 crore which is an 

increase of 8.6 per cent in expenditure over the Budget Estimate. The first 

SDG presented in July, 2021 had proposed an incremental cash outgo of Rs. 

23, 675 crore, which together with this Supplementary Demands imply an 

increase of 9.3 per cent in the total expenditure of the Union Government from 

the Estimates of the Union Budget.  

 In this Supplementary Demands for Grants, especially four to five issues 

need to be deliberated and very rightly a number of hon. Members have 

already deliberated on those subjects. I would not dwell more on those issues. 

The first one is about Air India. The Government seeks an approval of around 

Rs. 62,557 crore; on fertilizer subsidy the Government seeks approval of Rs. 

58,430 crore. Out of this, Rs. 26,603 crore has been sought for indigenous 

Phosphatic and Potassic subsidy, Rs. 16,827 crore has been sought for 

imported P&K subsidy and Rs. 15,000 crore has been sought for urea subsidy 

scheme.   But one thing that is to be noted here is that the Government had 
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increased the subsidy rate for phosphate by 204 per cent from Rs. 14.9 per 

kilogram in 2020-21 to Rs. 45.3 per kilogram in 2021-22.  This was in response 

to a sharp increase in international prices of raw materials used in the 

manufacture of fertilisers.  

 The other aspect is relating to export incentives.  The Government seeks 

approval of around Rs. 53,123 crore for payment of pending export incentives, 

remissions, etc.   

 Another good thing is that the Ministry of Finance has also proposed to 

spend over Rs. 49,000 crore towards various schemes of food storage and 

warehousing.  This sector was actually lagging behind and this investment will 

definitely help the farmers’ community or the rural community to a very great 

extent and also do away with wastage of food grains and food stuff.  

 We have been told that by factoring in strong revenue buoyancy in 

revenue receipts in seven months, this second Supplementary Demands for 

Grants is unlikely to make a significant impact on fiscal deficit arithmetic.  I 

think some of the Members have also mentioned about it.  Rather, it is the 

disinvestment receipts which is likely to pose a threat to the fiscal deficit.  India 

Ratings is of the opinion that unless a couple of big-ticket investments such as 

LIC, BPCL, etc.  are completed in the financial year, 2022, it will be a challenge 

to meet the fiscal deficit targets.  

 The ICRA has said that, at the end of October, 2021, 52 per cent of the 

full year expenditure target had been completed.  But I am of the opinion that 

there is near certainty that the fiscal deficit will exceed the budgeted Rs. 15 
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lakh crore despite the assessment that net tax revenue and RBI surplus 

transfer will together surpass the Budget Estimate by Rs. 1.7 lakh crore.  

 I would just like to mention here relating to the finance situation of the 

Central Government. While going through the receipts of 2021-22, between 

April-October, 2021, in comparison to April-October, 2019 and April-October, 

2020, one finds that in GST, there has been a substantial increase of up to 61 

per cent. In income tax, there is an increase of 55 per cent. There is an 

increase of corporation tax of 60 per cent and there is an increase of Union 

Excise Duty of 61 per cent.  So far so good. But disinvestment also is of only 

five per cent.  So far so good but in devolution to the States, something is 

lacking there.  

 During April-October, 2021, the Government has collected receipts of 

Rs. 12.8 lakh crore which is, as I said, 65 per cent out of the budgeted 

estimates of Rs. 19.8 lakh crore for 2021-22.  The collection during April-

October, 2021 has seen an annual increase of 17 per cent over the receipts 

collected during April-October, 2019 but while gross tax revenue has seen a 14 

per cent annual increase, tax devolution to States has seen an eight per cent 

annual decrease.  I think, the Minister is aware of it and respective State 

Governments are also repeatedly asking the Central Government for more 

devolution of funds that are being collected.   

 I would like to mention three or four points which are of my State’s 

interest. One is delinking of eight Centrally Sponsored Schemes from Central 

support. Abolition of normal Central assistance and a steep increase in State’s 
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share in Centrally Sponsored schemes have imposed severe financial burden 

on the States. For example, under Pradhan Mantri Gram Sadak Yojana, the 

sharing has now become 60:40. Similarly, the sharing pattern of National 

Health Mission and Pradhan Mantri Awas Yojana has been revised. States like 

Odisha have to contribute 40 per cent share instead of 25 per cent. Such 

change in sharing pattern of the Centrally Sponsored Schemes has cast a 

huge additional financial burden on the States.  

 Article 270 of the Constitution of India provides for sharing of the 

proceeds of all Union taxes between the Union and the States. However, the 

cess and surcharge levied by the Government of India, as per Article 271 of 

the Constitution, does not form part of the divisible pool. The share of cess and 

surcharge in gross tax revenue of the Union Government increased from 7.5 

per cent in 2000-2001 to about 19 per cent in 2021-22 in Budget Estimates. 

This denies the States their rightful share in the tax devolution.  

 Now, I come to the GST part. The Act was passed unanimously by the 

Parliament. The GST compensation issue for the year 2020-21 especially 

during the COVID pandemic was decided in the GST Council. Owing to the 

COVID pandemic, Government of India had projected a shortfall in State GST 

and IGST share for the States.  As per discussion in the GST Council 

meetings, it was decided that the Ministry of Finance, Government of India will 

arrange back to back loan to the States in lieu of GST compensation shortfall 

on account of implementation of GST. The balance compensation due to 

COVID-19 will be paid from the compensation fund after transition period, that 
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is, 30th June, 2022. The State Governments are not required to pay towards 

back to back loan and interest accrued thereon.  

 The Government of Odisha preferred the above-mentioned Option 1. 

Odisha has received an amount of Rs.3,822 crore as back to back loan in lieu 

of GST compensation shortfall for 2020-21. For 2021-22, it is decided that 

Rs.6,430 crore as back to back loan is to be paid to Government of Odisha in 

lieu of GST compensation and this amount has been paid already. But, 

another Rs.2,551.23 crore is still pending for 2020-21. I would urge upon the 

Minister that this needs to be looked into because this is a pending claim of 

Odisha Government. I think that needs to be looked into.  

 The States should have a greater say. This is my suggestion because 

we are discussing this in the month of December. Already the next Budget is in 

the making. The problem that Odisha is facing, the problem that respective 

State Governments must be facing is this. The States should have a greater 

say today in planning, designing and finalising of criteria for allocation for 

Centrally Sponsored Schemes. In addition, there should be an advance 

indication about the annual allocation for each State at the time of budget 

formulation so that the States would be able to prepare their budgets on a 

realistic basis. The release of funds must also match the allocation.  

 Today, the problem is, when the Budget is placed in the month of 

February, the State Governments start scrambling from where to get the funds 

to avail of the grants from the Central Government. I think that it needs to be 

looked into. I am of the opinion that a return to a high growth path will not 
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happen on account of market forces alone. Any jubilation over the surge in 

exports in the first half of the current year is misplaced. Between 2014 and 

2019, exports were virtually stagnant.   

 There is a need to make a big push for public investment on 

infrastructure. Central bank funding of a public infrastructure authority may well 

be the answer. 

 Sir, for decades this has remained very close to my heart and I am 

sharing it before this House. India has been brandishing its credentials as a 

super power in the making. In the 1980s, the then Prime Minister Rajiv Gandhi 

had talked about the dawn of the Century and India turning a new page. 

Similar sentiments were relayed by Dr. Manmohan Singh as the Finance 

Minister of the Government that initiated India’s first-generation reforms in 

1991. Later, Atal Bihari Vajpayeeji steered India into a new millennium with 

second generation reforms. But the Indian economy has remained – as a 

mother, you can understand better – like a stubborn child, refusing to 

unshackle itself. The onus lies on you, Madam, to unshackle the Indian 

economy and go past the second-generation reforms and bring in more. 

 Lastly, I would like to draw the attention of the Minister towards a very 

important issue. Long back, Adam Smith had said, ‘tax payments should be 

proportional to income’. The pandemic has brought unmitigated hardship. No 

doubt the Income Tax Rules have, over time, become less ambiguous and 

more transparent and the procedure simpler. However, as far as taxing interest 

income is concerned, two ambiguities still remain. First, the interest earned in a 
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financial year, apart from being taxed in that year, is added to the account 

holder’s deposit under compound interest rate regime and becomes again 

liable for taxation in the subsequent years. This needs to be changed and the 

Minister may consider this. Secondly, the interest earned is taken for taxation 

on accrual basis, not on realisation basis. This needs to be addressed. With 

inflation surging, real returns are close to nil. This is hitting specially the senior 

citizens very hard. 

 With these words, I support the Supplementary Demands for Grants. 
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SHRIMATI SUPRIYA SADANAND SULE (BARAMATI): Mr. Chairman, Sir, I 

thank you very much for this opportunity. 

 I stand here to speak on the Supplementary Demands for Grants. I am 

too tempted to say this; I cannot resist myself and I hope you understand the 

spirit in which I am speaking about it. Shri Nishikant Dubey quoted the hon. 

Prime Minister and I am really proud that he thought about Chhatrapati Shivaji, 

one of the greatest sons of our soil where I come from, Maharashtra. I am very 

proud that he talked about him. But he cannot use Chhatrapati Shivaji 

selectively. He talked about Chhatrapati standing up against any wrongdoing. 

He was known for that. He was a great king and son of our soil. But 

Chhatrapati had one great quality and that is, even if he had an opponent and 

however difficult the situation was – I am not getting into the merits of it in 

today’s context – he never attacked their families and their children and he 

always protected women. Today, actually I am not going to talk about. But I 

would just request two minutes of indulgence even of the hon. Finance 

Minister. She is a woman; she is leading the Ministry exceptionally well; I have 

always complimented her for that. But, at the same time, I have to say what is 

happening in my State. A lot of people may have had income tax issues. I am 

not going to get into the merit of what is right or wrong. But the way the witch-

hunt has happened on their children and wives is very unfortunate. When you 

evoke the emotions of Chhatrapati, this is not what Chhatrapati did. He always 

protected women and children. It is sad when they attack women like Mrs. 

Khadse who is a senior citizen and they attacked her daughter, daughter-in-



14.12.2021                                                                                                                                        936 

 
law. There are many such examples. But I do not want to indulge too much on 

that topic today. 

 While we are talking about the Supplementary Demands for Grants, Shri 

Dubey even talked about the subsidy given for fertilizers and he thought that 

the opponents were going to criticise about it. 

 He was right in saying that ‘Parliament is not always about criticising 

each other.’  There are some things we all agree on, specially the pandemic. I 

think, our State Government and the Central Government have been working  

together during this pandemic.  I think, in his speech Shri Shrikant Shinde also 

said that our two Governments – State Government of Maharashtra and the 

Centre – may have had challenges working during the COVID time. There 

were moments when tempers were running high because there were very high 

emotional moments.  It was a pandemic; it was an extraordinary situation.  But 

clearly, we worked better; we managed to save people’s lives.  We, both of us, 

have done exceptionally well in the vaccination programme.  We together 

reached out  many people.  Both the State Government and the Central 

Government have worked well together.  Be it Railways, be it food  that we 

supplied, we do compliment them and are grateful for all the interventions that 

they have made. 

 When they come to talk about the additional fertiliser subsidy, why would 

we be upset about it?   But the problem is, which has nothing to do with the 

hon. Finance Minister,  there is mismanagement.  I still remember, for the  last  
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seven years, we have heard how well the Neem quoted urea and Neem 

quoted fertiliser are doing, but the ground reality is slightly different. 

 Sir,  if you go to any village today, there is unseasonal rain, which even 

my colleague, Shri Dayanidhi Maran also talked about. Same thing is there 

about horticulture.  The requirement of all the fertilisers has completely 

changed. What the dashboard says and what the ground reality is, it is all 

different.  I even do understand about the international prices, but  in  planning, 

their Department has actually -- unfortunately I would use this word – messed 

up.  Hence, she is stuck with this bill of fertiliser.  But I do not think, anybody 

would object to it.  It is a very important intervention she needs to make; and I 

am grateful that she is doing it. But it is a very challenging time.  But it could 

have been handled a little better by the Department, where she has actually no 

control over it. 

 The other thing,  which is very worrisome is the MNREGA situation. I still 

remember that it was not a flagship programme of their Government when they 

came to power.  It was not something that they were proud of, but we were 

proud of it because this is one of the programmes which my State gave in 

1972 when we had our first famine.  There were challenges, and it was ‘Food 

for Work’ programme that we launched at that  time; and it has been one of the 

best programmes in these challenging times.   Why is MNREGA so required? It 

is required  clearly because of unemployment issue.   
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 They are infusing more money.  There were challenges. I think, Mr.  

Dubey also asked while making his speech, how well it is being implemented.  

I think, the accountability falls even with us and the Central Government 

because MNREGA is a programme absolutely for the people at the bottom of 

the pyramid. So, I think, we need to work better together to strengthen the 

programme.  But at the same time, we cannot ignore the fact that requirement 

of MNREGA is getting more and more because it proves that the 

unemployment challenge is going up during this pandemic time. 

 There are a lot of programmes which this Government has talked about. 

While reading about the new spending that this Government is doing, I would 

like to quote the Minister of State for Finance, Shri Pankaj Chaudhary. While 

tabling the second batch of Supplementary Demands for Grants in Lok Sabha, 

he said that ‘the net cash outgo would be over Rs. 2.99 lakh crore and Rs. 

75,000 crore extra expenditure would be matched by savings by different 

Ministries.’ If they are saying that they need this money by savings of different 

Ministries, does that mean all the social sector programmes would get 

affected? 

 Madam Minister, I would try to give you a small example.  In the Union 

Budget, 2020, there was a Post-Metric Scholarship of SC students under the 

Fund.  What has happened to that under the Department of Social Justice, 

which is such an important Department? It is the people from the bottom of the 

pyramid, who really need this.  But in the financial year  2019-20, the demand 

for this programme was Rs. 14,871 crore, and the funds approved by the 
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Ministry of Finance was only Rs. 8,000 crore versus Rs. 14,000 crore.  

Similarly, funds allocated for this Ministry for the year 2018-19 were Rs. 11,000 

core and only Rs. 7,000 crore were approved.  We have to notice one thing 

that  in 2017-18, Rs. 10,000 crore were allocated and Rs. 6,000 crore were 

approved.  These were not pandemic years.  But under the Department of 

Social Justice, funds for scholarships for the poor, downtrodden and the Dalit 

children, is substantially coming down; and the Government constantly says 

that ‘they have new data and they are trying to meet the numbers’, which is not 

the case actually. 

 So, I would urge upon the hon. Finance Minister to address this issue 

because it is a very, very important and a critical issue.  

 People talked about GST.  I would not take too much time of the House 

as we have discussed this before also.  I do realise one thing about GST that 

the Government keeps claiming that GST is doing very, very well. 

 I would like to know as to why there is delay in payment of GST.  I 

remember a time when they were on this side and we were on that side of this 

House.  At that time, we were called the ‘tax terrorism Government’.  I 

remember those days when people used to attack us and we used to wonder: 

“Are we, really, a ‘tax terrorism Government?”  What is the reality of GST?  I 

checked for some data of my State and some neighbouring States.  The way 

the demands are made and the way people are raided is unbelievable.  Even 

some people are put behind the bars because of non-payment of GST.  What 

is the truth of this?  Are we putting people in jail?  This is a new fashion that 
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just threaten the people and put them in jail.  Putting people in jail is not going 

to resolve this situation.  Is the GST collection only on paper or are we really 

collecting it?  If they could kindly clarify, it would be helpful for us.  If they are 

really collecting GST, why are the States not getting it?  Why is this GST Tax 

terrorism going on?  They were against us and claimed that we were doing tax 

terrorism whereas they are going through the same legacy just in a different 

form. If she could kindly clarify this, it would be wonderful.   

 A lot of Members, Shrikant and Dayanidhi ji, talked about MPLADS.  I 

just want to give a small solution to this Government.  I come from the State of 

Maharashtra. Shri Uddhav Thackeray, Balasaheb Thorat and Shri Ajit Pawar 

lead that Government.  I am really proud to share that my leader Shri Ajit 

Pawar, who also happens to be the Finance Minister of Maharashtra, has not 

cut a single rupee of any MLA during this entire COVID time.  At that time, 

even the GST money did not come. He gave Rs. 4 crore to every MLA every 

year for developmental work.  If a State can do it, I really, cannot understand 

as to why the Central Government cannot do it. सामने से यह कहा जाता है िक सझुाव 

दीिजए, सझुाव दीिजए, तो म� आपको अ�छा सझुाव दे रही ह�ं । महारा�� के िव� मं�ी जी ने बह�त 

अ�छा काम िकया है । म� कहना चाहती ह�ं िक उ�ह�ने कैसे अ�छा बजट बनाया ह?ै उ�ह�ने कोिवड 

के दो साल� म� माननीय एमएलएज का एक भी �पया नह� काटा है ।   

There is another question about Jal Jeevan Mission.  The Government is 

saying that Rs. 3 lakh crore is going to be spent together.  It is a welcome 

move.  We have welcomed the Minister.  We have had a very good dialogue 

with the hon. Minister.  He is a very good Minister.  We have worked very 
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closely with him.  I have just one question.  While we are all infusing so much 

money, the operation and maintenance of this programme remains a big 

challenge.  Since the Government have looked at opportunities in this, I would 

like to find out an answer from the hon. Minister in this regard.  How are we 

going to take forward the O&M of this programme?   

A lot has been said about MPLADS, GST, scholarship, NREGA but my 

only concern in all this is about the MSMEs. Even last week, Shri Narayan 

Rane ji, who happens to come from my State, gave us some solution.  He said 

that there are some schemes but they are not reaching our State.  I am not 

against any big company which is doing well.  If they are going to create wealth 

or create jobs, we should encourage everybody to be in business but if it is all 

going to clutter at the top of the pyramid, then, how will the MSMEs survive?  I 

would like to know what exact intervention the Central Government is doing for 

all the MSMEs.   

Mahtab ji talked about the cess which also concerns us.  We have the 

Swachh Bharat Cess, road cess and clean energy cess.  All these funds are 

going to the Consolidated Fund of India.  This is a loss to all the States.  How 

are you going to address it?  We are suffering from GST but still, we are 

making sure that all our development programmes run.  We are working with 

the Central Government closely on all the various Jal Shakti missions.  We are 

also working very closely with the Central Government as far as the distribution 

of vaccines is concerned. But, how do we go ahead working together when all 

this money is taken away from us?   
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The other issue is regarding the Pradhan Mantri Awas Yojana.  

According to the demands, 1.12 crore houses need to be constructed.  

According to the Standing Committee’s Report, this all needs to be fast 

tracked. The same thing is applicable to all our States.  If the Government 

could kindly look into it, that would be very helpful to us.   

As far as our health workers are concerned, I would like to bring 

something to the notice of the Government. I have welcomed and encouraged 

all ASHA workers and health workers.  I think, increase of wages is something 

that we must have to do for them. There is so much health budget that we 

keep talking about.  Is there something more we can do for this bottom of the 

pyramid?   

As far as the Programme on Health sector, disaster preparedness and 

Response is concerned, how much assistance the Central Government have 

got from the States?  Mr. Dubey was very complimentary to the Central 

Government but I am sure the States have also contributed substantially in 

making this a success story.  I think, together, we have, really, made a 

difference.  It was not UPA versus NDA but it was all of us together against the 

virus.  So, I think, this is a war which we still have not won. We are on the 

verge of winning it. But I think, we still have to wait for another two-three weeks 

to celebrate. We are still two weeks away from the final moment of knowing 

about the Omicron variant. This is something which we need to address for 

sure.  
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I just want a few replies on behalf of our States. The States are 

absolutely going through a very difficult time. There are a lot of social sector 

programmes. As your own Minister said, there is a jugglery of numbers. This is 

what I seem to understand from the Statement of the MoS, Finance. So, if 

there is jugglery of numbers, does that mean it will affect our States? My 

biggest concern is for those who are at the bottom of the pyramid. There 

should be Sabka Saath, Sabka Vikas. If you do not give us the money which is 

needed for the poor and the needy of this country in respect of scholarships, 

women safety, education, and healthcare, how do we run our States? I think, 

we need to put all our minds together, be more transparent and honest to each 

other, and take good feedback from the States where we can work together to 

make India better. Thank you.  
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DR. M.K. VISHNU PRASAD (ARANI): Thank you, hon. Chairperson Sir, for 

giving me this opportunity to speak on the Supplementary Demands for 

Grants. 

 Before I start my speech, I would like to say one thing. Our ‘India’ means 

unity in diversity and your India means mutiny in diversity.  

 To begin with, a country has to grow in all sections, be it agriculture, 

economy, health, education, technology. But surprisingly, India is pampering 

only the corporates. The world is learning lessons from India as regards how to 

collect taxes from the poor people, and how to suck the blood of the poor 

people without letting them know the pain. Does anybody charge for the 

services? Now, India is going towards ‘Zero Balance Account’. Everybody 

should have an account but unfortunately, without the customer’s knowledge, 

service charges are being collected from the poor people.  

 Transportation comes under Service Sector; Banking comes under 

Service Sector where you do not charge people for the services that you are 

rendering them. Yesterday, somebody raised an issue that there should be a 

bank branch. I come from Arani Parliamentary Constituency. I have requested 

our hon. Finance Minister several times to open a bank branch because there 

are so many people who have to walk 15 kilometres to access the services. 

This is my request to the hon. Finance Minister to open a bank branch. You 

cannot go by the feasibility of the business, the branch. It is a Service Sector. 

The Government always strives on bank accounts. The benefit of the schemes 

directly goes to the beneficiaries. I agree, you do not want the middleman.  I 
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completely agree and endorse. But at the same time, the money goes directly 

into the accounts of the account holders. In that case, how will the poor people 

go to the banks? As regards the MNREGA project, the wages are being 

rendered into the bank accounts. But how will they go and encash it? 

 So, I humbly request the hon. Finance Minister to open branches and 

ATMs in all the villages so that this issue is sorted out. Considering that our 

hon. Finance Minister understands Tamil, I would like to say one thing in Tamil. 

I would quote from the Thirukkural. In her opening remarks, she said: 

“Iyatralum Eettalum Kaaththalum Kaaththa  

Vakuththalum Valla Tharasu” 

 

It means, a Government should be competent enough to generate funds. 

But here, disinvestment is the norm of the day. The Government is very happy 

to sell all the public sector companies. Apart from that, this Government does 

not believe in earning money and generating funds for the poor people. For 

example, this House has seen several legislations being passed because of the 

mammoth majority. I completely understand this. In the last Session also, 

several legislations were passed relating to the Civil Aviation Department, 

which were only for the benefit of Air India.  

Imagine in the first wave of corona, no private aircraft were willing to offer 

their services to bring back the migrants and the NRIs who were stranded 

abroad. But it was only Air India which boldly went abroad and brought our 

people back to India safely. But today, unfortunately, Air India has been sold. 
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Every time the legislation is passed; it is only to have centralisation of powers. 

There is no clear definition to improve and put the country in the progressive 

pathway. This is the real fact that India is facing. 

17.00 hrs 

 Moreover, I find there is no mention in this Budget about the Kutteripattu 

bridge, flyover project, in my constituency and the two railway lines, 

Tindivanam - Thiruvannamalai and Tindivanam - Nagari. There is no mention 

about these two railway lines also. There is no mention about the Agricultural 

University and the Silk Park for my constituency.  About the defence corridor, 

hon. Finance Minister, both the then Defence Minister and the Prime Minister 

came to Mamallapuram for opening a defence corridor but there is no mention 

about this. After the puja, advertisement and celebration, the Government has 

completely forgotten the defence corridor because of which we are facing so 

many threats from the neighbouring countries.  

Coming to the Sanchi Fort in my constituency, I wanted the Sanchi Fort 

to be declared as a tourist centre. There is no mention about this. During the 

first wave of corona, we were all searching for vaccines; and we were 

importing vaccines. But in Tamil Nadu, there is a Vaccine Centre at 

Chengalpattu. It is fully furnished and equipped. There is 100 per cent 

complete infrastructure. We are able to give Rs.50 crore per annum to 

manufacture vaccine. It is 100 per cent profitable and 100 per cent functional 

but the Government is not at all keen in reviving or giving money in spite of our 

hon. Chief Minister, our Rahul Ji and Sonia Ji wanting the Chengalpattu 
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Vaccine Centre to be revived. But this Government is mute on this aspect. … 

(Interruptions) 

Hon. Chairperson, Sir, regarding tolls, this is taking a toll on our life. The 

number of tolls on the highways in Tamil Nadu is larger compared to 

Maharashtra and Uttar Pradesh. My Tamil Nadu State is smaller compared to 

Maharashtra and U.P. But there are more tolls in Tamil Nadu and there is no 

protocol being followed. There is no ambulance. There is no water service. 

There is nothing. Whatever has to be kept in a toll is not kept in the toll and the 

people are made to wait in a big queue. There is no mention at all about this by 

the Government. 

Coming to the airports, I want an international airport in my Arani 

constituency. The Government of India has to show motherly approach 

towards allotment of airport in my constituency.  

Last but not least is, petrol and diesel prices are unbearable and 

unimaginable. It is never ever seen in the history of India.  The Indian people 

have never seen such an increase irrespective of the decrease in the prices of 

Katcha oil. But still the Government is mute on this. The Corporations decide 

on the prices of petrol and diesel. The Corporations like BPCL, IOC and HPCL 

decide on the prices of LPG. The freight charges are phenomenal. It is huge. It 

fluctuates every time. People are not taken into consideration at all. But still, 

we have to pay and the people are bleeding. Unfortunately, the Government is 

keeping quiet. The poor farmers, the manufacturers of agricultural produce, are 
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not able to decide on the price. The Government is mute on the fixation of 

MSP.  

Anyway, the Bill is going to be passed but I strongly object to the 

passing of the Supplementary Demands for Grants. Considering all these 

things, considering whatever my demands and considering everything, bring a 

comprehensive Bill. Then, I would like you to pass this Bill. Thank you very 

much, Sir. 
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SHRIMATI APARAJITA SARANGI (BHUBANESWAR): Sir, I rise in this 

august House to extend my support to the Second Batch of Supplementary 

Demands for Grants for the year 2021-22.  

 As we are aware, the Ministry of Finance had laid this proposal on the 

Table on 3rd of December, 2021. We are aware of the fact that under very 

difficult circumstances, the Budget of 2021-22 had been formulated. 

 We were going through the worst time of COVID-19 and this particular 

Budget, if I say, has played a vital role in ensuring the revival of the economy, 

it would not be an exaggeration. We need to accept it that this particular 

Budget has contributed to the revival of the economy. One of our friends just 

mentioned about 8.4 per cent growth in the second quarter, I think that 

explains whatever I have been saying.  

 Sir, this Budget of 2021-22 embodies in itself three elements, which we 

need to acknowledge and appreciate – first is, hope; second is vigour; and the 

third is confidence. It embodies hope which we carried among ourselves during 

the toughest times. All of us worked together. As Ms. Sule rightly said, the 

Central Government and all the State Governments under the leadership of 

hon. Prime Minister and the respective Chief Ministers have worked very 

closely combating COVID-19.  

 As far as the element of vigour is concerned, this was embodied in all 

the youths. In fact, they have been filled with abundant promises and 

unsuppressed thrust to perform and succeed. This is very visible and I think 

the Budget has been trying to help this segment of the population. The element 
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of confidence, reflected by the Budget, is also there that the economy will 

revive and reset.  

 Sir, as we know, this particular batch of the Supplementary Demands for 

Grants includes 69 grants and two appropriations and approval of the House is 

sought for Rs.3,73,000 crore. As I rise to speak and as I would be talking about 

certain Departments and the proposals that they have placed before the 

House, I would definitely like to recall the statement made by hon. Prime 

Minister, Modi ji. I would urge the House to kindly understand the spirit behind 

the statement made by the hon. Prime Minister.  

Sometime back he had said, “This country is not made by politicians, 

kings, and Governments; this country is made by farmers, labourers, mothers, 

sisters, and youths.” Therefore, this particular Budget, the second Batch of 

Supplementary Demands for Grants reflects the spirit of the statement of the 

hon. Prime Minister. We may not like it but we must accept it. We must have 

the humility to accept it.  

 Sir, I have been listening to all my esteemed colleagues from the right 

side and all of them have been talking about MGNREGS. I would start with the 

Ministry of Rural Development. The Department of Rural Development is one 

of the Departments under the Ministry of Rural Development. From 2013 to 

2018, I had the opportunity to serve as the Joint Secretary handling 

MGNREGS – the biggest anti-poverty programme of the world.  
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 Sir, the Supplementary Demands for Grants of Rs.47,039 crore for the 

Ministry of Rural Development include Rs.25,000 crore for MGNREGA, which 

include Rs.2000 crore for asset creation under MGNREGA. It is very important 

to understand the budget of MGNREGS. MGNREGS, backed by an Act of 

2005, is very important to understand the way the Budget is formulated. I 

would request the House not to compare apples with oranges. Apples must be 

compared with apples and oranges must be compared with oranges only.  

Sir, when the 2021-22 Budget was brought by the hon. Finance Minister 

in February, she had brought in Rs.73,000 crore for MGNREGS, which was 18 

per cent more than the BE of 2020-21. The BE of this year is 18 per cent more 

compared to the BE of previous year. Now, there was an apprehension in the 

minds of the friends on the right side, who had said at that point of time and 

today also some of them have reiterated, that it is 34 per cent less this time 

compared to the last year. What they are doing is, they are comparing the BE 

of 2021-22 with the RE of 2021, which is not right.  

 In fact, today we must thank hon. Prime Minister. In May, 2014 when he 

took charge as the Prime Minister, one direction that had been given to the 

Ministry of Rural Development, where I was working as a Joint Secretary 

handling the programme, was transform MGNREGS and focus on asset 

creation. The direction was to focus on water conservation, water management 

and ensuring water availability for all and thereafter, we started.  
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Today in the morning, I talked to the officials of the Department of Rural 

Development because I knew that these things would come up today and 

questions would be raised and doubts would be placed on the floor of the 

House regarding MGNREGS. I am really delighted to inform the House that 

despite your apprehension that there is 34 per cent less BE of this year 

compared to the RE of last year, we have done exceedingly well. It is very 

easy to formulate schemes and programmes.  A good governance model is 

one which actually ensures that the schemes and programmes are 

implemented properly. Whatever resources were available, they were put to 

right use. Today, I am delighted to tell you, I do not have to read the papers 

also, that 60 lakh assets have been created till date in this financial year – it is 

not a mean achievement – and 256 crore person-days have been generated. 

I wish to tell the House one more thing.  I wish Mr. Shashi Tharoor, an 

erudite scholar, had  been here. Unfortunately, he is not here and would not be 

able to listen to us. Let me tell that 99.62 per cent of the people, who had 

requested for jobs or rather requested for employment for wages under 

MGNREGS, were offered employment by the whole setup, all the States, 

helped by the Central Government.  So, please remember this and do not say 

that whatever demand was there, it could not be met. This is wrong. Please go 

to the website of MGNREGS. I am extremely delighted, rather very happy and 

proud, to tell you that MGNREGS has a wonderful website and you can see 

everything there on real time basis. The Central Government is not handling 

the website. The whole real time information is coming from below, from all the 
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States.   There is a fund allocation of Rs. 25,000 crore and interestingly, as per 

the direction of the PM Modi, there has been very good focus on asset creation 

and Rs. 2,000 crore have been earmarked for asset creation. I think, we need 

to compliment the efforts of the Government and commend the endeavour of 

the Prime Minister. The fund allocation now will definitely benefit the 

implementation and contribute to the growth of the scheme. 

 I come to the next Ministry, the Ministry of Jal Shakti. I am reminded of 

the statement of Dr. Nishikant Dubeyji in which he mentioned, and I think some 

of our friends from that side also mentioned, that apart from the Namami 

Gange Plan, we are also talking of river-linking projects.  

The Cabinet had approved the Ken-Betwa River Linking Project in 

Bundelkhand, a water starved area, for Rs. 44,606 crore. This is not a mean 

achievement. The Union Budget of 2021-22,  I am not talking of the 

Supplementary Grant which has been placed now, envisioned universal water 

supply in 4,378 urban local bodies with 2.86 crore tap connections as well as 

liquid waste management in 500 AMRUT cities. I think, this is the focus of the 

Prime Minister and the Government. He has been talking to all of us regarding 

the need to focus on water availability, water conservation and water 

management. The Ministry of Jal Shakti has placed a demand for Rs. 8,786.17 

crore. This has to be approved by this august House. I would request the 

House to do that. 
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 Now, I come to the issues of farmers and agriculture. I think, we have 

been twined with this idea. I am privileged to be the spokesperson of my party 

and every evening on various TV channels, I meet all our friends from the 

other side. Many apprehensions and many doubts about the intention of the 

Government as far as farming is concerned and interest of the farmers is 

concerned are expressed. ‘छोटा िकसान बने देश क� शान’ और मुझे लगता है, म� बह�त ही 

िवन�ता के साथ, लेिकन आ�मिव�ास के साथ कह सकती ह� ँ िक आदरणीय �धान मं�ी जी क� 

सरकार िकसान� के क�याण पर केि��त है, हम िकसान� के साथ खड़े ह� और खड़े रह�गे ।  

 There has been record procurement of paddy and wheat at MSP this 

year. Nobody can deny that fact. That is one point. 

 The second point is that 28 crore soil health cards have been distributed 

and Rs. 1.62 lakh crore have been credited through Direct Benefit Transfer 

methodology to the accounts of ten crore farmers, and Rs. 1 lakh crore have 

been earmarked for the agriculture infrastructure which is not a mean 

achievement. 

 Now, I will talk about the fertilizer plants that have been closed for years 

together. I will mention one plant. I think, we are all aware of the Gorakhpur 

plant. The hon. Prime Minister had gone to Gorakhpur and he actually 

inaugurated that plant. He rather announced the revival of Gorakhpur fertilizer 

plant, which had been closed for 30 years, at a cost of Rs. 8,600 crore.  

It is a big achievement and this also reflects the focus of the 

Government on agriculture and allied works. The Department of Fertilizers, in 

fact, has placed the demand to the tune of Rs. 58,430 crore. This includes Rs. 
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15,000 crore for urea subsidy scheme; Rs. 26,602.66 crore for indigenous P&K 

subsidy; and Rs. 16,827.34 crore for imported P&K subsidy. 

 This particular Government has been talking of 100 per cent neem 

quoted urea and the work has started. Let me tell you with a lot of confidence 

that the illegal usage of urea, the diversion of urea has been stopped because 

of the Prime Minister’s focus on ensuring 100 per cent neem quoted urea. That 

is what we have been seeing on the ground. We who are in Lok Sabha are 

very much connected with the ground reality. The Ministry of Agriculture and 

Farmers’ Welfare has placed the demand for Rs. 2,222.03 crore and this 

includes Rs. 241 crore for the North-eastern region. I would request this august 

House to extend its support. 

 Now, I will come to the Ministry of Civil Aviation. In fact, everybody has 

been talking about the disinvestment, talking about Air India. We seek approval 

for Rs. 66,820.05 crore. I think the matter has been debated enough. I would 

not like to dwell on that. This will be utilised for equity infusion in Air India 

assets holding company for repayment of past Government guaranteed 

borrowing and past used liabilities of Air India. I would like to quote the hon. 

Prime Minister here. The hon. Prime Minister had rightly said a couple of 

weeks back that the disinvestment of Air India is the biggest example of public-

private collaboration to deliver quality and improved services for Indians. 

These words stand out – ‘to deliver quality and improved services for Indians’. I 

think the good governance model will definitely talk of this. 
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 Now, I will come to the Ministry of Defence. ‘देश सरुि�त तो हम सरुि�त’, देश 

क� सरु�ा आदरणीय �धान म�ंी �ी नर�े� मोदी जी क� सरकार क� सव��च �ाथिमकता है । The 

Government here has placed a demand for Rs. 9,790.18 crore. This involves 

Rs. 5,000 crore revenue expenditure for defence services; Rs. 3,790.18 crore 

for capital outlay; and Rs. 1,000 crore for civil defence. 

 Now, I will come to the Ministry of Railways. I think we are aware of the 

importance of Railways. Indian Railways is certainly not only a medium to 

connect distances.  

I quote, Prime Minister, Modi, again. “Indian Railways is not only a 

medium to connect distances, but it is also becoming an important medium to 

connect the country’s culture, tourism and pilgrimage.” िसफ�  दू�रय� को ही रले कम 

नह� करती है, बि�क हमारी स�ंकृित, हमारी पर�परा, हमार े तीथ��थल� को और हमार े पय�टन 

�थल� को भी जोड़ती है । इसिलए रलेवे का बह�त मह�व है । 

 The present Government under the leadership of Prime Minister Modi is 

talking of a National Rail Plan, so that we are future ready by 2030. We are 

absolutely ready, and there is focus on that. 

सर, आपने कल रात म� कुछ त�वीर� सोशल मीिडया म� देखी ह�गी और अखबार� म� भी यह 

खबर फोटो के साथ छपी है िक हमार े �धान म�ंी जी और आदरणीय म�ुय मं�ी �ी योगी 

आिद�यनाथ के साथ काशी के रलेवे �टेशन पर खड़े थे । कल रात उ�ह�ने वहां िनरी�ण िकया, वे 

देखना चाहते थे िक काशी का रलेवे �टेशन साफ है या नह� है, ससंुगिठत है या नह�, सुदंर है या 

नह� । मझेु लगता है िक अगर देश के �धान मं�ी म�य राि� म� रलेवे �टेशन पर घूम�, तो देश के िलए 

एक बह�त ही शभु सकेंत है । अ�छा लगे या न लगे, लेिकन जो सच है, उसको हम� मानना पड़ेगा । 

जहां तक गडु गवन�स मॉडल का सवाल है, हम सशुासन क� बात करते ह�, 25 िदसबंर आदरणीय 
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अटल िबहारी वाजपेयी जी क� एनीवस�री है, हम� पता है और उस िदन को हम सशुासन िदवस के 

तौर पर मनाते ह� । जहा ंतक सशुासन का सवाल है, तो म� आप सबको बताना चाह�ंगी िक आज 

आदरणीय �धान मं�ी जी काशी म� 12 रा�य� के म�ुय मिं�य� के साथ बैठे ह�ए ह� । 

HON. CHAIRPERSON : Please conclude. 

�ीमती अपरािजता सारगंी: वहा ंपर बैठ कर सशुासन क� तकनीक� क� चचा� कर रहे ह� । मझेु 

लगता है िक हम सबको इसका �वागत करना चािहए ।  We need to accept this and 

congratulate and appreciate it. As I told you, not just formulation of schemes, 

but the implementation of the schemes is extremely important. That is why, the 

PM Gati Shakti National Master Plan has come. An amount of Rs. 100 lakh 

crore has been earmarked for that matter. I think we need to appreciate this 

endeavour of the Government. 

 With Janta in its heart, with Aatmanirbhar Bharat as the vision, under the 

leadership of Prime Minister Modi, the Government will continue to walk the 

talk, deliver and make dreams come true. 

 With this, I would very humbly request all the esteemed Members of this 

House to kindly extend support to the second batch of Supplementary 

Demands for Grants for Rs. 3.73 lakh crore.  Thank you.   
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�ी �रतेश पा�डये (अ�बडेकर नगर): आदरणीय सभापित महोदय, आपका बह�त-बह�त ध�यवाद 

िक आपने मुझे अपनी बात को यहां रखने का अवसर िदया । स�ा प� के लोग� ने देश के बढ़ते 

�टॉक माक� ट और �ामक सरकारी नीितय� का हवाला देते ह�ए, हमार ेदेश क� अथ��यव�था का एक 

िदवा�व�न हमार ेसामने रखने का काम िकया है । लेिकन स�चाई इससे बह�त दूर है । म� आपके 

मा�यम से सरकार को इस िदवा�व�न से ज�र जगाना चाहता हूॅ ं । जहां एक तरफ सरकार ने 

अपना �यान यूिनकॉ�स� पर केि��त कर के �ामीण अथ��यव�था को तहस-नहस कर िदया है, वह� 

नोटबंदी तथा जीएसटी के खराब ि�या�वयन और कोिवड महामारी ने देश के छोटे और म�यम वग� 

के उ�ोग� को न� कर िदया है । ये छोटे और म�यम वग� के उ�ोग हमार ेदेश के रोज़गारदाता थे । 

देश क� कुल जनसं�या के 70 �ितशत लोग �ामीण इलाक� म� रहते ह� और ये 70 �ितशत लोग 

देश क� इनकम लैवल म� 46 �ितशत का कॉि���यूशन करते ह� । वा�तिवक वेतन, िजसको �रयल 

वेिजस कहा जाता है, िजससे आम �यि� क� खरीदने क� �मता को आकंा जाता है, अगर उसको 

देख� तो वह या तो पूरी तरह से ि�थर है या घट चकु� है, िजसके फल�व�प �ामीण उपभोग म� भी 

िगरावट आने का काम ह�आ है ।  

महोदय, महामारी के पहले जनवरी, 2020 म� ही सरकारी स�ंथा एनएसएसओ �ारा सव� म� 

यह �थािपत कर िदया गया था िक उसी समय भारत म� उपभोग म� दस पस�ट क� िगरावट आ चकु� 

थी । जहां �ामीण� क� आमदनी िगरी, उनक� खरीदने क� �मता घटी, वह� लोग� को नौक�रया ं

िमलने म� भी काफ� किठनाइय� का सामना करना पड़ा । इसके साथ-साथ च�पल से ले कर चपाती 

तक म� �ामीण इलाक� म� बढ़ोतरी करने का काम िकया गया, िजससे पूरी क� पूरी अथ��यव�था 

�वाह हो गई ।   

 अब इसी बीच छाती पीटते ह�ए, थाली बजाते ह�ए, हमारी अथ��यव�था को और ख�म करने 

के िलए बह�त ही कठोर लॉकडाउन लागू िकया गया । उस समय लाख� �वासी मजदूर� को एक 

बह�त ही घातक और बह�त ही किठन पदया�ा पर वापस अपने घर� क� तरफ भेजने का काम िकया 

गया । जब वे अपने �ामीण इलाके म� पह�चेँ, अपने गावँ म� पह�चेँ तो वहा ँउ�ह� िकस चीज का सामना 



14.12.2021                                                                                                                                        959 

 
करना पड़ा, उ�ह� वापस पह�चँते ही महगँी खाद, महगँा डीजल और िगरती ह�ई कृिष आमदनी का 

सामना करना पड़ा । इससे �ामीण भारत म� गरीबी और �यापक तरीके से फैलने का काम ह�आ । 

इसी वजह से हमार ेसामने मनरगेा क� िडमांड म� एक बढ़ोतरी देखने को िमली । 

 मा�यवर, म� आपसे ज�र कहना चाह�गँा िक अभी िफर मनरगेा िडमांड म� जो पैसा िदया जा 

रहा है, यह हमारी सरकार क� खािमय� को उजागर करने का काम करता है । लेिकन, �या सरकार 

इससे कुछ सीखती है? मझेु नह� लगता, �य�िक वष� 2020-21 के बजट म� के�� सरकार ने 

61,500 करोड़ �पये मनरगेा के िलए आविंटत िकये थे, जो िक वष� 2019-20 के �रवाइ� ड बजट 

से कम थे, िजसम� हमने महामारी झेली थी । जािहर-सी बात है िक यह आवटंन कम पड़ गया और 

सरकार को 40,000 करोड़ �पये इस सदन से दोबारा मागँने पड़े । इस साल भी, जब महामारी 

और मंदी का �कोप �ामीण इलाक� म� �यापक था, फैला ह�आ था और उसने अपना तांडव पूरी 

तरह से िदखाया, तब भी इस सरकार ने मनरगेा के आवटंन म� मा� 1.8 परस�ट क� विृ� करने का 

काम िकया । कोिवड क� दूसरी लहर के बाद इतनी कम विृ� कह� न कह� सरकार क� िवफलता 

को िदखाने का काम करती है । इनक� दूरगामी सोच म� जो पदा� लगा ह�आ है, उसको हमार ेसामने 

लाने का काम करती है । इसी कारण अ�टूबर महीने म� तमाम रा�य� ने मनरगेा के फंड को ख�म 

होने क� गहुार लगाना शु� कर िदया । आज हम देख रहे ह� िक उसको िफर बढ़ाने क� बात क� जा 

रही है । सरकार को एक दूरगामी सोच के तहत इस चीज को पहले ही सोचना चािहए था । 

 मा�यवर, इस साल मनरगेा के िलए जो आवटंन िकया गया, यह वष� 2015-16 के 

वा�तिवक आवटंन स ेकम है । वा�तिवक आवटंन से मेरा मतलब यह है िक अगर इन�लेशन को 

एकाउंट म� िलया जाए तो उससे भी यह कम होने का काम करता है । जब वष� 2015 म� यह ह�आ तो 

नोटबंदी जैसी घातक नीित हमार ेसामने आई थी । 

 मा�यवर, अगर हम नोटबंदी क� ही बात कर� तो हमार ेसामने 17 लाख करोड़ �पये क� 

नगदी नोटबंदी के समय थी । आज क� तारीख म� आर.बी.आई. ने िफर से अपने आकँड़े िदए ह�, 

उसम� लगभग 30 लाख करोड़ �पये क� नगदी हमारी अथ��यव�था म� आने का काम ह�आ है । मेर े
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�याल से जो हमार ेलाख� लघ ुऔर म�यम वग� के उ�ोग थे, उनका लाइन म� लगना और अपनी 

दकुान� को बंद कर देना, अपने िबजनेसेस को बंद कर दनेा, वह �यथ� ही हो गया । इससे न तो 

काला धन वापस आया और न ही िकसी के खात� म� 15 लाख �पये भेजने का काम ह�आ ।  

 मा�यवर, अब म� आपके मा�यम से बताना चाह�गँा िक हमार ेसामने जो आकँड़े आते ह�, 

इनका आम जनता के जीवन से �या मतलब होता है? दाल, तेल, गैस क� बढ़ती क�मत�, िगरती 

आमदनी और नौक�रय� के अभाव से गरीबी और �यापक होती चली जा रही है । यह अ�यंत ही 

िचंता का िवषय है िक वष� 2014 से िनरतंर िश�ा, �वा��य और पोषण के आकँड़� म� डरावनी 

�विृ� देखने को िमली है ।… (�यवधान) 

 मा�यवर, इस सरकार को र�िकंग का बड़ा शौक है । म� आपके मा�यम से एक र�िकंग क� बात 

ज�र   रखना चाह�गँा । यह   र�िकंग   �लोबल हंगर इंडे�स के बार ेम� है । इसम� भारत क� र�िकंग 

101 पायदान पर है । हम से पीछे मा� 16 और देश ह� । हमार ेपड़ोसी देश भी हमसे इस र�िकंग म� 

आगे ह� । भारत भूखमरी क� कगार पर है और वैि�क �प म� हम एक गभंीर बीमारी को झेलने का 

काम करते ह� । यह पूरी दिुनया मान रही है िक भारत म� यह ि�थित पैदा ह�ई है । भारत म� 33 लाख 

ब�चे कुपोिषत ह� । 60 परस�ट मिहलाए ंएनीिमक ह� । 55 परस�ट ब�चे िनब�ल और नाटे कद के ह� । 

इस सदन के मा�यम से पोषण के िलए जो धन िमला ह�आ है, उसको खच� करने म� यह सरकार पूरी 

तरह से िवफल हो चकु� है । 

 मा�यवर, म� आपके मा�यम से इस सदन को बताना चाह�गँा िक आज भी उ�र �देश के 

अदंर जो िमड डे िमल का पैसा है, वह �ितिदन �ित ब�चे पर मा� 5 �पये आविंटत िकया गया है । 

अब म� आपसे पूछना चाहता ह�,ँ इस सदन से पूछना चाहता ह� ँ िक 5 �पये म� कौन-सा पौि�क 

भोजन इन ब�च� को िमल रहा होगा । आप लोग ज़रा इस पर गौर करने का काम क�िजए । 

 मा�यवर, म� आपके मा�यम से यह भी ज�र कहना चाह�ंगा िक िश�ा के �े� म� भी हमार े

ब�च� ने �कूल का वष� खोने का काम िकया है । यिद सरकार उसके िलए कोई नीित ज�दी नह� 

लेकर आती है, तो उनका एक साल का िश�ा का काय�काल पूरी तरह से अधंकार म� चला जाएगा । 
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अगर �ामीण भारत क� ि�थित है और वह पूरी तरह से न� हो गई ह,ै तो आिखर फायदा िकसको 

ह�आ है? इस पर भी यह �� उठता है । म� आपके मा�यम से यह ज�र बताना चाह�ंगा िक भारत क� 

आधी जनस�ंया के पास िजतना धन है, उतना मा� देश के सबसे अमीर एक पस�ट लोग� के पास 

है । लॉकडाउन के दौरान देश के सबसे अमीर आदमी ने 90 करोड़ �पये �ित घंटा क� र�तार से 

अपनी आमदनी को बढ़ाने का काम िकया । भारत म� िपछले सात साल म� जो भी आिथ�क बढ़ो�री 

देखने को िमली है, वह िबना रोजगार सिृजत िकए ह�ए िमली है, यानी िक कोई इं�लायम�ट जेनरशेन 

नह�   ह�आ, चंूिक चंद पूजंीपित लोग� के िलए अनकूुल नीितयां बनाने का काम यह सरकार करती 

है । म� आपसे यह ज�र कहना चाह�ंगा िक िसफ�  उ�ह� सै�टस� के िलए नीितयां बन रही ह�, िजनम� 

रोजगार सिृजत नह� होते ह� । ये सै�टस� कौन से ह�? ये सै�टस� टेलीकॉम और इले��ॉिनक 

मै�यफैु�च�रगं ह� । वह� हम अतंरा���ीय �ेड ए�ीम�ट से बाहर रहकर, जो हमारा टे�सटाइल जैसा 

सै�टर है, िजसके अदंर भारी �प से रोजगार सिृजत होने का काम होता है, उस सै�टर म� हम 

लोग� ने अपना िबजनेस बां�लादेश, चाइना और िवयतनाम से खोने का काम िकया है । दरअसल, 

बात यह है िक इस सरकार क� सारी क� सारी नीितया ं एक ही काया�लय और एक ही �यि� के 

अदंर समािहत हो चकु� ह� । इसक� वजह से उनके इद�-िगद� िसफ�  और िसफ�  जी-ह�जूर� क� फेह�र�त 

लगी ह�ई है । िजसक� वजह से हम और आप चाहे जो कुछ यहां पर बोल�, वह भ�स के आगे बीन 

बजाने का काम करना है ।  

 क��लूजन म� म� िसफ�  यही कहना चाह�ंगा िक यह सरकार िवभाजनकारी और पूजंीवादी 

राजनीित को �ाथिकता दकेर दिलत, अ�पस�ंयक और गरीब� के साथ छलावा करने का काम कर 

रही है । जहां अयो�या और काशी के नाम पर िढंढोरा पीट करके िहंद�ुव के नाम पर वोट बटोरने 

का काम िकया जा रहा है, वह� समाज म� जाितवाद और आिथ �क असमानता क� खाई को कम 

करने के िलए इस सरकार ने एक भी ठोस कदम उठाने का काम नह� िकया है । ऐसी राजनीित का 

देश क� अथ��यव�था पर �या �भाव पड़ेगा? �या आपने कभी यह सोचने का काम िकया है? आप 

कब तक नफरत क� न�व पर चनुाव लड़ने का काम कर�गे? देश को पूजंीपितय� के हाथ� म� िगरवी 
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रखकर आप कहां पर जाएगें? सबका साथ और सबका िवकास कब होगा? अ�छे िदन कब आएगं?े 

आपने मझेु बोलने का अवसर िदया, इसके िलए बह�त-बह�त ध�यवाद ।  
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SHRI JAYADEV GALLA (GUNTUR): Sir, thank you for giving me this 

opportunity to speak on the Second Batch of the Supplementary Demands for 

Grants of the Government of India. Sir, the hon. Finance Minister has come 

before the House with one of the largest, if not the largest Supplementary 

Demands, in recent times. She has come seeking approval of this House to 

secure Rs.2.9 lakh crore net additional expenditure, and the total growth 

expenditure is proposed at Rs.3.7 lakh crore through these demands. I am 

sure, this is not the final one as she will come back to the House again some 

time in February next for the final Supplementary Demands.  

 But, Sir, I did not find any mention about additional expenditure on 

COVID vaccination. I am saying this because the expenditure is now estimated 

to be more than Rs.50,000 crore which has surpassed the budgeted amount of 

Rs.35,000 crore. Will the hon. Minster throw some light on this as to how much 

has so far been spent and what is the additional amount required for the 

COVID vaccination?  

 I would like to draw the attention of the House to a few points about 

Andhra Pradesh before getting on to the Supplementary Demands for Grants. 

The first is the AP Reorganisation Act of 2014, which lists 18 major assurances 

that have been given to the State of Andhra Pradesh. I would not like to 

mention all 18, as we have raised this in the House multiple times in the past. 

One of the major assurances was the granting of the `Special Category Status’ 

for the State, which is still pending.  
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Polavaram, the lifeline of Andhra Pradesh, continues to get delayed. The 

main reason is the flow of funds. The Technical Advisory Committee has 

approved the revised cost estimate of Rs.55,650 crore. I would request the 

hon. Minister to release the dues to Andhra Pradesh and approve the second 

revised cost  estimates of the project without any further delay.  

Sir, Section 46(2) of the AP Reorganisation Act clearly says, and the 

hon. FM is also aware, that the Central Government should provide grants, 

adequate benefits and incentives also in the form of special development 

package to the backward areas of the State. Section 94(2) also clearly 

mandates: “The Central Government shall support the programmes for the 

development of the backward areas in Andhra Pradesh including expansion of 

physical and social infrastructure”. On the basis of this provision, the then 

Prime Minister assured on the floor of Parliament that grants would be given to 

the backward districts of Andhra Pradesh on the lines of support given to KBK 

districts and Bundelkhand region. But the Government of India has given just 

Rs. 1,050 crore and washed off its hands. This is not fair. This Parliament has 

to honour the legislation which it has passed and the assurances given to 

Andhra Pradesh. So, I request the hon. Finance Minister to announce the 

package to the backward districts of Andhra Pradesh on the lines of KBK and 

Bundelkhand region.  

Sir, setting up of Kadapa Steel Plant is another mandate for the 

Government of India in the A P Reorganisation Act. We are in the eighth year 

of the implementation of the Act. But, neither SAIL nor the Government of India 
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has done anything tangible on this front. I only appeal to the hon. Finance 

Minister not to allow this issue to die in the corridors of power. Kindly announce 

the setting up of this steel plant. Andhra Pradesh is ready to provide all the 

necessary facilities, like water, electricity, land and tax concession etc. I 

request the hon. Minister to take this up.  

The hon. Finance Minister must have got the information from her 

sources that agitation for withdrawing the sale of Vizag Steel Plant is at its 

peak. I strongly appeal to reconsider the decision of privatising RINL and let it 

run as it has started earning profits.  

With these points I would like to move to the Supplementary Demands 

for Grants which I will complete quickly. With these Supplementary Demands, 

the size of the Budget goes up from Rs. 34.83 lakh crore, when it was 

presented at the start of this year, to Rs. 37.82 lakh crores – an increase of 

nearly 9 per cent. The positive indication is that there is an expected buoyancy 

of Rs. 2 lakh crore more to come from tax collections. If it is not so, I wish to 

know from the hon. Minister as to what extent this additional Supplementary 

Demands would see slippage on the fiscal deficit front. Can we stick to the 

target of 6.8 per cent as budgeted or is there a slippage? Will it go beyond 7 

per cent with this additional expenditure? I request the hon. Minister to provide 

clarity on this point.  

The next point is that we have the figures of tax collections for the first 

seven months of this fiscal year which is about 64.7 per cent compared to 35 

per cent last year which comes to, on an average, about 45 per cent. The 
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revenue receipt is 70.5 per cent, the tax revenue is 68.1 per cent, the non-tax 

revenue is 85 per cent, and disinvestment is 10.5 per cent. Of course, there 

are justified reasons, like the pandemic, for the not so appreciable 10.5 per 

cent figure which may go up if the LIC issue comes out. So, whether the tax 

revenue can achieve the budgeted figures in the remaining period may kindly 

be informed to this House. It is because the people never anticipated that Rs. 

67,000 crores net would go to Air India which was also not budgeted, and if 

you take into account the surplus from RBI which is around Rs. 50,000 to Rs. 

52,000 crores, I just wish to know what the figure of borrowings would be. I am 

asking this because Omicron has entered the country, and as many as forty 

cases have already been reported from various corners of the country, with 

first death reported from the UK yesterday. Will this lead to another lockdown 

and economic turmoil? I do not wish so, but I would like to know how the 

Ministry perceives the coming months.  

What are the reasons that the capital expenditure is hovering around just 

45.7 per cent in the first seven months of this fiscal year? Even during last year 

when we had a huge 2nd wave of the pandemic, the capital expenditure was 

slightly higher at 48 per cent. So, will the hon. Minister explain as to where we 

have faltered?  

The next point is about the disinvestment. The people were thinking that 

BPCL, LIC and others would be through. But it seems BPCL is still languishing. 

Some statements have come from LIC but still there are some doubts. 
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 In the first almost nine months, the investment collections are minuscule 

compared to what the Minister had budgeted. So, what is the approach of the 

Ministry on this front? Can this be construed that we will falter again on 

disinvestment issue as well? How much is the Government going to lose in 

view of reduction in excise duty on petrol and diesel, telecom reforms package, 

and reframing the dues to be collected from the telecom companies?  

You have also launched the Ujwala 2.0 and sanctioned one crore LPG 

gas connections to the poor. As of 1st December, nearly 81 lakh connections 

have been given and there are reports that the Ministry may sanction one crore 

more connections and also increase the number of free cylinders from one to 

three or four. This entails additional expenditure. How much the Ministry has to 

adjust for this may also kindly be made known to the House.  

 I will make one last point, Sir. This is a very important point. The recent 

heavy rains due to the deep depression in the Bay of Bengal and the 

consequent very heavy floods in several Districts of Andhra Pradesh have 

damaged the agricultural crops in more than six lakh hectares and nearly five 

lakh hectares of horticultural crops. The breach to the earthen bund of 

Annamayya project has caused an unprecedented flood in Cheyyeru river in 

Kadapa District causing terrible damages to human life, animals, residential 

houses, roads, and huge siltage of sand in thousands of crops and villages. 

Around 61 persons have lost their lives.  
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Considering all of this, I would request the kind intervention of the 

Minister to sanction and release the funds from NDRF to the State of Andhra 

Pradesh to undertake relief, rehabilitation and reconstruction programmes to 

help the victims of recent deep depression and heavy floods in Andhra 

Pradesh. I would also request the Minister to take necessary steps to 

implement the Bhoopinder Singh Hooda recommendation of Rs.10,000 per 

acre input assistance to farmers whose crops are damaged due to natural 

calamities. And finally, there is an urgent need to make changes in the norm of 

scales of assistance to tackle losses due to natural calamities.  

 Sir, with these submissions, I support the Demands. Thank you very 

much.      
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ADV. A.M. ARIFF (ALAPPUZHA):  Thank you, Chairman, Sir, for giving me 

the opportunity to speak on the Supplementary Demands for Grants - Second 

Batch for 2021-22. The Government has sought the approval of the House for 

crores of rupees as Supplementary Demands for various Ministries and 

Departments which we are discussing now.  

 Before entering into the discussion on Demands, I would like to say that 

the Government has shown no intention to yield to a genuine request made on 

the floor of the House by Members even if it needed to spend just a few crores 

of rupees. For the past one year I have been repeatedly bringing to the 

attention of the Minister of Education the need for taking over Project Sector 

Kendriya Vidyalaya in my parliamentary constituency Kayamkulam which is 

going to close down because of withdrawal of sponsorship by NTPC.  

 In this session itself, hon. Education Minister replied to my question 

saying that it would not require even Rs.50 crore per annum to take over 14 

Project Sector Kendriya Vidyalayas in this country which are on the verge of 

closure from the next academic year due to the withdrawal of sponsorship by 

public sector companies of India, most of them belong to the BJP Members, 

leaving the future of students there in limbo.  

 Hon. Finance Minister, please listen. Even then, the Government has 

been non-committal to spending such a small amount for the sake of future of 

the children in these Kendriya Vidyalayas. At the same time, The Government 

is spending huge amounts to start new Kendriya Vidyalayas across the 

country. Hence, at the outset, I once again request the hon. Minister of 
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Finance to allocate Rs.50 crore to the Department of Education to convert 14 

Project Sector Kendriya Vidyalayas to Civil Sector across the country.  

 I now come to Demands for Grants. I wish to raise matters related to 

important Ministries as well as Departments one by one, starting with the 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare. Sir, our Prime Minister has been 

vociferous about Annadaatas of the country every now and then in his 

speeches for the last few years. 

Yet, the farmers of this country got nothing but false promises from this 

Government.  Hon. Prime Minister had promised way back in 2016 that 

farmers’ income would be doubled by 2022. But now it says that it cannot be 

achieved as the farm laws were repealed.  Then, what was the Government 

doing for the past five years? Why has it not taken any concrete step for 

increasing the income of farmers?  At least, the Government need to 

acknowledge that farmers have lost their lives during the one-year-old protest 

and to give an ex gratia payment of Rs. 10 lakh to each grieved family.  They 

could have made a provision for allocating sufficient funds for the same in the 

Supplementary Grants. 

Also, the Government has remained uncommitted to give statutory 

backing for the Minimum Support Price (MSP), which has been a long-pending 

demand of farmers across the country. I request the Government to heed to 

this genuine demand of farmers and bring legislation for the same without 

further delay. 
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Then, coming to cooperation, the Government’s approach to the 

cooperative sector, the Government is again and again proving that it is not 

having even scant regard for the federal principle which guides our 

Constitution. This is evident from the direction given by RBI banning use of the 

term ‘bank’ by cooperative societies in the country. The cooperative banks play 

a major role in meeting the credit demand of rural areas of the country.  

Depriving them from offering banking services will severely destroy the 

backbone of the rural economy. Hence, I request you to give directions to RBI 

to allow the cooperative societies to provide banking service without any 

hindrance. 

Coming to Demand No.15 about food and public distribution, I wonder 

for what purpose the Government is seeking additional grants for the Ministry 

of Food and Public Distribution. The cost of essential commodities including 

vegetables is skyrocketing in the country for the past few months. But this 

Government has not taken any steps to control the prices, and people are 

over-burdened. I would like to know what measures they are going to take to 

control inflation.  

Coming to Demand Nos. 18,19 and 20 of the Defence sector, the 

Government’s silence on the reported move by France to inquire into the 

alleged corruption relating to the Rafale deal with India generates suspicion 

that it wants to hide the truth from the people of this country. The inquiry had 

started after the clearance of the hon. Supreme Court of India on the litigation 
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regarding the Rafale deal. Hence, I request the Union government also to 

order an inquiry by a Joint Parliamentary Committee on the Rafale Deal. 

Then, coming to Demand No.44, world over, we have seen how various 

Governments came forward to extend a helping hand to their citizens during 

the unprecedented crisis due to COVID-19. Coming to Demand Nos. 34 and 

35 regarding taxes, we all know how the Government has squeezed the 

people of the country by increasing the Central Excise Duty on petroleum 

products when the crude oil prices have gone down in the international market 

since March 2020. I would not like to explain it further.  The Government itself 

has informed this House that there has been 495 per cent increase in the 

income from the tax on petroleum products after the BJP Government has 

come to power in 2014. This is nothing but looting money from the pockets of 

common people and throwing them to hardships. Without even an executive 

order or announcement, this Government has stopped giving 12 LPG cylinders 

at subsidised rates all of a sudden and no one knows when such a decision 

was taken and who was responsible for that. 

Coming to Demand No.84, now the Government says that it has no 

intention to reintroduce the concessional fares to senior citizens which existed 

before the COVID-19 for rail journeys. Why are they so much cruel to the 

senior citizens? 

If we see the health sector, we have not yet recovered from the COVID-

19 pandemic.  Almost a year back we have started COVID-19 vaccination in 

our country but yet, only 37.3 per cent population is fully vaccinated.  The 
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percentage of the people who got, at least, one dose is just about 59 per cent. 

Even these people would not have got it if the hon. Supreme Court had not 

intervened.  

Coming to the economic sector, yesterday, the Indian Express has 

reported how this Government has been generous to the corporate defaulters. 

While in the last Financial Year, Rs. 2.02 lakh crores were written off, after 

coming to power in 2014, the BJP Government has written off a total of Rs. 

10.7 lakh crore. 

 At the same time, what did it give to the common people of the country?  

It gave just 5 Kg. of rice and 1 Kg. of pulses in the last few months.… 

(Interruptions) 

 I cannot support the Supplementary Demands for Grants because the 

Government has not fulfilled the needs and demands of the poor people of the 

country. 

HON. CHAIRPERSON : Those Members who wish to lay their speeches on 

the Table, may do so now. 
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DR. M P ABDUSSAMAD SAMADANI (MALAPPURAM): Thank you, Sir, for 

permitting me to take part in this very important discussion on the 

Supplementary Demands for Grants. 

 Enough has been said about the Supplementary Demands, budgetary 

allocations, and also the economic policies of the Government.  It is quite 

natural that on this kind of an occasion we will be going into the details of the 

positive and negative aspects of the Government’s economic policy.  

 Mahatma Gandhi said that whenever we are going to take a decision, 

especially relating to the welfare of the people, we have to take into 

consideration at the foremost level the most grief-stricken person of the 

country, the last person standing in the queue.  If we observe the economic 

policy of the Government, keeping this in view, we are compelled to say that it 

is a very sorry or dismal picture that the Government is presenting.   

In short, what has happened in the country is that the rich are getting big 

things and the big persons in the country are getting rich.  That is happening in 

our country.  The Government is adding fuel to the already existing difficulties, 

pains, and anguish of the depressed, downtrodden, backward sections, 

including the minorities and Dalits of the country. 

 For the economic policy to be healthy, the governing authority has to 

take into consideration the diverse character of the country.  The diversity is 

very important.  It is the very backbone of a democracy.  Democratic countries 

can become rich countries.  There is a lesson before us.  According to the 

latest world statistics, out of the top ten richest countries of the world, by taking 
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into consideration their per capita income, eight countries are full-fledged 

democratic countries, and one country is half-democratic country.  It is a 

lesson for us.  These countries are Luxemburg, Ireland, Switzerland, Norway, 

USA, Iceland, Denmark, Singapore, and Australia.  All these democratic 

countries have made progress.  What is the real situation in our country? 

 With mere arithmetic of the statistics, the Government cannot conceal 

the real picture of the grief-stricken people of the country.  As per the statistics 

of the Centre for Monitoring Indian Economy (CMIE), the poor people of the 

country are facing a very sorrowful situation.   

 We know India’s position during COVID-19, as also with regard to the 

fuel price hike.  Now, India has also got a place in the Global Hunger Index.  

Nobody can deny that.  Statistics can be denied but the spirit, the meaning 

cannot be denied.  Even in such a situation, I do not know why, the 

Government is trying to exploit the distressed people.  I cannot understand the 

logic behind the withdrawal of the travel ticket concession, which was being 

given to the senior citizens.  It has been withdrawn. I oppose it. It is very bad. It 

was a concession that was enjoyed by the railway passengers, especially the 

senior citizens. Such economic measures are taken by the Government.  

 Hon. Chairperson, Sir, in certain States, the lands of the poor persons are 

confiscated. Such a situation is happening in Assam. There were also attacks 

against minorities in Assam and Tripura. ‘Accumulation through dispossession’ 

is a part of the corporates’ agenda. It is a part of a neo-liberal world’s economic 
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policy. यह सरकार िपछड़े तबके के लोग� को बचाने के िलए कुछ नह� करती है, उनक� मदद 

करने के िलए कुछ नह� करती है ।  

“सािहल के तमाशाई हर डूबने वाले पर अफसोस तो करते ह� इमदाद नह� करते ।” 

They are just mourning over their conditions; but they are not ready to 

help our people.  

Our hon. Finance Minister is present in this House. The Government 

should clarify to the country why the assets of the public sector units have to 

be sold to the corporates in the name of bringing private participation in public 

sectors. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON : Please conclude. 

DR. M P ABDUSSAMAD SAMADANI : Sir, please give me two minutes. I am 

the only speaker from my Party.  

 These public sector institutions are the symbols of our national 

sentiment. They are the symbols of our freedom movement. They are our 

national pride and the Government is giving such assets on lease. The hon. 

Minister was saying that about twenty items of assets will be sold within four 

years and Rs. 6 lakh crore will be collected. Will this kind of a policy good for 

the country? That has to be taken into consideration.  

 Now, the corporates are getting two benefits. First is the tax reduction 

and another one is that they can purchase good and valuable assets at 

cheaper rates. In these two ways, they are helped by the Government. The 

Government is privatising the airports, railways, etc. In the said list, the name 

of a very important airport from Kerala, that is, Calicut International Airport, is 
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also included. It is in my constituency. Sir, we oppose it because the service- 

minded approach of all these public sector institutions cannot be implemented 

and cannot be taken into consideration by the private parties, who look only for 

profit.  

 I am now concluding. While I conclude, I would like to stress the fate of 

our peasantry and farmers. Agriculture is the very basis of our Indian economy. 

Not only Mahatma Gandhi but also other great leaders stressed the 

importance of peasantry and farmers. The Government’s attitude towards them 

is very negative.  

I remember there was one King who ruled our country centuries back. It 

was about half a million year ago. I will conclude after making this quotation. 

He said and I quote: 

“The cultivators are the source of prosperity. I have encouraged 

them and shall always watch over their condition, that no man 

may oppress and injure them. If a ruler cannot protect the humble 

peasantry from the lawless, it is a tyranny to extract revenue from 

them.” 

 In this way, the peasantry and the labour class, have to be protected.  

 Therefore, in these circumstances, I think, the Government should come 

forward to correct these kinds of policies and should take the interests of the 

downtrodden and the backward classes into consideration.  

 In these circumstances, I am standing here to oppose the 

Supplementary Demands for Grants.   
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SHRI P. R. NATARAJAN (COIMBATORE): I would like to express my views 

on the Supplementary Demands for Grants. 

 The Government has not taken any initiative to give better Minimum 

Support Price (MSP) to the farmers. Funds have not been allocated for high 

level research in the filed of agriculture. The farmers are committing suicide 

everyday and they will not get any benefit from it. When the economy is 

growing, everything is all right.  Why is the revenue receipt declining which 

forces the Government to reduce the expenditure? Whatever the Government 

may think, the people of the country are facing difficulties.  

 Though the Government promised to create two crore jobs every year, 

only a few lakh jobs have been created. The Government have failed to control 

the price rise. The prices of almost all the essential commodities have gone up. 

The Government has changed the funding pattern of Centrally-sponsored 

Schemes. This has created more difficulties to the States since the States 

have to take the financial burden.  

 The funds earmarked for MGNREGA in the Supplementary Demands for 

Grants need to be increased substantially so that pending wages may be paid 

to MGNREGA workers. Besides, the funds required for improving the air 

quality of Delhi have been completely neglected in the Supplementary 

Demands for Grants.  The Ministry of Women and Child Development and the 

Ministry of External Affairs have also been allocated meagre funds. The 

                                    
 Spech was laid on the Table. 
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compensation  paid to the families of COVID affected people who died must be 

increased and this issue needs to be addressed properly.  
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HON. CHAIRPERSON : If the hon. Members permit, the House may be 

extended till 7.p.m.  

SEVERAL HON. MEMBERS: Okay Sir.  

 

18.00 hrs   (Shri A. Raja in the Chair) 

�ी हसनैन मसूदी (अन�तनाग) : जनाब, बह�त-बह�त शिु�या । म� सेक�ड बैच स�लीम��ी 

िडमा�ड्स फॉर �ा�ट्स, 2021-22 पर हो रही बहस म� िशरकत करने के िलए खड़ा ह�आ ह�ं । इन 

�ा�ट्स के ज�रए 3,73,761 करोड़ का मतुालबा िकया जा रहा है, िजसम� से 2,99,243 करोड़ का 

�ोिवजन है । मेरी मंशा यह नह� है िक जो ऑनरबेल फाइन�स िमिन�टर ह�, उनका खलूुस है, उनक� 

नीयत है, उनक� कािबिलयत है, उस पर सवाल या िनशान खड़ा करना । िसफ�  24 घ�टे पहले 

�ीनगर म� एक पिुलस बस पर हमला िकया गया है । उसम� तीन पिुलस वाले जाबँहक ह�ए और 12 

के करीब ज�मी ह�ए ह� । यह दूसरा वा�या था । उससे पहले �ीनगर म� ही एक और एनकाउटंर म� 

दो नौजवान मार ेगए । इससे पहले कुपवाड़ा िस�यो�रटी फोस� के एक ऑिफसर ने अपनी जान खदु 

ले ली ।  

िपछले कई वष� से, खासकर 05 अग�त के बाद से िस�यो�रटी फोस�स म� ससुाइड का 

�झान बढ़ता जा रहा है । उसके िलए आप आंकड़े देख सकते ह�, �टैट्स देख सकते ह� । जो 

सरकारी आदाद व शमुार है, उसके मुतािबक 05 अग�त, 2019 म� आईन के िखलाफ जो फैसले 

िकए गए, उसके बाद 1050 के करीब एनकाउंटस� ह�ए ह� और 500 के करीब जान� चली गई ह� । 

इसम� होम पर भी मतुालबा िकया जा रहा है तो हर साल ज�मू क�मीर म� सड़क� पर अमन कायम 

रखने के िलए एलओसी और एलएसी पर अमन कायम रखने के िलए 8 हजार करोड़ �पये का 

खचा�  होता ह ै। आज देश और अवाम जायज तौर पर इस सरकार से पूछते ह� िक 05 अग�त के 

फैसल� से �या िमला? एक अनसट�िनटी के बगैर, दू�रय� के बगैर खलीज के बगैर और �या िमला, 
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मामला वह� का वह� है, जहां पर था । िसफ�  बीच म� जो दू�रया ंह�, वे बढ़ गई ं और जो तस�दु के 

वा�यात थे, वह बढ़ गए और जो िस�यो�रटी फोस� पर माउंिटंग �ेशर है, ��ैस है, वह बढ़ता जा 

रहा है ।  

 जनाब, 05 और 06 अग�त, 2019 को जब ये फैसले िकए गए, उस व� जो िमस��थ 

माक� ट िकया गया, धीर-ेधीर ेवह सब सरआब सािबत ह�ए, झूठे सािबत ह�ए । अभी पीआरआई के 

इले�शंस क� बात क� गई । सार ेहाउस को यह जानकर आ�य� होगा िक जो पंच और सरपंच चनेु 

गए, उनम� से इस व� �ोटेि�टव क�टडी म� ह� । उनम� से 30 तो अन�तनाग के िड�ी कॉलेज म� ह� । 

… (�यवधान) उनम� से मो�ट्ली को अपने इले�टोरटे के पास जाने नह� िदया जाता है । इस साल 

हमार ेजो िमिन�टर सािहबान वहां एक साइट सी के �ो�ाम के तहत तशरीफ लाए ।… (�यवधान) 

म� वही कहने जा रहा ह�ं । जनाब, इनको भाषण देना है तो अपनी बारी पर भाषण द� । … (�यवधान)  

जल शि� म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा खा� �स�ंकरण उ�ोग म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी 

�हलाद िसहं पटेल) : चेयरमैन सर, म� माननीय सद�य का स�मान करता ह�ं । म� उनसे 

िवन�तापूव�क कहता ह�ं िक जब वह ये बात कहते ह� तो मझेु लगता है िक यह त�य� से परे है, जो 

सदन म� नह� होनी चािहए । देश के के��ीय मिं�म�डल के 50 से �यादा के��ीय मं�ी वहा ंजाते ह� । 

म� भी उनम� से एक ह�ं, जो दो बार गया ह�ं । वहां पर जन�ितिनिध मंच पर मौजूद ह� और आप कह 

रहे ह� िक वे क�टडी म� ह� । यह ठीक नह� है । 

HON. CHAIRPERSON : Hon. Minister, you can tell this during the reply.  

 Hon. Member, you carry on your speech.    

�ी हसनैन मसूदी: जनाब, ज�मू क�मीर म� इनके जो म�ंी आए, इ�ह�ने पहले यह कहा था िक 

ज�मू क�मीर म� कुछ तक�  ही नह� है । जो फाइन�स िमिन�टर ह� और बाक� िमिन�टस� ह�, उ�ह�ने 

इंटर�ैट करने के िलए िजस क�व�शन स�टर को इ�तेमाल िकया, उसके िलए खदु से पूछना चािहए 

था, वह कब बना है । वह क�व�शन स�टर एिशया का सबसे अ�छा क�व�शन स�टर है । सड़क के उस 

पार जो रॉयल ि��ं�स गो�फ कोस� है, वहां गो�फ खेलने के िलए जाते ह� । उसे एिशया के दस 
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गो�फ कोस� म� से सबसे अ�छा गो�फ कोस� माना जाता है, वह कब बना था? मझेु यह नह� कहना 

है । म� यह कहना चाहता ह� ंिक देश एक सवाल पूछ रहा है िक पांच अग�त को �या िमला? आपने 

िजस तरह से फाम� लॉज पर खदु से सवाल पूछने का सबूत िदया है, इसी तरह से आप पांच अग�त 

के फैसले का अ�ेजल क�िजए, उस पर गौर क�िजए और उसे देिखए । इसम� कोई शम� क� बात नह� 

है । आप वैसे ही मज़ुाह ि◌रा क�िजए, जैसे �धान म�ंी जी ने बह�त अ�छा कदम उठाया है िक 

उ�ह�ने   कैिबनेट से िबना पूछे, अपने मन क� बात कही है ।… (�यवधान) अभी म�ने श�ु ही िकया 

है । अभी म� इसका पसेमंजर ही बोल रहा था । 

HON. CHAIRPERSON: Please wind up your speech. There are a number of 

other speakers who will speak on this.  

�ी हसनैन मसूदी: सर, मेरा मतुालबा होगा िक आप उस नए िसर े से गौर क�िजए । टाटा को 

फैिसिलटेट करने के िलए िसिवल एिवएशन म� हजार� करोड़ �पए खच� िकए जाते ह�, लेिकन चार 

साल� से अवतंीपोरा एयरपोट�  का काम �का पड़ा है, उसको िसव ि◌ल ऑपरेशन के िलए श�ु नह� 

िकया जा रहा है । 

 जनाब, एमजी नरगेा का जो मैटे�रयल क�पोन�ट है, वह वष� 2017 से कुलगाम और दूसर े

इलाक� म� �रलीज नह� हो रहा ह ै। आपने वेजेज के िलए टाइम �ेम िदया है, लेिकन वे वेजेज तब 

मतुािसर होते ह�, जब आप मैटे�रयल �रलीज कर�ग,े लेिकन आपने वह �रलीज िकया ।  

 जनाब,   जल-जीवन कह� नह� है । 60 फ�सदी से कम लोग� को साफ पानी िदया जा रहा 

है । यह एडिमटेड है । जो िदशा क� मीिटं�स ह�ई ह�, उनम� यह एडिमटेड है, म�ने खदु देखा है । िबजली 

का कोई नामो-िनशान नह� है । दो क�मीर ह� । एक क�मीर क�चरल �ो�ा�स के साथ कंव�शन स�टर 

म� रहता है, दूसरा क�मीर अधंेर ेम� डूबा ह�आ है, जहा ंपर 13 घंटे का शटडाउन हो रहा है । 
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बेरोजगारी लगभग बीस �ितशत बढ़ गई है । जो फेक नरिेटव बनाया जा रहा है िक सब ठीक है, सब 

नॉम�ल है, लेिकन सब क� … *रही है, ऐसे वा�यात हो रहे ह�, कल जो वा�यात ह�ए ह� ।  

 सभी ने िमलकर काम िकया है, कोिवड-19 का सभी ने मकुाबला िकया है, लेिकन अगर 

कह� इि�व�म�ट्स ह� तो कह� मैन पावर नह� है । िसटी �कैनर मशीन है, लेिकन कोई डॉ�टर उसे 

चलाने के िलए नह� है । िडिजटल ए�स-रे मशीन है, लेिकन उसे चलाने के िलए कोई टेि�निशयन 

नह� है । इन सभी चीज� क� तरफ कोई तव�जो नह� दी जा रही है । उधमपरु से बारामूला रले क� 

सिुवधा के िलए 50 साल� से हम इंतजार कर रहे ह�, उसका काम नह� हो रहा है ।…(�यवधान) 

बारामूला से कुपवाड़ा और पहलागाम तक के िलए रले के िलए वादा िकया गया था, वह काम नह� 

हो रहा है ।  

HON. CHAIRPERSON: Now, I have to call the next speaker.  

�ी हसनैन मसूदी : सर, ज�मू-क�मीर को थोड़ा कंसेशन होना चािहए । सर, कल �ोटे�ट के 

िखलाफ ल�ाख बदं रहा । हमार ेजो माननीय एमपी साहब तािलयां बजा रहे थे, आज वे भी कहने 

के िलए मजबूर ह� िक ल�ाख को िसि�कम का दजा� दे दीिजए । सारा �ो�ाम एडव�चर सािबत ह�आ । 

अब सरकार �या कर रही है । जो ��ूटनी के तहत कानून ह�, उसी को अमल म� ला रही रही है, 

िडिलिमटेशन का �वाब देख रही है, कभी कोई और �ो�ाम बना रही है । वह डोिमसाइल क� बात 

कर रही है । �ल ऑफ लॉ क� … *रही है । आप यहां पर जो भी मतुालबा पेश कर रहे ह�, लेिकन 

कह� पर भी ज�मू-क�मीर के साथ इंसाफ नह� हो रहा है । मेरा यही मतुालबा होगा िक सारी क� 

सारी मसायल, वे पांच अग�त के �यारह आइनी फैसल� के साथ जटेु ह� । आप ने जैसे फाम� लॉज 

को ए�ेजल, इं�ो�पे�शन के ज�रए मंसूख िकया है । यही क�िजए, इसी से हम सही िदशा म� जा 

सकते ह� ।  

 

 

                                    
* Not recorded. 
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�ीमती रीती पाठक (सीधी): माननीय �धानम�ंी जी के नेत�ृव म� सरकार के मा�यम से अनुदान 

पूरक मांगे आज सदन म� रखी गई ह� । कोरोना के संकट काल म� मोदी जी के नेत�ृव म� एक 

�यवि�थत �वा��य �यव�था इस देश म� बनाई गई । 

 आदरणीय �धानम�ंी जी के नेत�ृव म� अनदुान मांग� के तहत 3.73 लाख करोड �पए के 

सकल अित�र� �यय हेत ुमांगे ससंद के पटल पर रखी गई ह� । इस मांग के तहत अलग-अलग 

िवभाग� के िलए अलग-अलग रािश (आव� कतानसुार) मांग हेत ु��ततु क� गई है िजसके अनसुार 

सि�सडी के िलए 58430 करोड़ �पये । वािण�य िवभाग हेत ु2000 करोड �पये तथा �ो�साहन 

योजनाओ ंहेत ु53000 करोड �पए से अिधक का ��ताव ��ततु िकया गया है ।  

 सरकार के मा�यम से निदय� को जोड़ने के काय��म को �ाथिमकता म� िलया गया है जो 

आज के समय म� �धानमं�ी जी के �ारा अलग मं�ालय बना कर �भावी �प काय� करने हेत ु

िनद�िशत िकया गया है ।  मोदी जी के नेत�ृव म� िश�क के िश�ा को सदैव मह�व िदया गया है 

िजसके तहत  300000 क� रािश देश िहत म� मांग क� गई । 

  मेर ेसंसदीय �े� म� रेल क� प�रयोजना (लिलतपरु - िसंगरौली रले लाइन) प�रयोजना का 

और शी�ता से पूण� कराने हेत ुम� सरकार से मांग करती ह�ं िक इस प�रयोजना को पूण� करने हेत ु

और अिधक रािश देने क� कृपा कर� साथ ही रलेवे के िवभाग म� 2,00,00,00,00,000 क� रािश 

आवंिटत करने हेत ुसरकार को ध�यवाद करती ह�ं । यह सब जानते ह� िक दशे क� आबादी क� 

आवागमन क� सिुवधा को सगुम बनाने हेत ुअित आव�यक है ।  

 म� सरकार को ध�यवाद दतेी ह�ं िजनके मा�यम से हमारी जीवन रेखा को जीिवत रखने हेत ु

गांव से गांव जोडने हेत ुसड़क प�रवहन और राजमाग� मं�ालय को 1,92,73,90,00,000 क� रािश 

मांग रखी है । 

                                    
 Speech was laid on the Table. 
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  मेर ेसंसदीय �े� िसंगरौली क� बात यिद म� कह�ं तो यह ज�र बताना चाह�ंगी िक मेरा �े� 

वाय ु�दूषण का  दंश को झेल रहा है । ध�यवाद दतेी ह�ं सरकार को िक िजन के मा�यम से पूरक 

मांगे पया�वरण वन और जलवाय ुप�रवत�न हेत ु2,00,000 क� रािश क� मांग क� गई है । मानवीय 

जीवन को सगुम बनाने हेत ुदेश क� िव� त मं�ी िनम�ला सीतारमण जी को बधाई देती ह�ं िक उन के 

मा�यम से िकसी भी �े� को अछूता नह� रखा गया तथा हर कोने म� यथासंभव रािश क� अनदुान 

पूरक 2021-22 म� मांग रखी गई है इस मांग का समथ�न करती ह�ं । 
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SHRI C.N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI):  I want to raise a few 

demands relating to the people of my constituency, Tiruvannamalai in Tamil 

Nadu. I request the Government to please include the following demands for 

funding through this Batch of Supplementary Demands: 

(i) Need for quick completion of Tindivanam-Krishnagiri NH 77 road project 

work. 

(ii) Urgent need for budgetary allocation of fund to expedite Tindivanam to 

Tiruvannamalai new railway line construction work. 

(iii) Urgent need for Desilting of Satnur Dam. 

(iv) New airport for Tiruvannamalai to facilitate a large number of 

international and domestic tourists/pilgrims. 

(v) Most of the people in my constituency are dependent on agriculture. 

There is an urgent need to set up agro-based industries at 

Tiruvannamalai and Tirupattur areas.  

(vi) Tiruvannamalai has huge tourism potential. To promote the same, there 

is an urgent need for special package for the overall development of 

Tiruvannamalai Parliamentary constituency.  

(vii) Allocation of funds for development of Melchangam under used 

forest land. 

                                    
 Speech was laid on the Table. 
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Apart from this, the area needs more railway infrastructure for better 

railway connectivity. I request the hon. Minister and the Government to 

allocate funds for the overall development of my constituency.  
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�ी उदय �ताप िसहं (होशंगाबाद): सभापित महोदय, म� अनदुान� क� अनपूुरक मांगे, दूसरा बैच, 

2021-22 के समथ�न म� बोलने के िलए खड़ा ह�आ ह�ं ।  

 सभापित महोदय, मझेु लगता है िक जो सेक� ड बैच, िडमांड्स फॉर �ांट्स का आया है, यह 

बड़े मह�वपूण� समय पर आया है । वष� 2022-23 के बजट के पहले आिखरी ितमाही के िलए 

मह�वपूण� िडमांड्स हमारे िव� मं�ी जी ने यहां पेश िकए ह� ।  

 3.73 लाख करोड़ �पये के �यय क� मंजूरी हेत ुसदन म� बजट आया है । सबसे मह�वपूण� 

चीज़ यह है िक कोिवड-19 के समय पूरा देश सघंष� कर रहा था, जब एक तरफ िकसान आंदोलन 

चल रहा था । तब िकसान� क� मदद करने के िलए सरकार ने लगातार उ�ह� सि�सडी देने का काम 

िकया । अब सि�लम��ी िडमांड फॉर �ांट्स का जो सेक� ड बैच आया है, उसम� िकसान� के िलए 

फिट�लाइज़स� पर सि�सडी के िलए 58,430 करोड़ �पये का �ावधान िकया गया है ।  

 सभापित महोदय, मझेु लगता है िक जो लोग कहते ह� िक सरकार िकसान� क� मदद नह� 

करती, म� बह�त िवन�तापूव�क इस सदन म� आपके सामने कहना चाहता ह�ं िक अगर सरकार ने 

कोिवड-19 के समय िकसान� क� मदद न क� होती, तो जो यू�रया आज सरकार 360-365 �पये 

म� देने का काम कर रही है, उस यू�रया का 50 िकलो का बैग 1,700 �पये म� इस देश के िकसान� 

को िमलता । अगर सरकार ने उव�रक पर सि�सडी नह� दी होती, तो डीओपी का एक बैग, जो हम 

1,200 �पये म� द ेरहे ह�, वह बैग 2,900-3,000 �पये के आसपास िकसान� को िमलता ।  

 सभापित महोदय, जब िकसान� को चीज़� महंगी महुैया होत�, तो �वाभािवक �प से उसका 

जो लाभ है, जो हमार ेमाननीय �धान म�ंी �ी मोदी जी क� मंशा है िक िकसान� क� आय दोगनुी 

होनी चािहए, बढ़नी चािहए, वे कह� न कह� हतो�सािहत होते, उनको नकुसान होता । इसिलए 

हमारी सरकार लगातार िकसान� पर फोकस कर के िकसान� क� मदद करने का काम कर रही है ।  

 सभापित महोदय, म� कहना चाहता ह�ं िक सरकार ने लगातार, चाहे िकसान के िलए स�मान 

िनिध हो, चाहे पूर ेदेश म� एमएसपी पर िकसान� से खरीदने, �ो�योर करने का काम हो, सरकार ने 

इसम� कमी नह� आने दी । सरकार ने पूर ेदेश म� गेह�ं खरीदा, दलहन� को खरीदने का काम सरकार 
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ने िकया, पैडी को खरीदने काम िकया । इस देश म� लगातार िकसान क� जेब म� हमारी सरकार ने 

पैसा भेजा है ।  

 म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह�ं िक िपछले िदन� इस देश म� एक बड़ा िनण�य हमारी 

सरकार ने िकया । म� इसके िलए माननीय �धान मं�ी जी का �दय से अिभनदंन करना चाहता ह�ं । 

म� उनक� कैिबनेट का भी अिभनंदन करना चाहता ह�ं । म�य �देश भी उस योजना म� शािमल है । 

जो रा��ीय नदी-जोड़ो प�रयोजना बनी है, उसम� श�ुआती तौर पर 4,300 करोड़ �पये सरकार ने 

आवंिटत िकए ह� । पहली योजना के �प म� केन-बेतवा योजना को शािमल िकया गया है । बुंदेलखडं 

का जो ए�रया उ�र �देश और म�य �देश म� शािमल होकर आता है, उस पूर े�े� म� पेयजल और 

िसंचाई के िलए, इंसान से लेकर जानवर� तक को पानी महुैया कराने के िलए केन-बेतवा प�रयोजना 

आगे आने वाले समय म� एक मील का प�थर सािबत होगी । इस देश म� बुंदेलखंड के लोग� को एक 

लाभकारी योजना हमारी सरकार ने दी है ।  

 िव�ीय वष� 2021-22 बह�त ही किठन वष� था । अनेक योजनाए ंह�, जो यिद नह� होत�, तो 

यह देश िकस रा�ते पर जाता, यह समझ से पर ेहै । आज कोिवड-19 के चलते सरकार ने पूर ेदेश 

म�, पूरे िह�द�ुतान म� बीपीएल के नीचे रहकर जीवन-यापन करने वाली 80 करोड़ क� आबादी को 

माच�, 2022 तक म�ुत म� राशन दनेे का काम िकया है । आजाद िह�द�ुतान म� िकसी क� भी 

सरकार रही हो, इतनी बड़ी स�ंया म� इतने लंबे समय तक गरीब� के क�याण के िलए म�ुत म� 

राशन दनेे क� कोई योजना पहले कभी नह� रही । म� इसके िलए भी िव� मं�ी महोदया और भारत 

सरकार को ध�यवाद देता ह�ं ।  

 ओपोिज़शन के हमार ेलीडस� ने कहा िक मनरगेा एक दम तोड़ती ह�ई योजना है । म� कह रहा 

ह�ं िक यिद मनरगेा नह� होती, तो इस देश म� जो हमारा गरीब मजदूर है, आज उसे बेिहचक जो 

�धान मं�ी  जी के �ारा आवास िमला है, िजसम� रहकर वह मजदूरी करने जाता है, वह नह� 

िमलता । उसे िचंता नह� होती िक कल �या होगा, परस� �या होगा, हर िदन, हर हाल म� उसको 
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जीवन-यापन के िलए राशन, पैसा और खरीदने के िलए पैसा मनरगेा म� मजदूरी के मा�यम से 

िमलता है । वह अपने आप को सखुी और सरुि�त महसूस करता है ।  

 कोिवड के समय भी इस दशे के बुजगु� ने कभी िचतंा नह� क� । हर हाल म� उनको हर महीने 

प�शन देने का काम िकसी ने िकया ह,ै तो वह हमारी मोदी जी क� सरकार ने िकया है । म� आपके 

मा�यम से कहना चाहता ह� ं िक आज सेना का बजट बढ़ाने का काम इस सरकार ने िकया ह ै। पूर े

देश म� अगर हम सरुि�त ह� और आप देिखए िक यहां हाउस के अदंर हमार े िकतने परुाने म�बस� 

ऑफ पािल�याम�ट ह�, िजस समय इस हाउस पर अटैक ह�आ था, वे उस समय से इस सदन के 

स�माननीय सद�य रहे ह� । अगर उ�ह� सरुि�त करने का काम िकसी ने िकया था, तो हमार ेसैिनक� 

ने िकया था । इस देश क� सरु�ा करने का काम कोई करता है, तो हमार ेसैिनक करते ह� । उनके 

िलए बजट को बढ़ाने का काम िकसी ने िकया है, तो हमारी मोदी सरकार ने िकया है । म� उनको 

इसके िलए ध�यवाद दनेा चाहता ह� ं। 

 सभापित जी, िकसान स�मान िनिध म� एक लाख बीस हजार करोड़ �पये कृिष मं�ालय के 

मा�यम से डायर�ेट बेिनिफट �ांसफर करके िकसान के खाते म� डालने का काम िकया है । हर 

हाल म� िकसान मजबूत और सश� हो, इस बात क� हमारी सरकार िचंता कर रही है । सबसे 

मह�वपूण� बात यह है िक देश को िबखरने नह� िदया । देश एकजटु रहे, देश म� बेरोजगारी क� 

सम�या न हो इसिलए एसएमएसई से�टर म� बह�त काम िकया गया । म�ने अपने संसदीय �े� म� 

देखा है । यहां बह�त नए उ�ोग� क� �थापना ह�ई है । सरकार ने नए उ�ोग� को बह�त �रयायती दर� 

पर लोन देने का काम िकया है । सरकार इटंर�ेट सि�सडी दे रही है और साथ ही उ�ह� लागँ टम� का 

लोन उपल�ध करवाया गया है । इससे हमारा एसएमएसई से�टर एक तरफ ऊपर जाएगा और 

दूसर ेरोजगार क� सम�या का िनराकरण करने का काम होगा । 

 सभापित जी, हमार ेसाथी महंगाई क� बात कह रहे ह� । यिद हम� एक तरफ िकसान� के 

क�याण क� बात करनी है और दूसरी तरफ कहते ह� िक महंगाई बढ़ रही है । यिद आप दाल महंगी 

होने क� बात कह�गे, तो िकसान को �यादा पैसे देने क� बात आप नह� कह पाएगं े। यिद आप चाहते 
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ह� िक िकसान क� जेब म� पैसा जाए, तो दाल महंगी होगी, िकसान का उ�पाद महंगा होगा । एक 

तरफ आप कहते ह� िक एमएसपी पर िकसान का उ�पाद िबकना चािहए और दूसरी तरफ आप 

कहते ह� िक स�जी महंगी हो रही है । आप �वयं सोच� िक िब�� के बाद पैसा कहां जाता है? वह 

पैसा िकसान क� जेब म� जाता है । आज हमारा जो िकसान उ�पादन कर रहा है, उसक� जेब म� पैसा 

जाता है, �य�िक वह भी दशे म� सबसे बड़ा उपभो�ा है । िकसान देश म� अकेली एक ऐसी कौम है 

जो �ोड्यूसर भी है और कं�यूमर भी है । 65 फ�सदी िकसान अ�न उ�पादन करता है, तो 65 

�ितशत िकसान� के प�रवार कं�यूमस� भी ह� । मेरी कृपापूव�क सदन से िवनती है िक िकसान क� 

आय को महंगाई के साथ न जोड़ा जाए, �य�िक यिद िकसान का अनाज यिद महंगा होगा तो कह� 

न कह� उस 65 �ितशत आबादी क� जबे म� पैसा भी जाएगा । आप सदन म� िकसान� क� बात तो 

करते ह�, लेिकन सही मायने म� िकसान� को लाभ पह�ंचे, इस बात क� िचतंा आप नह� करते ह� । 

 सभापित जी, �वा��य मं�ालय को लगातार हमार े �धान मं�ी जी मॉिनटर िकया है । 

लगातार इस म�ंालय के िलए िव� मं�ालय से जो पैसा िमला है, उससे हमार ेहे�थ से�टर ने अपने 

आपको अपडेट िकया है । आज मेर े�वयं के ससंदीय �े� म� चार ऑ�सीजन �लांट लगे ह� । हमार े

अ�पताल� को अपडेट िकया है । ऑ�सीजन क� यूिनट्स लगाई गई ह� । हमार ेहे�थ िस�टम को 

हाईटेक िकया गया है । यिद पैसे का आबंटन नह� होता, सरकार क� मंशा नह� होती तो हमारा यह 

से�टर कैसे तर�क� कर पाता? आज जैव ऊजा�  को भी आप देख� । चाहे पराली आधा�रत िबजली 

प�रयोजना हो, क��े�ड बॉयो गैस हो, बॉयो इथनॉल हो, बॉयो डीजल हो, इन सबके ऊपर सरकार 

क� सकारा�मक नीित है और सरकार तय करके इन योजनाओ ंको आग ेबढ़ा रही है । िव� मं�ालय 

लगातार इसम� मदद कर रहा है । मझेु लगता है िक अगर एथनॉल और बॉयो-�यूल के ऊपर हम� 

आगे बढ़ना चािहए, �य�िक 11 लाख करोड़ �पये हर साल िवदेश� से ऑयल-डीजल खरीदने म� 

भारत सरकार को खच� करना पड़ता है । आप क�पना क�रए िक िजस िदन 15-20 या 25 परस�ट 

हमारी �ल�िडंग डीजल और  पे�ोिलयम �ॉड�ट्स म� होने लगेगी, उस िदन हमारे देश क� िकतनी 

बड़ी पूजंी बचेगी ।  
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 सभापित महोदय, म� आपके मा�यम से इस सदन को बताना चाहता ह�ं िक रासायिनक 

उव�रक� का �योग देश म� िचंता का िवषय है । हमारी सरकार ने िन�न यू�रया और नैनो फिट�लाइजर 

के ऊपर काम िकया है । म� यह आ�ह करना चाहता ह� ं िक हम� जैिवक खेती क� तरफ भी आगे 

बढ़ना चािहए । माननीय िव� रा�य म�ंी जी यहां पर बैठे ह�ए ह� । जैिवक खेती पर अगर हम आगे 

बढ़�गे, तो �वाभािवक �प से हमारा उ�पाद �वा��यवध�क भी होगा और इसके साथ ही हम जो 

पैसा उव�रक पर खच� करते ह�, उससे भी हम� मिु� िमलेगी ।  

 महोदय, म� एक और आ�ह करना चाहता ह�ं िक हमार े�े� म� टू�र�म को बढ़ावा देकर हम 

कह� न कह� अपनी इकोनॉमी को बेहतर कर सकते ह� । आज हम वन अ� यार�य बनाते ह�, टाइगर 

�रजव� बनाते ह�, अगर टू�र�म और पय�टन को वन म�ंालय के साथ जोड़कर उसम� टू�र�ट 

एि�टिवटीज बढ़ाएगं� तो मझेु लगता है िक �वाभािवक �प से उन �े�� को हम और आगे बढ़ा 

सकते ह� । बड़ी-बड़ी सड़क प�रयोजनाए ंइस देश म� चल रही ह� । िव� म�ंी को म� ध�यवाद देना 

चाहता ह� ंिक सड़क प�रयोजनाओ ंहेत ुएक बड़ी रािश का आवटंन आपके मं�ालय �ारा िदया गया 

है । म� आपके मा�यम से अपने ससंदीय �े� के िलए हमारी एक मह�वपूण� सड़क प�रयोजना 

नरिसहंपरु, होशगंाबाद और ख� डवा को एनएच म� त�दील करके उस सड़क प�रयोजना हेत ुरािश 

का आवंटन हो, यह मेरी िवन� �ाथ�ना ह ै।  

 महोदय, रेल प�रयोजनाओ ंपर देश म� काफ� काम ह�आ है । म� आपके मा�यम से माननीय 

िव� मं�ी जी से आ�ह करना चाहता ह�ं िक इदंौर-बधुनी-गाडरवारा हमारी बड़ी प�रयोजना थी, जो 

वष�-2015-16 म� �वीकृत ह�ई थी । इंदौर से बुधनी तक बजट का आवटंन ह�आ है, लेिकन बधुनी से 

गाडरवारा बजट का आवटंन नह� ह�आ है । म� आपके मा�यम से यह िवनती करना चाहता ह�ं िक 

बधुनी से गाडरवारा रले प�रयोजना पर भी बजट आविंटत हो । िछंदवाड़ा से सागर तक एक रले 

प�रयोजना का सव� ह�आ है । िछंदवाड़ा-करलेी-सागर होकर जाने वाली प�रयोजना को भी कह� न 

कह� हम� गित दनेे क� आव�यकता ह,ै िजससे दि�ण भारत को जोड़ने म� सिुवधा होगी । 
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 सभािप त महोदय, आप दि�ण भारत से आते ह� । चे�नई से नागपरु, नागपरु से करलेी-सागर 

होते ह�ए आप िद�ली जाएगें तो आपका कम से कम 5-6 घंटे का समय बचेगा । उस प�रयोजना पर 

भी हम आगे काम कर�, इस हेत ुम� अनरुोध करता ह�ं । इसके अलावा म� एक और आ�ह करना 

चाहता ह� ं । माननीय िव� रा�य मं�ी जी यहां पर बैठे ह�ए ह� । िव� म�ंालय के अधीन ब��स काम 

करते ह� । ब��स म� सार ेिस�टम और हर िवभाग तथा �यि� को लेकर ब�िकंग से�टर म� हम आगे 

बढ़ते ह� । डीबीटी के कारण हर �यि� का पैसा ब�क� म� जाता है, लेिकन ब�क� म� कम�चा�रय� क� 

स�ंया काफ� कम है । मजदूर, प�शनधारक से लेकर मनरगेा मजदूर और कम�चारी आिद ब�क से 

अपना लेन-देन करते ह� । मेरा आ�ह है िक ब�क� म� कम�चा�रय� क� जो कमी है, उस पर कह� न 

कह� फोकस करके काम िकया जाए, तािक कम�चा�रय� क� स�ंया बढ़े और लोग� को उसका लाभ 

िमल सके ।  

 सभापित महोदय, म� पनु: आपके मा�यम से स�लीम��ी िडमांड फॉर �ांट्स के सेक� ड बैच 

को, िजसे माननीय िव� म�ंी जी ने यहा ं��त ुिकया है, उसका समथ�न करता ह�ं तथा आपने मझेु 

बोलने के िलए जो समय िदया, उसके िलए आपको ध�यवाद �ािपत करता ह� ं। आपका बह�त-बह�त 

ध�यवाद ।   
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SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA):  Though our party 

supports the Demands for Grants, we would like to express our strong concern 

especially on behalf of the people of Andhra Pradesh for ignoring the genuine 

demands of the State.  I would like to list a few of them. 

 Inadequate coverage of beneficiaries under the National Food Security 

Act (NFSA):  

(a) Various components of food schemes including th National Family 

Security Act (NFSA), Public Distribution System, PM Garib Kalyan 

Yojana for decentralised procurement of food grains under NFSA, etc. 

are mentioned under the Supplementary Grants.  

(b)  Andhra Pradesh has less than the national average coverage of NFSA 

at 61 per cent of the rural population and 41 per cent of the urban 

population.  We are still getting NFSA coverage based on 2011 census 

whereas the situation has changed drastically after bifurcation in 2014 

and now that the 2021 census is delayed, I am hopeful that specific 

steps shall be taken to increase the coverage under NFSA by relying on 

other population surveys and thus, assuring food security to a larger 

population.  

 

 

 

                                    
 Speech was laid on the Table 
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Resource Gap Funding by the Government of India: 

a.  Andhra Pradesh at the time of bifurcation was assured that 

the resource gap shall be compensated through the regular 

budget of the financial year 2014-15. 

b.  As pre the CAG, for the financial year, 2014-15, the 

revenue deficit for the period from 2 June 2014 to 31 March 

2015 was Rs. 16078.76 crore. 

c.  However, with the introduction of ‘standardized 

expenditure’, only Rs. 4117.89 crore has been 

compensated to the Government. 

d.  Since then, many budgets and Supplementary Demands 

for Grants have been voted upon; however, no mention of 

the remaining compensation to the State of Andhra Pradesh 

has been made.  This is highly critical at this point of time to 

sustain and improve the fiscal health of the State. 

Stoppage of disbursement of loan to State Development Corporation 

(APSDC): 

1.  I would like to bring to notice the stoppage of disbursement of loans for 

the Andhra Pradesh State Development Corporation (APSDC). 

2.  APSDC was formed emulating the same model that several 

organisations including NHAI, Kerala Infra Investment Fund Board 

(KIIB), etc. follow, that is, receiving an allocation from the Government 
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revenues to meet the debt servicing and other requirements.  Based on 

cash flow robustness as well, APSDC was accorded “AA” rating. 

3.  However, the stand taken by the Ministry of Finance against the 

borrowings of APSDC is harsh and disturbing. 

4.  This has led to APSDC unable to borrow Rs. 1800 crore. 

5.  Thus, I would request the Finance Minister to look into the matter and 

allow disbursal of loan to APSDC. 
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SHRI K. SUBBARAYAN (TIRUPPUR): Hon. Chairman Sir, Vanakkam. I want 

to express some of my views on the Supplementary Demands for Grants. 

Unprecedented unemployment, unprecedented price rise, and 

unprecedented inflation are the so called benefits or results of this Government 

for the last seven and half years.  The Government has nothing to take pride. 

They have been engaged in committing mistakes one after the other.  Their 

only work is to engage themselves in doing wrong and that too without failing 

to do wrong. This is the so-called benefit in the last seven and half years of this 

rule.   

NMP means an anti-social activity. Through this NMP all the assets in 

India will be monetized. I think that leaving Rajya Sabha, Lok Sabha and Red 

Fort, they will sell everything else. This monetization will do no good in any 

way to the nation. It is an atrocity. 

I want to say to this Government that they have not fulfilled the 

assurances given during the election campaign. You promised employment for 

two crore people. You have not provided that.  Only unemployment has 

increased. 

You promised to double the income of farmers. But the farmers 

protested on streets for more than a year. Their income has rather gone down 

further. 

                                    
 English translation of the speech originally delivered in Tamil 
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Have you fulfilled any of your assurances? You promised for a 

corruption free Government. Rafale deal has exposed you to prove that you 

are not a corruption free Government.  Anyway, the Government has ensured 

that they are not engaged in the right direction. 

Have the people allowed you to sell all the PSUs including the banks 

and insurance companies, even the General Insurance Corporation of India? 

Do you have the guts to go for elections and ask the people to re-elect you? 

People have not allowed you to sell all the PSUs. Therefore, it is not a right 

thing to do what the people have not permitted. 

Who is in the Government? They are the ones who earlier protested 

when the cooking gas was Rs 419 per cylinder. But now the price has 

increased two-fold. When petrol was sold for Rs 45 per litre, they protested. 

Now the price of petrol has increased three times. 

Do they have the moral responsibility to rule this country? You do not 

have the right to utter the slogan “Satyameva Jayate”, that is “Truth Alone 

Triumphs”. Their actions do not match with their words. They do not have any 

moral responsibility to rule us. 

This Government has increased the price of everything. They brought 

down the corporate tax from 30 to 22 per cent, but the taxes for the poor are 

increased. Sugar was distributed through the ration shops during the Congress 

Government, Dr. Manmohan Singh led Government, at the cost of only Rs 11 

or Rs 12.50 per kg. Today the price is Rs 25 per kg. But the tax for the 
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corporates has been brought down by you from 30 per cent to 22 per cent. 

Whose rule is this? Undoubtedly this is the rule of the corporates. 

I can cite so many examples to explain and prove that this Government 

is against the interest of poor. But there is time constraint to list all of them. All 

the essential commodities should be procured by the Government and 

distributed through ration shops under Public Distribution System at a fair price 

in order to contain price rise. Have you  done it?  

While hoisting the national flag at the Red Fort two years ago, Hon. 

Prime Minister Shri Modi said that the corporates like Adani and Ambani are 

engaged in asset creation in  the country. This is a wrong mind sent even 

economically. Farmers are the ones who are engaged in asset creation and 

not the Ambanis or Adanis. Only the people of the working class and the 

farmers are creating assets in the country. What is the mindset of Hon Prime 

Minister? Only when your mind is clear, you can think with clarity. They are in a 

wrong mindset. 

           I will conclude my speech in a minute. The ASHA workers have been 

praised by Shri Modi. These ASHA workers worked in the frontline. But you 

have not fixed their salaries. They get a meagre amount. They should get a 

fixed pay as salary. 

Hon. Prime Minister washed the feet of the sanitation workers. It is not 

sufficient. You should increase their salaries so that they can feed their 

stomach. They don’t have a source of income to feed themselves. There are 

many things to say. Finally, I will urge upon the Government that they should 
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soon bring a legislation for providing MSP to farmers for their produce. The 

farmers through their agitation have taught a lesson to this Government. 

Therefore, the Government should learn from this. Thank you. 
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�ी सुशील कुमार िसहं (औरगंाबाद): आज लोकसभा म� पेश पूरक मांग का समथ�न करते ह�ए 

आ�ह करना चाह�ंगा िक देश के गरीब� के क�याण के िलए हमारी सरकार �ारा चलाई जा रही 

दज�न� योजनाओ ंका लाभ लेने से करोड़� लोग वंिचत ह�। ऐसे लोग जो गरीब तो ह� लाभाथ� क� 

�ेणी म� आने क� आह�ता रखते ह� लेिकन िकसी कारणवश सामािजक, आिथ�क, जातीय जनगणना 

सूची म� उनका नाम शािमल नह� िकया जाने से वैसे गरीब �धानम�ंी आवास योजना, आय�ुमान 

योजना जैसी योजनाओ ंका लाभ उन गरीब� को नह� िमलता जो इसके हकदार ह�।  

 म� सरकार से आ�ह करता ह� ँिक शी� से शी� सव� िकया जाए व अहता�  रखने वाले गरीब� 

का नाम जोड़ा जाए िजससे सरकार क� मंशा के अन�ुप देश के करोड़�-करोड़� गरीब� का क�याण 

हो सके।  

 

                                    
 Speech was laid on the Table.  
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�ी स�यद ईम�याज जलील (औरगंाबाद): महोदय, स�लीमे�टरी िडमांड्स फॉर �ांट्स के ज�रए 

म� फाइन�स िमिन�टर से अनरुोध करना चाह�गँा िक आप िजतना पैसा चाह�, ले लीिजएगा, लेिकन 

इस देश के मेिडकल इं�ा���चर को चकाच�ध कर दीिजएगा, �य�िक कह� न कह� आप भी यह 

मानते ह� और हम� तो पूरा यक�न है िक कोरोना, कोिवड के दौर म� जो इंसान मरा है, वह िसफ�  

कोरोना, कोिवड से मरा है, ऐसा नह� है, बि�क वह हमारी किमय� क� वजह से भी मरा है । यह एक 

हक�कत है और हम सबको इसे कबूल करना चािहए । हमने बह�त सारी �क��स श�ु क� । वष� 

2018 के अदंर जब आय�ुमान भारत �क�म क� घोषणा क� गई तो हम� ऐसा लगा िक अब इस देश 

के अदंर कोई भी इलाज से मह�म नह� रहेगा, लेिकन कोरोना वन और कोरोना टू के दौरान िकतने 

लोग� को इन �क��स का फायदा िमला । एक उदाहरण के तौर पर अगर हम कोरोना टू के कुछ 

रा�य� के आकंड़े आपको बताए ंतो आप भी च�क जाएगें । म�य �देश के अदंर इस �क�म के ज�रये 

महज 8.15 परस�ट लोग� को �क�म का फायदा िमला । उ�र �देश, जो आपका बह�त लाड का 

रा�य है, वहां पर एक आरटीआई के ज�रये हम� पता चला है िक इस �क�म का फायदा महज 875 

लोग� को िदया गया है, जो सबसे पॉपलेुटेड रा�य है । हम झूठ कह रहे ह� िक सब कुछ अ�छा ह�आ 

है । हक�कत म� जमीनी �तर के ऊपर बह�त कुछ करने क� ज�रत है । 

 सभापित महोदय, आज िमिन�टर ऑफ �टेट फोर फाइन�स डॉ. भागवत कराड साहब मेर े

सामने बैठे ह�ए ह�, वह मेर ेही चनुाव �े� से आते ह� । वह खदु डॉ�टर ह� और उ�ह� मालूम है िक 

उनके चनुावी �े� के अदंर मेिडकल क� �या अव�था है? �या डॉ�टर साहब यह हक�कत नह� है, 

�या यह स�चाई नह� है िक मराठवाड़ा का सबसे बड़ा ‘घाटी हॉि�पटल’ औरगंाबाद के अदंर है । 

आज भी इस हॉि�पटल के अदंर गभ�वती मिहलाओ ंको बेड्स नह� होने क� वजह से, डॉ�टस� नह� 

होने क� वजह से उ�ह� फश� के ऊपर लेटाया जाता है । यह हक�कत है, िजससे आप इंकार नह� कर 

सकते ह� । आप भी कई मत�बा इस अ�पताल के अदंर गए ह� । हमार ेअ�पताल� क�, मेिडकल 

इं�ा���चर क� हालत इस क� चरमराई ह�ई थी िक मझुे एज ए सांसद होने के नाते बॉ�बे हाई कोट�  

जाना पड़ा, �य�िक सरकार� के ऊपर इसका कोई असर नह� हो रहा था । म�ने पीआईएल फाइल 
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क� और पीआईएल फाइल करने के बाद जब अदालत को म�ने हक�कत से आगाह कराया तो 

अदालत ने सरकार को फटकार लगाई । सरकार को फटकार लगाने के बाद आज कई सौ पो�ट्स 

महारा�� के अदंर ि�एट क� जा रही ह� तो महज इसिलए िक इसके अदंर सरकार का कोई हाथ 

नह� है, बि�क अदालत ने इसे ग�भीरता स ेिलया था । �या वजह है िक अदालत क� दखलंदाजी 

के बाद ही इस मेिडकल इं�ा���चर को इ��ूव िकया गया है? �या वजह है िक बह�त सार ेलोग� के 

मरने के बाद ही हम जागते ह�? कोरोना से पहले अगर हम इसके ऊपर संजीदगी से �यान देते तो 

आज मेरे िहसाब से महारा�� के अदंर िजतनी मौत� ह�ई ह� या देश के अदंर िजतनी मौत� ह�ई ह�, हम 

वे बचा सकते थे । हम एक तरफ आयवु�द को खूब बढ़ावा द ेरह ेह�, लेिकन �या वजह है िक हम 

यूनानी मेिडिसन को पूरी तरह से नजरअंदाज कर रहे ह�? आगे �या होगा, हम नह� जानते ह� । 

लेिकन बू�टर शॉट के बार ेम� सरकार क� �या नीित है, यह हम� बताय� । जीनोम सी�व�िसगं महज 

वन परस�ट तक �य� है, इसके बार ेम� हम� बताय� ।  

आज इस बजटरी िडमाडं के अदंर माइनो�रटीज के बार े म� भी चचा� क� जा रही है । 

माइनो�रटीज के बार ेम� इसिलए कोई नह� बोलेगा, �य�िक आपको माइनो�रटीज से कोई लेना-देना 

नह�   है और इ�ह� माइनो�रटीज क� याद महज इलै�शन के व� आती है, लेिकन हम आपको 

बोल�गे । लोऐ�ट िलटरसेी रटे इन इंिडया अगर कह� पर है तो वह आज िसफ�  मसुलमान� का है । हर 

साल एक करोड़ मुसलमान ब�चे �ी-मैि�क, पो�ट मैि�क, मे�रट-कम-मी�स �कॉलरिशप से मह�म 

रह रहे ह�, �य�िक हम यह िडमांड कर रहे ह� िक यह िडमांड ि�वन होना चािहए । �कॉलपरिशप 

िडमांड ि�वन होना चािहए, उसको आप कबूल नह� कर रहे ह� । िकतना पैसा लगेगा? महज 1500 

करोड़ �पये िकसी भी सरकार के िलए बह�त बड़ा एमाउंट नह� है । हाइऐ�ट �ॉप आउट ऑफ 

�कूल िच��न िकसके ह� तो वह मुसलमान ब�च� के ह� । िकतने परस�ट है? वह 4.43 परस�ट है । 

वष� 2019-20 के अदंर मदरसा मॉडना�इजेशन �क�म के तहत फाइन�स िमिन�टर साहब ने 120 

करोड़ �पये िदए थे । आपने खच� िकतने िकए? महज 70 करोड़ �पये आपने खच� कर िदए ह� । 

आज भी इस देश के अदंर मदरसा मॉडना�इजेशन �क�म के टीचस� जो मे�स पढ़ा रहे ह�… 
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(�यवधान) महोदय, मझेु िसफ�  दो िमनट दीिजए । मॉडना�इजेशन के नाम के ऊपर जो टीचस� पढ़ा 

रहे ह�, उ�ह� ऑनोर�ेरयम नह� िदया जा रहा है । उ�र �देश के अदंर िपछले चार साल� से एक 

�पया भी इस �क�म के तहत िदया नह� गया है ।  

महोदय, स��ल व�फ काउंिसल को पैसा देने क� ज�रत है । म� अपने महारा�� का उदारण 

देता ह�ं । महारा�� के अदंर 93 हजार एकड़ व�फ क� जमीन� ह� और उसे देखभाल करने के िलए 

महज 23 लोग� का �टाफ है । उन जमीन� के ऊपर हम कोई अपना घर या महल नह� बनाना 

चाहते ह� । हम चाहते ह� िक उन जमीन� के ऊपर हम �कू�स बनाए,ं कॉलेजेज बनाए ं । फाइन�स 

िमिन�टर साहब हमने इसी सदन के अदंर खड़े रहकर यह मांग क� थी िक मुसलमान� के हज… 

(�यवधान) मझेु एक िमनट दीिजए । मसुलमान� के हज क� सि�सडी क� िसल कर द� । आपने हर 

साल 650 करोड़ �पये क� िसल कर िदए ह� । हम चाह रहे थे िक वह पैसा मसुलमान बि�चय� के 

ऊपर, �कूल के ऊपर खच� िकए जाए ं। 

महोदय, म� जाते-जाते बस इतना कहना चाह�ंगा िक कुछ देर पहले भारतीय जनता पाट� क� 

एक सद�या यह कह रही थ� िक नर�े� मोदी जी एक रलेवे �टेशन के ऊपर सफाई िकतनी है, यह 

देखने के िलए गए थे । म� वजीर-ए-आजम से यह दर�वा�त करना चाह�ंगा िक िकसी िदन रात म� 

बगैर  िस�यो�रटी के एक आम आदमी क� हैिसयत से िकसी बड़े सरकारी अ�पताल के अदंर 

जाइये ।  आपको सच �या है और झूठ �या है, इसका पूरा पदा�फाश हो जाएगा । बह�त-बह�त 

शिु�या । 
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SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you very much, hon. 

Chairperson Sir, for giving me this opportunity. 

 Sir, I rise to oppose the Supplementary Demands for Grants for the 

Financial Year 2021-22 on the main ground that the major chunk of the 

supplementary demand is being used for indiscriminate privatisation of Air 

India and other Public Sector Undertakings. This is the second batch of 

Supplementary Demands for Grants in this Financial Year. The first batch of 

Supplementary Demands for Grants was for an amount of Rs. 23,675 crore. It 

was passed in the last Session. Unfortunately, we could not participate in the 

discussion on Supplementary Demands for Grants (First Batch). So, after the 

presentation of the Budget, this is the first time that the Members of this House 

are getting an opportunity to discuss about the implications of the Budget of 

the current Financial Year. So, I seek a little bit of time from the hon. 

Chairperson.  

 Sir, the impact and the implication of the Budget has to be analysed at a 

micro-level This is my first point. Now, the Finance Ministry is demanding a 

grant of Rs. 3,73,761 crore by way of Supplementary Demands for Grants. In 

the first batch, it was about Rs. 23,675 crore and in the second batch, it is Rs. 

3.73 lakh crore. That means, in total, it would amount to Rs. 4 lakh crore as 

Supplementary Demands for Grants. It means that more than 10 per cent of 

the total estimated expenditure of the Financial Year 2021-22 is being 

demanded as Supplementary Demands for Grants. It is not a good fiscal 

planning as far as the Government is concerned.  
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 Sir, why I am saying this is because the Public Accounts Committee has 

already expressed its displeasure and concern over the lack of foresight in 

effective monitoring and also the bad planning on the part of the budget 

controlling authorities of various Ministries and Departments in preparing the 

Budget Estimates as well as the SDGs. The PAC reiterated the need for a 

scrupulous scrutiny of the Budget proposals, rigorous monitoring of 

expenditure and strict compliance of the Finance Rules to eliminate the 

possibility of excess expenditure or underspent and wrongful appropriation. 

Proper planning and effective monitoring mechanism is highly essential to 

have disciplined budgetary system. So, I urge upon the Government to adhere 

to the strict compliance of the financial rules and directions of the PAC to avoid 

Supplementary Demands for Grants.  

 Sir, these two Supplementary Demands for Grants have come within two 

quarters. It shows inefficiency of planning and monitoring the fiscal system as 

a whole. This is not good as far as fiscal planning is concerned. This is another 

point which I would like to make.  

 Sir, the other issue is this. There is a budget of Rs. 3.73 lakh crore in 

regard to the Supplementary Demands for Grants. The major chunk of it goes 

to Demand Nos. 6, 8, 15, 16, 59, 84, 85, and 86. About Rs. 62,000 crore is 

being allocated to privatise the Air India, the pioneer national carriage of India. 

 I would like to know from the hon. Minister as to what is the financial 

deal which took place as far as the sell-out of Air India in this country is 

concerned. We would like to know the financial details. What is the 
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commitment of the Government of India while selling out this Air India to Tata? 

What is the financial commitment of the bidder in this deal? We would like to 

know about the financial deal?   

 Sir, you may kindly see, Air India is having 122 aircraft. They are also 

having a big real estate within the country and also outside the country. The 

bilateral rights are there. Also, they are having so many other rights.  

 I have read an article written by our learned colleague, Shri Manish 

Tewari in the year 2017. It is written that as regards Air India, the total assets 

would be valued at Rs. 5 lakh crore. So, I would like to know from the hon. 

Minister regarding the commitment of the Government of India while selling out 

Air India.   The Government owes an explanation on the other demands also. 

Coming to the macro-economic terms or the implication of the Budget, 

the hon. Finance Minister at the time of introduction and even at the time of 

reply had said that ‘V’ shape of economic growth would take place. I am having 

the reply that has been printed and circulated amongst the Members. I am 

having a copy of it. In the first quarter of 2020, yes, it was minus 24 per cent 

and in the first quarter of 2021, it was plus 20.1 per cent.  

I do agree with that.  But at the same time, I would like to know from the 

hon. Finance Minister about the impact of the SDG on the fiscal deficit, which 

is being estimated at 6.8 per cent. That is the fiscal deficit. Sir, Rs. 15 lakh 

crore is the fiscal deficit estimated in the year 2021-22. … (Interruptions) 

 Sir, I am talking on the financial terms. 
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Now you are having more than Rs.3 lakh crore as additional or 

supplementary demands for grants. What would be the estimated fiscal deficit 

after these things? I want to know these things.  

Now I come to price rise, unemployment, poverty and the Global Hunger 

Index. … (Interruptions) Sir, with this one point, I will conclude. 

 The Global Hunger Index would go to show one thing. Kindly see, during 

the time of UPA in 2011-12, our position was 52 out of 116 countries. Now our 

position has come to 101.  

HON. CHAIRPERSON : That point is well-taken. 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN : So, the fiscal position is not satisfactory. 

Hence, I oppose the Supplementary Demands for Grants.  

 With these words, I conclude. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: There should be no accusation against the Chair.  
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SHRIMATI CHINTA ANURADHA (AMALAPURAM): There are many notable 

features in this Supplementary Demands for Grants.  

     Clearance for an additional spending of Rs. 3,73,761 crore, placing the 

second batch of Supplementary Demands for Grants for the current 

fiscal. This involves a higher-than-expected net cash outgo of Rs. 

2,99,243 crore; the rest would be met through savings or enhanced 

receipts of various Ministries and Departments.  

More than 80 per cent of the extra net cash outgo under the second batch 

of Supplementary Demands pertains to five items – 

1. Equity infusion into Air India Assets Holding (Rs. 62,057 crore).  

2. Additional subsidy for fertilizer (Rs. 58, 430 crore) 

3. Food (Rs. 49,805 crore) 

4. Clearance of past dues owed to exporters (Rs. 53,123 crore) and  

5. Greater allocation for the national rural job scheme (Rs. 22,039 

crore).  

69 grants and 2 appropriations.  

However, on behalf of the people of Andhra Pradesh, I express our 

concern, anguish and disappointment by the actions of the Central 

Government in continuing to ignore the genuine needs and requirements of 

the State of Andhra Pradesh. I would like to list out a few issues.  
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1. Approval for Polavaram 2nd revised cost estimate.  

While the Government has approved Rs. 8,786 crore for Ministry of Jal 

Shakti under various heads, there is glaring omission towards clearing of 

bills and increasing allocation for the Polavaram project.  

The 2nd revised cost estimate for Rs. 55,656.87 crore, the Polavaram 

Irrigation project is still pending with the Government. The project, which is 

the lifeline of Andhra Pradesh has been accorded National Project status, 

and the responsibility of the project lies with GOI as envisaged in the AP 

Reorganisation Act, 2014.  

Further, the Central Government is limiting its funding to the irrigation 

component and that would not extend to the drinking water component.  

Polavaram project has become the only National Project wherein the 

drinking water component is not covered.  

Andhra Pradesh does not want any special treatment like Uttar Pradesh. 

We just want to be treated as equals.  

2. Deduction in borrowing limit of State on account of Excess 

Borrowing by previous Government.  

Andhra Pradesh is trying its best to recover from the bifurcation, 

Covid-19 pandemic and the successive lockdowns.  

The net borrowing ceiling for 2021-22 was set at Rs. 42,472 crore and 

in an unprecedented move, it was reduced by Rs. 17,923.24 crore due to 

the over-borrowings between 2016-2019.  



14.12.2021                                                                                                                                        1011 

 
The people of Andhra Pradesh are being made to suffer due to the 

over-borrowings of the previous Government.  

Assuming if the Government wants to do that then I should take you 

back to the era of Dr. Y S Rajasekhara Reddy when the AP Government 

had an under-borrowing of Rs. 26,380 crore.  

If you are punishing Andhra Pradesh for the over-borrowing of the 

previous Government, why not give us the benefit of the under-borrowing in 

the Governments between 2004 and the bifurcation? 

3. MGNREGS: Release of pending dues of Rs. 4976.51 crore.  

Under Supplementary Grants, the Government has rightly allocated 

Rs. 22,039 crore for rural jobs under NREGS.  

In the last 1.5 years, the rural work demand under MGNREGS has 

increased exponentially. NREGS had become the main source of livelihood 

for many and Andhra catered to the inward migration also during the period.  

Due to such increased demand, Andhra Pradesh has already 

overspent its fund allocation and in light of the revised labour Budget of 

Andhra Pradesh from 2167 lakh person-days to 2350 lakh person-days, the 

Government of India was apprised of the revised Budgetary requirements of 

Rs. 4976.51 crore towards wage, material and administration costs for the 

implementation of MGNREGS.  

I, therefore, on behalf of the people of Andhra Pradesh lay a claim of 

Rs. 4,976 crore out of the new allocation for the pending 2nd tranche of 

NREGA payments.  
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4. Inadequate coverage of beneficiaries under National Food 

Security Act (NFSA) 

Various components of food schemes, including the National Family 

Security Act (NFSA) Public Distribution System, PM Garib Kalyan Yojana 

for decentralised procurement of food grains under NFSA etc. are 

mentioned under the Supplementary Grants.  

Andhra Pradesh has less than the national average coverage of 

NFSA at 61 per cent of the rural population and 41 per cent of the urban 

population. We are still getting NFSA coverage based on 2011 census 

whereas the situation has changed drastically after bifurcation in 2014 and 

now that the 2021 census is delayed I hopeful that specific steps shall be 

taken to increase the coverage under NFSA by relying on other population 

surveys and thus, assuring food security to a larger population.  

Resource Gap Funding by Government of India.  

Andhra Pradesh at the time of bifurcation was assured that the 

resource gap shall be compensated through the regular Budget of the 

financial year, 2014-15.  

As per the C&AG, for the financial year 2014-15, the revenue deficit 

for the period from 2 June, 2014 to 31 March 2015 was Rs. 16078.76 crore.  

However, with the introduction of `standardized expenditure’ only Rs. 

4117.89 crore has been compensated to the Government.  
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Since then, many Budgets and Supplementary Demands for Grants 

have been voted upon; however, no mention of the remaining 

compensation to the State of Andhra Pradesh has been made. This is 

highly critical at this point of time to sustain and improve the fiscal health of 

the State.  

Stoppage of Disbursement of Loan to State Development Corporation 

(APSDC).  

I would like to bring to notice the stoppage of disbursement of loans 

for the Andhra Pradesh State Development Corporation (APSDC).  

APSDC was formed emulating the same model that several 

organisations including NHAI, Kerala Infra Investment Fund Board (KHB) 

etc. follow i.e receiving an allocation from the Government revenues to 

meet the debt servicing and other requirements. Based on cash flow 

robustness as well, APSDC was accorded “AA” rating.  

However, the stand taken by the Ministry of Finance against the 

borrowings of APSDC is harsh and disturbing.  

This has led to APSDC unable to borrow Rs. 1,800 crore.  

Thus, I would request the Finance Minister to look into the matter and 

allow disbursal of loan to APSDC.  

Thank you.  
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DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): I wish to lay my speech 

on 2nd batch of Supplementary Demands for Grants.  

 I rise to support the 2nd batch of Supplementary Demands for Grants. 

After the difficult period of COVID-19 pandemic, the entire country is facing a 

lot of hardship. People who had migrated to cities for their jobs had to leave 

the cities and go back to their native places.  

 I represent Nandurbar which is a tribal constituency inhabiting more than 

75 per cent tribal population, for us the challenge post covid period has been 

education, livelihood, basic infrastructure and many more including health, 

nutrition, agriculture etc. Many migrant labourers had to return to their native 

village after the lockdown was declared.  Now, these people are residing in the 

villages and are no more migrating. Since ages, these families were migrating 

for labour work but now, since these families are staying in the village, the 

need of these people is basically pucca houses, education of their children and 

livelihood activities.  

 The Government of India focuses on Pradhan Mantri Awas Yojana – 

Gramin which is to provide ‘pucca houses’ to the poor villagers who do not 

have their pucca house.   

 According to SECC data of 2011, the beneficiary list of PMAY-G 

Scheme was made where many villagers names have not come as these 
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people used to not live in that village but were migrated temporarily for jobs or 

labour activities at other parts of the country.  

 So, the names of these people were not included in the beneficiary list.  

 Now, those who have returned back to their homes and villages are 

demanding for pucca houses.  

 The Government of India has already made a list of left out beneficiary 

under list D. When this list was made, many of these villagers were out of the 

village for labour activities and, therefore, their names have not been included 

in list D. 

 I request the Government to start a new drive to include the names of 

those left out villagers who need a pucca house but their names are neither in 

list B nor in list D.  

 During COVID-19 pandemic, schools and colleges were closed and 

online education was started.  However, in my tribal constituency, this online 

education was not possible primarily due to lack of internet connectivity and 

secondly, because tribal families do not have Android mobile. Therefore, tribal 

children and youth have faced a lot of education loss during the last two years. 

I feel the Government should take this into consideration and must plan to give 

tablets to the tribal children and youth. After the Tribal Ministry of India started 

the ‘Van Dhan Vikas Kendra’ for increasing livelihood opportunities for tribal, it 

has paved a way of hope for thousands for tribals.  
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 It is expected to increase the value of ‘Minor Forest Produce’ by doing 

value addition of the MFP. I come from Maharashtra where the tribal 

department of Maharashtra is not at all encouraging the scheme of ‘Van Dhan 

Vikas Kendra’. 

 The process of registration of ‘Van Dhan Vikas Kendra’ is via State 

Government but the process of registration is stopped by the State which is 

causing hindrance in development of this cluster scheme for livelihood in tribal 

area.  

 I request the Government to change the registration process of this 

scheme and make this central registration with no role of State Government in 

registration.  Another important demand for my area is the Narmada-Tapi river 

interlinking project which is dream of our district which will bring change in the 

lives of people of Nandurbar.  Nandurbar is aspiration district and tribal 

dominated.  With the river interlinking, it will increase the annual income of the 

farmers in the district. Since the number of small and marginal farmers is more, 

the project will help in doubling of farmers income and improve the Human 

Development Index.     

 I request the Government to start the Central Institute of Plastic 

Engineering Technology college in Nandurbar which will provide an opportunity 

for the tribal students for getting degrees in the different faculties of this course 

and provide jobs to them. 
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 With these demands, I support the Supplementary Demands for Grants, 

2021.  I hope the Government will consider my demands related to my 

Constituency. Thank you.        
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�ी �ीरगं आ�पा बारणे (मावल): - अनपूुरक मांग� 2021-22 म� अब तक (अ�ैल-मई 2021 क� 

अविध के दौरान) क� � सरकार क� �ाि�य� और �यय से सबंंिधत डेटा ��ततु िकया गया है । 

फरवरी 2021 म� पा�रत 2021-22 के बजट म� वष� के िलए 34,83,236 करोड़ �पये के खच� का 

अनमुान लगाया गया था । सरकार ने COVID-19 आपातकालीन �िति�या और �वा��य �णाली 

तैयारी पकेैज के िलए 15,750 करोड़ �पये क� मंजूरी मांगी । पैकेज का उ�े�य साव�जिनक 

�वा��य �णाली क� आपातकालीन तैया�रय� को मजबूत करना है । इस धनरािश का उपयोग 

वेतन, अ�पताल� और िचिक�सा स�ंथान� को अनदुान, और िचिक�सा आपूित�, उपकरण और 

अ�य सिुवधाओ ंक� खरीद के िलए िकया जाएगा । कुल रािश म� से 12,207 करोड़ �पये रा��ीय 

�ामीण �वा��य िमशन के तहत रा�य� और क� � शािसत �देश� को अनदुान के �प म� िदए जाएगें । 

पैकेज के अलावा, आपातकालीन महामारी क� तैया�रय� और �िति�या म� होने वाले खच� को पूरा 

करने के िलए भारतीय आयिुव��ान अनसुधंान प�रषद (ICMR) को 526 करोड़ �पये �दान िकए 

जाएगें ।  

 कोिवड-19 से सव�िधक �भािवत रा�य महारा�� रहा है, यहा ँ पर करोना काल म� सबसे 

�यादा मरीज आये, महारा�� सरकार ने इस करोना काल को बह�त ही अ�छे ढंग से सभंाला और 

आज महारा�� रा�य इस महामारी से राहत पा रहा है लेिकन जब इस महामारी का बह�त बरुा दौर 

चल रहा था तब क� � सरकार ने िजतनी भी सहायता महारा�� को दनेी थी वह नह� दी गई, इसके 

साथ ही साथ अब कोरोना के नए वे�रएटं ओिम�ोन क� खबर ेआ रही है इसक कारण लोगो सतक�  

भी हो रहे ह� अतः सरकार को �वा��य �णाली क� आपातकालीन तैयारी के िलए रा�य� को 

उिचत फंड िदया जाना चािहए ।  
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 आज देश म� रा��ीय �ामीण �वा��य िमशन चलाया जा रहा है लेिकन हक�कत यह है िक 

बह�त से गाव� म� आज भी �ाथिमक �वा��य क� � नह� है, जब कभी कोई हे�थ इमरज�सी होती है 

तो गावँ के लोगो को कई िकलोमीटर दूर तक पैदल चलकर जाना पड़ता है ऐसे म� सरकार को गाव� 

म� �वा��य सिुवधाओ पर �यान देकर और रा�य सरकार� को इसके िलए फ�ड देने क� 

आव�यकता है । सरकार �धानमं�ी गरीब क�याण पैकेज के तहत कोिवड-19 से लड़ने वाले 

�वा��य किम�य� को बीमा कवर (�ित �यि� 50 लाख �पये तक) �दान करने के िलए 714 करोड़ 

�पये क� मंजूरी चाहती है । म� इसका समथ�न करता ह�,ँ कोिवड -19 से लड़ने वाले �वा��य 

किम�य� ने अपने जीवन को जोिखम म� डालकर हम� �व�थ करने का काम िकया है, म� इसके 

मा�यम से सरकार के स�ंान म� यह भी लाना चाहता ह� ँिक देश के बह�त से अ�पताल� म� टे�पररेी 

बेिसस पर �वा��य किम�य� और आशा वक� स� को कोिवड के दौरान काम पर रखा गया था लेिकन 

अब इन सबको नौकरी से िनकाल िदया गया है, म� सरकार से िनवेदन करता ह�ं िक इन �वा��य 

किम�य� और आशा वक� स� को वापस काम पर लेकर उ�ह� रोजगार िदया जा ए और इनको परमान�ट 

नौकरी दी जाए, क� � सरकार को रा�य सरकार� से इसके िलए वाता� िकये जाने क� आव�यकता है 

िजससे इन लोग� को �याय िमल सके । सरकार 2020-21 म� ऋण �थगन अविध के दौरान 

उधारकता�ओ ं के च�विृ� �याज (यानी, �याज पर लगाया गया �याज) क� छूट के िलए 1,750 

करोड़ �पये क� मंजूरी चाहती है । सरकार ने ��ताव िकया है िक ऋण �थगन के िलए और उस पर 

लगे �याज के छूट के िलए ससंद से मंजूरी मांगी है जबिक आज देश म� सहकारी ब�क िदन �ितिदन 

बंद हो रहे ह� इसम� लोगो का पैसा डूब  रहा है, सरकार को लोगो को राहत देने हेत ुकाम करने के 

आव�यक कदम उठाने क� ज�रत है । िजन लोग� का पैसा ब�क के बंद होने से डूबा है उ�ह� आिथ�क 

राहत िदए जाने क� आव�यकता है | सरकार ने वष� 2019-20 के िलए सांसद �थानीय �े� िवकास 

योजना के तहत लंिबत दनेदा�रय� के भगुतान के िलए 1,173 करोड़ �पये क� मंजूरी मांगी । जबिक 

कोिवड के दौरान सरकार ने सांसद �थानीय �े� िवकास योजना के तहत िमलने वाले फ�ड को ही 
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समा� कर िदया और अब सरकार ने वष� 2021-22 के िलए 2 करोड़ का फ�ड िदए जाने क� मंजूरी 

दी है और आने वाले चार वष� के िलए �ितवष� 5 करोड़ क� धनराशी िदए जाने क� बात कही है ।  

 सांसद �थानीय �े� िवकास योजना के तहत िमलने वाले फंड से सांसद अपने �े� म� छोटे 

छोटे ही काय� करवा सकता है जबिक इस फ�ड से हम अपने �े� म� कोई रोड भी नह� बना सकते 

ह�, और यह फंड इतना कम है क� मेर े�े� म� इससे हर गावँ को बड़ी मिु�कल से एक दो कमर ेकर 

सामदुाियक भवन भी नह� िमल पाता है ।  

 आज हर सांसद क� इ�छा है क� उसका सांसद �थानीय �े� िवकास योजना के तहत 

िमलने वाला फंड को 5 करोड़ �पये से बढाकर कम से कम २५ करोड़ �पये �ितवष� िकया जाय| 

सरकार को इस पर काय� करना चािहए और इस फ�ड क� राशी को २५ करोड़ �पये �ितवष� करने 

का �ावधान करना चािहए कोरोना काल के इस महामारी म� सीएसआर श�द� का इ�तेमाल बह�त 

ह�आ, कई बार हमने टीवी और अख़बार� क� हेडलाइंस यह सनुा और पढ़ा, सीएसआर के तहत 

टाटा ने पीएम केयस� फंड म� इतने करोड़ का दान िदया, अबंानी ने करोड़ का दान िदया, अदाणी 

और िबरला ने इतना दान िदया, कोरोना से लड़ाई के िलए सरकार और समाज के िलए एक बड़ा 

हिथयार सािबत ह�आ, कोरोना क� लड़ाई म� अगर सरकार क� कोई आिथ�क मदद क� तो वो है 

सीएसआर । सीएसआर के तहत ही सरकारी ितजोरी म� करोड़� आये िजन पैस� से सरकार कोरोना 

से लड़ रही है ।  

 कॉप�रटे सोशल �र�पािंसिबिलटी केवल जोिखम को कम करने के िलए नह� है, यह अवसर� 

को बनाने, बेहतर �दश�न करने और जोिखम� को बह�त पीछे छोड़ने के बार ेम� भी है । आज सी एस 

आर के मा�यम से दशे म� अनेक� काय� होते ह�, लेिकन यह सी एस आर एन जी ओ के �ारा काय� 

करने के िलए िदया जाता है और यह एन जी ओ इसका फायदा लेते ह�, जबिक आज के समय म� 

सांसद को उनके ससंदीय �े� म� काय� करने के िलए यह सी एस आर फ�ड उपल�ध िकये जाने क� 

ज�रत है, आज भी बह�त से िनजी क�पिनय� म� सी एस आर फ�ड बकाया पड़ा है, जबिक सरकार 
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को इस फ�ड को लेकर एक गाइड लाइन बनाकर इस खच� का िहसाब कर, बकाया फ�ड सांसद 

�थानीय �े� िवकास योजना फ�ड के तहत िवकास काय� के िलए िदए जाने क� ज�रत है|  

 �धानमं�ी �ामीण सड़क योजना के पहले चरण क� श�ुआत वष� 2000 म� क� गई । 

PMGSY का �मखु उ�े�य िनधा��रत जनस�ंया वाली असबं� बि�तय� को �ामीण संपक�  नेटवक�  

�दान कर �ामीण �े�� का सामािजक-आिथ�क सश��करण करना है । योजना के अतंग�त 

जनसं�या का आकार मैदानी �े�� म� 500+ और उ�र-पूव� रा�य�, िहमालयी रा�य�, म��थलीय 

और जनजातीय �े�� म� 250+ िनधा��रत िकया गया है । भारत सरकार �ारा वष� 2013 म� सम� 

द�ता म� सधुार हेत ु�ामीण सड़क नेटवक�  म� 50,000 िकमी. के उ�नयन के िलये म� PMGSY-II 

क� श�ुआत क� गई । और वत�मान म� PMGSY-III चल रहा है, �धान मं�ी �ाम सड़क योजना का 

उ�े�य गाव� को शहर� से प�क� सड़क� �ारा जोड़ना है इसम� ऐसी सड़क�  बनाई जा जो हर मौसम 

म� काम कर सके और लोग� को आने-जाने म� तकलीफ ना हो और उस �े� का िवकास हो सके । 

 इस उ�े�य स ेजब PMGSY (पी एम जी एस वाई) के अतंग�त सड़क� को बनाने के िलए ही 

DPR बनाया जाता है तो इस DPR (डीपीआर) को क� � से मंजूरी िमलने म� कई महीनो का व� 

लग जाता है और इसके साथ ही साथ PMGSY (पीएमजीएसवाई) के अतंग�त जो सड़क�  बनाई 

जाते ह� तो उनके म�टेन�स का काम ठेकेदार को 5 साल तक करना होता है लेिकन जब यह सड़क�  

खराब हो जाते ह� तो समय रहने के बाद भी ठेकेदार इसका म�टेन�स का काम नह� करते ह� और 

अिधकारी भी इसके िलए गंभीर नह� होते ह� इस कारण लोग� म� नाराजगी होती है ।  

जब PMGSY के अंतग�त DPR बनाया जाता है तो इसम� सड़क बनाने वाली जगह पर जो 

गावँ के िलए िबजली और पीने के पानी क� लाइन पड़ती है वह टूट जाती है जबिक इस वजह से 

लोग काम नह� करने देते ह� िजस कारण समय से काम नह� होने पर भी ट�डर कॉ�ट बढ़ जाती है 

आज के समय म� जब PMGSY के अतंग�त िकसी गावँ म� सड़क एक बार बनती है तो यह एक बार 

बनने के बाद इसका रखरखाव नह� होता है और न ही बढ़ते समय के साथ इस सड़क के उ�नयन 
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का काय� होता है सरकार को इसका भी �यान रखने क� आव�यकता है और इस PMGSY के 

अतंग�त बनाने वाली सड़क के उ�नयन हेत ुफ�ड िदए जाने क� ज�रत है । 

 देश म� निदय� क� सफाई आज का एक �मुख िवषय बना ह�आ है, जबिक देशभर के लगभग 

सभी निदया ँआज शहरीकरण के कारण ग�दी होती जा रही है, और इन निदय� को �व�छ और 

िनम�ल रखने के िलए नमािम गंगे क� तज� पर फ�ड देकर �व�छता नदी अिभयान चलाने क� ज�रत 

है ।  

महारा�� सरकार ने भी महारा�� के िविभ�न निदय� क� सफाई िलए क� � को ��ताव भेजा 

है अतः सरकार को इस ��ताव को ज�दी से मंजूरी िदए जाने क� आव�यकता है । 
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DR. BEESETTI VENKATA SATYAVATHI (ANAKAPALLE): The key feature 

of the current Supplementary Demands for Grants is the clearance for an 

additional spending of Rs. 3,73,761 crore. This is the Second Batch of the 

Supplementary Demands for Grants for the current fiscal year. This involves a 

higher-than-expected net cash outgo of Rs. 2,99,243 crore and the rest would 

be met through savings or enhanced receipts of various Ministries and 

Departments. More than 80 per cent of the extra net cash outgo, under the 

Second Batch of Supplementary Demands, pertain to five items, which include, 

equity infusion into Air India Assets Holding for a sum of Rs. 62,057 crore; 

additional subsidy for fertilizer for a sum of Rs. 58,430 crore; food for a sum of 

Rs. 49,805 crore; clearance of past dues owed to exporters (Rs. 53,123 crore); 

and greater allocation for the National Rural Job Scheme (Rs. 22,039 crore). 

There are 69 Grants and two Appropriations.  

However, on behalf of the people of Andhra Pradesh, I express my 

concern, anguish and disappointment by the actions of the Central 

Government in continuing to ignore the genuine needs and requirements of the 

State of Andhra Pradesh.  

I would like to list out a few issues also, including Polavaram – 2nd 

Revised Cost Estimate. While the Government has approved Rs. 8,786 crore 

for the Ministry of Jal Shakti under various Heads, there is a glaring omission 

towards clearing of Bills and increasing allocation for the Polavaram Project. 

                                    
 Speech was laid on the Table. 
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The 2nd revised cost estimate for Rs. 55,656.87 crore for the Polavaram 

Irrigation Project is still pending with the Government. The project, which is the 

lifeline of Andhra Pradesh has been accorded National Project status and the 

responsibility of the project lies with the Government of India, as envisaged in 

the AP Reorganisation Act, 2014. Further, the Central Government is limiting 

its funding to the irrigation component and that would not extend to the drinking 

water component. The Polavaram Project has become the only National 

Project wherein the drinking water component is not covered. The people of 

Andhra Pradesh do not want any special treatment like Uttar Pradesh; we just 

want to be treated as equals.  

Now, I come to deduction in borrowing limit of State on account of 

excess borrowing by previous Government. Andhra Pradesh is trying its best 

to recover from the bifurcation, COVID-19 pandemic, and the successive 

lockdowns. The net borrowing ceiling for 2021-22 was set at Rs. 42,472 crore 

and in an unprecedented move, it was reduced to Rs. 17,923.24 crore due to 

the over-borrowings between 2016 and 2019. The people of Andhra Pradesh 

are being made to suffer due to the over-borrowings of the previous 

Government. I would like to take you back to the era of Dr. Y.S. Rajasekhara 

Reddy when the Andhra Pradesh Government had an under-borrowing of Rs. 

26,380 crore. If you are punishing Andhra Pradesh for the over-borrowing of 

the previous Government, why do you not give us the benefit of the under-

borrowing by the governments between 2004 and the bifurcation? 
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Now, I would like to express my views about MGNREGS: Release of 

pending dues of Rs. 4976.51 crore. Under Supplementary Demands for 

Grants, the Government has rightly allocated Rs. 22,039 crore for rural jobs 

under NREGS. In the last 1.5 years, the rural work demand under MGNREGS 

has increased exponentially. The National Rural Employment Guarantee 

Scheme had become the main source of livelihood for many people and 

Andhra Pradesh catered to the inward migration also during the period. Due to 

such increased demand, Andhra Pradesh has already overspent its fund 

allocation and in the light of the revised labour budget of the State of Andhra 

Pradesh from 2167 lakh person-days to 2350 lakh person-days, the 

Government of India was apprised of the revised budgetary requirements of 

Rs. 4976.51 crore towards wage, material and administration costs for the 

implementation of MGNREGS. 

Therefore, on behalf of the people of Andhra Pradesh, I lay a claim of 

Rs. 4,976 crore out of the new allocation for the pending 2nd tranche of NREGA 

payments.  
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�ी हनुमान बेनीवाल (नागौर):  सभापित महोदय, सदन म� आज वष� 2021-22 क� अनदुान� क� 

अनपूुरक मागँ� पर चचा�  हो रही है । मेर ेसे पूव� कई िव�ान व�ाओ ंने अपनी बात रखी है । सरकार 

के बजट को लेकर िव�ेषण सिहत कई बात� को माननीय सद�य� ने सदन म� रखा है । वष� 2021-

22 क� अनुदान� के अनपूुरक मागँ� के दूसर े बैच के तहत 3,73,761 करोड़ �पये के सकल 

अित�र� �यय को अिधकृत करने के िलए संसद क� मंजूरी मागँी गई है । 

 महोदय, म� अपनी बात िकसान� के सामने आ रही सम�याओ ंसे श�ु क�ँगा । आपने उ� 

मागँ� म� उव�रक सि�सडी के िलए 58,430 करोड़ �पये के अित�र� खच� क� बात कही, लेिकन इस 

वष� फसल� के बुआई से पहले डी.ए.पी. क� भारी िक�लत ह�ई है । अब बआुई के बाद यू�रया क� 

भारी कमी से मेर ेराज�थान सिहत कई रा�य� के िकसान जूझ रहे ह� । राज�थान म� जगह-जगह 

आंदोलन ह�ए । का�ेंस क� सरकार ने िकसान� पर लािठया ँभी बरसाई ं । इस पर सरकार को �यान 

देने क� ज�रत है । 

 सभापित महोदय, म� िव� मं�ी जी का �यान उनके बजट भाषण क� तरफ आकिष�त करना 

चाह�गँा, िजसम� उ�ह�ने कहा िक हम एक करोड़ लोग� को उ��वला योजना से जोड़�गे । म� उ�ह� याद 

िदलाना चाह�गँा िक आप गैस कने�शन दे द�गे, िसल�डर दे द�ग,े लेिकन िसल�डर के दाम� म� जो 

बढ़ो�री ह�ई है, उसे वे कैसे वहन कर पाएगें । आपने उप-चनुाव म� कई जगह हार का सामना करने 

के बाद पे�ोल-डीजल क� क�मत म� कुछ कमी क� है, लेिकन इससे जनता को राहत नह� िमली है । 

अगर अतंरा���ीय माक� ट म� �ूड ऑयल क� क�मत को देख�, वष� 2014 म� एनडीए सरकार के 

श�ुआत के समय के भाव को देखकर तलुना कर� तो हम पाएगंे िक आज भाव आसमान छू रहे ह� ।  

इसका ��य� असर महगँाई पर पड़ रहा है । सरकार को पे�ोल, डीजल और घरलूे गैस क� क�मत� 

को और कम करने के िलए कदम उठाने क� ज�रत है । 

 महोदय, नदी जोड़ो प�रयोजना को गित दनेे के िलए वष� 2021-22 क� अनुदान� क� 

अनपूुरक मागँ� के दूसर ेबैच म� 4300 करोड़ �पये क� मंजूरी मागँी गई । आप निदय� को जोड़ रहे 

ह�, यह अ�छी बात है । लेिकन, पार�प�रक निदय� के बहाव �े� क� जो हालत है, उनम� सधुार कैसे 
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होगा, उस पर मंथन करने क� ज�रत है । आज राज�थान के लंिबत अतंरा��यीय जल िववाद� के 

िन�तारण म� के�� गंभीरता से �िच नह� िदखा रहा है । अभी कुछ िदन पहले का म� उदाहरण दनेा 

चाह�गँा । राज�थान के नोहर म� 200 के �थान पर 30 �यूसेक पानी छोड़ा गया । वहा ँह�रयाणा ने 

नोहर फ�डर म� पानी क� आवक अचानक घटा दी । इसका कारण यह था िक पंजाब से नोहर फ�डर  

क� मागँ के �म म� पानी का आवंटन नह� िदया गया । इस कारण से िकसान� क� बा�रया पीट गई 

और फसल� बबा�द ह�ई ं।  

 महोदय, यह बात म� इसिलए बोल रहा ह�,ँ �य�िक राज�थान �े�फल क� �ि� से सबस ेबड़ा 

रा�य होने के साथ ही देश का सबसे बड़ा रिेग�तानी भाग राज�थान म� ही ि�थत है । इस रा�य के 

िह�से म� पानी, देश का सबसे कम मा�ा म� है । रा�य म� कृिष व पशपुालन मूल �यवसाय होने क� 

वजह से यहा ँपानी क� आव�यकता अिधक है । यहा ँवषा� सबसे कम होने के साथ-साथ तापमान 

अिधक रहता है । इन सार ेहालात� के बाद भी राज�थान के साथ पड़ोसी रा�य� का जल िववाद 

अशोभनीय है । रावी-�यास समझौते के अनसुार पजंाब �ारा राज�थान को उसके िह�से का पानी 

नह� देना, भरतपरु िजले म� यमनुा का पानी कम पह�चँने व अपर यमनुा बोड� के िनण�य के �म म� 

रा��थान को उसके िह�से का जल आवटंन नह� होने जैसे िववाद� के कारण राज�थान को उसके 

हक का पानी नह� िमल रहा है । आप निदय� को जोड़ने के िलए अित�र� बजट मागँ रहे ह�, परतं ु

आपको ऐसे िवषय� पर भी �यान दनेे क� आव�यकता है । 

 महोदय, म� रलेवे के संबधं म� एक बात कहना चाह�गँा । कई बजट घोषणाओ ं म� नई रले 

लाइन� के सव� क� घोषणा होती है और बाद म� कह िदया जाता है िक यह लाइन आिथ�क �प से 

स�म नह� है, इसके कारण इस काय� को आग ेनह� बढ़ाया जाता है । म� आपको उदाहरण के तौर 

पर कहना चाह�गँा िक मेर े राज�थान म� फलोदी से नागौर तथा पीपाड़ से भोपालगढ़-आसोप-

सखंवास होते ह�ए मुंडवा तक नई लाइन का सव� �पोज ह�आ । इन दोन� मामल� म� आपने कह िदया 

िक यह आिथ�क सव� �प से ठीक नह� है, इसिलए �पोज़ल �वीकृत नह� ह�आ । 
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म� �धान मं�ी जी को सदन के मा�यम से कहना चाह�ंगा िक एक तरफ हम रले को सेवा 

बताते ह� और दूसरी तरफ गैर अथ��म बताकर प�रयोजना को मूत� �प नह� देते । ऐसे म� केवल एक 

िनजी कंपनी क� सोच क� तरह केवल श�ु मनुाफे क� तरफ ही �य� �यान िदया जाता है? दोन� 

लाइन� बनाना जनिहत म� अ�छा कदम होगा, लेिकन आपने यह कारण बता िदया । इसी �कार वष� 

से लंिबत प�ुकर-मेड़ता रलेवे लाईन को भी मूत� �प नह� िदया जा रहा है ।  

म�ने अपने संसदीय �े� नागौर के लाडनू, कूचामन, डीडवाना, मकराना व नागौर िजले के 

ही मेड़ता व डेगानामे ि�थत रलेवे �टेशन� पर बजुगु� व बीमार याि�य� के िलए ए�कलेटर और 

िल�ट लगाने क� मांग क� । रेल मं�ालय क� ओर से यहा ंया�ी भार कम होने का हवाला दकेर 

िनयम� म� नह� आने क� बात कह दी । िफर आप कैसे कह रहे ह� रले सेवा का ज�रया है? यिद ऐसे 

िनयम ह�, तो उसम� िशिथलता दी जाए ।  

मेरी एक मांग है िक �ेन� म� सामा�य कोच व सामा�य िटकट देने क� �ि�या को तरुतं श�ु 

िकया जाए । इससे गांव के गरीब लोग� को सम�या आ रही है । साथ ही, रलेवे क� िवभ ि◌�न 

लंिबत भित�य� को पूरा िकया जाए व रलेवे म� नई सरकारी नौक�रय� के अवसर सिृजत िकए जाए ं।  

HON. CHAIRPERSON : The House will adjourn at seven o’clock and there are 

two more Members to speak. You have already exhausted your time.  Please 

conclude. 

�ी हनुमान बेनीवाल: सर, अभी तो मुझे 5 िमनट भी नह� ह�ए । उनको आपने 12 िमनट िदए । 

HON. CHAIRPERSON: Please finish your speech in one minute only. 

�ी हनुमान बेनीवाल: महोदय, आप मेरा �म बीच म� तोड़ देते ह� । म� सड़क, प�रवहन एव ंराजमाग� 

मं�ी �ारा वष� 2015 से लेकर 2017 के म�य उनके राज�थान से जड़ेु दौर� म� क� गई घोषणाओ ं

क� तरफ भी �यान आकिष�त करना चाह�ंगा । राज�थान म� 50 सड़क माग�, िजनक� लंबाई 4,772 

िकलोमीटर है, िजसम� फलोदी से होकर मेर े ससंदीय �े� नागौर के नागौर-तरनाउ-खाटू, 

नारायणपरुा होते ह�ए दूदू-दौसा का खडं भी शािमल ह,ै उ�ह� घोिषत करने क� सै�ांितक सहमत ि◌ 
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दे दी गई । उन घोषणाओ ंपर ि�या�वयन नह� ह�आ, इस पर �यान देकर रा��ीय राजमाग� घोिषत 

िकया जाए ।  

सभापित महोदय, म� इस मौके पर यह भी पनु: कहना चाह�ंगा िक िश�ा, �वा��य सिहत 

कई िवषय रा�य से सबंंिधत ह�, लेिकन क� � को ��येक बात यह कहकर नह� टालनी चािहए िक यह 

रा�य का िवषय है । राज�थान क� कुछ मांग� को सदन म� रखकर, म� अपनी बात समा� क�ंगा ।  

राज�थान के जोधपरु व बीकानेर म� हवाई सेवाओ ंका िव�तार िकया जाए । दोन� �थान 

धािम�क, पय�टन व साम�रक �ि� से मह�वपूण� ह� और दोन� ही �थान� स ेक� � म� म�ंी भी ह�, जोधपरु 

और बीकानेर से । राज�थान म� कुचामन से डीडवाना तथा फलोदी से नागौर व नागौर से जायल 

होते ह�ए डीडवाना तक नई रलेवे लाईन के सव� �पोज करके �वीकृित रलेवे लाईन हेत ुदी जाए । 

यह �ट भी धािम�क, पय�टन व साम�रक �ि� से मह�वपूण� है । 

सभापित महोदय, मेर ेयहां क� एक बह�त बड़ी मांग है । दिुनया भर के अदंर नागौरी पान 

मेथी सव��े� गुणव�ा क� है । यह न केवल भारत म�, बि�क पूर े िव� म� केवल मेर ेसंसदीय �े� 

नागौर म� उ�पािदत होती है । मेरी सरकार से मागं है िक नागौर क� पान मेथी िजसे कसूरी मेथी भी 

कहते ह�, उसे नागौर के नाम से जीआई टैग िदया जाए ।  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. I have to adjourn the House at 7 

o’clock. 

�ी हनुमान बेनीवाल: महोदय, मझेु बात समा� करने दीिजए । वष� 2018-19 म� 53,026 ि�वंटल 

व वष� 2019-20 म� 55,535 ि�वंटल मेथी का उ�पादन नागौर म� ह�आ । … (�यवधान) मझुे अपनी 

बात समा� करने दीिजए ।… (�यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude.  

 Shri Janardan Singh Sigriwal.  
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�ी जनाद�न िसहं सी�ीवाल (महाराजगजं): महोदय, म� अनदुान� क� अनपूुरक मांग� (ि�तीय) के 

प� म� बोलने के िलए खड़ा ह�आ ह�ं । म� आंकड़� पर नह� जाऊँगा । माननीय िनिशकांत दबेु जी ने 

पहले जो अपनी बात रखी, तब सार ेसंबिंधत आंकड़� और सारी बात� को उ�ह�ने रखने का काम 

िकया । म� दो-तीन बात� आपके सामने रखना चाहता ह�ं । जब देश के �धान मं�ी माननीय नर�े� 

मोदी जी ह� तो चाहे जो भी धन दीिजए, वह सब सरुि�त है और वह धन देश के िवकास और देश 

के स�मान म� लगने वाला है । यह म� आपसे िव�ास के साथ कहता ह�ं । इसका जीता जागता 

उदाहरण म� आपके सामने देना चाहता ह� ं।  

 महोदय, कोरोना जैसी वैि�क महाआपदा को झेलते ह�ए अपने कोरोना टीके का िनमा�ण कर 

देश क� जनता को कोरोना से बचाने का काम अगर िकसी ने िकया है, तो वह देश के �धान मं�ी �ी 

नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� ह�आ है, िजसने दिुनया म� एक अलग �थान बनाने का काम िकया है । 

दिुनया म� सबसे तेज गित से �रकॉड� समय म� 100 करोड़ से �यादा लोग� का टीकाकरण कराना, 

यह आपका पैसा सरुि�त होने का जीता-जागता उदाहरण है और ऐसे काय� के िलए म� देश के 

यश�वी �धान मं�ी जी और कोरोना यो�ाओ ंको सलाम करता ह�ं, सै�यूट करता ह�ं और उनका 

स�मान करता ह�ं ।  

रा��ीय िडिजटल �वा��य िमशन के तहत देश के ��येक नाग�रक का िडिजटल हे�थ 

आईडी काड� म� �वा��य का बही खाता रखने वाला आईडी काड� बनाने क� योजना आर�भ कर 

हमारी �वा��य सिुवधाओ ंम� �ाि�तकारी बदलाव लाना, यह देश के िलए गव� क� बात है । सरकार 

ने पूर ेदेश म� नाग�रक� को �वा��य सिुवधाए ं�दान करने के िलए छ: ए�स क� जगह 22 ए�स खड़े 

िकए ह� । ए�स क� यह िमसाल देश के सामने है । इसके साथ ही सरकार �ारा ��येक ससंदीय �े� 

म�   मेिडकल कॉलेज क� �थापना करने का िनण�य मेिडकल जगत के इितहास म� बह�त बड़ा िनण�य 

है ।  
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 महोदय, �वािम�व काड� योजना के तहत जमीन� क� गांव-गांव म� सही जानकारी देने का 

िनण�य लेना सबसे बड़ी योजना है और यह देश के िलए गव� क� बात है । अंतरा���ीय भारत माला 

योजना के तहत रोड्स का जाल िबछाकर अनेक ए�स�ैस वे और हाईवेज़ का िनमा�ण करके देश 

क� चार� िदशाओ ंको सड़क माग� से जोड़कर यातायात को सगुम एव ंसरल बनाना देश के िलए गव� 

क� बात है । 

 महोदय, िनण�य और िनमा�ण के ऐितहािसक सम�वय के साथ देश के चह�मखुी िवकास म� 

ती�ता से सरकार काय�रत है । यह देश के िलए गव� क� बात है । सनातन स�ंकृित और परपंरा के 

पनु��ार का काय� करने वाली सरकार है, यह देश और हम सबके िलए गव� क� बात है । िदनांक 5 

अग�त, 2020 को �वयं माननीय �धान मं�ी जी ने �भ ु�ीराम मिंदर अयो�या का िशला�यास कर 

राम मिंदर के 492 वष� के इितहास को �वण� अ�र� म� दज� िकया है । ��येक िदवाली म� अयो�या म� 

भ� दीपो�सव का आयोजन कर िव� �रकॉड� बनाने वाली यह सरकार है । मोदी ह� तो आपके और 

सदन के �ारा िदया गया पैसा देश के स�मान और �वािभमान म� लगने वाला है । 

 महोदय, देश क� सं�कृित और धािम�क सनातन परपंरा को आगे बढ़ाते ह�ए धािम�क महाकंुभ 

का सफल सचंालन करने वाली यह सरकार है । ‘िद�य काशी, भ�य काशी’ काय��म के तहत बाबा 

काशी िव�नाथ मिंदर, वाराणसी म� �ंट को�रडोर का िनमा�ण िकया और लोग� का सीधे गगंा �नान 

कर जलािभषेक के िलए बाबा िव�नाथ के दरबार म� जाना सगुम और सरल बनाया । यह हमार ेऔर 

देश के िलए गव� क� बात है । 

 महोदय, �धान मं�ी िकसान स�मान योजना के तहत िकसान� को �ित वष� 6,000 �पये 

महैुया करना और िकसान� क� आय को दगुनुा करने के िलए सरकार �ितब� है, यह देश के िलए 

स�मान क� बात है । रहेड़ी, ठेल�, पटरी, गरीब दकुानदार� और छोटे �यावसाियय� के िलए प�शन 

देना और उ�ह� िबना गारटंर का 10,000 �पये ब�को से िदलाने के िलए �े�रत करना, देश के िलए 

स�मान और �वािभमान क� बात है । 
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 महोदय, माननीय अटल जी के ‘सपन� का भारत’ के िनमा�ण हेत ुनदी जोड़ो योजना �ारभं 

करना हम सबके िलए स�मान और �वािभमान क� बात है । �िमक� के िलए नई योजना लागू 

करना, देश के िलए स�मान और �वािभमान क� बात है । गरीब� के िलए म�ुत अ�न योजना लागू 

करना और हर गरीब को अ�न उपल�ध कराने वाली यह सरकार है । पूर े देश म� कोरोना �पी 

महामारी   म� 80 करोड़ राशन काड� धा�रय� को राशन महैुया करान ेका काम यह सरकार कर रही 

है । 

 महोदय, पया�वरण िव� स�मेलन म� दिुनया के बड़े दशे� के सामने वैि�क पया�वरण क� र�ा 

के िलए भारत का प� मजबूती से रखकर पया�वरण िहत म� िव� म� �ित�ा बढ़ाने वाली यह सरकार 

है । एिशया और पि�म एिशया के देश� सिहत िव� के अ�य देश� के साथ िमलकर रा��िहत म� 

िवदशे नीित को नया आयाम देने वाली यह सरकार है । यह भारत के िलए बह�त ही गव� क� बात है । 

 महोदय, नए ससंद भवन और स��ल िव�टा का िनमा�ण काय� �ारभं कर अ�तु लोकतािं�क 

मंिदर बनाने का ऐितहािसक काय� करने वाली यह सरकार है । यह देश के िलए गव� क� बात है । ‘एक 

भारत �े� भारत’ के िवकास हेत ुसतत् �य�नशील यह सरकार है, यह हमार ेऔर देश के िलए गव� 

क� बात है । ‘सबका साथ, सबका िवकास, सबका िव�ास, सबका �यास’ सकं�प के साथ िदन-

रात गांव के गरीब, िकसान, मजदूर, �यापारी, नौजवान, यवुा, मिहला, बजगु� एवं ब�च� के िलए 

योजना का �ारभं करने के िलए यह सरकार काय�रत है ।  

 महोदय, म� आपके मा�यम से सदन से कहना चाहता ह�ं िक नदी जोड़ो प�रयोजना को गित 

देने के िलए, बजटीय �बंध करने का काम इस सरकार ने िकया है । 

 इतना ही नह� सरकार ने ‘खेलो इंिडया’ योजना के तहत पैसा िदया है । दिुनया म� भारत का 

मान-स�मान बढ़ाने का काम इस सरकार ने िकया है । गरीब� को िबजली, आवास और चू�हा, 

िसल�डर तथा रगेलेुटर सिहत रसोई गसै का कने�शन देने का काम भी इस सरकार ने िकया है ।     

… (�यवधान) इस सरकार ने ‘आय�ुमान भारत’ योजना के तहत 10 करोड़ गरीब प�रवार� को 

हे�थ गो�डन काड� देने का काम िकया है । जो पहले क� सरकार थी, वह पैसा देने म� इसिलए 
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िहचकती थी, सदन म� इसिलए िवरोध करती थी, �य�िक खेल घोटाला, कोल घोटाला, टू-जी 

�पे��म घोटाला, अग�ता घोटाला, चारा घोटाला, अलकतरा घोटाला, वद� घोटाला और जमीन 

घोटाला ह�आ था और त�कालीन �धान मं�ी जी के हाथ� से कागज फाड़कर उनके मुहं पर फ� कने 

का काम भी इसी सदन म� ह�आ था । उस समय क� सरकार के दज�न� मं�ी घोटाले म� जेल गए थे । 

इसिलए, �धान मं�ी जी ने ‘कां�ेस म�ु भारत’ … (�यवधान) 
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DR. T. SUMATHY (A) THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI 

SOUTH): The Finance Ministry had announced last year the Pradhanmantri 

Gareeb Kalyan Package, Aatma Nirbhar Bharat Abhiyan Package during the 

Covid Pandemic period and all other schemes announced were kept in 

abeyance. 

This means the initiation of new schemes already appraised/approved 

will remain suspended for one year till march 31, 2021 or till further orders 

whichever is earlier. This is applicable for those schemes as well for which in-

principle approval has already been given by the Department of Expenditure. 

The country has witnessed an unprecedented sorrow and miseries 

during the second wave of Covid-19. Every gamut of activity is standstill and it 

is only two months ago the country has breathed some relief. 

I would like to confine here to the demands from Tamil Nadu and to my 

Chennai South constituency. 

The total allocation of SDRMF (2020-21) in Tamil Nadu is Rs.1360 crore 

of which Rs. 1020 crore is the central share and Rs.340 crore is State share. 

Tamil Nadu being one of the most vulnerable states in the country require 

more funds from the centre. But the centre had not released amount under 

certain centrally sponsored schemes for which the Government of Tamil Nadu 

had already spent. This will create a big hole in Tamil Nadu budget in the 

coming year. 

                                    
 Speech was laid on the Table. 
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The Union Government has yet to release an amount of Rs 19,000 crore 

to Tamil Nadu as part of its share for centrally sponsored schemes or towards 

reimbursing the money spent by the Government of Tamil Nadu. Tamil Nadu is 

yet to get post/pre-matric scholarship funds of Rs. 1500 crores meant for 

SC/ST students. Similarly in school education department Rs. 1200 crore yet 

to released. 

Under the Swachh Bharat Mission (Gramin) an amount of Rs. 600 

crores, are still pending from the Government. A total amount of about Rs.1500 

crore is yet to be released under the revised restructured Technology 

Upgradation Funds Scheme (TUFS), to entrepreneurs in Tamil Nadu. 

Any delay in the release of funds sanctioned will not only affect the 

proper implementation of centrally sponsored schemes but adversely affect the 

socio economic and educational status of the beneficiaries. Therefore, I urge 

upon the Union Government to expedite the released Rs.19000 crore dues to 

Tamil Nadu on various schemes and avoid any such shortfalls in the approved 

central share release in future 

Lots of efforts have to be taken under Chennai Rivers Restoration Trust 

(CRRT) to reduce the sewage let into the rivers and other water bodies of 

Chennai mega city, Creation and restoration of water bodies in Chennai and 

adjoining areas at the cost of Rs.500 crore and Restoration of Chennai 

Waterways at the cost of Rs. 10000 crore is the need of the hour. 
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The Coovum River Restoration Project has to be implemented at a total 

cost of Rs.3,833.62 crore in 5 years with Chennai River Restoration Trust as 

the nodal agency. But nothing has been done concretely so far to implement 

such an important programme. Apart from the Adyar River Eco Restoration 

Project, Rs. 150 crore was allocated out of the Environment Protection and 

Renewable Energy Fund to restore lake, water bodies in Chennai and other 

cities. 

The Remediation/closure of Perungudi/kodungaiyur dump yards at the 

cost of Rs. 150 crores and Greenfield Regional Landfill and waste Processing 

Facility at the cost of Rs. 150 crore and an integrated waste collection and 

Transfer at the cost of Rs. 200 crores. 

The 100 per cent sanitized and open defecation free city project at the 

cost of Rs. 300 crore and Slum-free city programme at the cost of Rs. 25000 

crores which include 100 per cent sewerage coverage programme at the cost 

of Rs. 7000 crore. 

The department of fisheries in Tamil Nadu has pioneered many fishery 

development activities in India. The Union Government has promised to form a 

separate Ministry to Develop and conserve the fisheries resources and to 

ameliorate the socio-economic status of the fishermen community, 

The allocation made for important central schemes like Atal Mission for 

Rejuvenation and Urban Transformation (AMRUT), Smart Cities Mission, (iii) 

Pradhan Mantri Awas Yojana - Urban (PMAY-U), (iv) Swachh Bharat Mission - 

Urban (SBM-U), and Deendayal Antyodaya Yojana-National Urban Livelihood 



14.12.2021                                                                                                                                        1037 

 
Mission (DAY-NULM) are inadequate and insufficient to execute the ambitious 

targets set by the sloganeering Government. 

Under AMRUT Scheme the Centre has not allocated adequate funds 

except few crores and the then Government in Tamil Nadu has not done any 

noticeable work under this scheme. This is the sorry state of implementation of 

this scheme, Sir. 

The Smart Cities Mission lags way behind both in allocation of funds and 

execution of works under the Scheme. The Government of India have selected 

11 cities in Tamil Nadu to be developed as Smart Cities which includes 

Chennai, Coimbatore, Madurai, Thanjavur, Salem, Vellore, Tiruppur, 

Thoothukudi, Tirunelveli, Tiruchirappalli and Erode. Even the allocated funds 

were grossly misused by the previous Government in Tamil Nadu. This area 

needs to be set right. 

In between April 2016 March 2021 due to the lack of coordination 

between the different Corporations and Tamil Nadu Urban Finance and 

Infrastructure Development Corporation Lid (TUFIDCO) as well as due to the 

political interference, the smart cities projects in Tamil Nadu has not yielded 

desired results. There is an urgent need for proper devolution of funds from the 

centre and allocation and proper utilisation of funds by the Government of 

Tamil Nadu.  Otherwise, reaching the desired targets in Smart Cities Mission is 

a distant dream. 
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Out of 378 projects sanctioned at a cost of Rs.10379.14 crore, 63 

projects at a cost of Rs.248.09 crore have been completed, 199 projects at a 

cost of Rs.5502.40 crore are under execution and the remaining projects are 

under various stages of implementation. I would like to mention that  under the 

Smart City Mission, all the 11 cities from Tamil Nadu are totally neglected. 

Government has to sanction further amount for the present Government under 

the dynamic leadership of our hon. Chief Minister Thiru M.K. Stalin to achieve 

the desired results. 

PMAY-U is an affordable housing scheme being implemented from 2015 

to 2022. The budgetary allocation towards the scheme for 2020-21 is Rs 8,000 

crore. But till December 2019, 103 lakh houses have been approved. Of this, 

as per the Government’s data only 31 per cent houses have been constructed. 

That means the implementation of this scheme is going at snail’s pace and the 

Governments at Centre is just doing publicity gimmicks. The percentage of 

beneficiaries is very less and negligible compared to the Mission targets. 

More than 35 per cent of Chennai population live in slums. Chennai 

Metropolitan population has grown from 2.64 million in 1971 to 6.5 million as of 

now. The expansion of Chennai Metropolitan Development Area (CMDA) from 

1.189 sq.km to 8,878 sq.km has increased slum population eight-fold. During 

rainy season, the whole area gets flooded, the pathways become swampy and 

the entire colony becomes a fertile breeding place for mosquitoes, exposing 

the slum dwellers living in the area to all sorts of diseases. During summer, the 
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thatched huts are prone to fire accidents. Thus, the slum dwellers’ life is the 

most miserable one. 

The major factor contributing the development of slums is the lack of 

employment in rural areas and rapid urbanization. People migrate from their 

hometown to Chennai and get employed in different unorganized sectors. 

The Government did not have any policy for the welfare of slum dwellers 

until our visionary leader Dr. Kalaignar empowered the Government to protect 

the rights of slum dwellers from eviction on relocation in 1971. The policy 

helped in created Tamil Nadu Slum Clearance Board (TNSCB) in 1971. 

The Tamil Nadu Town and Country Planning Act, 1971 mandates a 

review of the Master Plan every five years. The Slum dwellers of Chennai are 

the worst affected due to very heavy rains, frequent floods and cyclonic storms 

during Monsoons. 

Development for the urban poor is beyond the provision of social 

housing. It involves the improvement of people’s capacities within the urban 

sphere. This requires around 1.5 lakh houses with all the associated 

infrastructure facilities for providing quality education to medical care to create 

Smart Slums in Chennai Metropolitan Area. 

I therefore urge the Government to take appropriate steps to provide 

funds for the construction of 1.5 Lakh houses under the Pradhan Mantri Awas 

Yojana-Housing for All (Urban) and also initiate the Smart Slums program 

under the Smart Cities Initiative in Chennai Metropolitan Area which cover my 

South Chennai Constituency. 
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The much publicised and projected Swachh Bharat Mission (SBM), to 

eliminate open defecation is also falling in gutters. The Union Government’s 

proclamation of achieving 100 per cent scientific management of municipal 

solid waste in all 4,041 statutory towns by October 2, 2019 has gone in thin air. 

In 2020-21, Rs 2,300 crore has been allocated towards the scheme. The 

total estimated cost of implementation of SBM-U is Rs 62,009 crore but the 

results achieved so far do not justify both allocation and proclamation. I don’t 

know whether the Government could continue this scheme considering the 

extraordinary situation due to COVID-19 as the country’s GDP witnessed an 

abysmal fall. 

Chennai is a thriving metropolis is also known for its diverse ecosystem. 

The Pallikaranai marshland covering a geographical area of 80 square 

kilometres is one of the most significant wetland ecosystems which play an 

important role in the natural drainage systems in South India. Unfortunately, 

mindless damages done to its environments is making its very existence 

uncertain in future. It is most unfortunate that the Government at the State is 

the biggest culprit in the last decade. The lack of scientific approach coupled 

with inept and corrupt state Government made the things bad to worst. 

Disaster awaiting. 

The marshland has come under serious threat from the developmental 

programmes adopted by the Government. Major problem faced by the marsh 

is the dumping of municipal wastes. The Corporation of Chennai is dumping 

about 2200 tonnes of garbage in landfills right over the Marsh. Besides a 
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sewage treatment plant that is located in this region 32 million litres of 

untreated sewage being let into the marsh on a daily basis. This has done an 

irreparable damage to the Pallikaranai marsh which is most vulnerable to 

encroachment and degradation. 

Due to rapid urbanization and industrialization the Pallikaranai 

marshland was reduced to one-tenth of its original extent. The presence of a 

major dump-yard and sewage treatment plant operated in the ecologically 

sensitive areas of Pallikaranai marsh pose a great threat to the biodiversity of 

the wetland. If the landfills are closed and sewage treatment plants relocated, 

the damage can be curtailed. 

The Madras High Court in one of its recent verdicts has ruled for the 

protection and preservation of 1716 acres of marshland. 

As a first real effort to protect the wetland, Dr. Kalaignar’s Government 

declared 317 hectares (780 acres) of the marsh as a reserve forest on 9 April 

2007 (Gazette notification G.O.Ms.No.52, dated 9 April 2007) under the Forest 

(Conservation) Act of 1980 and brought under the jurisdiction of Tambaram 

range, a separate range in Chengalpet Forest Division with headquarters at 

Pallikaranai. 

The Government of Tamil Nadu in its State Budget 2019-20 has 

allocated Rs 165.68 crore for restoration of the Pallikaranai marshland. But 

none of the projects announced so far to protect Pallikaranai marsh lands have 

been properly done. 
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Therefore, I urge the Union Government to initiate immediately a 

comprehensive bio-diversity protection and conservation project under the 

National Wetland Conservation Management programme to save the 

Marshland of Pallikaranai. 

Given the pace of urbanisation, large capital investments are needed for 

infrastructure projects which includes support from Central and State 

Governments in the form of capital grants. 

Tholkappia Poonga or Adyar Eco-Park in the Adyar Estuary area of 

Chennai is the brain child of our mercurial leader Dr. Kalaignar and Thalapathy 

M.K. Stalin. 

The Metropolitan Chennai has been growing rapidly and traffic volumes 

have increased greatly. To promote and ease public transport of various forms 

including metro rail and to ensure that the share of public transportation in 

Chennai city is substantially increased was accorded topmost priority by our 

beloved Leader Dr. Kalaignar during his golden reign. 

A Detailed Feasibility Report for the expansion of the Chennai Metro Rail 

Project Phase II along 3 corridors - North West to South East; West to East; 

and an orbital corridor for a length of 118.9 Kms at an estimated cost of 

Rs.69,180 crores is very important for the people of Chennai particularly my 

South Chennai Constituency which extend up to Sholinganallur and beyond. 
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Also, the Integration of the Chennai Mass Rapid Transit System 

(MRTS), with the Chennai Metro Rail is desirable and would enable effective 

synergies between various modes of transport and increase share of public 

transport. 

I urge upon the Government to support the Phase II of the Metro Rail 

Project of Chennai and to ensure that all necessary clearances are provided 

expeditiously to fulfil the dream and aspirations of the people of Chennai to 

provide the much-needed fillip to the public transport system in the Chennai 

Metropolitan city. I urge the Union Government to expedite the Phase-II of 

Chennai Metro Rail Project. 

The Chennai Metropolitan city is bursting with almost one crore people 

and also have a huge floating population converging from all corners of Tamil 

Nadu, India and world over. 

Unfortunately, the capacity of the city roads to handle the surging 

population of people and vehicles continues to be same and inadequate 

resulting in frequent traffic snarls and blockades. The people of Chennai city 

are often marred with traffic congestion, and pedestrian-vehicular conflicts 

South Chennai Constituency is formed a major part of Chennai Metro 

city and is affected very badly due to frequent traffic snarls, road blocks due to 

pedestrian-vehicular conflicts occurring at Virugampakkam, Valasaravakkam, 

Vadapalani, T.Nagar, Adayar, Velacherry, Tharamani, Tiruvanmiyur, 

Perungudi and Sholinganallur road junctions. 
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The Chennai Metropolitan city desperately requires several new 

impetuses in Urban Road Infrastructure to mitigate traffic hurls and pedestrian-

vehicle conflicts in almost all the road junctions. 

Sensing the need for a Skywalk or Foot Over Bridge demand for the 

same was proposed by several civic organizations and NGOs. Sky walks with 

escalators and travelators are the need of the hour, should be established 

under the Smart Cities Mission. 

The Chennai Metropolitan Development Authority is all set to draw up a 

Third master plan for the Chennai metropolitan area (CMA) whose size would 

increase sevenfold. In these circumstances I urge the Union Government to 

take necessary steps to expedite the sanction and construction of Skywalks, 

Foot Over Bridges with Escalator and Travelator facilities at all the vantage 

road junctions in South Chennai Constituency. 

The City Development Plan under Jawaharlal Nehru National Urban 

Renewal Mission have to be reviewed for evolving Transport Strategies. The 

National Urban Transport Policy and the Second Master Plan for CMA needs 

immediate implementation of projects envisaged. 

To address the projected traffic demand by the year 2025, the 

completion of phase II of Chennai Metro Rail Network, the augmentation of 

road network capacity through elevated highways is a must. The three road 

stretches from Teynampet to Tambaram, Madhya Kailash to Siruseri and 

Santhome to Sriperumpudur need elevated express corridor to address the 

traffic problems. 
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I urge the Government to take necessary steps to implement the 

elevated express corridors to reduce traffic jam and ensure smooth faster 

travel by commuters. 

Thank You. 
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DR. THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM): Hon. Chairman Sir, 

Vanakkam. Through you, I wish to bring to the notice of hon. Finance Minister 

some of my demands. 

My first demand is regarding the Local Area development funds given to 

MPs every year.  I request that the MPLAD fund should be increased to Rs 20 

crore per year. Rs 5 crore is allocated every year for this MPLAD fund. 

Through this amount, even the projects worth 20 lakh each could not be 

implemented in an Assembly constituency under the MP’s jurisdiction.  In 

Tamil Nadu, every MLA gets Rs 3 crore as the MLA Local Area Development 

fund. Even if you calculate in such a way, there are at least six Assembly 

constituencies in a Parliamentary constituency and therefore it amounts to Rs 

18 crore. People submit their demands to the hon. Member of Parliament on 

this basis. Therefore, I want to state that the amount of Rs 5 crore is 

insufficient to carry out development activities and work in the Parliamentary 

constituency under the jurisdiction of a Member of Parliament. Therefore, the 

allocation for  MPLAD fund should be increased to Rs 20 crore per year.  

Development work is carried out for the welfare of SCs and STs, in 

proportion to the population, as per the Sub-Plans like SC Sub-Plan and Tribal 

Sub-Plan. Although the funds are allocated in proportion to their population, 

there is no mechanism to monitor the aspects of proper implementation and 

prudent financial management with regard to works undertaken under these 

                                    
 English translation of the speech originally delivered  in Tamil. 
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Sub-Plans. Not only the funds for such Sub-Plans should be increased, but the 

MP of the respective constituency should be authorized to organize meetings 

once in a month or once in three months to monitor the progress made in 

regard to the implementation of work under these Sub-Plans as well as 

prudent spending of the allocated funds. Similar to the Vigilance and 

Monitoring Committee, a Group constituted to monitor the effective 

implementation of Prevention of Atrocities Act, the DISHA committee to 

monitor the implementation of Union Government Schemes, I urge that there 

should be a Committee under the Chairmanship of local MP with vested 

powers to monitor the implementation of projects and prudent management of 

the funds allocated under the SC Sub-plan and Tribal Sub-Plan, in proportion 

to their population. 

Allocation of funds to school education and university education is 

inadequate. I want to highlight that there is a need for additional allocation of 

funds for education. If we want to create the best nation, we need to allocate 

50 per cent or at least one-third of our earned revenues for education. But the 

allocation for education is very less in our country. I therefore request you to 

allocate additional funds for education.  

Thank you for this opportunity. 
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18.59 hrs                                (Hon. Speaker in the Chair) 

माननीय अ�य� : सभा क� काय�वाही बधुवार, िदनांक 15 िदस�बर, 2021 को �ात: 11 बजे तक 

के िलए �थिगत क� जाती है । 

19.00 hrs 

The Lok Sabha then adjourned till Eleven of the Clock on Wednesday, 
December, 15, 2021/Agrahayana 24, 1943 (Saka) 
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